
سند دوشان تپه،  به نام مردم
اراضیجنگافزارسازیودوشانتپهتاپایانسالتبدیلبهبوستانوخیابانمیشوند

خیابان دماوند

خیابان پیروزی

خیابان پیروزی

مجموعه جنگ افزارسازی

بزرگراه امام  علی ع

خیابان پنجم نیروی هوایی

پادگان دوشان تپه

11 هکتار  
آزاد می شود

50 هکتار  
آزاد می شود

بازار، برنده کشمکش مالیاتی 
درروزهایگذشتهاختلافبرسرگرفتنمالیات
ازتراکنشهایبانکیاصنافبالاگرفتهبود

وزیراقتصادودارایی:لایحهتنفسیکسالهمالیاتی
اصنافبهمجلسشورایاسلامیمیرود

 تفریح تابستانی
 چقدر هزینه دارد؟

عقب نشینی بازار ارز

نگاهیبههزینههایاستخررفتن،آموزشفوتبالو
دوچرخهسواریبهعنوانمحبوبترینتفریحهایتابستانی

بهدنبالاقداماتدولت،روندنزولیقیمتدلارادامهدارد

شرکت های دولتی 
شفاف سازی 

نمی کنند

سخنگویدولتدرپاسخبههمشهری:

تکلیفقانونیبرایانتشارفیش
حقوقیمدیرانومقاماتدرانتظار
همکاری30درصددستگاههای

بیتوجهبهاینقانوناست

 فصل گرم
نوسازی تاکسی ها

بازداشت هکرنابغه و 
رابین هود کلاهبردار 

نفت و گاز، ناجی 
روسيه در جنگ

اولین تغییر در کابینه 
دولت سیزدهم 

امسال15هزارخودرویتازهنفس
بایدجایگزینتاکسیهایفرسوده

تهرانشوند

بااجرایطرحرعد56
ازسویپلیسپایتخت733مجرم

دستگیرشدند

افزایشدرآمدهايروسیهطي
4ماهجنگاوکراین،تقویتروبل

رابهدنبالداشتهاست
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داستان کارلوس
واکنش ها به شکســت در مقابــل الجزایر در 
یک مســابقه تدارکاتی، آنقدر اغراق شــده به 
نظر می رســند که انگار دنیا بــرای تیم ملی 
با این باخت به آخر رســیده و تیم ملی دیگر 
شانسی برای حضور در جام جهانی ندارد. ظاهرا 
بســیاری از تعقیب کنندگان فوتبال در ایران 
نمی دانند که اساسا کارکرد نبردهای تدارکاتی، 
نشان دادن ضعف های تیم ملی و برجسته سازی 
آنهاست و باخت در چنین مسابقه هایی هرگز 
نمی تواند یک فاجعه بزرگ تلقی شود. همین 
حالا هم تیم ملــی عربســتان در دیدارهای 
تدارکاتی آخرین اردوي خود شکست خورده 
و ناقوس مرگ در این کشور برای تیم ملی به 
صدا درنیامده است! البته که هواداران تیم ملی 
هم بیشتر از نتیجه، نگران »روند« رسیدن به 
این نتیجه هستند اما چطور می شود باور داشت 
که تغییر روی نیمکت تیم ملی، همه مشکلات 
را برطرف می کند؟ آیا اگر سرمربی برود و همه 
مدیران فدراسیون در سمت شان بمانند، مشکل 
برگزاری دیدارهای دوستانه حل خواهد شد؟ 
آیا همه ضعف های ساختاری فوتبال ایران با این 
تغییر پوشش داده می شوند؟ رفتن به سراغ یک 
»مربی بزرگ« همیشه تصمیم خوبی است اما 
آیا آن مربی بزرگ، نبایــد حداقل هایی برای 
نتیجه گرفتن در فوتبال داشــته باشــد؟ این 
روزهــا زمزمه های زیادی در مورد بازگشــت 
دوباره کی روش بــه فوتبال ایــران به گوش 
می رسد و دوستان سرمربی سابق تیم ملی هم 
دائما خبرهایی در این مورد منتشر می کنند. 
کی روش به لحاظ فنی یکی از بهترین مربیان 
تیم ملی در همه ادوار به شمار می رود اما سؤال 
بزرگ اینجاست که آیا در شرایط فعلی، اساسا 
امکان کار کردن با این مربی برای برداشتن یک 

قدم رو به جلو وجود خواهد داشت؟
کارلوس کــی روش بدون تردید در فهرســت 
بزرگ تریــن مربیانی قرار دارد کــه به فوتبال 
ایران قدم گذاشــته اند. یک تئوریسین دفاعی 
بی مانند که استاد چیدن تاکتیک ها برای گل 
نخوردن در فوتبال و چهره ای بســیار توانمند 
بــرای انتخــاب پازل های تاکتیکــی تدافعی 
به حساب می آید. او 8 ســال در فوتبال ایران 
کار کرده و به شــناخت کاملــی از این فوتبال 
رســیده اســت. کی روش همچنین نخستین 
سرمربی تاریخ تیم ملی به شمار می رود که با 
این تیم در 2 دوره مختلف جام جهانی حاضر 
بوده و نتایج نســبتا خوبی هم به دست آورده 
است. خیلی از بازیکنان فعلی تیم نیز نخستین 
حضورشــان در تیم ملی را در دوران کی روش 
تجربه کردنــد. نفراتی مثل ســردار آزمون و 
مهدی طارمی نخســتین بار زیرنظر این مربی 
به تیم ملی دعوت شــدند. همه این حقایق اما 
برای انتخاب »دوباره« این مربی برای هدایت 
تیم ملی کافی به نظر نمی رســند. مرور ساده 
رفتارهای او در آخرین سال های سرمربیگری 
تیم ملی، نشان می دهد که انتخاب مرد پرتغالی 
در این مقطع یک ریســک دیوانه وار برای این 
تیم خواهد بود. مردی مثل کی روش، به هیچ 
وجه شرایط فعلی تیم و نحوه اداره فدراسیون 
را برنمی تابد و ساده انگارانه است که تصور کنیم 
او با تشر زدن به فدراسیونی ها، همه مشکلات 
را کنار خواهد زد. تیم کی روش برای حضور در 
جام جهانی روســیه، »10 مسابقه« تدارکاتی 
برنامه ریزی شده در تقویم داشت. چطور می توان 
شرایط این تیم را با شرایط تیمی مقایسه کرد 
که در فاصله چند ماه به برگزاری جام جهانی، 
با همه تلاش و توان فقط موفق شــده در یک 
مسابقه دوســتانه حاضر شود؟ مشکلات مالی 
فدراســیون فوتبال نیز بســیار جدی به نظر 
می رسند و کی روش هرگز مربی ارزانی نبوده 
اســت. او بارها نشــان داده که ایــن حجم از 
بی نظمی را تحمل نمی کند و حتی درصورت 
بازگشــت به فوتبال ایران، این احتمال وجود 
دارد که در واکنش به دستمزدهای معوقه، تیم 
ملی را قبل از رسیدن به جام جهانی رها کند. 
او خط قرمزهای پرشــماری در مربیگری دارد 
که فدراسیون فعلی از تک  تک شان عبور کرده 
است. انتخاب دوباره کی روش، فقط تنش ها را به 
اوج می رساند، چنددستگی را در فضای اطراف 
تیم ملی تقویت می کنــد، چالش های بزرگی 
برای فدراســیون به وجود مي آورد و همه  چیز 
را به هم می ریزد. حتــی به فرض اینکه چنین 
مشکلاتی بر سر راه نباشند، نمی توان مطمئن 
بود که کی روش با تیم ملی بهترین نتایج را در 
جام جهانی به دست خواهد آورد. چرا که او بعد 
از ترک فوتبال ایران، در کلمبیا و مصر شکست 
خورده و هر دو موقعیت را با برکناری به پایان 

رسانده است.
شــرایط تیم ملی اصلا »طبیعی« نیست و تا 
زمانی که این حقیقت درک نشود، چیزی در 
این تیم تغییر نخواهد کــرد. کاش نهادهایی 
مثل وزارت ورزش که طبق شنیده ها به دنبال 
بازگرداندن کی روش هستند، به جای احساس 
مسئولیت در تعیین سرمربی تیم ملی، به دنبال 
فراهــم آوردن امکانــات اولیــه و هماهنگی 
برگزاری دیدارهای دوســتانه بــرای این تیم 
بودند. وضعیت امروز، حق تیمی نیست که در 
اوج اقتدار، خودش را به جام جهانی رســانده 
است. این حق تیمی نیست که توانست خودش 
را به عنوان یکی از نخستین صعودکننده ها به 
جام جهانی قطر معرفــی کند. امضای قرارداد 
دوباره با کی روش، بازی با سرنوشت تیم ملی 
خواهد بود. تیمی که در ماه هــای منتهی به 
جام جهانی به آرامش نیــاز دارد اما با این کار، 
خودش را در معرض یک تنــش پایان ناپذیر 

خواهد دید.
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ادا بازی
امیر عابدزاده دروازه بان بدی نیست، البته اگر 

در جلد پدرش احمد فرو نرود و بیش از حد 
رفتارهای پدرش را تقلید نکند
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بازی های دوستانه خیلی کمی داریم و 
کنعانی زادگان همان ها را هم به دلیل 

مسائل انضباطی از دست می دهد

محرومیت مخرب
از پیش بازنده نیستم

علیرضا کریمی، برنده 3مدال جهانی 
دوباره به وزن 86کیلو برگشته و رقیب 

حسن یزدانی شده است 18

 روز مانده تا 
جام جهانی

برنامه بازی

آمریکا 

ایران
21:30

ایران 

برزیل
18:00

کانادا 

ایران
15:00

لیگ ملت های والیبال

پنج شنبه 2 تیر 1401

جمعه 3 تیر 1401

شنبه  4 تیر 1401

ایران

لهستان
22:30

سه شنبه  14 تیر 1401

ایران

ایتالیا
16:30

پنج شنبه  16 تیر 1401

ایران

اسلوونی
19:30

جمعه  17 تیر 1401

صربستان

ایران
19:30

شنبه  18 تیر 1401

ایران  

بلغارستان
04:30

سه شنبه 31 خرداد 1401

ولز

ایران
13:30

ایران 

آمریکا
18:00

جمعه 4 آذر 1401

سه شنبه 8 آذر 1401

انگلیس

ایران
16:30

دوشنبه 30 آبان 1401
B جام جهانی- گروه

سنگال

هلند
13:30

دوشنبه 30 آبان 1401
جام  جهانی- افتتاحیه

کی روشی
شوخی

بحث بازگشت كي روش به تيم ملي داغ شده اما آيا فضاي فعلي فوتبال ايران 

با يك فدراسيون بي رئيس و بي امكانات، آمادگي حضور اين مربي را دارد؟

تیتر یک
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صفحه17

یادداشت
مهدی سعیدی؛  کارشناسمسائلسیاسی

3روزپسازبرگزاریانتخاباتدر25خردادماهسال1388
بودکههزارانهوادارموسویدرخیابانهایپایتختجمع
شدندتااعتراضخودبهنتیجهانتخاباترااعلامکنند.آنان
گمانداشتنددرانتخاباتتقلبشدهوممکننیستنامزد
موردعلاقهایشانبازندهباشد!اینتجمعبدونمجوزقانونی،هرچندبهظاهربرایاعتراض
بهنتیجهانتخاباتشکلگرفتهبود،اماازجانبطراحاندرپازلیبزرگتر،»اردوکشی
خیابانی«بودکهدرقالب»کودتاهایرنگی«قابلتفسیربودوبرایتحققارادهسیاسی
یکجریانسیاسیخاصجهت»ابطالانتخابات«طراحیشدهبود.دراینزماناذهان
جامعهبا2روایتمتفاوتازصحنهانتخابات،در2جبههمقابلهمقرارگرفتهبودکهیکی
بر»سلامت«ودیگریبر»تقلب«درانتخاباتتأکیدداشت.دراینمیانسؤالاصلیآن
استکهروایتدومکهبهنوعیخلافعرفوقاعده3دههحکمرانیدرجمهوریاسلامی
بود،چگونهدرذهنبخشیازجامعهشکلگرفتودروغپردازانچگونهتوانستندروایت
غلطخودرادرمیانآنبخشازجماعتبنشانندوبرایچندروزیآنانرابهکفخیابان
آوردهوبهعنواناهرمفشاریبرایتحققمطالباتغیرقانونیخودبهخدمتگیرند؟پاسخ

رابایددرکلیدواژه»انقلابرنگین«یا»کودتایمخملین«جستوجوکرد.
ماه ها تلاش برای ایجاد ابهام در سلامت انتخابات

تلاشبرایالقایسناریویتقلبمبتنیبرنسخهکودتایمخملی،درانتخاباتازماههای
قبلازانتخاباتکلیدخوردهبود.درتیرماهسال1387بودکهسازمانمجاهدینانقلاب
طیقطعنامهکنگرهدوازدهمخودموضوع»تقلب«درانتخاباتپیشرورامطرحکرد.
چندماهبعد،درمراســمســیامینســالگردقانونگذاریدرمجلسشورایاسلامیدر
آذرماه1387،مرحومهاشمیرفسنجانیاعلامکرد:»مردمهیچگاهضدانقلابنمیشوند
واگراحساسکنندرأیشانجوردیگریخواندهمیشودوتأثیرگذارنیستونیزاحساس
کنندنمیتوانندنقشخودرابهخوبیدرجامعهایفاکنند،حضورشانضعیفمیشود.«
سیدحسینمرعشی،سخنگویحزبکارگزارانسازندگینیزهمینسخنانرابهنحوی
دیگرتکرارکرد.حجماینسمپاشیوتخریببهحدیبودکهرهبرانقلابدرنخستین
روزسال88درجمعزائرانحرمرضوینسبتبه»تلاشهاییبرایخدشهدارجلوهدادن
انتخابات«هشداردادند،امااینتوصیههاوراهنماییهااینجریانسیاسیراکهموفقیت
خودرادرالقایتقلبدرانتخاباتمیدید،ازمسیریکهبرگزیدهبود،منصرفنکرد.چند
روزبعدســازمانمجاهدیندربیانیهایادعایخودراتکرارکردکه»سلامتانتخابات
بهشدتبهمخاطرهافتادهاست«.تداوماینجریانموجبشددرنهماردیبهشت88نیز
اینموضوعدرمیانمحورهایبیاناترهبریجایگیردومعظملهتأکیدکنند:»متأسفانه
برخیدوستانبیانصافوکسانیکهجزوملتهستندوتوقعدارندمردمبهآنهاتوجه
کنند،باناسپاسیعلیهملتحرفمیزنندوباتکرارحرفدروغدشمن،سلامتانتخابات
رازیرســؤالمیبرند.«اقدامجنجالیدیگردراینراســتاراهاندازیکمیتهایباعنوان
»صیانتازآرا«بودکهرسماتهدیدوتخریبکنندهشــوراینگهبانبود.اینمجموعه
»غیرقانونی«باصدوربیانیههایمکررقبلوپسازبرگزاریانتخابات،نقشعمدهایدر
صحنهآراییرخدادهایتلخانتخاباتدهمایفاکرد.درروزبرگزاریانتخاباتنیزاینادعا
بارهاازسویفعالانسیاسیاصلاحطلبتکرارشدوطبیعیبودفردایبرگزاریانتخابات،
اینادعایدروغکهچندماهبهطورمستمرتکرارشدهوتوسطرسانههایمختلفداخلیو
بیگانهضریبخورهبود،دراذهانبخشیازهوادارانموسویموردقبولواقعشودوآنها

رادرروز25خردادبهخیابانآزادیتهرانبکشاند.
  

زمانبسیاریلازمبودتاامثالمصطفیتاجزادهاعترافکند:»بندهکهتجربهانتخاباترو
دارم،میدونمکهدرانتخاباتتقلبنشده،ممکنهکهیکیدومیلیونعقبجلوشدهباشه
ولیمانتیجهانتخاباتروباختیم.حالابهجای25میلیونو14میلیونشدهباشه24میلیون
و15میلیونمثلاً،ماانتخاباتروباختیم.«وسعیدحجاریانادعایتقلبرابهادعایتدلیس
تغییردهدوذهنهایمخدوششدهوقلبهایجریحهدارشدههوادارانبپذیرندکهادعای

تقلبدرانتخاباتدروغبودهوعواطفواحساساتهوادارانبازیدادهشدهاست.

روایت تقلب و تغافل هواداران
فرقی نمی کرد اهل کجای این سرزمین باشی، حتی تفاوتی میان زن 
یا مردبودن هم وجود نداشت. جنگ ناخواسته در جنوب و غرب 
کشور شروع شد و زن و مرد هر چه در توان داشتند را در راه 
دفاع از مرزها به کار گرفتند. گروهی با لباس رزم و در میدان 
جنگ و گروهی هم با فعالیت در ستادهای پشتیبانی جبهه 
و گروهی هم در لباس امدادگر. در این میان همسران 
شهدا، جانبازان و آزادگان نیز نقش پررنگی را در دوران 

هشت ساله دفاع مقدس و پس از آن ایفا کردند...

باگلستانجعفریاندربارهرازماندگاریدرادبیاتپایداری
روایت زنانه از 8سال دفاع مقدس

22

»علفزار«،تجربهایمغتنمومتفاوتبرایسینمایایراناست
بازپرس متهم می کند

24

بازیکن اسبق پرسپولیس و تیم ملی، می توانست امروز یکی از 
آن پیشکسوتانی باشد که رسانه ها گاهی سراغش را می گیرند 

تا از وضعیت سرخ پوشــان پایتخت بگوید، از روند 
تیم محبوبش دفاع کند یا با حسرت از ویژگی های 
نسلش بگوید و اینکه چرا این بازیکنان قدر پیراهن 
پرسپولیس را نمی دانند. شــاید هم امروز او را 
روی نیمکت تیمی می دیدیم که با همان حرارت 

همیشگی بازیکنانش را هدایت می کند...
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 متن کامل را با  اسکن  کیو آر کد، در همشهری آنلاین بخوانید

بهترین زمان نوشیدن آب
نیمی از بدن ما آب است و نوشیدن آن یکی از نیازهای 
ضروری بدن را تامین می کند؛ آب سوخت و ساز بدن 
را تنظیم می کند و به بدن ما حس نشاط می بخشد. با 
این حال، برخی از افراد ممکن است احساس تشنگی 
نکننــد، چــاره این اســت کــه بایــد بــرای نوشــیدن آب 

برنامه ریزی داشته باشند.

چرا مردم گیاهخوار می شوند؟
گیاهخــواری در دنیــا محبوبیــت زیــادی دارد معمــولا 
ســوالات زیادی در مورد گیاهخواری در ذهن ما وجود 
دارد و می خواهیــم بدانیــم آیــا واقعا این شــیوه تغذیه 
می توانــد ســلامت مــا را تامیــن و همچنیــن بســیاری 
از  بیماری هــا را درمــان کنــد؟ آیا با خوردن ســبزیجات 

می توان قدرت لازم را برای انجام کارها داشت و ...؟

اسهال ویروسی چه علائمی دارد؟
علائم ویروس جدید اسهال )Norovirus( در روزهای 
اخیر مــورد توجه کاربران فضای مجازی اســت. نورو 
ویــروس موجــب اســهال، اســتفراغ و حتــی تهــوع 
می شــود. یکی از علائم رایــج عفونت نــور و ویروس 
اسهال است، این مشــکل خطر بروز کم آبی بدن را 

افزایش می دهد. 

سلامت

تغذیه

دانش

دادهنما
همشهری آنلاین/گرافیک:مهدیسلامی

 بوستان های مادر و کودک 
در کدام مناطق تهران قرار دارند؟

 27 بوستان کودک و مادر در مناطق 22 گانه تهران ایجاد شده است
 و براساس وعده شهرداری قرار است تا پایان سال 325بوستان دیگر 

با این ماهیت ایجاد شود.

ه 1
طق

من

ه 2
طق

من

ه 3
طق

من

ه 4
طق

من

بوستان ریحانه

 زعفرانیه، اعجازی
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بوستان باغ حکیم

بریانک
3.886مترمربع

بوستان باقری زند

خیابان کارون
4.900مترمربع

بوستان رضوان

انتهای قصرالدشت
19.805مترمربع

بوستان امیریه

 ابتدای خیابان ولیعصر
5.937مترمربع

بوستان خلیج فارس

خیابان مشیریه
54.000مترمربع

بوستان نرگس

جاده ساوه
65.732مترمربع

بوستان شهدای 17 شهریور

نازی آباد
13.431مترمربع

بوستان گلبرگ

بزرگراه آوینی
5.000مترمربع

بوستان بهاران)زندگی(

میدان هرندی
183.337مترمربع

بوستان خانواده

خیابان قزوین
16.868مترمربع
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بوستان اسدآبادیمن

بزرگراه کردستان
10.360مترمربع

بوستان عرفان

یادگار امام، خیابان حافظی

بوستان پدر

خیابان دوم سعادت آباد
11.000مترمربع

بوستان یاس

خیابان کلاهدوز
3.098مترمربع
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بوستان هورفر

بوستان نشاط کودک

بوستان نارون

بوستان گل ها

خیابان اجاره دار

خیابان شورا

خیابان زمزم

تهرانسر

3.131مترمربع

4.964مترمربع

5.510مترمربع

40.698مترمربع

بوستان باغ سلیمانیه

بزرگراه محلاتی
18.000مترمربع

بوستان قائم

یافت آباد
194.497مترمربع

بوستان قبا

بلوار دهکده المپیک
4.459مترمربع

بوستان ائمه اطهار

بلوار ابوذر
2.450مترمربع

بوستان ترنج زندگی

خیابان دماوند
2.964مترمربع

بوستان جرجانی

خیابان امامزاده عبدالله
2.000مترمربع

بوستان پلیس

تهرانپارس، خیابان توحید
435.835مترمربع

15.000مترمربع
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واتساپ؛ صدرنشین پیام رسانی در ایران
ایرانیهاچقدرازواتساپبرایکارهایروزمرهاستفادهمیکنند؟

رده بندی تحصیلی استفاده از واتساپ

%79 %89

مدرک کمتر از دیپلم دارای مدرک دیپلم تحصیلات دانشگاهی

%44

%79

  ایرانی ها 
از یک پیام رسان 

استفاده 
می کنند.

ایرانی ها  عضو 
پیام رسان 
واتساپ 
هستند.

%71

رده بندی سنی استفاده از واتساپ

%79 %89

50 سال به بالا30 تا 49 سال18 تا 29 سال

%41
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تکلیف قانونی برای انتشــار فیش 
حقوقی مدیران و مقامات در انتظار 
همکاری 30درصد دســتگاه های 
بی توجه به این قانون است. براساس 
قانون برنامه ششم توســعه و برنامه بودجه1401، 
فیش حقوقی کارکنــان بخش دولتــی و نهادهای 
عمومی غیردولتی باید برای پایــان دادن به پدیده 
حقوق های نجومی برای عموم مردم منتشــر شود. 
حسن درویشــیان، رئیس دفتر بازرســی و نماینده 
ویژه رئیس جمهور در امر مبارزه با فســاد 10خرداد 
طی ســخنانی گفته بود: »حقوق کارگزینی وزیر یا 
استاندار در حد 14 یا 1۵میلیون تومان است، اما در 
شرکت های دولتی گاهی تا ۵0میلیون هم به صورت 
قانونی حقــوق و تا ۲00میلیون تومــان هم پاداش 
می گیرند.« علی بهادری جهرمی، سخنگوی دولت 
روز سه شنبه در پاسخ به همشهری درباره زمان اجرای 
قانون شفاف سازی حقوق مدیران گفت: »سازمان امور 
اداری و استخدامی درخصوص شفاف سازی فیش های 
حقوقی به جــد پیگیر تکمیل ســامانه پاکنا )پایگاه 
اطلاعات کارکنان نظام اداری( و ورود اطلاعات به این 
سامانه است. اطلاعات اصلی که به درد مردم و رسانه ها 
بخورد، اشراف بر فیش های حقوقی شرکت های دولتی 
یا زیرمجموعه های آنان است که فیش های نجومی نیز 
معمولا ناظر به آنها بود. متأسفانه هم زیرساخت از قبل 
فراهم نشده بود، هم شــرکت ها همکاری مؤثری در 

ارائه فیش های حقوقی نداشتند؛ به همین علت سامانه 
تکمیل و نهایی نشــده اســت که امکان فعال سازی 
داشته باشــد. به محض اینکه تکمیل شود، جزئیات 
آن از سوی ســازمان امور اداری و استخدامی اعلام 

می شود.«
درویشیان، بازرس ویژه رئیس جمهور نیز در سخنراني 
اخیر خود تلویحا از غیرشــفاف بودن مسائل مالی، 
پرداختی ها و بودجه شرکت های دولتی انتقاد کرده 
بود. او یکی از اشــکالات اساســی را برخی قوانین و 
مقرراتی دانسته بود که بستر فساد را ایجاد می کنند 

یا عدم وجود آنها موجب فســاد می شود و گفته بود: 
سه چهارم بودجه کشور مربوط به شرکت های دولتی 
است و این در حالی است که عمده سروصدای مجلس 
و رسانه روی یک چهارم بودجه جاری دستگاه هاست. 
او مشــخصا برای پایان دادن به ایــن موضوع تأکید 
کرده بود: »تفاوت های فاحشی که بین دریافتی های 
دســتگاه های اجرایی با برخی شــرکت های دولتی 
و نهادهای عمومــی غیردولتی وجــود دارد به این 
دلیل است که آنها تابع قانون تجارت بوده و مشمول 
قانون خدمات کشوری نیستند یا برخی شرکت های 

غیردولتی اساساً از شمول قوانین خارج هستند که 
این مسئله باید اصلاح شود؛ حتی با وجود اینکه حتماً 

مخالفت هایی با این کار خواهد شد.«
گزارش روز سه شنبه مجلس درباره اجرای بند قانون 
بودجــه1401 مرتبط با انتشــار فیش های حقوقی 
نیز موید صحبت های بهادری جهرمی و درویشــیان 
درخصوص شــرکت های دولتی و تمــرد آنها بود. 
محمدرضا میرتاج الدینی، نایب رئیس کمیســیون 
برنامه و بودجه مجلس در جلســه علنی سه شــنبه 
مجلس گزارش این کمیسیون درباره آخرین وضعیت 
ثبت اطلاعات کارکنان دســتگاه ها در سامانه های 

»ثبت حقوق و مزایا« و »پاکنا« را قرائت کرد. 
براســاس بخشــی از این گزارش » بررسی عملکرد 
وزارتخانه ها نشان می دهد وزارتخانه های نفت و امور 
اقتصاد و دارایی با ۶3درصد، وزارت ورزش و جوانان 
با ۶۷درصــد و وزارت تعاون، کار و رفــاه اجتماعی 
با ۷1درصد ثبــت اطلاعات، کمتریــن عملکرد را 
داشته اند و وزارتخانه های دادگســتری و کشور هر 
کدام با 100درصد ثبت اطلاعات، بیشترین عملکرد را 
داشته اند. « براساس گزارش دیوان محاسبات کشور، 
تا تاریخ 1401/0۲/۲8، از تعداد کل 4۷31 دستگاه، 
تعداد 331۹ دستگاه، معادل ۷0درصد کل، اقدام به 
ثبت اطلاعات خود در این ســامانه کرده اند و 141۲ 
دستگاه معادل 30درصد کل، اقدامی در این خصوص 

انجام نداده اند. 

بهادری جهرمی در پاسخ به همشهری  درباره موانع اجرای قانون انتشار فیش های حقوقی

شرکتهایدولتیشفافسازینمیکنند

هادی سیدافقهی، کارشناس مسائل غرب آسیا تشریح کرد 

پشت پرده اظهارات غیردیپلماتیک وزیر خارجه عراق 

به نظر شما اظهارات غیردوستانه اخیر فواد حسین با 
چه اهدافی بیان شده است؟

برای اینکه به نیت اصلی وزیر امورخارجه عراق در بیان 
چنین مطالبی پی ببریم، ابتدا باید به پیشینه وی اشاره کنیم. انکارپذیر 
نیست که فواد حسین متأثر از مسعود بارزانی است و وابستگی شدیدی 
به اقلیم کردستان عراق دارد. با توجه به اینکه او متأثر از تشکیلات حزب 
دمکرات عراق اســت و این حزب هم رویکرد آمریکایی – صهیونیستی 
دارد، بنابراین اظهارات اخیر او چندان تعجب برانگیز نیست، چراکه فواد 
حسین تحت تأثیر القائات آمریکایی ها چنین مطالبی را بیان کرده است. 
هرگز فراموش نمی کنیم که در سال۲01۷ اقلیم با برگزاری رفراندومی، 
خواســت که از دولت مرکزی عراق جدا شود و اعلام جمهوری مستقل 
کند. این موضوع با عکس العمل های داخلی و خارجی بســیاری مواجه 
شد و ایران و ترکیه نیز با آن مخالفت کردند، چراکه نوعی تجزیه به حساب 
می آمد و زمینه ساز ایجاد آشوب می شد. علاوه براین، مقام های اقلیم نیز 
منکر روابط نزدیک در سطوح مختلف با رژیم صهیونیستی نیستند. حمله 
اخیر سپاه پاسداران به مرکز جاسوسی و امنیتی موساد در اربیل نیز نشان  
داد مقام های اقلیم همکاری های نزدیکی با رژیم صهیونیستی دارند و 
اظهارات اخیر فواد حسین نیز که نزدیکی محسوسی به مسئولان اقلیم 

دارد، از همین خاستگاه بیان شده است.
این اظهارات چرا در شرایط سیاسی کنونی عراق بیان 

شده است؟
فرافکنی اخیر وزیرامورخارجه عراق در شــرایطی است که این کشور از 
ثبات سیاسی مناسبی برخوردار نیست و تشکیل پارلمان عراق وضعیت 
نامعلومی دارد. شــاهد فشــارها و دخالت های آمریکا نیز در این زمینه 
بوده ایم. ازسوی دیگر، به نظر می رسد آمریکایی ها می کوشند در این میان 
جمهوری اسلامی را نیز از بحران سیاسی کنونی عراق متأثر کنند تا بخشی 
از فشارها به ایران منتقل شود. بنابراین معتقدم اظهارات نه حرف فواد 
حسین است، نه بارزانی، بلکه دیکته و ادبیات آمریکا و رژیم صهیونیستی 
است که در راســتای بحران زایی در روابط تاریخی ۲کشور همسایه و 

مسلمان گام بر می دارند.
ادعای دخالت ایران در امور عراق درحالی است که وزیر 
امورخارجه این کشور هیچ اشاره ای به دخالت های آشکار آمریکا در 

این کشور نمی  کند. این رویکرد چه دلیلی دارد؟
پرواضح اســت چنین اظهاراتی که خلاف عرف دیپلماتیک محسوب 
می شود، دیکته شده ازسوی آمریکایی ها و صهیونیست هاست. چطور 
می شود که فواد حسین در برابر دخالت های ویرانگر و چندین ساله آمریکا 
در این کشور سکوت می کند؟ آمریکا از سال۲003 بدون مجوز سازمان 
ملل و به بهانه جلوگیری از تولید سلاح های کشتارجمعی و شیمیایی حمله 
وحشیانه ای را  علیه عراق به راه انداخت و زیرساخت ها و نیروهای مسلح این 
کشور را از بین برد. آنها حتی اجازه ندادند عراق،  ارتش جدیدی با سلاح ها، 
ساختار و تجهیزات نوین تشکیل دهد که کارآمد باشد. به همین دلیل هم 
بود که در سال۲014 شاهد بودیم که یک سازمان تروریستی در یک شب 
موفق شد 3استان پهناور این کشور را تصرف کند. آمریکایی ها در زمینه 
دخالت در امور داخلی عراق تا جایی پیش رفته اند که این کشور مجبور 
شد توافق ۲0ساله خود را با چین به ارزش تقریبی 4۵0میلیارد دلار که 
در زمان عادل عبدالمهدی منعقد شده بود، با فشار آمریکا لغو کند. آنها 
حتی در بانک مرکزی عراق نماینده دارند تا بر چرخه های مالی این کشور 
نظارت کند. وزیر امورخارجه عراق این دخالت ها و همچنین اعمال نفوذ 
آمریکا در انتخابات عراق و حتی تشکیل کابینه را نادیده می گیرد و درمقابل 
ایران را به دخالت در امور این کشور متهم می کند. فواد حسین چرا درباره 
عملیات تروریستی ارتش آمریکا در خاک این کشور که منجر به شهادت 
حاج قاسم سلیمانی و ابومهدی المهندس شد، ساکت است؟ او درحالی به 
ایران انتقاد می کند که کشورمان بیشترین زحمت را در این کشور برای 

بیرون راندن داعش متحمل شد.
چه نمونه های دیگری را برای دخالت کشورهای دیگر در 

عراق می توان اشاره کرد؟
دخالت های سفیر سابق عربستان سعودی در امور داخلی عراق تا اندازه ای 
بود که وزارت امورخارجه این کشور مجبور به اخراج این سفیر شد. ترکیه 
نیز نمونه دیگری است که حتی در شمال عراق پایگاه دارد و مرتب به بهانه 
تعقیب پ.ک.ک وارد مناطق شمالی این کشور می شود. ۹۵درصد از آب 
عراق از ترکیه می آید و فعالیت های آنکارا در سدســازی و... سبب شده 
امروز عراق با خشکسالی گسترده ای مواجه شود که نمود واضح آن را در 
تشکیل ریزگردهایی می بینیم که کشور ما را هم تحت  تأثیر قرار داده است. 
ترکیه درحال نابودی بافت کشاورزی عراق است، اما نمی شنویم عراق به 

این رفتار اعتراض کند. درمقابل چگونه است که ایران که به عراق برق 
می دهد، گاز می دهد و آنها پولش را هم نمی دهند، اما متهم به دخالت در 
امور این کشور می شویم؟ آمریکا علنا نفت عراق را می دزدد، اما چرا وزیر 
امورخارجه این کشور موضعی نمی گیرد؟ اینها نشان می دهد اظهارات 

اخیر فواد حسین دیکته شده از جای دیگری است.
چرا با وجود اینکه ایران بارها اعلام کرده اقلیم به کانونی 
برای تحرکات ضدامنیتی رژیم صهیونیســتی تبدیل شده، اما 
مقام های عراقی اقدام مؤثری در این زمینه انجام نمی دهند و واکنش 

ایران را دخالت در امور کشورشان قلمداد می کنند؟
اصلی ترین دلیلش می تواند این باشد که آمریکا در این کشور به فعال مایشاء 
تبدیل شده است؛ این موضوع تا جایی است که حتی با اعتراض احزاب و 
گروه های مختلف عراقی نیز مواجه شده اســت. انسداد سیاسی کنونی 
که پارلمان این کشور را در خطر تعطیلی قرار داده، ناشی از دخالت های 
مستقیم آمریکاست. ازسوی دیگر فعالیت های ضدامنیتی موساد در اربیل 
موضوعی است که مسئولان کشورمان بارها در مکاتبات رسمی درباره 
آن به مقام های عراقی هشدار داده اند و اسناد و مدارک مستند و غیرقابل 
خدشه ای نیز در این زمینه ارائه شده است، اما دولت مرکزی عراق می گوید 
بی تقصیر است و موضوع را به مقام های اقلیم ارجاع می دهد و مسئولان این 
منطقه نیز تنها منکر می شوند. درباره فعالیت گروهک های ضدانقلاب با 
نام و نشان و موقعیت دقیق به مقام های اقلیم پایگاه های آنان و حتی انبار 
تسلیحاتی شان را نیز معرفی کرده ایم، اما آنها منکر می  شوند و می گویند 

عده ای پناهجو هستند. نکته این است که با 
انکار، مسئله حل نمی شود و روابط آسیب 
می بیند. عوامل سرســپرده به روابط 
دوجانبه آسیب می زنند. دولت عراق 
باید وزیر امورخارجه این کشور را تنبیه 
کند و فواد حسین هم باید عذرخواهی 

کند. اظهارات اخیــر او را می توان از این 
خطرنــاک  جهــت 

دانست که بازی با 
سرنوشت ۲ ملت 

 است.

گزارش

قالیباف: مزایای مدیرانی که حقوق ها را ثبت نکرده اند، نباید پرداخت شود
رئیس مجلس در جلسه علنی سه شنبه 24خرداد قوه مقننه و بعد از قرائت گزارش کمیسیون 
برنامه و بودجه درباره آخرین وضعیت ثبت اطلاعات کارکنان دستگاه ها در سامانه های ثبت 
حقوق و مزایا و پاکنا در جمع بندی گفت: ســازمان امور استخدامی و دیوان محاسبات دقت 
کنند که بیش از 30درصد از دستگاه ها داده های خود را در پاکنا ثبت نکرده اند؛ حال اینکه طبق 
قانون باید با متخلفان برخورد شود. میثم لطیفی، معاون رئیس جمهور و رئیس سازمان اداری 
و استخدامی کشور اخیرا اعلام کرده بود: »تمامی دستگاه های اصلی به سامانه پاکنا متصل 
شدند.« محمدباقر قالیباف تأکید کرد: دیوان محاسبات و کمیسیون برنامه و بودجه باید تا 3ماه 
آینده آخرین وضعیت ثبت اطلاعات کارکنان دستگاه ها در سامانه های پاکنا و ثبت حقوق و 
مزایا را در قالب گزارشــی به مجلس ارائه دهند. او افزود: طبق بند الف تبصره20بودجه1401 
نباید مزایای مدیران شرکت هایی که اطلاعات آنها در سامانه پاکنا ثبت نشده است، پرداخت 
شود. باید این موضوع طبق قانون و بخشنامه سازمان امور استخدامی اجرایی شود و این نکته 
هم مورد توجه ذی حســابان برای کنترل های لازم قرار گیرد. قانون مجوز داده که درصورت 
عمل نکردن به این موضوع حقوق این مدیران پرداخت نشود. اگر این اتفاق هم نیفتد اقدامی 
خلاف قانون صورت گرفته و مصداق برداشت غیرقانونی و تخلف و دستبرد به اموال بیت المال 

محسوب شده و پیگیری و برخورد صورت می گیرد.

مکث

اولین تغییر در کابینه دولت 
سیزدهم 

عبدالملکی پس از 10ماه فعالیت در دولت 
سیزدهم از وزارت کار کناره گیری کرد 

 نزدیک به 10ماه پس از تشکیل کابینه سیزدهم، فرمان هدایت دولت 
در یکی از محوری ترین وزارتخانه های دولت سیدابراهیم رئیسی 
دستخوش تغییر شــد. حجت الله عبدالملکی دوشنبه ۲3خرداد 
پس از ماه ها گمانه زنی درباره استعفا، برکناری یا حتی استیضاح او 
سرانجام از جمع دولتمردان اقتصادی کابینه کنار رفت. وزارتخانه 
او یکی از سنگین ترین و کلیدی ترین شعارهای رئیسی برای ایجاد 
یک میلیون شغل در سال را بر دوش می کشید و بیش از سایر وزرا 
زیر ذره بین ارزیابی عملکرد قرار داشت. تشدید مطالبات درخصوص 
نرخ مصوب افزایش 10تا ۵۷درصدی حقوق کارگران، کارمندان و 
بازنشستگان در سال1401 نیز فشارهای مضاعف دیگر وارد شده بر 

این وزارتخانه بوده است.

جابه جایی ها و انتصابات صورت گرفته در هیأت مدیره شرکت های 
زیرمجموعه وزارت تعاون، کار و رفاه اجتماعی نیز بخش زیادی از 
حواشی ایجاد شده حول مسئولیت کوتاه عبدالملکی در ساختمان 
قدیمی وزارت کار در خیابان پررفت وآمد آزادی تهران محســوب 
می شد. او نخستین چهره در مظان تغییرات کابینه محسوب می شد 
و استعفایش جرقه ترمیم بخش های دیگری از کابینه را نیز جدی تر 
کرد. دریافت نخستین کارت زرد یکی دیگر از وزرای اقتصادی کابینه 
از مجلس یازدهم نیز این فرضیه را تقویت می کرد. رضا فاطمی امین، 
وزیر صمت که روز سه شــنبه برای پاسخ به ســؤالات نمایندگان 
درخصوص وضعیت خودرو در کشور به مجلس آمده بود نتوانست 
نظر نمایندگان را جلب کند و از مجلــس کارت زرد گرفت. برخی 
نمایندگان مجلس طی هفته های اخیر از احتمال استیضاح برخی 
وزرای کابینه سخن گفته بودند و در عین حال زمان کوتاه سپری 
شده از دولت ســیزدهم را عامل به تأخیر انداختن آن عنوان کرده 
بودند. عبدالملکی در متن استعفای خود خطاب به رئیس جمهور 
با اشاره به 300روز حضور خود در این وزارتخانه نوشته بود: »ضمن 
تشکر از حسن نظر جنابعالی به اینجانب جهت تصدی مسئولیت 
وزارت تعاون، کار و رفاه اجتماعی و قدردانی از اعتماد مجلس محترم 
شورای اسلامی، به منظور افزایش هماهنگی در دولت استعفای خود 
را از این سمت اعلام می نمایم.« براساس گزارش همشهری، علی 
بهادری جهرمی سخنگوی دولت در نشست خبری روز سه شنبه 
 خود با خبرنگاران درباره تغییرات صورت گرفته در هیأت دولت گفت: 
»روز دوشنبه آقای عبدالملکی برای دومین بار استعفای خودشان را 
تقدیم رئیس جمهور کردند که آقای رئیس جمهور پذیرفتند. البته 
آقای دکتر عبدالملکی به همکاری خودشان با دولت ادامه داده و از 
امروز سه شنبه هم در سمت مشاور رئیس جمهور خواهد بود و آقای 
محمدهادی زاهدی وفا، استاد شناخته شده علم اقتصاد به عنوان 

سرپرست این وزارتخانه پذیرفته و منصوب شدند.«

اقدام متقابل؛ راه دفاع از حقوق کشور
با اقدام  مقتدرانه ایران، حکم بازگرداندن محموله نفتی 

متوقف شده در یونان به ایران صادر شده  است

 آخرین خبرها از توقیف کشتی ایرانی از ســوی یونان، حکایت 
از آن دارد که با اقدام های ســریع و مقتدرانه جمهوری اسلامی، 
حکم بازگرداندن محموله به صاحب اصلی آن، یعنی ایران صادر 
شده است. به گزارش همشهری، بر همین اساس هم بود که سازمان 
بنادر و دریانوردی کشور دیروز با صدور بیانیه ای، ضمن تأیید این 
خبر، آخرین وضعیت توقیف کشتی ایران و محموله آن را در یونان 
تشریح کرد. در بخشی از این بیانیه آمده  است: »با اقدام سریع و 
مقتدرانه ایران و پیگیری ارگان های ذی ربط و حمایت های وزیر راه 
و شهرسازی، با وجود حکم آمریکایی ها مبنی بر نگهداری کشتی 
و توقیف کالا به نفع این کشور و موافقتنامه معاضدت حقوقی بین 
آمریکا و یونان، درنهایت حکم بازگرداندن بار به صاحب آن صادر و 
دولت یونان دستور مربوط را صادر کرد و اکنون شاهد رفع توقیف 
کشتی و بازگرداندن بار به صاحب آن هستیم.« این درحالی است 
که در روزهای اخیر نیز حساب توییتری سفارت جمهوری اسلامی 
ایران در آتن اعلام کرده بود که به دنبال انجام پیگیری های فشرده، 
دادگاه تجدیدنظر یونان حکم دادگاه اولیه مبنی بر مصادره نفت 

متعلق به ایران را لغو و کل محموله نفت مسترد خواهد شد. 

پاسخ قاطع به رفتار غیرمسئولانه یونان
اواخر فروردین مــاه 1401بود که نفتکش حامــل نفت ایران در 
آب های یونان توقیف شــد. گفته می شــود  این کشــتی حامل 
۷00هزار بشکه نفت ایران بوده که با پرچم روسیه درحال حرکت 
بوده است. در این میان گارد ساحلی یونان به بهانه سوءظن درباره 
نقض تحریم های اتحادیه اروپا علیه روســیه در ارتباط با حمله 
به اوکراین اقدام به توقیف نفتکش می کند. در چنین شــرایطی 
دادگاه اولیه در یونان به آمریکا اجازه داد بخشــی از محموله این 
نفتکش را مصادره کند. اقدام های غیرمسئولانه یونان در مواجهه با 
نفتکش ایرانی، با واکنش تهران مواجه شد و کاردار یونان در تهران 
را در غیاب سفیر این کشور، به وزارت امورخارجه ایران کشاند و 
جمهوری اسلامی به این اقدام شدیدا اعتراض کرد. واکنش تهران 
به این اقدام غیرمسئولانه به همین جا ختم نشد و جمهوری اسلامی 
نیز در راستای مقابله به مثل، ۲نفتکش یونانی در خلیج فارس را 
متوقف کرد. جمعه شب ششــم خرداد بود که روابط عمومی کل 
سپاه پاســداران در اطلاعیه ای اعلام کرد که نیروی دریایی سپاه 
۲فروند نفتکش یونانی را به دلیل تخلفات انجام گرفته در آب های 
خلیج فارس توقیف کرده است. اقدام قاطع جمهوری اسلامی در 
مقابل راهزنی دریایی یونان با مشارکت آمریکا درنهایت زمینه ساز 
لغو حکم مصادره نفت ایران ازسوی دادگاه تجدیدنظر در یونان و 

مقدمات آزادی نفتکش و محموله آن فراهم شد.

علی فدوی
جانشین فرماندهی کل سپاه

در شــرایط فعلــی جنــگ ســختی برقــرار 
نیست و دشمنان جرأت نمی کنند نگاه 
چپ به ایــران داشــته باشــند. ســپاه در 
دیگر جنگ ها، ازجمله جنگ اقتصادی 
حضــور داشــته و دارد. وظیفــه ای کــه 
برعهده سپاه است، با نگاه زمان دوران 

دفاع مقدس انجام می شود./ ایرنا

محمود عباس زاده مشکینی 
سخنگوی کمیسیون امنیت ملی مجلس 
در اصلاحیــه قانــون نحــوه به کارگیــری 
ســلاح چیزی به نام »لباس شخصی« 
وجــود نــدارد و ایــن مطلقــا دروغ و 
مــا بررســی هایی  جوســازی اســت. 
داشتیم که هرکسی سلاح در اختیارش 
اســت، به هیچ وجه بیجا از آن استفاده 

نکند. / ایسنا

 پژمان شیرمردی 
معاون سازمان انرژی اتمی

در حوزه فناوری هســته ای نشان دادیم 
می توانیــم کارهــای بزرگی انجــام دهیم 
و ایــن موضــوع را در موفقیــت ســاخت 
یو.ســی.اف اصفهــان  به منصــه ظهــور 
رساندیم. این پیشرفت منجر به تعجب 
نماینــدگان آژانــس بین المللــی انــرژی 
اتمی در بازدید از یو.سی.اف شد./ ایرنا 

»قطعنامه«، پاسخ منفی 
آمریکا به ابتکار برجامی ایران

وزیر امورخارجه در نشست خبری مشترک با همتای 
پاکســتانی خود با بیان اینکه ایران هیچ گاه از میز 
مذاکره فاصله نگرفته است، گفت: معتقدیم مذاکره 
و دیپلماسی بهترین راه برای رسیدن به نقطه پایانی 
توافق است. ما گام های مهمی را در ماه های گذشته 
برداشــتیم و اثبات کردیم اهل گفت وگو و منطق و 

رسیدن به توافقی خوب، قوی و پایدار هستیم.
به گزارش ایرنا، حسین امیرعبداللهیان گفت: با وجود 
استمرار پیام ها، اما طرف آمریکایی برای اعمال فشار 
بر ایران و گرفتــن امتیاز در مذاکره غیرمســتقیم، 
قطعنامه ای را ارائه داد. ما بســته سیاسی جدید را 
روی میز گذاشــتیم، اما آمریکا بر تصویب قطعنامه 

تأکید داشت.
وی همچنیــن با بیان اینکــه در دیدار بــا همتای 
پاکســتانی خود، درخصوص مناســبات دوجانبه، 
همکاری ها و بازارچه های مرزی و توســعه تجارت 
محلی و همکاری های اســتانی با اتخــاذ رویکردها 
و مواضع سیاسی مشــترک بین تهران و اسلام آباد 
گفت وگو کردیم، ادامــه داد: موضوعی که از دیرباز 
میان ۲ کشــور قرار دارد، بحث صادرات گاز از ایران 
به پاکســتان و افزایش میزان صادرات به این کشور 
است که امیدواریم بتوانیم همکاری ها را به بهترین 

نحو ادامه دهیم.
»بلاول بوتو زرداری« وزیر خارجه پاکستان نیز دراین 
نشست خبری گفت: امیدواریم بتوانیم روابط تجاری 
و اقتصادی خود را گسترش دهیم، این موضوع به نفع 
مردم ایران و پاکستان است و موجب رفاه و شکوفایی 
ملت ایران خواهد شــد. ما متعهدیم همکاری های 
انرژی خود را ادامه داده تا بتوانیم واردات برق از ایران 

را افزایش دهیم.

نقل قول خبر

خبر کوتاه

اصلاحیه
در ستون نقل قول خبر روز سه شنبه ۲4خردادماه اظهاراتی 
از ســیداحمد مرتضوی مقــدم، رئیس دیوان عالی کشــور 
درخصوص رسیدگی مجدد به ۲مورد از 8عنوان اتهامی اکبر 
طبری، معاون اجرایی پیشین قوه قضاییه منتشر شده بود 
که به اشــتباه تصویر فرد دیگری جای آقای مرتضوی مقدم 
رئیس دیوان در این ستون درج شــد. همشهری بابت این 

اتفاق پوزش می طلبد.

اسلامی: برنامه ای برای سفر 
گروسی به ایران نداریم

رئیس سازمان انرژی اتمی  درباره تعاملات با آژانس بین المللی 
انرژی اتمی با توجه به بیانیه شــورای حکام علیه ایران، گفت: 
روابط ایران با آژانس بین المللــی انرژی اتمی همچنان برقرار 
است و براساس پادمان عمل می کنیم.به گزارش ایرنا، محمد 
اسلامی تاکید کرد: برجام مواردی را به بهانه هایی به کشور ما 
تحمیل کرده و اگر قرار است، این بهانه ها باقی بمانند و برجام 
هم باشد، مســلما خلاف توافقنامه خواهد بود.  بنابراین همه 
باید به تمام موضوعاتی که در برجام ذکر شده، پایبند باشند.  
نمی شود که بخشی از موارد در برجام را بیرون بیاورند و بگویند، 
این مطالب جداست و بعد نیز اعلام کنند، برجام نیز وجود دارد؛ 
تمامی موارد باید در کنار هم پیش بــرود.  او درباره اینکه آیا 
گروسی مدیر کل آژانس بین المللی انرژی اتمی برنامه ای برای 
ســفر به ایران دارد یا خیر، گفت: ما برنامه ای برای سفر وی به 

ایران نداریم.

روزنه

سیاست خارجی

دولت

فواد حسین، وزیر امورخارجه عراق، در روزهای اخیر در گفت وگو با یک شبکه مصری اظهارات 
غیردوستانه ای درباره ایران مطرح و ادعا کرد جمهوری اسلامی در امور داخلی این کشور دخالت 
می کند؛ ادعایی که خالی از حقیقت بودن آن با توجه به حمایت های ایران از دولت های این کشور، 
به ویژه در 2دهه اخیر، به وضوح قابل مشاهده است. دخالت های آمریکا، رژیم صهیونیستی و 
عربستان سعودی در عراق همواره به عنوان تهدیدی علیه منافع ملی ایران مطرح بوده است، 
اما وزیر امورخارجه عراق بدون اشــاره به چنین دخالت هایی که بعضا نمود عینی هم داشته، 

جمهوری اســلامی را به دخالت در امور عراق متهم می کنند. این درحالی اســت که ایران در 
سال های اخیر و به ویژه پس از بحران داعش، کمک های بی شائبه ای به عراق کرده است. به نظر 
می رسد مقصود اصلی وی، حملات اخیر سپاه پاسداران به اهداف صهیونیستی در اربیل اقلیم 
کردستان عراق بوده است. هادی سیدافقهی، کارشناس مسائل غرب آسیا معتقد است اظهارات 
اخیر وزیر امور خارجه عراق دیکته مواضع آمریکا و رژیم صهیونیســتی است که از زبان فواد 

حسین جاری می شود. گفت وگوی همشهری با سیدافقهی را در ادامه می خوانید.

سنا
س: ای

عک

گفت وگو



3 چهارشنبه 25 خرداد 1401
 شماره  8520

 سازمان تاکســیرانی با وجود تمام مشکلات و 
محدودیت هایی که در بحث تولید خودرو وجود 
دارد، به صورت جدی از ســال گذشــته برنامه 
نوسازی تاکسی های فرســوده را در دستور کار 
خودش قرار داده است. حالا در آستانه تابستان، 
فصل نو شدن تاکســی های پایتخت فرارسیده 
و از قرار معلــوم هرچه جلوتــر می رویم، تعداد 
تاکسی های تازه نفسی که وارد خطوط می شوند، 

بیشتر هم می شود.
به گزارش همشهری، در بهمن سال 1400 بود 
که مدیران سازمان تاکسیرانی اعلام کردند بالغ 
بر ۵0درصد ناوگان تاکسیرانی شهر تهران بیش 
از 10سال عمر دارند و براســاس قانون هوای 
پاک، مشمول نوسازی می شــوند. همچنین 
براســاس آیین نامه ماده 8 قانون هوای پاک، 
از ابتدای ســال 1401 تردد هرگونه تاکســی 
کاربراتوری در سطح کلانشــهرها ممنوع شد 
و در نتیجــه مالکان این نوع تاکســی  ها برای 
ادامــه فعالیت در ایــن ناوگان فرســوده باید 
نسبت به نوســازی خودروی خود اقدام کنند. 
در اردیبهشت سال 1401 سازمان تاکسیرانی 
شــهر تهران، تعداد تاکســی های کاربراتوری 
پایتخت  را معادل 1۵00دستگاه اعلام کرد و 
از آماده شدن  800فقره وام 90میلیون تومانی 

برای اعطا به مالکان تاکســی های کاربراتوری 
خبر داد. علاوه بر این 1۵00تاکسی کاربراتوری 
فعال در شــهر تهران که شامل بحث مشمول 
فرسودگی می شوند، چند هزار تاکسی دیگر هم 
با توجه به سن و سال و شرایط فنی و ظاهری 
خودرو، در زمره  تاکســی های فرســوده قرار 
می گیرند. البته تعریف تاکســی های فرسوده 
تغییر کرده و دیگر صرفا عمر خودرو به تنهایی 
ملاک فرسودگی نیســت و تعریف آن از »سن 
فرسودگی« به »مرز فرســودگی« تغییر پیدا 
کرده اســت. به این ترتیب اگر یک تاکسی به 
طور مستمر 2 بار از تست های معاینه فنی رد 

شود، فرسوده به حساب می آید. 

تحویل تمام تاکســی های ثبت نام شده تا 
پایان تیرماه

تاکید و اولویت سازمان تاکسیرانی در سال جدید 
افزایش تعداد تاکسی های نوسازی شده و حذف 
تدریجی ناوگان فرسوده اســت و در این مسیر 
تاکسی های کاربراتوری و مدل پایین در اولویت 
قرار دارند. در این رابطه سیدعلی محتشمی پور، 
معاون فنی و بهره برداری ســازمان تاکسیرانی 
شــهر تهران به همشــهری می گوید: »در سال 
گذشــته تکلیف 6200 پرونده نوسازی تاکسی 
فرسوده روشــن و کارهای مربوط به آن نهایی 
شــد که بخش زیادی از آنها تحویل رانندگان 
تاکســی شــده و طبق برنامه تعداد باقیمانده 
آن که حــدود 1300 خودرو می شــود، تا آخر 

تیرماه 1401 به راننــدگان تحویل داده خواهد 
شد.890تاکسی در سال جدید تحویل داده شده 
است و الباقی هم با توجه به اینکه در سال جدید 
شــماره گذاری خودروی ســمند متوقف شده، 
منتظر شماره گذاری این خودرو هستیم تا پس 
از آن تحویل متقاضی ها شــود. عملیات اجرایی 
این خودروها در سال گذشــته صورت گرفته و 
مدت زمان تحویل خودروها نیز 3ماهه است و اگر 
شماره گذاری خودروی سمند متوقف نمی شد، 
تمام این خودروهــا تاکنون به رانندگان تحویل 

داده شده بود.«

در انتظار اعلام خودروی جایگزین
با وجود متوقف شدن شماره گذاری خودروهای 
ســمند و پژو 40۵ رانندگان تاکســی ثبت نام 
شده به زودی خودروهای خودشان را دریافت 
خواهند کرد.  محتشــمی پور در این خصوص 
به همشــهری می گوید: »ایران خــودرو اعلام 
کرده است که خودروهای ســمند و پژو 40۵ 
از اردیبهشــت ماه امسال از ســبد خودرویی 
این شــرکت حذف می شــود؛ البته در حوزه 
خودروهای ســمند و پژو 40۵ با وجود توقف 
شماره گذاری، آن بخشی که سازمان تاکسیرانی 
تعهد دارد و راننــدگان مبلغ خــودرو را واریز 
کرده اند، انجام می شود. با توجه به این موضوع 
در بحث نوســازی تاکســی ها در سال 1401 
منتظر اعلام خودروهای جایگزین هستیم که 

هنوز به ما اعلام نشده است.«

 کاهش 5هزار خودروی بالای 10سال نسبت 
به سال گذشته

معاون فنی و بهره برداری ســازمان تاکسیرانی 
شــهر تهران با تاکید بر این موضوع که نوسازی 
تاکسی های فرسوده امســال با فرض تسریع در 
تعیین تکلیف خودروی جایگزین ســمند و پژو، 
بیشتر از ســال گذشــته خواهد بود و همچنان 
این برنامه ادامه خواهد داشــت، درباره جزئیات 
آن توضیحاتی ارائه کــرده و می گوید: »فرمول و 
معیار تعیین فرسودگی تاکســی ها تغییر کرده 
اســت و خودروهایی که 2مرتبه متوالی نتوانند 
معاینه فنی دریافت کنند، فرســوده هستند؛ با 
این وجود تعداد تاکسی های شهر تهران که عمر 
بالای 10سال دارند با توجه به نوسازی های انجام 
شده نسبت به سال گذشته حدود ۵هزار دستگاه 
کاهش پیدا کرده است. این در شرایطی است که 
تعدادی از تاکسی ها امسال به عمر بالای 10 سال 
رسیده اند. برنامه ای که برای نوسازی تاکسی های 
فرسوده در ســال 1401 ارائه کرده ایم 1۵هزار 
دستگاه اســت که امیدواریم محقق شود. البته 
در این رابطه منتظر خودروســاز هستیم تا نوع 
خودرو و قیمت خودروی جایگزین سمند و پژو 
40۵ مشخص و معرفی شود. در برنامه ما علاوه 
بر تاکســی های کاربراتــوری، جایگزین کردن 
10هزار تاکسی پراید و روآ و همچنین تاکسی های 
ســانحه دیده و آن دســت از تاکســی هایی که 
نمی توانند معاینه فنی دریافت کنند، برنامه ریزی 

شده که حدود 1۵هزار دستگاه می شود.«

فصلگرمنوسازیتاکسیها
 امسال 1۵هزار خودروی تازه نفس باید جایگزین تاکسی های فرسوده تهران  شوند که از این تعداد تاکنون 4هزار خودرو 

تحویل رانندگان شده است

مهدی اسماعیل پورگزارش
روزنامه نگار

رئیس شورای شهر تهران تأکید کرد که مدیریت شهری بیش از 
این نمی تواند برای کاهش ترافیک کاری انجام دهد

 باز شدن گره ترافیک با تهاتر نفت
گره ترافیک پایتخت نه تنها باز نشده، بلکه به دلیل فرسودگی ناوگان 
حمل ونقل عمومی تشــدید شــده و به اذعان عضو هیأت  رئیسه 
پارلمان شهری پیک ترافیک تهران از 7ساعت به بیش  از9ساعت 
افزایش یافته اســت. دیروز رئیس شورای شــهر تهران در جمع 
خبرنگاران ضمن ابراز تأســف از وضعیت ترافیکی تهران گفت که 
دوربین های ترافیکی فعال هستند و طرح ترافیک همچون گذشته 
اجرا می شود، اما ترافیک همچنان وجود دارد و متأسفانه شهرداری 
و شورای شهر بیش از این نمی توانند برای کاهش آن کاری انجام 
دهند. مهدی چمران در ادامه با بیان اینکه تمام دستگاه های متولی 
در حوزه ترافیک باید پای  کار بیایند، دولت را خطاب قرار داد و تأکید 
کرد: »بودجه دولت تصویب شــد و دیگر نمی توان به حمل ونقل 
عمومی بودجه ای اختصاص داد؛ بنابراین پیشنهاد دادیم که از طریق 
فروش نفت، به بهبود وضعیت مترو کمک شود که اجرایی نشده، اما 
معتقدیم این موضوع عملی است و از این طریق می توان حداکثر 
۵00تا 1000دستگاه واگن برای مترو خریداری و تحرک خوبی در 

ناوگان حمل ونقل ریلی شهری ایجاد کرد.«
به گزارش همشهری، پیگیری ایمن سازی ساختمان های ناایمن هم 
موضوع دیگری بود که رئیس پارلمان شهری در حاشیه جلسه دیروز 
به آن اشاره و عنوان کرد که اقدامات خوبی انجام و برای تعدادی از 
ساختمان ها اخطار داده شده است، اما باتوجه به حجم ساختمان های 
ناایمن این فرایند باید با سرعت بیشتری پیگیری شود. مهدی چمران 
سپس درباره مشکلات رفاهی کارکنان مترو هم اینطور پاسخ داد: 
»این مشکلات نه تنها مربوط به کارمندان شهرداری است، بلکه شامل 
کارکنان دولت هم می شود و باید تدابیری بیندیشیم، اما درخصوص 
کارکنان شرکت مترو، شــهرداری تهران باید چاره ای بیندیشد و 

موضوع را پیگیری کند.«

تشریح جزئیات حادثه متروپل
ارائه گزارش جزئیات حادثه متروپل آبادان در صحن شورا توسط 
حجت الاسلام سیدمحمد آقامیری ارائه شد و او گفت که جلسات 
مطالعاتی و کارشناسی با حضور 300 نخبه برگزار شده است. به گفته 
این عضو شورا، ایجاد تغییرات مستمر در طرح، تبدیل اسکلت فلزی 
به سازه های بتنی، استاندارد نبودن ســازه ها، صلاحیت نداشتن 
طراحان، افزایش بنا از 6طبقه به 12طبقه، عدم مقاوم ســازی و... 
عواملی بودند که سبب ریزش متروپل شدند. آقامیری در جریان 
ارائه گزارش عنوان کرد: »هدف از بررسی و واکاوی این حادثه، عبرت 
گرفتن و جلوگیری از ساخت چنین ســاختمان هایی در تهران و 
کشور است.« به گفته رئیس کمیته عمران شورای شهر تهران، ایجاد 
شفافیت در اطلاعات فنی ساختمان ها، ممنوعیت واقعی ارائه اضافه 
بنا پیش از دریافت و تصویب طرح مقاوم سازی سازه، بررسی وضعیت 
رعایت مبحث 22 مقررات ملی ساختمان، زمینه سازی شورا جهت 
ارتقای کنترل کیفی توسط بیمه ها، مطالبه جدی درخصوص اصلاح 
بند 14 ماده ۵۵ قانون شهرداری )رفع خطر از ابنیه(، توجه جدی 
شورا بر کنترل مضاعف و... اقداماتی هستند که برای جلوگیری از بروز 

چنین حوادثی باید موردتوجه قرار گیرند.

واکنش اعضا به گزارش مترو پل
پس از ارائه گزارش مترو پــل، برخی از اعضا نظراتی مطرح کردند. 
مهدی چمران گفت: »در برخی از موارد تزییناتی به ســاختمان 
اضافه می شود، اما نکات ایمنی مدنظر قرار نمی گیرد یا در مواردی 
از زمین تا سقف، ستون ایجاد می شود؛ درحالی که با راویز کار شده 
و استحکام ندارند و مردم گمان می کنند ستون ها محکم هستند و با 
خیالی آسوده در آنها زندگی می کنند.« پرویز سروری هم به مداخله 
پیمانکاران اشاره و عنوان کرد: »مداخله پیمانکار در تمام مراحل 
ساخت یک واقعیت تلخ و بسیار خطرناک است؛ چراکه اگر اجازه 
دهیم قدرت و ثروت جای طراحی و نظــارت را بگیرد باید منتظر 
اتفاقاتی تلخ تر از مترو پل باشیم.« ناصر امانی هم تأکید کرد ضمانت 
اجرایی برای عدم تکرار چنین حوادثی باید مشخص شود. مهدی 
پیرهادی هم ضرورت تهیه نقشه خطرپذیری تهران را مطرح و عنوان 
کرد: »این موضوع باید در شورای عالی استان ها، شورا و شهردار تهران 

به طور ویژه در دستور کار قرار گیرد.«

نتیجه 2دستور جلسه
معرفی و تأیید 1۵نماینده برای عضویت در هیأت های حل اختلاف 
مالیاتی دستور جلسه دیگری بود که مهدی اقراریان در جریان ارائه 
گزارش گفت: »انتخاب نمایندگان به گونه ای انجام شد تا بتوانیم از 
حقوق شهرداری به درستی در موضوع مالیاتی و حل اختلاف دفاع و از 
ضایع شدن حقوق بیت المال جلوگیری کنیم.« در نهایت نمایندگان 
از اعضای پارلمان شهری رأی اعتماد گرفتند. بررسی 9پرونده پلاک 
ثبتی از حیث باغ یا غیرباغ بودن هم دستور جلسه دیگری بود که به 

8پرونده، رأی باغ داده شد.

 وحیدرضا محمدی
 شهردار منطقه ۲۲

 زیرگذر بلوار کوهک یکی از پروژه های عمرانی 
مهم در این محله اســت که چند ســالی این 
پروژه به شــکل نیمه کاره رها شــده بــود و در 
مدت زمانی که توفیق خدمــت در منطقه را 
داریم فعالیت این پروژه را مجددا آغاز کردیم. 
در تــاش هســتیم با ســرعت بخشــیدن به 
روند اجرایی، این پروژه تا چندماه آینده مورد 

بهره برداری قرار گیرد.

 سیدمهدی صباغ 
 شهردار منطقه ۱۵

اتصــال بزرگــراه شــهید شوشــتری در ضلــع 
شــمالی محله به بزرگراه یاســینی در شمال 
تهــران در اولویت کار شــهرداری قــرار گرفته 
و با اجــرای این پروژه، دسترســی بــه بزرگراه 
تســهیل خواهــد شــد. هم اکنــون در حــال 
پیگیری تملک اماک معارض پروژه هستیم 
و با راه اندازی پروژه، دسترسی محله مناسب 
می شود. دسترسی دیگری از محله افسریه 
بــه بزرگــراه شــهید محاتــی در دســتور کار 
منطقه قرار دارد کــه از طریق پل بــه بزرگراه 
بســیج وصــل و دسترســی جنوب شــرقی 

تکمیل می شود.

نرجس سلیمانی
عضو کمیسیون نظارت و حقوقی 

اصاح ساختار سازمانی در حوزه تخصصی 
به ویــژه در معاونــت شهرســازی به درســتی 
انجام نشده و این کم توجهی می تواند اثرات 
مخربــی داشــته باشــد. از شــهرداری توقــع 
می رود تــا با توجــه بــه حوادثی چــون زلزله و 
پدیــده فرونشســت، از طریق بــه روز کردن 
طرح تفصیلی نسبت به نوسازی بافت های 

فرسوده اقدام کند.

جعفر شربیانی
عضو کمیسیون معماری و شهرسازی

توجه به  نظام ساختاری، موضوعی است 
که در ســال های اخیر به آنها توجه نشــده 
و در حــوزه معمــاری و شهرســازی ســاختار 
دارای مشــکاتی اســت. عدم اســتفاده از 
متخصصــان و کارشناســان، بی توجهــی 
بــه ارتقــای شــغلی، بی توجهــی بــه مزایــا و 
پرداخت و... برخی از مواردی هســتند که 
ضــرورت دارد ایــن نظــام ســاختاری مــورد 

بازبینی قرار گیرد.

شــهردار  خســروی،  محمدجــواد 
ضــرورت  بــر  تأکیــد  بــا  منطقــه۱۸ 
شــن چاله ها  دیــواره  پایدارســازی 
گفــت: »از آنجا کــه برداشــت قانونی 
از شــن چاله ها فقــط تا عمــق ۳۰متری 
مجــاز اســت و مالکین بخــش اعظمی 
از این شن چاله ها مبادرت به برداشت 
بعضاً تا عمق ۱۲۰متــری کرده اند، این 
اقدام سبب تشدید خطر فرونشست 
و وقوع ســیاب های فصلی شــده و به 
تبــع، مســئولیت مدنــی پایدارســازی 
دیواره هــای شــن چاله ها بــر عهــده 
مالــکان و بهره بــرداران، منطبــق بــا 
قوانین شهری در حوزه توسعه شهری 

است.« 

مهــدی عباســی،رئیس کمیســیون 
گفــت:  شهرســازی  و  معمــاری 
۵۰درصــد آمــار مرگ ومیــر تصادفــات 
بــه موتورســواران اختصــاص دارد و از 
این رو ضروری است، شهرداری تهران 
براســاس برنامه ۵ ســاله ســوم توسعه 
شهر تهران، نسبت به هویت بخشی، 
شناســنامه دار کــردن موتورســواران و 
ســاماندهی تــردد موتورســیکلت ها، 

توجه ویژه ای داشته باشد.

30
متر عمق

50
درصد

افزایش و بازسازی برای 
ناوگان  ویژه معلولان

مدیریــت شــهری در برنامه های مناسب ســازی،  
افزایش تعداد ناوگانی که به افــراد دارای معلولیت 
و توان یابان اختصــاص دارد را گنجانده اســت.  به 
گزارش همشهری، یکی از مطالبات اصلی افراد دارای 
معلولیت، بهبود ناوگان حمل و نقلی اســت که آنها 
در سفرهای شهری خود استفاده می کنند. کمبود 
ناوگان و استهلاک آنها طی سال های گذشته باعث 
شده تا این قشــر از وضعیت فعلی ناراضی باشند و 
همین موضوع سبب شده تا شهرداری، ورود ون های 
ویژه برای توان یابان را در دستور کار قرار دهد.  حال بر 
اساس گزارش شرکت اتوبوسرانی، علاوه بر20دستگاه 
مینی بوس فیاتی که با ظرفیت ۵ویلچر در اردیبهشت 
ماه مورد بهره برداری قرار گرفته، خبر می رســد 40 
دستگاه مینی بوس فیات متناسب دیگر نیز تا پایان 
امســال تحویل خواهد شــد. این در حالی است که 
نوسازی ناوگان فعلی هم انجام شود که اتوبوسرانی 
وعده داده، با توجه به ایرادات فنی، 62 دستگاه ون 

فعال در سطح شهر، تا پایان سال اورهال می شوند.

نقل قول خبر

عدد خبر

تذکرات اعضای پارلمان شهری

 خبر

شورا

راه اندازی 2مرکز توانمندسازی کودکان کار تا پایان سال
مدیرعامل سازمان رفاه، خدمات 

آسیب 
اجتماعی

و مشــارکت های اجتماعــی 
شهرداری تهران در گفت وگو با 
همشــهری از ایجــاد 2مرکز 
توانمندســازی کودکان کار خبــر داد و گفت: 
»شهردار تهران اهتمام ویژه ای برای ایجاد 2مرکز 
بزرگ و مجهز برای توانمندسازی کودکان کار 
دارد تا آنها در این مراکز توانمند شوند و بتوانند 
آینده روشنی برای خود رقم بزنند.« به گفته احمد 
احمدی صدر یکی از مراکز آخر تیرماه در جنوب 
غرب و دیگری تا پایان ســال در جنوب شــرق 

پایتخت راه اندازی و بهره برداری می شود.
به گزارش همشــهری، بیش از 20 تا 30سال از 
بروز آسیب های اجتماعی چون معتادان متجاهر 
و کودکان کار و خیابان می گذرد و حدود 1۵ تا 

20دستگاه برای مقابله با این آسیب ها وظایفی 
دارند اما آنچه امروز در معابر شــهری نمود دارد 
این است که دستگاه ها در انجام اقدامات موفق 
نبوده اند. مدیرعامل ســازمان رفاه، خدمات و 
مشارکت های اجتماعی شهرداری تهران با تأیید 
این موضوع گفت که امروز نیاز است قبل از اجرای 
هر طرحی برای جمع آوری و ساماندهی معتادان 
متجاهر و کودکان کار، علت چرایی موفق نبودن 
در طرح های قبلی احصا شود. احمد احمدی صدر 
تأکید کرد: »براساس بررسی های صورت گرفته، 
مشخص است برخی دستگاه های متولی در حوزه 
آسیب های اجتماعی به وظایفشان درست عمل  
نکرده اند. تعدادی هم وظایفشان را انجام داده اند 
اما به  قول معروف »یک  دســت صــدا ندارد« و 

نتوانسته اند به نتایج مطلوبی برسند.« 

6200
پرونده در 

سال گذشته 
برای نوسازی 
تاکسی های 

فرسوده 
تشکیل شد.

 43000
تاکسی تا 
پایان سال 

گذشته جزو 
تاکسی های 
با عمر بالای 

10سال 
بودند.

 4000
راننده، 

تاکسی های 
جدید را در 

سال گذشته 
تحویل 
گرفتند.

 38000
تاکسی اکنون 

جزو آمار 
تاکسی های 
با عمر بالای 

10سال 
هستند. 

 2200 
پرونده 
نوسازی 

تاکسیرانی از 
سال گذشته 

به امسال 
موکول شد. 

 5000
تاکسی 
فرسوده 
نسبت به 

سال گذشته 
کم شده 

است.

 890
تاکسی نو 
از ابتدای 
امسال به 
رانندگان 
تاکسی 

تحویل داده 
شده است. 

 15000
تاکسی 

فرسوده در 
سال 1401   
باید نوسازی 

شوند. 
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 ســرانجام پیگیری اصناف درباره 

مالیات
میزان و شیوه وضع مالیات عملکرد 
ســال1400  بــه ویــژه بر ســر 
تراکنش های بانکی نتیجه داد و دولت و بازار به توافق 
رسیدند تا لایحه تنفس یک ساله مالیاتی اصناف به 
مجلس ارسال شود. با این تصمیم احتمال می رود 
بخشــی از درآمدهای مالیاتی پیش بینی شده در 
بودجه از مسیر وضع مالیات بر کسب و کارها محقق 
نشود که در این صورت دولت ناگزیر به فروش اوراق 

قرضه می شود. 
به گزارش همشهری، احســان خاندوزی در جریان 
برگزاری نشستی با عنوان هم اندیشی دولت، مجلس 
و اصناف در خصوص مالیات بر درآمد مشاغل صنفی 
اعلام کرد: طرح تنفس یک ســاله مالیاتی اصناف 
به مجلس شورای اسلامی ارسال می شود. او افزود: 
نشست بسیار خوبی با روســای برخی اتحادیه ها و 
اتاق های اصناف مراکز استان ها و همچنین انجمن 
اســلامی بازار تهران برگزار شــد تا موارد موردنظر 
طرفین به طور شــفاف و روشــن مطرح شود. وی 
توافق نخست بین دولت و بازار را تمدید مهلت ارائه 
اظهارنامه های مالیاتی فراتر از مهلت قانونی تا تیرماه 
اعلام کرد. این در حالی اســت که بر اساس قانون 
مهلت ارائه اظهارنامه های مالیاتی پایان خردادماه 
است. خاندوزی همچنین گفت: قرار شد کمیته ای 
3 نفره در سراسر استان ها با حضور رئیس اتاق اصناف 
مرکز استان یا نماینده وی، نماینده مجلس و نماینده 
اداره مالیات شکل گیرد تا به شکایت فعالان صنفی 
رسیدگی شده و پیشنهادها احصاء شود و امیدواریم 
به سرعت به اشــکالات و ابهامات رسیدگی کنیم و 
نه تنها نارضایتی هایی که از ســوی اصناف مطرح 
می شــود را رفع کنیم بلکه به توافق پایداری برای 

جداول و ضرایب مالیاتی در سال های آینده برسیم.
وزیر اقتصاد با بیان اینکه نمی توانیم از قانون مصوب 
مجلس تخطی کنیم، افــزود: وزارت اقتصاد تلاش 
می کند تا سقف مشمولان تبصره ماده100 قانون 
مالیات های مســتقیم افزایش یابد و نامه نگاری ها 
برای گرفتن مجوز قانونی انجام شده اما  )درخواست( 
تنفس یک ساله مالیاتی مســتلزم مصوبه مجلس 
شورای اسلامی است و در صورت تصویب دولت نیز 

مجری قانون خواهد بود.

خاندوزی با بیان اینکه باید از مداخلات ســلیقه ای 
ممیز محور به سمت رویکرد سامانه محور حرکت 
کنیم، گفت: اجرای قانون پایانه های فروشــگاهی 
و ســامانه مودیان کمک خواهد کــرد که حداکثر 
شفافیت اقتصادی ایجاد شود و بسیاری از اختلافات 

و ابهاماتی که امروز مطرح می شود رفع خواهد شد.

سیگنال مجلس به بازار
محمد رضا پورابراهیمی، رئیس کمیسیون اقتصادی 
 مجلس هم در این نشســت با بیــان اینکه اصناف

تمام قد عقبه انقلاب و نظام هستند و پای آرمان های 
انقلاب ایســتاده اند، از آماده  نبودن زیرساخت های 
مالیاتی جامع انتقاد کرد و گفت:  در بحث تراکنش ها 
بین دو ممیــز مالیاتی در عرصــه اطلاعات دو نگاه 
متفاوت است و باید راهکاری دیده شود تا حق اصناف 
تضعیف نشود. وی افزود: از ســازمان امور مالیاتی 
می خواهیم که دستورالعمل دقیق نحوه رسیدگی به 
اطلاعات را منتشر کند تا دغدغه های صنفی حل و 
واحدهای متخلف شناسایی شوند.  شهباز حسن پور، 
رئیس فراکسیون اصناف در مجلس هم گفت: یکی 
از مطالبات صنفی، یک ســال تنفس مالیاتی است. 
فراکسیون اصناف و مجلس شورای اسلامی نامه ای با 
نظر اصناف برای سران قوا تنظیم خواهند کرد. آنچه 
سران قوا مقرر کنند همگان به آن پایبند خواهند بود.

چالش بر سر تراکنش ها
به گزارش همشــهری، اختــلاف بر ســر مالیات 
عملکرد واحدهای صنفی سال1400 به ویژه بر سر 
مالیات ستانی از تراکنش های بانکی بالا گرفت. سعید 
ممبینی،  رئیس اتاق اصناف ایران توضیح می دهد 
رویکرد ســازمان امور مالیاتی کشــور امسال برای 
تعیین مالیات سال1400 مبنای تراکنش های بانکی 
واحدهای صنفی و مودیان صنفی به چند دلیل مورد 

انتقاد جامعه اصناف قرار گرفته است.
وی دلیل نخست مخالفت اصناف را عدم اطلاع رسانی 
کافی به مودیان در گذشته اعلام و تاکید کرد: بعضی 
از تراکنش ها لزوماً به معنای فروش محصول نبوده 
اســت. این مدافع اصناف از ســردرگمی اصناف به 
دلیل برداشت متفاوت از قانون به عنوان دلیل دوم 
مخالفت ها یاد کرد و افزود: در اولین سال از اجرای این 

قانون شاهد برداشت های متفاوت و نظرات متناقض 
از قانون در استان ها هستیم. این موجب سردرگمی 
مودیان شده است و به همین دلیل مکاتباتی از سوی 
اتاق اصناف ایران با وزیر امور اقتصاد و دارایی، شخص 
رئیس جمهور، سایر مقامات اجرایی و مجلس شورای 

اسلامی انجام شده است.
به گفته ممبینی با دستور رئیس جمهور قرار شده 
که سقف استفاده از تبصره 100 قانون  قانون مالیات 
مستقیم تا 4.8 میلیارد تومان افزایش یافته تا تعداد 
بیشتری از مودیان تحت پوشش این مزیت قانونی 
قرار گیرند. رئیس اتاق اصناف همچنین اعلام کرد: 
به دلیل این تفاوت تفاســیر از قانون در استان ها از 
رئیس جمهور خواستیم تا برای ثبات آرا و رسیدگی 
به وضعیت مالیاتی مودیان فرصت بیشــتری برای 
ارائه اظهارنامــه مالیاتی بدهند کــه مورد موافقت 
رئیس جمهور قرار گرفت و امروز نیز وزیر امور اقتصاد 
و دارایــی 1۵ روز فرصت ارائــه اظهارنامه مالیاتی 

اصناف و استفاده از تبصره 100 را تمدیدکرد.

واکنش سخنگوی دولت
علی بهادری جهرمی هم دیروز در نشست هفتگی 
خود در پاســخ به ســوالی درباره اعتراضات برخی 
اصناف نســبت به مقررات جدیــد مالیاتی گفت: 
قانونگذار در قانون بودجه تکلیفی به دولت داشــته 
که از تراکنش های مربوط دســتگاه های کارتخوان 
مالیات اخذ شود و دولت مکلف بوده تراکنش های 
دســتگاه کارتخوان را مورد توجه قرار دهد. وی با 
بیان این کــه مبنای دولت در بررســی، همکاری و 
همیاری با مجموعه اصناف و بازاریان است، افزود: 
تا به امروز حدود یک میلیون نفر مشــمول مالیات 
بوده اند که قریــب به ۵۵0 هزار نفــر از آنها مالیات 
صفر برایشان لحاظ شده اســت. او افزود: از همین 
یک میلیون نفــر بیش از 100 هــزار واحد صنفی 
مالیات شان زیر ۵ میلیون و حدود 30 هزار واحد نیز 

بین ۵ تا 10میلیون تومان در سال بوده است.
بهادری جهرمی گفت: رئیس جمهور به ســازمان 
مالیاتــی تأکید کردند کــه بنای کار بایــد اعتماد 
به کســبه عزیز و اصناف باشــد و مــلاک و معیار 
خوداظهاری مؤدیان است؛ مگر آنکه دلایل متقنی 

برای رد آن وجود داشته باشد.

کاهش فشار مالیاتی بر بازار 
همزمان ســعید توتونچی، معــاون حقوقی و فنی 
مالیاتی سازمان امور مالیاتی کشــور از بازنگری و 
تعدیل نسبت های سود فعالیت های صنفی و مشاغل 

خبر داد. 
او گفت: بر اساس اختیارات قانونی و با لحاظ شرایط 
اقتصادی و کرونایی سال گذشته و همچنین افزایش 
هزینه های فعالیت اصناف کشور و به تبع آن کاهش 
حاشیه ســود فعالیت اصناف و مشــاغل ، موضوع 
بازنگری و تعدیل نسبت های سود گروه های صنفی 
مختلف در دستور کار سازمان قرار گرفت تا مالیات 
این گروه از فعالان اقتصادی متناســب با شــرایط 
اقتصادی و مالی آنها تعیین شود. وی با بیان اینکه 
این تعدیل در نسبت های یادشده، در سامانه و وبگاه 
رسمی ســازمان امور مالیاتی بارگذاری شده است، 
خاطرنشــان کرد: ســازمان امور مالیاتی کشور در 
راســتای تعامل با فعالان اقتصادی کشور و اصناف، 
آمادگی دریافت نظرات و پیشــنهادها در خصوص 

نسبت های تعیین شده را دارد.

15 روز مهلت جدید
این گزارش می افزاید: ســازمان امور مالیاتی کشور 
هم بلافاصله پس از نشســت ویژه بین وزیر اقتصاد 
با اصناف اعــلام کرد که مهلت تســلیم اظهارنامه 
مالیاتی اشخاص حقیقی تا 1۵تیرماه با اخذ مجوز 
قانونی تمدید شد. این ســازمان همچنین خبر داد 
نسبت به رسیدگی به اعتراضات اصناف در خصوص 
ضرایب فعالیت رسته های صنفی منتشره از سوی آن 
سازمان با قید فوریت اقدام خواهد کرد. افزون بر اینکه 
قرار شده اصنافی همچون نمایشگاه های اتومبیل، 
نمایندگی های بیمه، کافی نت ها، حق العمل کاران و... 
که واریزی از مسیر دستگاه های کارتخوان آنها لزوماً 
نشان دهنده فروش آنها نیست، از طریق اتحادیه های 
مربوط لوح فشرده فروش اعضای خود را به سازمان 

امور مالیاتی تحویل دهند.
همچنین ادارات کل امور مالیاتی موظف شــده اند 
با قید فوریت نسبت به شــکایات واحدهای صنفی 
در خصوص اطلاعــات مالی ثبت شــده از آنها در 
سامانه های سازمان یا مبالغ مالیات مقطوع تعیین 

شده رسیدگی کنند. 

بازار، برنده کشمکش مالیاتی
خاندوزی: لایحه تنفس یک ساله مالیاتی اصناف به مجلس می رود

توافق صورت گرفت و اختلاف ها کم شد

تورم واردات بیشتر و صادرات کمتر شد
مرکز آمار ایران اعلام کرد که در زمستان سال 

تورم
گذشته شــاخص قیمت کالاهای وارداتی یا 
هزینه تمام  شده آن براساس داده های ریالی به 
۵3.2درصد رسیده که نســبت به پاییز پارسال 4.7درصد بر 
هزینه های واردات افزوده شده اســت. این در حالی است که 
زمستان پارسال شــاخص قیمت کالاهای صادراتی نسبت به 
فصل قبل 20، 1درصد بوده که در مقایسه با فصل پاییز همان 

سال حدود 11درصد کاهش را نشان می دهد.

تورم در مسیر واردات
این گزارش می افزاید تورم کالاهای وارداتی براساس داده های 
دلاری در زمستان سال گذشته 12درصد برآورد شده که نسبت 
به فصل قبل آن تنها یک دهم درصد کاهش را نشان می دهد. در 
زمستانی که گذشت بالاترین نرخ تورم فصلی در بخش ریالی 
مربوط به گروه کالاهای چربی ها و روغــن حیوانی و نباتی به 
میزان 4.۵درصد و بالاترین نرخ تورم هم در گروه ماشین آلات 
و وســایل مکانیکی، ادوات برقی به میزان ۵6.4درصد به ثبت 
رسیده این درحالی اســت که تورم کالاهای وارداتی مربوط 
به گروه پوســت خام، چرم و پوست های نرم و تولیدات، منفی 

6.7درصد برآورد شده است.
تازه ترین گــزارش مرکز آمار نشــان می دهد کــه نرخ تورم 
نقطه به نقطه کالاهای وارداتی به کشــور در فصل ســرد سال 
گذشــته به صورت ریالی 29.2درصد نســبت به فصل پاییز 
رشد کرده و از نظر دلاری شــاخص تورم کالاهای وارداتی به 

۵3.7درصد رسیده که نســبت به فصل پاییز همان سال تنها 
1.2واحد درصد کاهش داشته است. براساس این روایت رسمی 
در 4فصل منتهی به زمستان 1400نرخ تورم سالانه کالاهای 
وارداتی 6.۵درصد به صورت ریالی و 6دهم واحد درصد به صورت 

ارزی کاهش داشته است.

کاهش تورم در جاده صادرات
به گزارش همشــهری، در فصل زمســتان1400، تغییرات 
شــاخص قیمت کالاهای صادراتی)مبتنی بر داده های ریالی( 
نسبت به فصل قبل 20، 1درصد اعلام شده که نسبت به تورم 
فصلی پاییز حدود 11واحد کاهش داشــته است. البته از نظر 
ریالی تورم صادراتی ایران در زمستان نسبت به پاییز سال قبل 
تنها 2.۵واحد درصد کم شده است. کمترین نرخ تورم فصلی 
صادرات در بخش ریالی به گفته مرکز آمار مربوط به گروه فلزات 
معمولی و مصنوعات آنها به میزان 4.3درصد و بیشترین نرخ 
مربوط به گروه مروارید طبیعی یا پرورده، سنگ های گرانبها یا 

نیمه گرانبها به میزان 48.9درصد بوده است.
این در حالی است که نرخ تورم نقطه به نقطه کالاهای صادراتی 
به صورت ریالی در زمستان سال گذشته به 116درصد رسیده 
که نسبت به فصل پاییز 23.3درصد کمتر شده و از نظر دلاری 
هم شــاخص قیمت کالاهای صادراتی ایران در زمستان سال 
قبل به ۵.8درصد رســیده که 8.7درصد نسبت به فصل قبل 
آن کمتر شده است. آمارهای رسمی نشان می دهد که فعالان 
صنعت عینک سازی، عکاسی و سینما در زمستان سال گذشته 

با بیشترین رشد قیمت کالاهای وارداتی مواجه شده اند چرا که 
هزینه واردات گروه کالاهای آلات و دستگاه های اپتیک، عکاسی 
و سینماتوگرافی در زمستان ســال1400 نسبت به زمستان 
سال1399 رشدی 39۵درصدی را تجربه کرده است. این در 
حالی است که گروه کالاهای مواد پلاستیکی تنها 16.2درصد 

تورم وارداتی را تحمل کرده است.
مرکز آمار می گوید: تورم سالانه در زمستان پارسال کالاهای 
صادراتی به صورت ریالی 143درصد بوده که نســبت به پاییز 
همان سال 26.9درصد کمتر شــده و به صورت دلاری هزینه 
کالاهای صادراتی ایران 11.6درصد رشــد کرده که نســبت 
به فصل قبل آن تنها 6دهم درصد کاهش را نشــان می دهد. 
کمترین نرخ تورم ســالانه در بخش ریالــی مربوط به واردات 
گروه پوست خام، چرم، پوست های نرم و اشیاي ساخته شده 
از این مواد به میزان 26.7درصد و بیشترین نرخ مربوط به گروه 
آلات و دستگاه های اپتیک، عکاسی، سینماتوگرافی به میزان 

497درصد بوده است.

بازی با آمار در مسکن دولتی
آخرین آمارهای مربوط به طرح نهضت ملی مسکن حاکی از این 
است که 61.2درصد کل متقاضیان مشارکت در مسکن دولتی 
در طرح های ادغام شــده اقدام ملی و نهضت ملی حائز شرایط 
اولیه بوده اند و تاکنون فقط 14.2درصد از این افراد نســبت به 

افتتاح حساب بانکی اقدام کرده اند.
به گزارش همشهری، از سال 1398که کلنگ طرح اقدام ملی 
برای تأمین مسکن در دولت دوازدهم زده شد، تا اکنون که دولت 
ســیزدهم با قدرت به دنبال اجرای نهضت ملی مسکن است، 
آمارهای متناقضی از ســوی مجموعه وزارت راه و شهرسازی 
منتشر شده که هم مبهم است و هم تناسبی با وضعیت موجود 
طرح نهضت ملی ندارد. اهمیت ماجرا به این واسطه است که اگر 
اطلاعات حاصل از این بازی های آماری مبنای ارائه گزارش های 
حوزه مسکن و پیشرفت طرح تولید 4میلیون واحد مسکونی به 
دولت قرار گرفته باشد، یقیناً دولت سیزدهم نیز باوجوداینکه 
نهایت تلاشش را برای بازســازی اعتماد عمومی به کار گرفته 
اســت، مانند دولت های قبل با کوهی از وعده های نامحقق در 

حوزه مسکن مواجه خواهد شد.

کالبدشکافی آمارهای مسکن
براســاس آمارهایی که در سال های گذشــته از سوی معاونت 
مسکن و ســاختمان وزارت راه و شهرســازی منتشر شده، در 
دولت دوازدهم، حدود یک میلیــون و 800هزار نفر در چندین 
فاز ثبت نام طرح اقدام ملی مسکن، متقاضی مشارکت در احداث 
مسکن دولتی بودند که از این میزان کمتر از ۵40هزار نفر واجد 
شرایط تشخیص داده شدند. در همان دولت قبل، بارها از سوی 
وزارت راه و شهرســازی اعلام شد که زمین دولتی و تسهیلات 
بانکی موردنیاز برای احداث مســکن موردنیاز این افراد تأمین 
شده است. حتی در هشــتم آبان 1400نیز معاونت مسکن و 
ساختمان وزارت راه و شهرسازی در گزارشی که در پایگاه خبری 
این وزارتخانه منتشر شد، اعلام کرد که عملیات اجرایی ۵34هزار 
و 484واحد مسکن اقدام ملی توسط متولیان مختلف آغاز شده 
و دارای پیشرفت فیزیکی است. در این گزارش، واحدهای شروع 
شــده و دارای عملیات اجرایی طرح اقدام ملی مسکن توسط 
ستاد اجرایی فرمان امام 37 هزار و 798 واحد، شرکت عمران 
شــهرهای جدید 13۵ هزار و 479 واحد، بنیاد مسکن انقلاب 
اسلامی 6۵ هزار و 8۵ واحد، وزارت دفاع و پشتیبانی نیروهای 
مسلح 72 هزار واحد، سازمان ملی زمین و مسکن )ادارات کل 
راه و شهرســازی( 134 هزار و 927 واحد، شــرکت بازآفرینی 
شــهری ایران 80 هزار واحد و وزارت آموزش وپرورش 9 هزار و 

204 واحد اعلام شده بود.
در ادامه، با مصوبه شورای عالی مسکن، دو طرح مسکن کشور 
یعنی اقدام ملی و نهضت ملی در هم ادغام شد و حتی متقاضیان 
رد شده اقدام ملی نیز دوباره وارد فهرست متقاضیان نهضت ملی 
مسکن شدند چراکه در طرح جدید، برخی شرایط مشارکت در 
مسکن دولتی نظیر دوره مالکیت، مبلغ وام و شرط سکونت در 
شهر محل درخواست تغییر کرد و مقرر شد تسهیلات و شرایط 

جدید مشمول حال طرح اقدام ملی مسکن نیز باشد. 

بعد از این ادغام و به دنبال چراغ ســبز به ثبت نام مردان مجرد 
در نهضت ملی مسکن، تعداد کل متقاضیان مسکن دولت )اعم 
از اقدام ملی و نهضت ملی( به ۵میلیــون و 490هزار و 166نفر 
رسید. به عبارت دیگر، با احتســاب 1.8میلیون متقاضی قبلی 
اقدام ملی، حدود 3.7میلیــون متقاضی جدید در نهضت ملی 
ثبت نام کردند. البته از مجموع متقاضیان دو طرح، فقط 3میلیون 
و 360هزار نفر معادل 61.2درصد از کل متقاضیان حائز شرایط 
اولیه مشارکت در مســکن دولتی )فرم ج سبز، نداشتن سابقه 
مالکیت و عدم استفاده از تســهیلات دولتی( بودند که البته از 
این تعداد نیز ۵34هزار و 484نفر مربوط به همان طرح قدیمی 
اقدام ملی مسکن بوده است؛ یعنی تعداد متقاضیان واجد شرایط 
نهضت ملی مسکن از 2میلیون و 826هزار نفر فراتر نمی رود و 
برای اجرای درســت قانون جهش تولید مسکن و رعایت الزام 
برنامه ریزی برای تولید حداقل یک میلیون واحد مســکونی در 
ســال، باید امکان ثبت نام برای حداقــل 1.1میلیون نفر دیگر 
فراهم شود. البته معاونت مسکن وزارت راه و شهرسازی اعلام 
کرده پس از پایش اطلاعات متقاضیان فعلی، چنانچه در آینده 
متقاضیان جدیدی برای ثبت نام در نهضت ملی مسکن باشند، 
درخصوص بازگشایی سامانه ثبت نام تصمیم گیری خواهد شد؛ 
اما نکته اینجاست که این ثبت نام چیزی فراتر از تکلیف قانونی 

نیست و نمی تواند به عنوان خدمت مضاعف دسته بندی شود.

بی رغبتی متقاضیان یا کاهلی متولیان
جدا از تناقض و ابهام هایی که در آمارهای حوزه مسکن دولتی 
وجود دارد، نکته قابل تأمل این اســت که آمار مربوط به افتتاح 
حســاب متقاضیان در بانک با آمارهای دیگری که وزارت راه و 
شهرســازی در مورد آغاز پروژه های نهضت ملی مسکن ارائه 
می دهد، تناسبی ندارد. شاید مســئولان وزارت راه این تناقض 
در افتتاح حساب را به واحدهای خودمالکی ربط بدهند اما نکته 
اینجاست که حتی در این صورت هم آمار مربوط به تخصیص 
تسهیلات بانکی با همین تناقض آشکار مواجه خواهد بود. طبق 
آخرین آماری که محمود شــایان، مدیرعامل بانک مسکن به 
پایگاه خبری وزارت راه اعلام کرده، در طرح نهضت ملی مسکن، 
تاکنون 476 هزار و 823 نفر متقاضی در بانک افتتاح حســاب 
کرده اند و درمجموع 16 هــزار و 900 میلیــارد تومان آورده 
متقاضیان به بانک واریز شده است. به عبارتی سرانه واریز آورده 

3۵.4میلیون تومان است. 
همچنین آمارهای بانک مسکن نشان می دهد تاکنون 17 هزار 
و ۵00 میلیارد تومان به حساب سازندگان واریز شده که از این 
میزان 9 هزار میلیارد تومان از محل آورده متقاضیان و 8 هزار 
و ۵00 میلیارد تومان از محل تسهیلات بوده است. نکته دیگر 
اینکه تاکنون 279 هزار و 264 واحد از نهضت ملی مسکن برای 
انعقاد قرارداد به بانک معرفی شــده که از ایــن تعداد، قرارداد 
86 هزار و 619 واحد به ارزش 29 هــزار و ۵00 میلیارد تومان 

منعقد شده است.

اولین خداحافظی ازکابینه
با گذشــت چند روز از شایعه کناره گیری 
حجت الله عبدالملکــی، وزیر تعاون، کار و 
رفاه اجتماعی از سمت خود، بالاخره دیروز 
شخص عبدالملکی خبر تقدیم استعفای 
خود به رئیس جمهوری را منتشر کرد. او دلیل این استعفا پس 
از 300روز حضور در دولت سیزدهم را فراهم شدن شرایط برای 
افزایش هماهنگی در دولت عنوان کرده و البته بعد از اســتعفا 

نیز به عنوان مشاور رئیس جمهوری در بدنه دولت مانده است. 
، جوان ترین وزیر دولت بود که به واسطه اظهارنظرهای قبل از 
انتخابات، می توان به او لقب پرحاشیه ترین وزیر دولت در فضای 
مجازی و افکار عمومی را نیز داد؛ اما این حواشــی نمی تواند در 
رفتن او از دولت سهم چندانی داشته باشد؛ به خصوص که در بدنه 
دولت نیز چهره های زیادی با تفکرات نزدیک به او وجود دارند و 
همین مسئله یافتن جواب مناسب برای این سؤال که او چرا باید 

از دولت می رفت را سخت می کند. 
در این میان بازخوانی ســابقه عبدالملکی در وزارت کار نشان 
می دهد که او جدای از اظهارات جنجالی نظیر ایجاد اشتغال با 
یک میلیون تومان و ساخت لامبورگینی وطنی، دستاوردهایی 
داشــته که به مذاق برخی خوش نیامده و ناتوانی هایی نیز از او 
سر زده که حتی دســتاوردهایش را تحت تأثیر قرار داده است. 
عبدالملکی به عنوان رئیس شورای عالی کار در ماجرای تعیین 
دستمزد کارگران در سال1401 سنگ تمام گذاشت و قهر طیف 
کارفرمایی را به جان خرید؛ اما در ماجرای حقوق بازنشستگان 
تأمین اجتماعی، باوجوداینکه شخصاً پیشنهاد قابل قبول تأمین 
اجتماعی را به هیأت وزیران برده بود، نتوانســت از آن حمایت 
کند. در مورد شســتا مانند وزرای قبل باوجود اظهارنظرهای 
جنجالی درباره فساد زیرمجموعه ها و لزوم تغییرات بنیادین، 
اقدام شاخص و ملموسی که بتواند به عنوان کارنامه او تلقی شود 
از خود به جای نگذاشت. عبدالملکی استعفا داد. حال باید دید با 
رفتن او آیا مصوبه هیأت وزیران برای افزایش 10درصدی حقوق 

بازنشستگان تأمین اجتماعی لغو می شود یا نه؟

بوروکراسی حمل ونقلی
  خبر: سیروس خدایی، رئیس کانون سراسری 
کامیونداران درخصوص مشکلات رانندگان کامیون 
در برخی استان ها و کمبود سوخت در جایگاه های 
سوختگیری، به مهر گفته است: بعد از حمله سایبری 
به ســامانه های شــرکت پخش، این مشکل برای 
رانندگان خودروهای سنگین ایجاد شده و حتی کمتر 
از میزان پیمایش آنها کارت سوختشان شارژ می شود.

  نقد: حمل ونقل جــاده ای در ایــران حتی با 
همین ناوگان فرســوده و پرمصرف، یک شــریان 
حیاتی اســت که در کوتاه مدت هیــچ جایگزینی 
برای آن وجود ندارد. سال هاســت که فعالان این 
حوزه از مشکل ناهمسانی سهمیه سوخت واریزی 
براســاس پیمایش، با کارکرد واقعی گلایه دارند و 
اقدام مشخص و عاجلی برای رفع مشکل آنها انجام 
نمی شود. بوروکراسی رســیدگی به مشکلات این 
صنف به گونه ای است که آنها مجبور شده اند از کانال 
معاون اول رئیس جمهور وارد عمل شــوند تا او به 
وزرای راه و شهرسازی و نفت دستور پیگیری بدهد. 
انجمن کامیونداران می گوید: جایگاه های سوخت در 
اکثر استان ها به خصوص استان های جنوبی با کمبود 
گازوئیل مواجهند و از سویی موجودی گازوئیل در 
جایگاه های سوخت 24ساعته نیست و گاهی ناوگان 
حمل ونقل باید چند ســاعت در صفــوف طولانی 
منتظر بمانند تا سوخت برسد. این موضوع می تواند 
ناشی از اعمال سیاست های مقابله با قاچاق سوخت 
باشــد؛ اما انتظار این اســت که قواعد ضد قاچاق، 
کاربران یعني رانندگان کامیون را به زحمت نیندازد. 
تداوم این وضعیت به مانعی در مسیر کسب وکارها 
و فعالیت هــای اقتصادی تبدیل می شــود و ضمن 
بالا بردن هزینه تمام شــده حمل، کیفیت محصول 

آنها در بازار نهایی را کاهش می دهد.

چهره روز

نقد  خبر

مسکن
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 شاخص اهدای خون در ایران
 ۲۴ به ازای هزار نفر

 مدیرعامل سازمان انتقال خون 

سلامت
ایران گفــت: »اهدای خون در 
ایران به صورت کاملًا داوطلبانه 
انجام می شود و شــاخص های اهدای خون در 
ایران ۲۴ نفــر به ازای یک هــزار نفر جمعیت 

است.«
  مصطفی جمالی در آیین گرامیداشــت روز 
جهانی اهدای خون )۲۴خرداد برابر ۱۴ژوئن( 
افزود: »موقعیت اهدای خون در ایران براساس 
آنچه سازمان بهداشت جهانی می گوید بهترین 
اهدای خون در دنیا را دارد و این مطالب مورد 

تأیید این سازمان است.«
او ادامــه داد: »شــاخص اهــدای خــون در 
کشورهای توســعه یافته با درآمد متوسط رو 
به بالا در حد ۱۶.۴ هزار بــه ازای هر هزار نفر 
جمعیت است. در کشور ما این میزان یک ونیم 

برابر بیشتر از این کشورهاست.«
جمالی افزود: »در کشورهای ثروتمندی مانند 
قطر و عربستان شاخص اهدای خون ۱۰ نفر به 
ازای هر هزار نفر جمعیت اســت، اما در کشور 
ما این شــاخص ۲۴ نفر بــه ازای هر یک هزار 
نفر است.« مدیرعامل ســازمان انتقال خون 
ایران تأکید کرد: »درحالی که در بســیاری از 
کشورهای جهان که هنوز اهدای خون پولی و از 
طریق جایگزین است اهدای خون ۱۰۰درصد 
داوطلبانه و بدون هیچ گونه چشمداشت انجام 

می شود.«
 جمالی درخصوص سلامت خون نیز در ایران 
گفت: »در این خصوص در زمره کشــورهای 
توسعه یافته قرار داریم و گاهی اوقات در بسیاری 
از مــوارد از آمریکا هم بالاتر هســتیم و همه 
این پیشــرفت ها را وابســته به اهداکنندگان 
خون می دانیم که یاریگر سازمان انتقال خون 
هســتند.«  او گفت: »هم اکنون در بسیاری از 
کشورهای جهان اهدای خون بدون هیچ نوع 
آزمایش و غربالگری انجام می شــود و حدود 
۵۰۰میلیون نفر در جهان بدون اینکه آزمایشی 
روی خون آنها انجام شــود خــون اهدایی را 

دریافت می کنند.«

ایران یکی از قوی ترین کشورها در دانش و 
تجربیات اهدای خون است 

نماینده سازمان بهداشت جهانی در ایران نیز در 
این مراسم گفت: »تلاش های ارزشمند سازمان 
انتقال خون ایران، این کشور را تبدیل به یکی 
از قوی ترین کشورها در سطح منطقه مدیترانه 
شــرقی در امر دانش و تجربیات اهدای خون 

کرده است.«
 سیدجعفر حســین در آیین گرامیداشت روز 

جهانی اهدای خون گفت: »گرچه نیاز به خون 
همگانی اســت، ولی بســیاری از کشورها در 
منطقه مدیترانه شــرقی با چالــش در تامین 
خون کافی و در دســترس و تضمین کیفیت 
و ســلامت خون خصوصا در موارد اورژانسی 

مواجه هستند.«
او تأکید کرد: »ســازمان جهانی بهداشــت از 
تمامی کشــورها در تمامی مناطق می خواهد 
که از افرادی که خون اهــدا می کنند، تقدیر   
و افرادی را که هنــوز اقدام بــه اهدای خون 

نکرده اند به این امر ترغیب کنند.«
حســین گفت: »تلاش های ارزشمند سازمان 
انتقال خون ایران، ایــران را تبدیل به یکی از 
قوی ترین کشــورها در سطح منطقه مدیترانه 
شــرقی در امر دانش و تجربیات اهدای خون 

کرده است.«
مشــاور وزیر و مدیرکل حــوزه وزارتی وزارت 
بهداشت هم در این مراســم با اشاره به اینکه 
در ایران افرادی در بیــن اهداکنندگان یافت 
می شــوند که ۱۰۰ تا ۲۰۰ مرتبــه خون اهدا 
کرده انــد، گفــت: »در همه ادیان بــه ایثار و 
نوع دوستی تأکید شده اســت و در آموزه های 
اسلام نیز  که اگر کسي جان یک انسان را نجات 
دهد مثل این است که جان بشریت نجات داده 
شــده   و همچنین در نهج البلاغه تأکید شده   
که ایثار را از خودتان شــروع کنید و پیشقدم 

باشید.«
در آیین گرامیداشت روز جهانی اهدای خون 
از اهدا کنندگان مستمر )با سابقه حداقل ۲بار 
اهدای خون در سال(، اهدا کنندگان خون که 
به سن بازنشســتگی اهدای خون رسیده اند، 
خانواده هــای اهدا کنندگان خــون که فوت 
کرده انــد، افراد تأثیرگــذار در ترویج فرهنگ 
اهدای خون مانند هنرمندان، سفیران اهدای 
خون و ورزشکاران و چهره های شاخص تجلیل 

شد.
منبع: ایرنا

سرعت تولید در شرکت های داروسازی کند شده، نتیجه 
آن کمبود برخی داروها در داروخانه هاست. دلیل کمبود 
دارو این روزها دیگر نه شیوع کرونا و افزایش بیماران، 
بلکه اعتراض تولیدکنندگانی است که می گویند به دلیل 
برطرف نشدن مشــکلات، خط های تولیدشان تعطیل 
شده است؛ اتفاقی که منجر به کمبود سراسری بسیاری از 
اقلام دارویی شده است. به گفته آنها تعطیلی کمیسیون 
قیمت گذاری دارو و اصلاح نشدن قیمت دارو، اختلال 
در تخصیص ارز دارو، افزایش کم سابقه نهاده های تولید 
دارو، افزایش حقوق، دستمزد، گاز مصرفی، حمل و نقل، 
هزینه های گمرکــی، ارزش افــزوده 9درصدی برای 
مواداولیه دارویی و... امکان ادامه تولید را از آنها ســلب 
کرده است. این در حالی است که براساس اعلام وزارت 
بهداشت و سازمان غذا و دارو، دولت اصلاح قیمت  دارو 
را ضروری می داند اما باید به گونه ای انجام شــود که با 

افزایش پوشش بیمه، هیچ تغییری در پرداخت از جیب 
بیمار نداشته باشد. محمد عبده زاده، رئیس هیأت مدیره 
ســندیکای صاحبان صنایع داروهای انسانی ایران در 
این باره از ارسال نامه ای سرگشاده به رئیس جمهوری 
خبر می دهد و به همشهری می گوید:»صنایع دارویی 
تمایلــی به کاهــش و توقف تولیــد ندارنــد، چرا که 
تولیداتشان با جان و ســلامت مردم در ارتباط است اما 
برای تولید درست و مناســب باید از حداقل هایی هم 
برخوردار باشــد؛ ازجمله تخصیص به موقع ارز و بهای 
تمام شده که خود دولت مصوب می کند و باید مثل دیگر 
صنایع برای دارو هم لحاظ شود.« همایون سامه یح، عضو 
کمیسیون بهداشــت و درمان مجلس هم اوایل هفته 
جاری از وارد شدن ضرر به کارخانجات دارویی خبر داده 
و گفته بود: »در وضعیت فعلی قیمت دارو باید تغییر ۲۰ 
تا ۳۰ درصدی و حتی ۴۰ تا ۵۰ درصدی ایجاد شود تا 
کارخانه ها با مشکل مواجه نشوند و امکان ادامه تولید دارو 
در کشور وجود داشته باشد.«  این در حالی است که بهرام 
عین اللهی، وزیر بهداشت روز گذشته درباره کمبودهای 

دارویی در کشور از برگزاری جلسه با ستاد تنظیم بازار 
خبر داد و تأکید کرد: »برنامه ای برای تامین داروهای 
مورد نیاز مردم داریم، البته بیمه ها باید پوشــش را به 

سمتی ببرند که مشکل مردم حل شود.« 

شرکت های تولید دارو ثبت سفارش نمی کنند 
»به احتمال زیاد در کوتاه مدت، بسیاری از خطوط تولید 
دارو متوقف می شوند.« این موضوعی است که محمد 
عبده زاده، رئیس هیأت مدیره سندیکای صاحبان صنایع 
داروهای انسانی ایران به همشــهری می گوید و ادامه 
می دهد:»از بهمن سال گذشــته که اختصاص ارز دارو 
دچار اختلال شد، ما نامه نگاری های زیادی کردیم اما 
پاسخی نگرفتیم. به همین دلیل مجبور به ارسال نامه به 
رئیس جمهوری شدیم.« به گفته او، اختصاص ارز منظم 
نیست و در بحث بهای تمام شــده هم که تولید وابسته 
به مواداولیه، هزینه های جانبی، بسته بندی، نهاده های 
تولید، حامل های انرژی و... است، نگاه کارشناسی وجود 
ندارد: »نمی شــود دولت همه  چیــز را افزایش دهد اما 

اخلال در خط تولید دارو 
 اصلاح نشدن قیمت ها، گرانی تامین مواداولیه و افزایش هزینه های جانبی، تولید دارو 

در کشور را کاهش داده و منجر به کمبود برخی از اقلام دارویی شده است

مریم سرخوش گزارش
روزنامه نگار

دانش آموزان واکسن کرونا بزنند
رئیس کمیته راهبردی مطالعات واکسیناسیون وزارت 

بهداشت می گوید دانش آموزان پیش از ورود به مدرسه، 
واکسن کرونا بزنند

روز گذشته برای چهارمین بار از ابتدای شیوع کرونا تاکنون، 
موارد فوت کرونا روی عدد یک قرار گرفت؛ هر چند که تنها 
در ۱۳روز گذشــته، ۲روز، بدون فوتی کرونا به ثبت رسید و 
مجموعه این اقدامات سبب شــد تا پیشنهاد حذف ماسک 
براساس رنگ بندی شهرها از ســوی کمیته علمی کشوری 

مقابله با کرونای وزارت بهداشت مطرح شود. 
هنوز ستاد ملی مقابله با کرونا این موضوع را مصوب نکرده، 
با این حــال از آغاز رونــد نزولی ابتلا و فــوت کرونا، میزان 
رعایت پروتکل های بهداشتی و به طور مشخص ماسک هم 
کاهش قابل توجهی داشته اســت. درحالی که در بسیاری از 
کشــورها، موارد ابتلا به کرونا با زیرسویه های اومیکرون در 
حال افزایش است و در آینده خطر شیوع این زیرسویه ها در 
کشور وجود دارد، اما به گفته مسعود یونسیان، رئیس کمیته 
راهبردی مطالعات واکسیناسیون وزارت بهداشت و متخصص 
اپیدمیولوژی، یک چهارم افراد که در میان آنها کودکان هم 
قرار دارند، هنوز واکســن تزریق نکرده اند و یک ســوم هم 
واکسیناسیون شــان را تکمیل نکرده اند. او به همشــهری 
می گوید واکسیناسیون کودکان علیه کرونا، اهمیت زیادی 
دارد؛ چراکه این افراد اگر هم خودشان، گرفتار نوع وخیم این 
بیماری نشوند، می توانند ناقل باشند و بیماری را در جامعه 
منتقل کنند؛ بنابراین توصیه کمیته علمی کشوری مقابله با 
کرونای وزارت بهداشت هم تزریق واکسن به این گروه سنی 
است. البته هنوز این موضوع از سوی ستاد ملی مقابله با کرونا 

به طور رسمی اعلام نشده است.
او می گوید: »توصیه به تزریق واکسن برای تمام جمعیت است 
که کودکان هم در میان آنها قرار دارند. به هر حال وضعیتی 
که اکنون در آن به سر می بریم به دلیل تزریق واکسن و ایمنی 
طبیعی اســت که به دلیل ابتلا به کرونــا در جمعیت بالای 
کشور، ایجاد شده است؛ بنابراین با توجه به اینکه مدت زمان 
قابل توجهی از واکسیناسیون عمومی گذشته، افرادی که در 
گروه های حساس قرار می  گیرند، با شیوع زیرسویه های کرونا 
می توانند منجر به رقم خوردن پیک جدیدی از کرونا شوند 

که کودکان هم در همین گروه قرار می گیرند.« 
براساس اعلام یونسیان، تزریق واکسن کرونا برای کودکان 
بسیار کم عارضه است و اجباری هم برای تزریق به این گروه 
ســنی وجود ندارد، اما توصیه کلی به واکسیناســیون این 
گروه اســت که اغلب آنها هم دانش آموز هستند و با حضور 
در مدارس می توانند ناقل باشــند؛ آن هم در شرایطی که تا 
مهرماه، ایمنی جمعی کاهش پیدا می کند و می تواند شرایط 

خطرناک تر از حالا شود.

بازماندگی از تحصیل بخشی از 
دانش آموزان استثنایی 

رئیس سازمان آموزش و پرورش استثنایی می گوید در طرح 
سنجش ســلامت و آمادگی تحصیلی دانش آموزان، موارد 
با نیاز ویژه شناسایی می شــوند، اما اول مهر ماه سرکلاس 
نمی آیند. حمیدطریفی حسینی، با اعلام این موضوع به ایلنا، 
توضیح می دهد که در قالب همین طرح، در تلاش هستند تا 
این دانش آموزان را شناسایی کرده و دلیل مراجعه نکردن این 
کودکان به مدرسه را بررسی کنند:» باید ببینیم آیا والدین 
فرزندشــان را به بیرون از مدرسه و مراکز بهزیستی می برند 
یا در خانه نگهــداری می کنند؟ دانش آمــوزی که ویژگی 
آموزش پذیری دارد باید در مدرســه حاضر شود و مثل بقیه 
دانش آموزان درس بخواند و برنامه اصلی ما همین پوشــش 

حداکثری است.«
طریفی حسینی در پاســخ به این ســؤال که آیا سازمان از 
آن دســته دانش آموزان اســتثنایی و دارای آسیب که به 
کلی بازمانده از تحصیل هســتند یا به هــر دلیل خانواده، 
آنها را در هیچ مدرســه ای ثبت نام نکرده اند، آماری دارد؟ 
توضیح می دهد:» قطعا تعدادی دانش آموز با این شــرایط 
داریــم. همین برنامه کــه در رابطه با پوشــش حداکثری 
کودکان استثنایی داریم، این افراد را درنظر دارد. بنابر دلایل 
مختلف ممکن است شرایط خانوادگی دانش آموز استثنایی 
به صورتی باشد که از نظر فرهنگی راضی نشوند فرزندشان 
را از خانه بیرون بیاورند یا در برخی موارد مشکلات تردد و 
رفت وآمد وجود داشته باشد که موجب چنین تصمیمی شده 
است که ما برای همین سرویس ایاب و ذهاب رایگان برای 
دانش آموزان قرار داده ایم تا آنها از در منزل تا در مدرســه 
آورده شوند بنابراین آن چیزی که ما باید فراهم کرده باشیم 

را فراهم کرده ایم.«
او در ادامه به وضعیت سختی کار معلمان مدارس استثنایی 
اشــاره می کند و می گوید:»معلمان دانش آموزان استثنایی 
سقف امتیازی دارند که هم اکنون ۱۵۰۰ است و یک مبلغی 
هم بابت این امتیاز روی حکم معلمان می آید. ما دنبال این 
هستیم تا قانون مربوط به فوق العاده خاص معلمان مدارس 
اســتثنایی که به واســطه آن، زمانی حقوق آنها نسبت به 
معلمان عــادی خیلی متفاوت بود و بعضــا تا ۵۰درصد هم 
تفاوت حقوقی داشتند، احیا شــود.« او به لغو برخی قوانین 
اشــاره می کند:» قانون مدیریت خدمات کشــوری زمانی 
خیلی از قوانین قبلــی را لغو کرد و ما توانســتیم به تدریج 
برخی از امتیازات مالی همکاران را به سازمان برگردانیم، اما 
بخشی از آن باقی ماند. دریافت حق سختی کار برای معلمان 
دانش آموزان استثنایی نیز یکی از آن بخش هایی است که در 

این سال ها مغفول مانده است.« 
به گفته او، قرار است امتیاز سختی کار که هم اکنون ۱۵۰۰ 
است را به سقف ۳ تا ۴هزار برسد. پیش بینی می شود درصد 
مناسبی به حقوق همکاران اضافه شود. براساس اعلام معاون 
وزیر آموزش و پرورش، هم اکنون، حدود 7۰دانش آموز معلول 
شــدید جســمی - حرکتی وجود دارد که از طریق وسایل 
الکترونیک و به صورت آموزش مجازی، آموزش ها را دریافت 
می کنند. این آموزش ها متناسب با سطح توانایی آن هاست و 

از تحصیل محروم نمی شوند.

محمد میرزابیگی
رئیس سازمان نظام پرستاری 

بایــد بــا پرســتارنماها و افــراد ســودجو 
برخورد شــود و فضــا را برای آنهــا ناامن 
کنیــم. مطالعــات بین المللــی نشــان 
می دهــد کــه در ۱۲ ســال آینــده، يــك 
درصد مراجعه به مطب هــا و ۱۲ درصد 
به بیمارستان ها کاهش پیدا می کند. 
در ایــن میــان ارائــه خدمــات در منازل 
و پلتفرم هــای مجــازی افزایــش پیــدا 

می کند./ ایلنا

محمد مهدی ناصحی
مدیرعامل سازمان بیمه سلامت

سطح پوشش بیمه ای خدمات بستری 
بــه 95درصــد و خدمــات ســرپایی بــه 
اســت.  یافتــه  افزایــش  80درصــد 
همچنیــن ایــن ســازمان بــرای پوشــش 
خدمــات پرســتاری در منــزل آمادگــی 
دارد. گروه هــای زیــادی تحت پوشــش 
بیمــه قــرار گرفته انــد و نزدیــک بــه ۴۶ 
میلیون نفر جمعیت از قبل و به تازگی 
5 میلیــون نفر هم طــی امســال، بیمه 

شده اند./  ایسنا

بیســواد در کشــور وجــود دارنــد، ایــن 
در حالــی اســت کــه براســاس آخریــن 
بررسی ها میانگین باسوادی در کشور 

97.۱ است.

1/5
میلیون

از وکلای جــوان دادگســتری در بحران 
بیــکاری به ســرمی برند و توانایی اجاره 

یک دفتر به صورت گروهی را ندارند.
40
درصد

تومــان گــردش مالــی بــازار مکمل هــا در 
ایــران طــی ســال گذشــته بــوده اســت. 
کشور از ســال 90 که ۲0 درصد مکمل ها 
را تولید می کرد، امروز به ۱00 درصد تولید 
مکمل های مورد نیاز کشور رسیده است.

10هزار
میلیارد

سالمند درگیر بیماری های مزمن اند. آنها 
حداقل به ۲ بیماری مزمن مبتلا هستند و 
3 نوع دارو مصرف می کنند. این افراد نیاز 

به مراقبت دارند.

8
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نقل قول 

عدد خبر

دارو به همان قیمت قبل باقی بماند. این نتیجه ای جز میزخبر
ورشکستگی، تعطیلی کارخانه ها، کمبود و فقدان دارو 
ندارد.«  او در پاســخ به این سؤال که چه میزان افزایش 
قیمت ها می تواند منجر به رفع مشکلات تولیدکنندگان 
شود؟ توضیح می دهد:»این مسئله در گروه های مختلف 
دارویی متفاوت است. در داروهایی که به صورت شربت 
است، افزایش قیمت شــکر تأثیرگذار است که اکنون 
۳برابر شده. در ســرم ها مواداولیه پتروشیمی که متاثر 
از پلی اتیلن و پلی پروپیلن اســت، در بــورس عرضه و 
قیمت آن از ســوی خود دولت تعیین می شــود. دیگر 
هزینه های تولید هم وجود دارد که چندین برابر شده و 
باید به نسبت افزایش ها، قیمت دارو هم به روز شود.« این 
مسئول درباره اینکه چه داروهایی در کشور دچار کمبود 
هستند، یا احتمالا با کمبود مواجه می شوند، می گوید: 
»بسیاری از شرکت ها به دلیل اینکه بیشتر محصولاتشان 
در حاشیه زیان قرار گرفته، با مواد قبلی که داشتند، اقدام 
به تولید کرده اند اما دیگر سفارشی را ثبت نمی کنند و 
بالطبع تولیدی هم نخواهند داشت. همین حالا تولید 
سرم در کشور به شدت کاهش پیدا کرده و به اندازه نیاز 
بازار نیست. شربت های آنتی بیوتیک کمیاب شده اند و 

این شروع اتفاقی است که ما نگران آن هستیم.« 

اصلاح قیمت دارو مبتنی بر تورم 
بهرام دارایی، رئیس سازمان غذا و دارو هم مطرح شدن 
مشکلات و چالش ها از سوی داروســازان را طبیعی و 
منطقی می داند و از رفع مشکلات این صنعت در آینده 
نزدیک خبر می دهد. او با اعلام اینکه صنایع دارویی یکی 
از دستاوردهای ایران اســت که با فناوری بالا و حضور 
نخبگان تولید دارو اداره می شود، به همشهری می گوید: 
»از این گروه ها حمایت می شود، یکی از این روش های 
حمایت، اصلاح قیمت است. این اصلاح قیمت براساس 
لایحه بودجه ۱۴۰۱همراه با اصلاح پوشش بیمه انجام 
خواهد شد. یعنی ممکن است قیمت قفسه دارو افزایش 
پیدا کند اما پوشش بیمه باعث می شود که مردم برای 
داروهای تحت پوشــش هیچ هزینه  اضافی نسبت به 
سال گذشــته پرداخت نکنند.« دارایی ادامه می دهد: 
» ۳ماه اســت که اصلاح قیمت انجام نشده و به زودی 
قیمت دارو مبتنی بر تورم اصلاح خواهد شد. این تغییر 
کمک می کند تا تداوم و گسترش تولید را داشته باشیم. 
کمبود دارو هم به دلیل بحث تولید داخل اســت که با 
اصلاح قیمت برطرف خواهد شد.« او درباره پیش بینی 
مطرح شده از سوی سندیکای صاحبان صنایع داروهای 
انســانی مبنی بر تعطیلی برخی خطوط تولید دارو از 
تیر هم می گوید:»طبیعی اســت که داروسازان نگرانی 
و چالش هایشــان را مطرح کنند، اما به طور حتم اجازه 
نمی دهیم تولید آنها به مشکل بخورد. در این باره جلسات 
مکرری را با رئیس جمهوری و ستاد تنظیم بازار برگزار 
کردیم که به نحو مقتضــی در کوتاه ترین زمان ممکن 

اصلاح شود.«

رنا
س: ای

عک
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گرانی ها و مالیات، بازاریان بوشهر را نگران کرده است
بعــد از کرونا و نیــز به دنبــال وضعیت اقتصــادی فعلی 
کسب وکارها بسیار کساد اســت و اگر کسی مالک نباشد و 
قرار باشــد اجاره بدهد واقعا نمی تواند روی پا بایستد و به 
فعالیت تجاری ادامه دهد. در این شــرایط بغرنج رقم های 
مالیات بازاریان را شگفت زده کرده و دیگر فرقی بین مالک 
و مستأجر نیست. چطور من که مالیات مغازه ام آخرین بار 
5میلیون بوده باید بتوانم 80میلیون بپردازم درحالی که یک 
صدم قبل کاسبی ندارم و هزینه های زندگی ام چند برابر شده 
است. من فقط به فکرم که کاسبی ام را جمع کنم زیرا با این 

وضع نمی توانم ادامه دهم. مسئولان صدای ما را بشنوند.
اعلایی از بوشهر

 
نصب کپسول آتش نشانی در خودروها اجباری شود

کپسول آتش نشانی وسیله ای ایمنی برای مهارآتش است که 
می تواند از پیشرفت حوادث ناگوار در خودروها جلوگیری 
کند بنابراین ضروری است قانونی مصوب شود که براساس 
آن نصب کپسول ها در وسایل نقلیه اجباری شود تا به واسطه 

آن بتوان امنیت خاطر و ایمنی بیشتری فراهم کرد.
سلمان زاده از تهران 

معادن شن و ماسه بلای جان روستای خمس شده اند
روستای خمس از شهرستان خلخال، مدت هاست که درگیر 
عوارض ناشی از بهره برداری معادن شن و ماسه است. این 
روستا 1000نفر ســکنه دارد و 4معدن شن و ماسه در آن 
بهره برداری می شود که هم هوای روستا را آلوده کرده و هم 
موجب بیماری دام ها و از بین رفتن درخت ها شده است. از 
مسئولان درخواست داریم تا با توقف کار این معادن آرامش 

و سلامتی را به روستا برگردانند.
یکی از اهالی روستای خمس

بهزیستی به توان یابان بیشتر توجه کند
افراد توان یاب و کم توان جدای از هزینه های معمولی زندگی 
که همه آدم ها دارند نیازهای ویژه ای دارند که تأمین آنها در این 
شرایط اقتصادی بسیار بسیار دشوار شده است. به عنوان کسی 
که روتین از پوشک بزرگسال استفاده می کنم، هزینه تعمیر 
ویلچر دارم، نیازمند واکر هســتم و داروهای خاصی مصرف 
می کنم، واقعا دیگر نمی دانم چگونه بــه زندگی ادامه دهم. 

اگر کمک های خیرین نباشد واقعا تکلیف امثال من چیست؟
محمد از تهران 

دور دور در جاده کلاته زاهدان ممنوع شود
متأسفانه سال هاست جاده کلاته در شهر زاهدان محل دور دور 
کردن عده ای از جوانان و اراذل و اوباش شده و همواره حوادثی 
رقم زده که بعضا مرگبار بوده است. از مسئولان انتظامی تقاضا 
داریم جلوی دور دور کردن در این جاده را با هر قانون و روشی 
که می دانند بگیرند تا امنیت خانواده ها و مسافران عبوری این 
مسیر تأمین شــود و هر از گاهی خانواده ای عزیزی را در این 

جاده در تصادف و حادثه از دست ندهد.
زهتابی از زاهدان

مجوز پزشک و داروخانه به خیابان نواب رشت ندهند
در کلانشهر رشت یک خیابان نسبتا کم عرضی وجود دارد به نام 
خیابان نواب که شاید 50درصد پزشکان رشت در این خیابان 
کوچک مطب دارند.به دنبال آن ده ها داروخانه و فروشگاه های 
فروش لوازم طبی در خیابان هست به گونه ای که خیابان شبیه 
بیمارستان است. شب ها این خیابان پر از انسان و ماشین است 
و جا دارد شهرداری دیگر مجوزی برای این مشاغل به خیابان 
نواب رشت ندهد و سعی کند پزشکان را به دیگر نقاط شهر کوچ 
دهد تا همه شهر از عدالت بهداشتی و درمانی برخوردار شوند و از 
ترافیک دائمی این خیابان کاسته شود. همچنین پارک کردن در 

این خیابان کلا ممنوع شود تا از حالت قفل بودن درآید.
محمدرضا خانقاهی از رشت

صدها هکتار زمین کشاورزی در بناب نیازمند بهسازی است
چند سال قبل در حادثه ای شبیه آنچه در گروه صنعتی شیشه 
کاوه فیروزآباد رخ داده در بنــاب رخ داد و ترکیدن لاگون های 
شــیمیایی باعث نابودی صدها هکتار از زمین های حاصلخیز 
بناب شد. قرار شد با اقدامات علمی و اصولی آن زمین ها احیا شود 
که متأسفانه این کار انجام نشد و زمین ها اول به محیط زیست 
واگذار شد و اکنون مدت هاســت به حال خود رها شده است و 
وعده بهسازی آنها عملی نشد. از مسئولان تقاضا می شود برای 

کشت و زرع در آن زمین ها برنامه ریزی کنند.
خلیلی از بناب

تأثیر قطعی معدل در کنکور عادلانه نیست
به نظر می رسد تأثیر قطعی معدل در کنکور عادلانه نیست و جا 
دارد کارشناسان ابعاد مختلف این موضوع را بررسی کنند. چه 
بسا بررسی مجدد این مصوبه توسط کارشناسان باعث لغو مصوبه 
شود. لطفا صدایمان را به گوش مسئولان آموزش عالی برسانید.

خاموشی از تهران 

راه آهن میانه- اردبیل چه زمانی بهره برداری می شود
اکنون مدت هاست راه آهن میانه -اردبیل تقریبا تکمیل شده اما 
نمی دانیم چرا مورد بهره برداری قرار نمی گیرد. لطفا مسئولان 

در این خصوص اطلاع رسانی کنند.
رحیمی از اردبیل

چه ساعت از خانه خارج شوم که 6.30سرکار باشم
به تازگی اعلام شــده کــه آغازســاعت کاری ادارات دولتی از 
6:30صبح است. به نظر می رســد که این تصمیم کارشناسی 
نشده است. چون بسیاری از کارکنان ادارات از حومه شهر تهران 
و حتی شهرهای مجاور در محل کار حاضر می شوند. واقعا با این 
حجم از ترافیک و کمبود وسایل حمل ونقل عمومی ما باید چه 
ساعتی از خانه خارج شویم تا بتوانیم به موقع و سروقت در محل 

کارمان باشیم؟
هدایتی از ورامین

شماره تلفن ارتباطي با خوانندگانبا مردم

ارسال پیام کوتاه خوانندگانپیامک

  bamardom_hamshahri@تلگرام با مردمپیام

بازداشت هکر نابغه و رابین هود کلاهبردار 

جزئیات حادثه در کارخانه کربنات سدیم فیروزآباد

نخبه ریاضی 
یکی از مجرمان دستگیر شده در 
طرح پلیس دانشــجوی اخراجی 
مقطع فو ق لیســانس از دانشــگاه صنعتی شریف 
اســت؛ مردی که به گفته خودش یک هکر حرفه ای 
است و حالا به جرم کلاهبرداری اینترنتی بازداشت 

شده است.

با چه شگردی کلاهبرداری می کردی؟
با جست و جو در ســایت های خرید و فروش کالا، 
فروشنده ها را شناســایی می کردم، با آنها تماس 
می گرفتم و پس از آنکه بر ســر قیمــت به توافق 
می رســیدیم، شــماره کارتش را می گرفتم. بعد با 
برنامه ای کــه روی کامپیوترم نصب کرده بودم یک 
رسید واریزی جعلی طراحی کرده و برای مالباخته 
می فرســتادم. در اکثر مواقع طعمه هایم به محض 
دیدن رسید، کالا را برایم ارسال می کردند اما برخی 
هم بودند که حسابشــان را چک می کردند و وقتی 
می دیدند پولی به حسابشــان واریز نشده تماس 
می گرفتند و می گفتند پولی واریز نشده است. اینجا 
بود که به سراغ مرحله دوم می رفتم که سخت تر بود. 
با برنامه خاصی که داشــتم و روش هایی که خودم 
روی آن تسلط داشتم حساب فرد مورد نظر را هک 
می کردم. طوری که وقتی حسابش را چک می کرد، 
متوجه می شد که پول به حساب او واریز شده است. 
اما این پول فقط 20دقیقه در حساب او بود و بعد آن 

را برداشت می کردم.
مگر می شــود با اطلاعــات بانکی که 

فروشنده برایت می فرستاد، حسابش را هک کرد؟
من یک هکر باهوش و نابغه ام. تا حالا چیزی درباره 
هکر سیاه و سفید شــنیده اید؟ من یک هکر سیاه 
هستم! همه از کودکی به من می گفتند تو یک نخبه 
هستی. نمی توانم از راه و روش هایم بگویم فقط این را 
بدانید که توانسته بودم برنامه ای طراحی کنم تا ظرف 
20دقیقه پولی به حساب طرف واریز شود و پس از آن 

به حساب خودم برگردانم.
چه وسایلی با این شگرد می خریدی؟

هرچیزی که نیاز داشتم. مانند لوازم ورزشی، وسایل 
برقی و... البته این را هم بگویــم که گاهی هم دلم 
به حال مالباخته ها می ســوخت و پــول را واقعا به 

حسابشان واریز می کردم.
چرا؟

چون وقتی متوجه می شدند کلاهبرداری شده، به من 
زنگ می زدند و با گریه و التماس خواستند که پولشان 
را پس بدهم. می گفتند شرایط مالی خوبی ندارند که 
حاضر شده اند وسایلشان را بفروشند. من هم دلم به 

حالشان می سوخت و پول را واریز می کردم.
تحصیلاتت چیست؟

لیسانسم را در دانشــگاه صنعتی شریف گرفتم و 
فوق لیســانس هم در همان دانشگاه قبول شدم اما 
کمی بعد به دلیل برخی مســائل، از دانشگاه اخراج 

شدم.
شغلت چیست؟

من مدتی در یک شــرکت کار کــردم و بعد مغازه 
کامپیوتری داشتم. حتی مدتی هم در یک هتل کار 

می کردم. کارهای اداری و کامپیوتر انجام می دادم.
با این هوشــی که داری چرا قدم در راه 

خلاف گذاشتی؟

درست راهنمایی نشدم. البته یک جورایی این کار 
به من هیجان می دهد. اینکه می توانم به راحتی به 
هرچه می خواهم دسترســی پیدا کنم حس خوبی 
به من می دهد و احساس غرور می کنم. اما از وقتی 
صاحب فرزند شدم به او یاد دادم که درست زندگی 
کند. آخر دخترم هم یک نخبه است و مانند من در 

دانشگاه صنعتی شریف درس می خواند.
هم اکنون شغلت چیست؟

از استعدادی که دارم پول خوبی به دست می آوردم. 
پیچ افرادی که فالوئر بالایی دارند را هک می کردم 
و در ازای ایــن کار یا برگردانــدن پیج پول کلانی 

می گیرم.
چقدر می گیری؟

بین 500میلیون تا یک میلیارد تومان. 
مگر در پیج چه کسانی را هک می کنی؟

افراد خاص که فالوئر میلیونی دارند و از طریق این 
پیج کسب درآمد می کنند. به ســراغ این پیج ها 
می روم و آن را هک می کنم. آن وقت صاحب پیچ که 
درآمد بالایی دارد حاضر می شود پول زیادی به من 

بدهد تا پیجش را برگردانم.
افراد مشــهور هم در میان سوژه هایت 

وجود داشته است؟
بله که وجود دارد! دو نفرشان فوتبالیست معروفی 
بودند که یکی از آنها از من خواست پیج مدیر یکی 
از باشگاه ها را برایش هک کنم. من هم انجام دادم. 
فوتبالیست جوان قصد داشت جذب یک تیم خارجی 
بشود اما مدیر باشگاه اجازه نمی داد. با هک پیج وی، 
 راه برای فوتبالیست هموار شد و به کشور خارجی 

رفت.
با آن فوتبالیست چطور آشنا شدی؟

همانطور کــه گفتم مدتی در هتــل کار می کردم و 
در آنجا با فوتبالیســت ها آشنا شدم و گفتم که چه 

توانایی هایی دارم.

رابین هود کلاهبردار 
مجرم دیگری که از سوی پلیس بازداشت شده کلاهبردار است که خودش را رابین هود 
می داند. او کت و شلوار گران قیمت به تن می کرد،  عطر گران می زد و یک خودروی تویوتا 

اجاره می کرد تا نقشه کلاهبرداری های سریالی اش را اجرا کند.

چطور کلاهبرداری می کردی؟
با یک کارت عابربانک خالی که داخل آن پولی نبــود به مغازه های مختلف 
می رفتم. از لباس فروشی گرفته تا کفش فروشی و لوازم خانگی و رستوران ها. 
الانم را نگاه نکنید. من خیلی خوش تیپ هســتم. کت و شلوار گران قیمت 
می پوشیدم. عطر خوب می زدم و یک ماشین تویوتا هم کرایه می کردم. همه 

اینها باعث می شد که کســی فکر نکند من کلاهبردارم. بعد جنسی که 
می خواستم را می خریدم و کارت می کشــیدم. معمولا به فروشنده 

می گفتم که خودم کارت را می کشــم و وقتــی فیش بانکی صادر 
می شد، می گفتم واریز شــد و او هم با توجه به ظاهرم، بی آنکه 
فیش را ببیند تشــکر می  کرد. درحالی که روی فیش نوشته بود 

تراکنش ناموفق.
اگر فروشنده فیش را نگاه می کرد چه؟

به بهانه اینکه کارت را اشتباهی آورده ام و کارت اصلی داخل ماشین 
است، خارج می شدم و برنمی گشتم. شــاید باور نکنید اما در اکثر 
مواقع فروشنده اصلا فیش را چک نمی کرد. چون فقط به ظاهر من 

اعتماد کرده بود و من با خونسردی درحالی که خریدهایم را برمی داشتم 
از مغازه خارج می شدم.

حالا چرا معروف به رابین هود شدی؟
این صفت را زندانیان روی من گذاشــته اند. من سابقه دارم و پیش 

از این هم چندبار به اتهام کلاهبرداری دستگیر شده ام. حدود 9ماه 
قبل از زندان آزاد شــدم و گاهی وقت ها به رســتوران های مختلف 
می روم و با همین شــیوه غذا می گیرم و پولی پرداخت نمی کنم. اما 
غذاها را بین کارتن خواب ها پخش می کنم. بــه همین دلیل معروف 

شدم به رابین هود.
بعد از آزادی از زندان چند مورد کلاهبرداری کردی؟

حدود 50مورد.
شغلت چیست؟

بیکارم اما پیش از این در بازار کار می کردم و وضع مالی خوبی داشــتم. 
تحصیلکرده ام و لیسانس مهندسی الکترونیک دارم. اما چند سال قبل 

دلار که قیمتش بالا رفت ورشکست شدم.

گفت و گو2

گفت و گو1

گفت و گو3

سارقان خشن در 3حادثه جداگانه 3چهره مشهور را 
به عنوان طعمه انتخاب کردند 

بازیگران در دام زورگیران
برای  آنها نام و چهره طعمه هایشان فرقی نمی کند و برای به دست 
آوردن پول و اشیای قیمتی چاقو و قمه شان را نشان می دهند و 
حاضرند دست به هر کاری بزنند؛ حتی اگر طرف مقابل علی دایی 
باشد. این روایت زورگیران خشنی اســت که هر روز شماری از 
شهروندان را برای سرقت های خشن شان انتخاب می کنند و در 
تازه ترین حوادث به وحید آقاپور و محمد شیری 2نفر از بازیگران 
تئاتر و تلویزیون و ســیدمرتضی فاطمی مجری تلویزیون حمله 

کردند.
به گزارش همشهری، تازه ترین حادثه برای وحید آقاپور، بازیگر 
تئاتر و تلویزیون که اغلب او را با مجموعه ممیزی شــعر و ترانه 
می شناسند اتفاق افتاد. او که این روزها در نمایشی به نام باغ در 
پردیس موســیقی و تئاتر باغ کتاب ایفای نقش می کند، حوالی 
ساعت 22:30 دوشنبه در حوالی بزرگراه شهید همت حدفاصل 
حقانی و مدرس طعمه زورگیران قرار گرفت. او درباره این حادثه 
می گوید: سوار موتورسیکلتم بودم و از تئاتر به خانه برمی گشتم 
که دیدم 2زورگیر به یک نفر حمله کرده اند. به همین دلیل برای 
کمک به او جلو رفتم اما درست در همان لحظه یک خودروی دیگر 
به موتور زورگیران کوبید و آنها برای فرار با چاقو به من هم حمله 
کردند و درحالی که از ناحیه شانه مجروح شده بودم موتورسیکلتم 
را سرقت کردند. او ادامه می دهد: بعد از این حادثه به بیمارستان 
رسول اکرم منتقل شدم و بعد از چند ساعت بستری بودن در آنجا 
و چند بخیه ای که به دستم زدند، به خانه رفتم و حالم بهتر است. 
من رفتم به کسی کمک کنم که از او خفت گیری می شد، ولی این 
بلا سرم آمد. امیدوارم مأموران نیروی انتظامی با شدت بیشتری با 
سارق خیابانی برخورد کنند. این حادثه تلخ در شرایطی اتفاق افتاد 
که چند روز قبل نیز سارقان از محمد شیری، بازیگر پیشکسوت 
سینما و تلویزیون نیز زورگیری کردند. شیری درباره حادثه ای که 
برایش اتفاق افتاده بود گفت: ساعت 11 شب موتورسواری که یک 
نفر هم ترکش نشســته بود به من نزدیک شدند. من در تاریکی 
شــب فقط تیزی هایشــان را می دیدم که برق می زد. آنها من را 
شناختند. وقتی نزدیک تر آمدند گفتم گوشی من ارزشی ندارد اما 
شماره هایش برایم مهم  هستند و اگر مردانگی دارید این را نبرید. 
به خاطر همین چهارصد و خرده ای هزار تومان پولی که داشتم 
به زورگیران دادم و یکی از آنها گفت شانس آوردی که دوستت 
داریم و 50هزار تومان از پول های خودم را پس دادند تا بتوانم به 
خانه بروم. آنطور که این بازیگر می گوید این چهارمین مرتبه ای 
است که از او زورگیری شده اســت. سرقت خشونت بار از این دو 
بازیگر در حالی اتفاق افتاد که 3شب قبل هم 2 زورگیر در نزدیکی 
پردیس سینمایی ملت با قمه به ســیدمرتضی فاطمی، مجری 
تلویزیون حمله کردند. او درباره حادثه ای که برایش اتفاق افتاده 
در صفحه شخصی اش نوشــت: یکشنبه شب برای جلسه پخش 
فیلم به پردیس ملت رفته بودم. حدود ساعت ۷ شب جلسه تمام 
شد و درخواست تاکسی اینترنتی دادم. فاصله راننده با من 8دقیقه 
بود. برای اینکه مسیرم به سمت شرق به غرب اتوبان نیایش بود، 
به ســمت مقابل اتوبان رفتم. چون خبری از راننده نشد موبایلم 
را درآوردم تا ببینم راننده کجاســت، همان موقع موتورسیکلت 
سفیدرنگی که 2جوان سیاهپوش سوار آن بودند را دیدم که به 
سمتم می آیند. با احتیاط گوشی را در جیبم گذاشتم و حواس و 
نگاهم را به 2جوان دادم. به آرامی از کنارم گذشتند اما یکباره از 

پشت درختان دیدم موتوری و ترک آن دوباره به سمتم می آیند.
فاطمی ادامه حادثــه را اینطور روایت می کند: آرام و خونســرد 
از موتور پیاده شدند. قمه ها را از جیب شــان درآوردند. چنان با 
خونســردی جلو می آمدند که انگار آمده اند طلب شان را وصول 
کنند. به یک متری من که رسیدند شــروع به دویدن به سمت 
ماشینی که از کردستان به نیایش پیچیده بود کردم. دنبالم دوید 
و دوستش برگشت و موتور را روشن کرد. شیشه ماشینی پایین و 
سرعتش کم  بود. کوله ام را داخل آن پرت کردم. راننده سرعتش را 
کم کرد و من در را باز کردم و داخلش پریدم. راننده کمکم کرد و 
نجات پیدا کردم اما یکی از زورگیران فریاد می زد هرکجا که بری 

گیرت می آورم.

5کشته در تصادف 3خودروی سواری 
تصادف 3خودروی ســواری در بلوار خلیج فارس زاهدان باعث 
مرگ 5نفر و مجروح شدن 8نفر دیگر شد. به گزارش همشهری، 
این حادثه ساعت 25دقیقه بامداد دیروز رخ داد. رئیس اورژانس 
پیش بیمارستانی دانشــگاه علوم پزشکی زاهدان گفت: به دنبال 
تماس تلفنی یکی از همشهریان زاهدانی، امدادگران اورژانس در 
جریان تصادف میان 3خودروی سواری پژو 405، پارس و سمند 
در بلوار خلیج فارس قرار گرفتند و 5دستگاه آمبولانس به محل 
حادثه اعزام شد. وی ادامه داد: در دقایق اولیه معلوم شد که در این 
حادثه یک نفر جان باخته و 12نفر مصدوم شده اند که مصدومان 
به سرعت به بیمارستان خاتم الانبیاء)ص( زاهدان منتقل شدند 
اما حال برخی از مصدومان وخیم بوده و در نهایت ساعاتی بعد 4نفر 
از آنها جانشان را از دست دادند و آمار قربانیان این حادثه به 5نفر 
رسید. این در حالی اســت که از 8مصدوم باقی مانده 3نفر از آنها 
بعد از دریافت خدمات درمانی از بیمارستان مرخص شدند و 5نفر 
دیگر در بخش های آی سی یو، جراحی و ارتوپدی بستری هستند.

شهادت یک مرزبان در انفجار مین
یکــی از مرزبانــان هنگ 
مرزی شهرستان سردشت 
در آذربایجــان غربی بر اثر 
انفجار مین به شهادت رسید. 
به گزارش ایرنــا، فرماندار 
سردشت گفت: این نیروی 
هنگ مرزی سردشت استوار 
یکم، مهدی برزگر از اهالی 

شهرستان اهر در آذربایجان شــرقی است که بامداد دیروز بر اثر 
انفجار مین به شــهادت رســید. وی افزود: این نیروی کادری از 
عوامل گروهان مرزی »بیوران« از توابع این شهرســتان بود که  
حین اجرای گشت و کمین در حوالی یادمان شهدای »بلفت« به 
روی مین رفته و به درجه رفیع شهادت نایل آمد. لقمان خسروپور 
اضافه کرد: آیین تشییع پیکر این شهید سرافراز دیروز از مقابل 

هنگ مرزی این شهرستان برگزار شد.

کوتاه از حادثه

گزارش

با اجرای طرح رعد56 از سوی پلیس پایتخت 733مجرم دستگیر شدند

یک بی احتیاطی در کارخانه کربنات سدیم فیروزآباد کافی بود 
تا بخشی از این مجتمع صنعتی دچار آتش سوزی شده و نشت 
مواد شــیمیایی در محوطه آنجا باعث مصدومیت دســت کم 

149نفر شود.
به گزارش همشهری، این حادثه ســاعت 1۷ عصر روز دوشنبه 
23 خرداد، در کارخانه کربنات سدیم فیروزآباد واقع در استان 
فارس اتفاق افتاد. ماجرا از این قرار بود که کامیون حامل نیتروژن 
مایع که وارد کارخانه شده بود به دلیل بی احتیاطی راننده دچار 
آتش سوزی شد و در ادامه آسیب دیدن شیلنگ اتصال به مخزن 
آمونیاک کارخانه باعث نشت مواد شــیمیایی در آنجا شد. این 
حادثه زمانی اتفاق افتاد که تعداد زیادی از کارگران کارخانه در 
محل کارشان حضور داشتند و نشت مواد شیمیایی می توانست 
جان آنهــا را به خطر بینــدازد. در چنین شــرایطی بود که در 
کوتاه ترین زمان ممکن تیم های واکنش سریع علوم پزشکی و 
آتش نشانی شیراز برای امدادرسانی و اطفای حریق و مهار نشتی 
به محل حادثه اعزام شدند. بررسی های اولیه حاکی از آن بود که 
در این حادثه افراد زیادی به دلیل استنشاق مواد شیمیایی مسموم 
شده اند. محمدجواد مرادیان، رئیس مرکز اورژانس فارس درباره 
عملیات امدادرســانی به حادثه دیدگان گفت: با اعلام وقوع این 
حادثه همه مراکز درمانی و بیمارستان های نمازی، شهید دکتر 
فقیهی، حضرت علی اصغر)ع(، حضرت امیرالمومنین)ع(، شهید 
رجایی شــیراز، کوار، فیروزآباد، فراشبند، قیروکارزین به حالت 
آماده باش کامل درآمدند و تیم های امدادی اعزامی پس از درمان 

اولیه مصدومان شماری از آنها را به مراکز درمانی منتقل کردند.

علت حادثه چه بود؟
ابعاد این حادثه و انتشار گاز آمونیاک در محدوده کارخانه آنچنان 
بود که محور فیروزآباد به شیراز با هدف پیشگیری از وقوع حادثه 
برای شهروندانی که در این محور تردد می کنند مسدود شد و 
همزمان عملیات اطفای حریق ادامه یافت و تیم های عملیاتی 
که در محل حضور داشــتند منتظر خنثی شــدن گاز در آن 
محدوده شدند تا عبور و مرور به حالت اولیه برگردد. در همین 
حال ناصری، مدیر فنی کارخانه کربنات ســدیم فیروزآباد در 
توضیح این حادثه به تسنیم گفت: بی احتیاطی راننده کامیون 

حامل نیتروژن مایع و آتش سوزی آن سبب آسیب به شیلنگ 
اتصال به مخزن آمونیاک کارخانه و نشت مواد شیمیایی شد. از 
سوی دیگر وقوع این حادثه پای دادگستری فارس را نیز به میان 
کشید و رئیس کل دادگســتری فارس برای بررسی علل وقوع 
حادثه به رئیس و دادستان عمومی و انقلاب این حوزه قضایی 
برای شناسایی مقصران دستورات ویژه ای صادر کرد. او با بیان 
اینکه وجود مخازن آمونیاک می توانست ابعاد فاجعه را بسیار 
گســترده کند که با ورود به موقع نیروهای امدادی مسئول و 
مدیریت مناسب بحران از وقوع یک فاجعه بزرگ جلوگیری شد، 
گفت: روشن شدن ابعاد این حادثه و مقصران احتمالی می تواند 

زمینه پیشگیری از تکرار چنین حوادثی را فراهم کند.

آخرین وضعیت مصدومان
در همین حال معاون درمان دانشگاه علوم پزشکی شیراز شمار 
مصدومان این حادثــه را 149نفر اعلام کرد و گفت با ترخیص 
126نفر از آنها 23نفر در بیمارستان بستری هستند که وضعیت 

آنها مطلوب گزارش شده است.

مصدوميت149نفربراثريکبیاحتياطی

پنجاه و ششــمین مرحله از طرح رعد که از چند روز قبل از سوی مأموران پلیس 
پیشگیری پایتخت آغاز شده بود، با دستگیری 733مجرم پایان یافت.

به گفته سردار حسین رحیمی، رئیس پلیس پایتخت، مجرمان دستگیر شده در قالب 
19باند فعالیت داشتند و از آنها بیش از 3هزار و 240فقره اموال مسروقه کشف شده است. ارزش 
این اموال بنابر اظهارات رئیس پلیس تهران 22میلیارد تومان است و پرونده افراد دستگیر شده در 
اختیار مراجع قضایی قرار گرفت. در ادامه گفت وگوی همشهری با 3نفر از مجرمان دستگیر شده 

در این طرح را می خوانید.

زورگیری با شمشیر و گرز 
»اگر هرچه پول و طلا دارید به ما ندهید، ماشینتان را نابود 
می کنیم.« دزدانی که شمشیر و گرز به دست داشتند با گفتن 
این جمله از راننده های ماشین های گران قیمت زورگیری می کردند اما در 

نهایت دستگیر شدند. گفت وگو با یکی از آنها را بخوانید.

درباره شگردتان بیشتر توضیح بده؟
ما 4نفر هستیم که معمولا در قالب گروه 2نفره سوار بر موتور شده و راهی 
سرقت می شدیم. اغلب به خیابان های شمال و شمال شرق پایتخت می رفتیم. 
وقتی هوا کاملا تاریک بود، طعمه هایمان را از میان رانندگان خودروهای مدل 
بالا انتخاب می کردیم. بعد با شمشیر، گرز یا قداره طعمه هایمان را تهدید 
کرده و می گفتیم اگر حرفی بزنند ماشینشان را نابود می کنیم. 

آنها هم از ترس هرچه داشتند به ما می دادند.
تا به حال کسی را هم زخمی کردید؟

نه طعمه هایمان با دیدن شمشــیر و گرز و هیکل ما وحشــت 
می کردند و حرفمــان را گوش می دادند. البتــه الان ظاهرا از 

دستگیری ما خیلی خوشحال شده  اند.
چطور؟

یکی از آنها مردی بود که پسرش هم همراهش بود. امروز او را در 
محوطه پلیس دیدیم. پسرش خیلی خوشحال بود که ما دستگیر 
شده ایم و پدرش می گفت از روزی که ما سرقت را انجام دادیم او 

به شدت ترسیده و شب ها نمی توانست بخوابد.
یعنی به کودک هم رحم نکردید؟

پدرش را تهدید کردیم و پسرش هم با دیدن ما وحشت کرده 
بود. در حال بازی با تبلتش بود که تبلت او را هم سرقت کردیم.

انگیزه تان چه بود؟
پول. من سابقه دار و بیکارم. از سوی دیگر همسرم طلاق گرفته 
و سال هاست که ناچارم مهریه او را هم بپردازم. می دانم اشتباه 

است اما راهی جز سرقت به ذهنم نرسید.

جزئیات تازه بزرگ ترین سرقت پایتخت 
از زبان رئیس پلیس

رئیس پلیس پایتخت درباره ســرقت از صندوق امانات بانکی، جزئیات تازه ای را بازگو 
کرد و گفت سارقان یک روز بعد از ســرقت به دلیل جا گذاشتن وسایل خود دوباره به 

بانک برگشتند.
 به گزارش همشهری، سردار حسین رحیمی، فرمانده انتظامی تهران دیروز در جمع 
خبرنگاران گفت: سارقان اصلی 3برادر و یک پسرخاله هستند که ساعت 10شب جمعه 
در منزل پدری، آخرین جلســه را برقرار کرده و به مرور نقشه بزرگی که کشیده بودند 
پرداختند. این جلسه خانوادگی با حضور پدر انجام شــده و پس از آن سارقان حدود 
ساعت1:30 تا 2بامداد وارد بانک شــدند؛ 2 نفر کار تدارکات، مراقبت، کشیک دادن 
و آوردن آذوقه و وسایل را به  عهده داشــتند و 2 نفر نیز وظیفه از کار انداختن وسایل 
حفاظتی و مراقبتی ناکافی بانک و رفتن سراغ صندوق امانات مردم و سرقت را به  عهده 
گرفته بودند. سردار رحیمی ادامه داد: سارقان تقریبا ساعت 16 بعدازظهر کارشان تمام 
شد و از بانک خارج شدند، اما نکته جالب اینجاست که روز بعد یعنی شنبه متوجه شدند 
که یک سری از وسایل آنها مانند پتک و برش هوا داخل بانک جا مانده است که مجددا به 
بانک برگشتند. آنها برخی از وسایل را پاکسازی کرده و برده و تعدادی از وسایل را داخل 
فاضلاب یا نقاط مختلف بانک جاســازی کردند که تمام این وسایل نیز ازجمله هارد و 

حافظه مجموعه بانک در اقدامات جدید پلیس کشف شد.
سردار رحیمی با اشاره به جلسه افسر رابط پلیس جمهوری اسلامی ایران و ترکیه برای 
استرداد 3 متهمی که در این کشور بازداشت شده اند، گفت: ما مترصد این هستیم که 
این سه متهم نیز به کشور بازگردانده شــوند. رئیس پلیس تهران با تأکید بر اینکه این 
پرونده هیچ متهم فراری ندارد و تمام اعضای آن بازداشت شدند، گفت: سارقان بانک 
ملی تخصص کامپیوتر، لوازم های الکترونیکی، حفاظتی و مراقبتی، آهنگری و برش هوا 
داشتند. و ارزش قطعی این سرقت به پلیس اعلام نشده است و باید گفت که این سرقت 
جزو چند سرقت بزرگ بانک در دنیاست. وی تاکید کرد که کارکنان بانک به هیچ عنوان 

دخالتی در این سرقت نداشتند. 

ماجرای برخورد موتورسوار با تیم حفاظت ریاست جمهوری 
رئیس پلیس تهران به ماجرای برخورد یک موتورسوار با تیم حفاظت ریاست جمهوری 
نیز اشاره کرد و درباره جزئیات ماجرا گفت: به دنبال انتشار فیلمی در برخی کانال ها و 
شبکه های اجتماعی ادعا شد یک شخص موتورسوار سعی کرده بود وارد تیم اسکورت 
ریاست جمهوری شود، اما با مداخله تیم اسکورت و تصادف با او، این فرد فرار می کند. اما 
شایعات مطرح شده صحت ندارد، موتورسوار مذکور ازجمله موتورسواران بی انضباطی 
بود که متأسفانه تعدادی زیادی از آنها وجود دارند. این فرد که اصلا نمی دانست ماجرا 
از چه قرار اســت، به یکی از خودروهای تیم حفاظتی برخورد کرد که بعد بازداشت و 
سپس رها شــد. به گفته رئیس پلیس تهران، این فرد یک شهروند عادی بود که قانون 

موتورسواری را بلد نبود و موضوع مذکور هیچ جنبه خاصی نداشت.
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ترامپ علیه کمیته تحقیق 
ترامپ در بیانیه ای ۱۲ صفحه ای، گزارش کمیته تحقیق 
کنگره درباره حمله هواداران او به کنگره در سال ۲0۲۱را 
به سخره گرفتن عدالت دانســت. در این بیانیه ترامپ 
ادعای خود در مورد تقلب در انتخابات ریاست جمهوری 
آمریکا را دوباره تکرار کــرد. او جو بایدن و دمکرات ها 
را متهم کــرد که آمریکا را به ســمت ویرانی می برند. 
رئیس جمهور پیشین آمریکا در این بیانیه مدعی شد: 
»دمکرات ها هر آنچه در توان دارند به کار می بندند تا مرا 

متوقف کنند اما ما متوقف شدنی نیستیم.«

جان مک کین، ســناتور درگذشته 
آمریکایی، در ســال2015 گفته 
بود: »روســیه پمپ بنزینی است 
در پوشش یک کشــور.« گذر زمان نشان داده که 
این توصیف مک کین از بسیاری جهات درست بوده 
اســت؛ چراکه این نفت و محصولات نفتی بوده اند 
که در یکی از ســیاه ترین دوران  اقتصادی روســیه 
توانستند این کشــور را از بحران نجات دهند. تا به 
امروز درآمد روسیه از محل نفت و گاز به این کشور 
کمک کرده تا از پس تحریم های بی سابقه اقتصادی 
که کشورهای غربی در واکنش به حمله به اوکراین 
علیه مســکو وضع کرده اند، به خوبی برآید. اگرچه 
روســیه هنوز نتوانســته برای آن بخش از اقتصاد 
خود که با زندگی شهروندانش سر و کار دارد، یعنی 
کمبود کالا و افزایش نرخ تورم چاره ای بیندیشد، اما 
توانسته با موفقیت مانع از سقوط ارزش روبل شده و 

تراز تجاری مثبت خود را افزایش دهد.
روســیه بخشــی از این بهبود اقتصادی را مدیون 
سرپیچی کشــورهای اروپایی از تحریم هایی است 
که خود علیه روسیه وضع کرده اند؛ کشورهایی که 
برخلاف تحریم های اخیر خود، طی 100روز گذشته 
به بزرگ ترین خریداران نفت روسیه تبدیل شده اند.

واکنش روسیه به تحریم ها
بانک مرکزی روســیه 5روز پیــش اعلام کرد قصد 
دارد نرخ بهــره بانکی را به 9.5درصــد، یعنی نرخ 
پیش از آغاز جنگ بازگرداند. عادی سازی نرخ بهره 
تنها یکی از علائمی است که نشان می دهد اقتصاد 
روسیه توانسته از فشار اولیه تحریم های غرب خارج 
شود. بانک مرکزی روسیه در ابتدای جنگ و با آغاز 
تحریم ها و سقوط شدید ارزش روبل در برابر دلار، 
نرخ بهره را به 20درصد رســاند تا بــا جلوگیری از 
خروج ســرمایه  عمومی از بانک ها، مانع از ســقوط 
بیشتر ارزش روبل شــود. این سیاست تأثیرگذار از 
آب درآمد. 2ماه بعد از آغاز جنگ، روبل توانست تمام 
مسیری که سقوط کرده بود را بازگردد. نرخ برابری 

ارزش روبل در برابر دلار حتی به 30درصد بالاتر از 
میزان پیش از آغاز جنگ رسیده است.

اگرچه کشورهای اتحادیه اروپا با یکدیگر به توافق 
رســیده اند در مرحله اول 75درصــد و در نهایت 
90درصد از واردات نفت روســیه را متوقف سازند، 
اما ایــن تحریم ها نه تنها عملی نشــده ، بلکه به نظر 
می آید تعدادی از کشورهای اروپایی در این دوران 
میزان خرید نفتی خود را از روسیه افزایش داده اند. 
همچنین روسیه توانسته برای نفت خود خریداران 
جایگزین پیدا کند. براساس تخمین های انستیتوی 
مالی بین المللی، انجمن تجاری ویژه بانک ها، درآمد 
روســیه از محل صادرات نفت طی 3ماه گذشــته 
65درصد بیشتر از دوره مشابه در سال گذشته بوده 
است. با این همه، واردات که بخشی از آن تحت تأثیر 
تحریم های غرب قرار گرفته، با کاهشی 20درصدی 
مواجه شده است. نتیجه این فراز و فرود این بوده که 
تراز تجاری مثبت روســیه طی 3ماه گذشته تقریبا 
4برابر سال قبل رشد داشته است. این دستاورد به 
روسیه کمک فراوانی کرده تا بتواند هزینه جنگی که 
در اوکراین آغاز کرده را تامین و از واحد پولی خود 

به خوبی پشتیبانی کند.

درآمد نفتی روسیه طی ۱00روز جنگ 
گزارش اخیر مرکز پژوهشی انرژی و هوای پاک در 
فنلاند نشــان می دهد اتحادیه اروپا هنوز نتوانسته 
آنچه در قالب تحریم روی کاغذ آورده را عملی سازد. 
براســاس این گزارش، روســیه طی 100روز اول 
جنگ، یعنی تا هفته گذشته، 98میلیارد دلار از محل 
صادرات سوخت های فسیلی درآمد داشته و اتحادیه 
اروپا، اصلی ترین وارد کننده این سوخت ها بوده است.

روسیه پیش از آغاز جنگ 40درصد از گاز و 27درصد 
از نفت اتحادیه اروپــا را تامین می کرد. در اوایل ماه 
جاری، اتحادیه اروپا با این امید که منابع مالی روسیه 
در تامین مالی جنگ اوکراین را محدود ســازد، بر 
ســر توقف واردات نفت از روســیه به توافق رسید. 
اروپا همچنین قصد دارد تا پایان سال جاری دوسوم 

از واردات گاز روســیه را هم قطــع کند؛ تصمیمی 
که به نظــر نمی آید قابل اجرا باشــد. گزارش مرکز 
پژوهشــی انرژی و هوای پاک فنلاند نشان می دهد 
که 61درصد از صادرات سوخت های فسیلی روسیه 
به مقصد کشــورهای عضو اتحادیه اروپا بوده است. 
ارزش این حجم از واردات از روسیه حدود 60میلیارد 

دلار برآورد شده است.
براساس این گزارش، چین طی 100روز اول جنگ 
13.2میلیارد دلار از روسیه سوخت فسیلی وارد 
کرده است. پس از چین ارزش واردات کشورهای 
آلمان 12.7میلیارد دلار، ایتالیا 8.2میلیارد دلار، 
هلند 8.4میلیــارد دلار، ترکیــه 7میلیارد دلار، 
لهستان 4.6میلیارد دلار، فرانسه 4.5میلیارد دلار 
و هند 3.6میلیارد دلار بوده اســت. همچنین این 
گزارش نشان می دهد سهم نفت خام در صادرات 
روســیه در این بازه زمانی 48.2میلیــارد دلار، 
ســهم گاز 25.1میلیــارد دلار، محصولات نفتی 
13.6میلیــارد دلار، گاز طبیعی مایع یا ال ان جی 
5.3میلیارد دلار و زغال ســنگ 4.8میلیارد دلار 

بوده است.
اگرچه صادرات روســیه در ماه پنجم ســال جاری 
به دلیل ممانعت شرکت ها و کشورها از خرید کالاهای 
روس با کاهش مواجه شد، اما افزایش جهانی قیمت 
سوخت های فســیلی باعث شده ســود حاصل از 
صادرات، افزایشی نجومی پیدا کند. ارزش صادرات 
روسیه در این مدت نســبت به مدت مشابه در سال 

قبل، رشد 60درصدی داشته است
بررسی آمارها نشــان می دهد که طی 100روز اول 
جنگ اوکراین )یعنی تا روز 13خرداد( کشورهایی 
نظیر چین، هند، امارات و فرانســه میزان واردات از 
روسیه را افزایش داده اند. هند به یکی از بزرگ ترین 
وارد کننده های نفت خام روســیه تبدیل شــده و 
خریدار 18درصد از نفت خام صادراتی روسیه بوده 
اســت. بخش زیادی از نفت خریداری شده توسط 
هند، در قالب محصولات پالایشــی به کشورهای 

اروپایی و آمریکا صادر می شود.

بار تورم بر دوش مردم 
با وجود آمار مثبت اقتصادی روسیه در بحبوحه 
جنگ اوکراین، فشار ناشی از تورم و کمبود کالا 
در این کشور تا به امروز مهار نشده است. مسکو 
نتوانسته روند صعودی تورم را مهار کند و افزایش 
هزینه واردات در کنار تورم، معیشت خانوارهای 
روس را تحت تأثیر قرار داده است. به بیانی دیگر، 
مردم روسیه متحمل درد تحریم  هایی هستند که 
در نتیجه جنگ گریبانگیر کشورشان شده است. 
افزایش قیمت واردات منجر به افزایش قیمت های 
کالاهای مصرفی شده اســت. این وضعیت نرخ 
تــورم را از 9درصــد در روزهای آغــاز جنگ به 
17درصد رسانده اســت. این نرخ بسیار بالاتر از 
نرخ 4درصــدی پیش بینی شــده بانک مرکزی 
روسیه برای ســال 2022 است. اگرچه نرخ تورم 
تاحدودی در محدوده 17درصد تثبیت شده، اما 
خانوارهای روسیه با کمبود های فراوانی مواجهند 
که ناشی از محدودیت واردات کالاست. تحریم ها 
باعث شــده تا فروش خودروهــای جدید چهار 
پنجم کاهش پیدا کند و بسیاری از فروشگاه ها و 
رستوران ها تعطیل شوند. اقتصاد دانان باور دارند 
برای متعادل ســازی اقتصاد روسیه باید واردات 

افزایش پیدا کند.
در نهایت اما نظرســنجی ها آینــده ای نه چندان 
درخشــان را برای اقتصــاد روســیه پیش بینی 
کرده اند. براســاس نظرســنجی اخیر بلومبرگ، 
بیشتر اقتصاد دانان انتظار دارند اقتصاد روسیه در 
سال2022 بین 7.5 تا 12.5درصد کوچک تر شود. 
سازمان همکاری و توسعه اقتصادی هم هفته پیش 
اعلام کرد انتظار دارد در سال جاری تولید ناخالص 
ملی روســیه 10درصد و در ســال آینده 4درصد 
کاهش پیدا کنــد. درصورتی که ایــن پیش بینی 
محقق شود، در سال2024، ســالی که ولادیمیر 
پوتین به دنبال آغاز پنجمین دوره ریاست جمهوری 
خود در روسیه خواهد بود، بزرگی اقتصاد این کشور 

یک ششم اقتصاد آمریکا خواهد بود.

نفت و گاز، ناجی روسیه در جنگ
 افزایش درآمدهای روسیه از صادرات نفت و گاز طی 4ماه جنگ اوکراین، بهبود تراز تجاری

و تقویت روبل در برابر دلار را به دنبال داشته است 

2 کشور همسایه همچون سال گذشته، در روزهاي اخیر بر سر مناطق مرزي درگیر شده اند
درگیری تازه مرزی بین تاجیکستان و قرقیزستان

در تازه ترین درگیری مرزی میان تاجیکســتان و 
قرقیزستان، یک مرزبان تاجیک کشته و 3نفر دیگر 
زخمی شــدند. به گزارش یورونیــوز، درگیری در 
نزدیکی پاســگاه مرزی کخ، نزدیک روستای واروخ در شمال شهر 

اسفره تاجیکستان رخ داده است.
طرفیــن یکدیگر را بــه آغاز درگیــری متهم کرده انــد. مرزبانی 
قرقیزستان تا کنون تلفات جانی از این حادثه گزارش نکرده است. 
بنا بر اعلام 2کشــور، فرماندهان گارد مرزی و مسئولان محلی در 
مورد این حادثه در حال گفت وگو هستند. حدود 2هفته قبل هم 
یک درگیری دیگر میان مرزبانان 2کشور رخ داده بود که طی آن 

2 مرزبان قرقیزستان زخمی شدند.
5ماه قبل، مرزبانان 2کشــور درگیری شــدیدی داشتند 
که چندین کشــته و زخمی به جا گذاشتند. پس از این 
برخورد بود که 2کشــور همســایه توافق کرده  بودند 
نیروهای خود را از منطقه مورد مخاصمه خارج کنند، 
گشتزنی های مرزی را هماهنگ سازند و تردد امن در 

یک کریدور مشخص را تضمین کنند.
سال گذشــته نیز 2کشــور درگیر یک تقابل خونین مرزی شدند 
که به مدت یک هفته ادامه داشــت. به گفته دولت قرقیزســتان، 
خشــونت ها و درگیری های مرزی میان 2کشور 34 کشته و 120 

زخمی در میان سربازان و غیرنظامیان قرقیزستان به جای گذاشته 
است. شمار شهروندان غیرنظامی قرقیز که در این درگیری ها کشته 
شده  اند به گفته بیشــکک 31 نفر بود. این درگیری، خونین ترین 
رویارویی نظامی دو طرف طی 3دهه گذشــته بوده اســت. دولت 
تاجیکستان اما شمار تلفات خود را اعلام نکرد و 2 همسایه پس از 

چند روز اعلام آتش بس کردند.
تنش ها بین این دو جمهوری فقیر شوروی سابق پیش از این بارها 
تکرار شده اســت. ادعاهای مرزی و به ویژه تلاش برای دسترسی 
به منابع آبــی و زمین های حاصلخیز در منطقه حســاس مرزی و 
نیز مالکیت زمین هــای واقع در دره کشــاورزی فرغانه مهم ترین 
بخش از اختلافات ارضی 2کشور را تشکیل می دهد. تاجیکستان و 
قرقیزستان حدود 980 کیلومتر مرز مشترک دارند که بخش های 
زیادی از این مرز از زمان فروپاشی اتحاد جماهیر شوروی در آسیای 
میانه علامت گذاری و مشــخص نشده  اســت؛ موضوعی که باعث 
ایجاد تنش های قومی مکرر در تلاش برای دستیابی به منابع آب و 

کشاورزی شده است.

آسیا

 عراق، بدون صدر؛ 
سناریوهای محتمل کدام است؟

با استعفای دســته جمعی نمایندگان وابسته به جریان صدر از 
مجلس عراق، احتمال پایان بن بســت 9ماهه این کشور برای 
تشکیل دولت، جدی تر شده است. 73نماینده فهرست صدر، 
شامگاه یکشنبه با ارســال نامه ای به رئیس مجلس، استعفای 
خود را اعلام کردند. محمد حلبوســی گفت که با بی میلی این 
نامه را دریافت کرده، اما در عین حال اعلام کرد که با اســتعفا 

موافقت کرده  است.
طبق قانون اساسی عراق، کرسی ریاست مجلس سهم سنی ها، 
نخست وزیری سهم شــیعیان و ریاســت جمهوری هم سهم 
کردهاست. سال گذشــته پس از برگزاری انتخابات مجلس، 
جریان صدر با کسب 73کرسی از 329کرسی مجلس، دست 
بالا پیدا کرد و تعیین کننده مناسبات سیاسی عراق شد. مقتدی 
صدر، رهبر این جریان اعلام کرد که قصد دارد در دوره جدید، 
یک دولت ملی متشــکل از همه جریان های سیاســی و همه 
قومیت ها تشــکیل دهد. او از حضــور در چارچوب هماهنگی 
نیروهای سیاســی شــیعه خودداری کرد و در عوض، با حزب 
دمکرات کردستان به رهبری مسعود بارزانی و حزب السیاده به 
رهبری محمد حلبوسی ائتلاف کرد. خروجی این ائتلاف، تکیه 
دوباره محمد حلبوسی به صندلی ریاست مجلس بود، اما پس 
از آن، احزاب و جریان های سیاســی عراق هرگز نتوانستند بر 
سر تعیین تکلیف 2 کرسی ریاست جمهوری و نخست وزیری 

توافق کنند.
کردها بین خود درگیر یک جنگ قدرت برای تصاحب کرسی 
ریاست جمهوری شدند و عملا برای تصمیم گیری در این زمینه 
به بن بست خوردند. بعد از ســال2003، یعنی زمانی که رژیم 
صدام ساقط شد، طبق توافق میان احزاب شیعه، سنی و کرد، 
کرسی ریاســت جمهوری به کردها رسید. 2 حزب اصلی اقلیم 
کردستان یعنی حزب دمکرات و اتحادیه میهنی هم بین خود بر 
سر تقسیم 2کرسی ریاست اقلیم و ریاست جمهوری عراق توافق 
کردند. آنها توافق کردند که ریاست اقلیم سهم حزب دمکرات و 

ریاست جمهوری سهم اتحادیه میهنی باشد.
همچون سال2018، امسال هم بارزانی ها ســر ناسازگاری با 
جریان رقیب گذاشته و هوشیار زیباری را در مقابل برهم صالح 
معرفی کردند. زیباری، دایی مسعود بارزانی است. غیر از آنکه 
روند معرفی نامزد ریاست جمهوری از ســوی حزب دمکرات 
کردســتان برخلاف توافق میان احزاب کرد است، بسیاری با 
حضور دوباره زیباری در سیاست و حکومت مخالف بودند. او در 
سال2016، پس از 2سال حضور در پست وزیر دارایی، به دلیل 
فساد مالی با رأی پارلمان از کار برکنار شد. در نهایت، زیباری 
با رأی دادگاه از رقابت حذف شد، اما اختلاف میان کردها باقی 
ماند. انتخاب نخســت وزیر نیز با توجه به جدایی جریان صدر 
از چارچوب هماهنگی نیروهای سیاســی شــیعه غیرممکن 
شــد. احزاب شــیعه بر تشــکیل یک دولت ائتلافی مبتنی بر 
سهمیه بندی اصرار داشتند، اما جریان صدر خواستار تشکیل 
یک دولت ملی بدون توجه به روال سابق سهمیه بندی ها بود. 
شکست صدر در خارج کردن هر دو کرسی ریاست  جمهوری و 
نخست وزیری از بن بست در نهایت به تصمیم او برای استعفای 

نمایندگان منجر شد.

مسیر سیاسی عراق بعد از صدر
در مجموع می توان 3ســناریو برای فضای سیاسی عراق بعد از 
استعفای جریان صدر از مجلس درنظر گرفت. سناریوی اول، 
بازگشــت این نمایندگان به مجلس و پس گرفتن اســتعفای 
آنان اســت. عائد الهلالی، از رهبران چارچوب هماهنگی اعلام 
کرده که اعضای ائتلاف در حال رایزنی برای بازگرداندن صدر 
به عرصه سیاسی هستند. این احتمال وجود دارد که او با کسب 
امتیاز هایی، بــار دیگر نیروهای خــود را وارد مجلس کند تا از 

بحرانی ترشدن اوضاع جلوگیری شود.
سناریوی دوم، ادامه راه بدون حضور صدر است. در این شرایط، 
جایگزین هر نماینده مستعفی از همان حوزه انتخابیه تعیین 
خواهد شــد و نماینده ای که بعد از او بیشترین رأی را به دست 
آورد وارد مجلس می شــود. بر این اســاس، مجلس عراق در 
گام نخســت منحل نخواهد شد. شــبکه الحره عراق گزارش 
داده که درصورت ورود نماینــدگان جایگزین، ائتلاف فتح به 
رهبری هادی عامری 12کرســی جدید به دست خواهد آورد 
و مجموع کرسی های آن به 29کرسی خواهد رسید. همچنین 
ائتلاف دولت قانون به رهبری نوری المالکی 5کرسی به دست 
خواهد آورد تا مجموع کرســی های آن به 38کرســی برسد. 
ائتلاف نیروهای دولت 6کرسی به دست خواهد آورد تا مجموع 
کرسی های آن به 10کرسی برسد. همچنین تعداد کرسی های 
جنبش حقوق هم به 6کرســی خواهد رســید. بر این اساس، 
چارچوب هماهنگی نیروهای سیاسی شیعه تعیین کننده مسیر 
حرکت سیاسی دولت عراق بعد از این خواهد بود. نامزد اصلی 
این ائتلاف برای کرسی نخست وزیری نوری المالکی است. این 
سناریو شاید عراق را از بن بســت تشکیل دولت خارج کند، اما 
مطلوب گروه های سیاسی به خصوص شیعیان نیست. ائتلاف 
شیعیان خواســتار حضور همه جریان های سیاسی شیعه در 
دولت آینده هستند تا درگیر اختلافات گذشته نشوند. خروج 
صدری ها روند سیاسی را به مخاطره می اندازد؛ به ویژه که امکان 
شعله ور شدن اعتراضات مردمی بسیار است. صدر ثابت کرده 

که در زمینه بسیج مردمی قدرت زیادی دارد و 
می تواند بار دیگر التهاب را به خیابان ها بیاورد.
سناریوی سوم، اما احتمال انحلال مجلس 

اســت. اصل64 قانون اساسی تصریح 
می کند کــه انحــلال مجلس با 

اکثریت آرا از 329 نماینده کنونی 
پارلمان میســر می شود. این 
اقدام باید از طریق درخواستی 
که بــه امضای یک ســوم 
نمایندگان مجلس )126 

نماینده کنونی( رسیده طرح 
شود. استعفای 73نماینده در 
شرایط فعلی به معنای انحلال 
پارلمان نخواهد بــود، اما اگر 
فراکسیون های مجلس به این 
نتیجه برسند که منافع شان 
در برگزاری مجدد انتخابات 
اســت، این گزینه می تواند 

جدی تر شود. 

نیکولا استورجن
وزیر اول اسکاتلند

دمکراسی باید غالب باشد. همه پرسی 
استقلال اسکاتلند از انگلیس باید در 
ســال ۲۰۲۳ و پس از آنکــه کرونا کاملا 
تحت کنترل درآمد برگزار شود. وظیفه 
من به عنوان وزیر اول اسکاتلند، توجه 
به نظرات مــردم اســکاتلند اســت و نه 
بوریــس جانســون یا هــر نخســت وزیر 

دیگری. )هافینگتون پست(

عبدالله بوحبیب
وزیر خارجه لبنان

بــا وجــود تهدیدهایــی کــه مطــرح شــده، 
نشانه ای برای آغاز درگیری میان حزب الله 
و رژیم صهیونیستی وجود ندارد. فرستاده 
ویــژه آمریــکا به عنــوان میانجــی در مــورد 
مناقشــه دریایی میــان لبنان و اســرائیل، 
اســتدلال های مــا را می شــنود. احتمــالا 
مذاکــرات درباره ترســیم مرزها بــه توافق 

منجر شود. )النهار(

دیمیتری مدودف
معاون رئیس شورای امنیت ملی روسیه

کشــورهای ناتو به اوکراین تســلیحات 
می فرســتند، بــه ســربازان آمــوزش 
می دهنــد، مزدورانــی را بــه این کشــور 
می فرســتند و نزدیــک مرزهــای مــا 
رزمایش برگزار می کنند. این اقدامات 
احتمــال درگیری مســتقیم بیــن ناتو و 
روسیه را افزایش می دهد که خطر یک 
جنگ هســته ای تمــام عیــار را به دنبال 

دارد. )دیلی میل(

ازسرگیری مذاکرات مستقیم 
بین جنبش انصارالله و عربستان

گفت وگوهای مســتقیم بین جنبــش انصارالله و 
عربستان پس از وقفه ای موقت، بار دیگر ازسرگرفته 
شده اســت. خبرگزاری رویترز به نقل از دو منبع 
آگاه خبر داده که مذاکرات به صورت مجازی میان 
مقامات ارشد عربســتان و جنبش انصارالله یمن 
انجام شده است. با میانجیگری سازمان ملل و دولت 
عمان، برگزاری این دور از گفت وگوها ممکن شده 
است. یکی از این منابع به رویترز گفته که درصورت 
پیشــرفت کافی، برنامه هایی نیز برای دیدار رو در 
رو در مســقط وجود دارد. ائتلاف عربی به رهبری 
عربستان، طی 7سال گذشته یمن را آماج حملات 
خود قرار داده است. جنگ یمن، یکی از شدیدترین 
بحران های انســانی جهان را رقم زده است. دفتر 
هماهنگی امور بشردوســتانه سازمان ملل متحد 
هشدار داده که تا نیمه دوم سال جاری در مجموع 
19 میلیون نفر ممکن است با سو ء تغذیه حاد مواجه 
شوند، آماری که در مقایسه با 6 ماه اول سال 2021 
حدود 20 درصد افزایش نشــان می دهد. به گفته 
این نهاد، در این بازه احتمالا حدود 161 هزار نفر 
قحطی را تجربه خواهند کرد. این نهاد بین المللی 
همچنین گفته نیمی از تأسیسات بهداشتی یمن 
تعطیل یا تخریب شده اســت. این سازمان گفته 
تاکنون 4 میلیون و300 هــزار یمنی از خانه های 

خود آواره شده اند.
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گرينويچ

بزکوهی پرستار سالمندان

 

کاوازاکی: مهندسان صنايع سنگين کاوازاکی ژاپن 
از آخرين اختراع خود رونمايــی کردند؛ يک روبات 
چهارپا به نــام »بزکوهی« که قرار اســت به کمک 
سالمندان بيايد. اين گونه بز کوهی در کوه های اروپا، 
آسيا و شمال شرق آفريقا زندگی می کند. نمونه اوليه 
ساخته شده از اين روبات برای حرکت در زمين های 
ناهموار و حمل ونقل کالاهای سنگين طراحی شده 
اســت. از اين روبات- بز می توان برای حمل انسان و 
انجام وظايف انســان نيز بهره مند شد. ژاپن به دليل 
جمعيت پيرش علاقه خاصی به يافتن راه هايی برای 
کمک به سالمندان دارد. اين کشور ازجمله کشورهای 
صنعتی است که بيشترين رشد پيری جمعيت در آن 
اتفاق افتاده است، ادامه اين روند مشکلات اقتصادی 
و سياســی بزرگی را برای اين کشور رقم خواهد زد. 
نزديک به 30درصد از جمعيت ژاپن بالای 65 ســال 

هستند که اکثريت آن را زنان تشکيل می دهند.

 ایران هنوز یک و نیم میلیون بیسواد دارد 

حمله هدفمند فیل به يک جسد
 

اوديسا: پليس هند اعلام کرد فيلی که يک زن را در اين کشور 
کشت به مراسم تشييع جنازه او رفت و اين بار جسد زن را لگد 
کرد. مايا مورمو، 70ساله درحالی که برای آوردن آب به منطقه 
مايوربانج ايالت اوديسا رفته بود، مورد حمله يک فيل وحشی 
قرار گرفت. اين فيل از پناهگاه حيات وحش دالما که در نزديکی 
شهر جمشــيدپور قرار دارد جدا شــده بود. لوپامو درانايک، 
بازرس اداره پليس راســگوويندپور به يکی از رسانه های هند 
گفت: »اين زن پس از آنکه فيل به او حمله کرد به بيمارستان 
منتقل شد اما بر اثر شدت جراحات جان خود را از دست داد.« 
اما اين پايان ماجرا نبود؛ چرا که طبق گزارش رسانه های هند، 
اين فيل بار ديگر در مراسم تشــييع جنازه اين زن ظاهر شد و 
اين بار جسد زن را لگد کرد. مشخص نشده است که آيا در اين 
مراسم به شخص ديگری هم آسيب وارد شده است يا خير اما 
خانواده زن پس از رفتن فيل، مراسم آتش زدن جسد مورمو را 
ادامه دادند. طبق گزارش صندوق جهانی حيات وحش، سالانه 
به طور ميانگين حدود 100نفر در هند از ســوی فيل ها کشته 
می شــوند. دانکن مک نير، وکيل و بنيانگــذار خيريه ای برای 
حفاظت از فيل های آســيايی به نيوزويک گفت که اين حادثه 
نشان می دهد که گرچه فيل ها موجودات مهربانی هستند اما 

می توانند خطرناک باشند.

مسابقه اسب ها و آدم ها
 

ولز: مسابقه بين اسب و انسان جدالی نابرابر به نظر می رسد اما 
اوضاع وقتی جالب تر می شود که بدانيم يک مرد نه تنها برنده 
اين مسابقه شــده بلکه اين کار را در حالی انجام داده که 29 
ساعت قبل از آن نخوابيده بود. ريکی لايتفوت، سومين انسانی 
است که برنده اين مسابقه جالب از زمان آغاز آن در سال1980 
شده است. او به بی بی ســی گفت روز جمعه ساعت 6صبح )به 
وقت بريتانيا( از خواب بيدار شده اســت و نيمه شب از تنريف 
در اسپانيا به منچستر پرواز کرده است. پرواز ساعت 4صبح به 
زمين نشست و او سپس راهی محل مسابقه در ولز شد. آقای 
لايتفوت ساعت 9 صبح به پويس رســيد و مسابقه ساعت11 
شروع می شــد. از آنجا که مسير انســان ها و حيوان ها در اين 
مسابقه کمی متفاوت اســت، اين ورزشکار 193 سانتی متری 
پس از پايان رقابت نمی دانســت که برنده شده است. او پس 
از پرس وجو متوجه شد که با زمان 2 ساعت و 22 دقيقه و 23 
ثانيه قبل از 1000 ورزشــکار و 50 اسب از خط پايان گذشته 

است.

 باشگاه
نویسندگان

چهارشنبه

مراقب کسب وکارمان باشیم

سال های سال اســت که بسياری از 
مغازه داران و کسبه به جای باقيمانده 
پول مشــتری، به او جنس می دهند. مثلًا داروخانه چسب زخم يا 
تعدادی قرص مسکن و سوپری آدامس و شکلات می دهند تا بقيه 
پولی را که بايد به مشتری بپردازند تصفيه کرده باشند. اين موضوع 
متأسفانه به عنوان يک رويه جاری و متداول در کوچه و بازار جا افتاده 
است و انگار خيلی ها باور ندارند که اين يک درآمد نامشروع و حرام 
اســت؛ چرا که معامله بايد با رضايت طرفين باشد. بنابراين وقتی 
مشتری رضايت ندارد و آدامس و شکلات نمی خواهد، مصداق معامله 
حرام است و اگر هم چيزی نمی گويد به خاطر ناچاری است و می داند 
که هرجا برود آسمان همين رنگ است. اين پول های حرام که وارد 
سفره مردم می شود بدون ترديد آتشی است که هم دنيای خانواده ها 

را تباه می کند و هم آخرتشان را.
يک زمانی در پمپ بنزين ها و شرکت ها و حتی متأسفانه بايد گفت در 
برخی ادارات دولتی به خاطر کمبود پول خرد، مبلغ را به سمت بالا و 
به نفع فروشنده گرد می کردند و در مغازه های خرده فروشی  گاهی 
يک چيز بی ارزشی در قبال باقيمانده پول به مشتری می دادند. اما 
امروزه با وجود کارت های بانکی و دستگاه های کارتخوان که می تواند 
مبلغ دقيق را حتی به ريال تصفيه کند، جای تعجب است که بعضی 
از اصحاب کسب وکار باز هم مبلغ را به نفع خود گرد می کنند و کارت 
می کشند. اخيراً در يک داروخانه دارو گرفتم. علاوه بر آنکه حق فنی 
را زيادتر از تعرفه زده بود، مبلغ 25890تومان پول نسخه را گرد کرد 
و از کارت بانکی ام 26000تومان برداشت. وقتی اعتراض کردم هم 
دکتر داروخانه نگاه عاقل اندر سفيهی کرد که مبادی آداب نيست 
و برای اين مبلغ کم اعتراض می کند و هم يکی دو نفر از مراجعان 
 گفتند که 110تک تومان که ديگر ارزش چک و چانه ندارد. غافل از 
اينکه اعتراض من برای مقدار مبلغ نبود برای نفس کار و به اصطلاح 

زرنگ بازی حضرات بود.
شايد به دليل عدم آشنايی عمومی با احکام معامله و خريد و فروش 
باشد که با اين معضل خيلی عادی برخورد می شود و انگار که فقط 
دزدی ها و حرام خواری های درشت و ميلياردی به چشم می آيد و 
اينها محلی از اعراب ندارند. يکی از دوستان سوار ماشين کرايه ای 
شده بود. در بين راه راننده مقدار کرايه را بيشتر از حد متعارف آن 
مسير اعلام می کند و چون دوست ما معترض می شود، راننده به او 
می گويد: توی اين مملکت 3هزار ميليارد 3هزار ميليارد می برند، شما 
صدايتان درنمی آيد. حالا برای هزار تومان اضافه که می خواهی به 
من بدهی زبانت باز شده است؟ اگر مرديد برويد جلوی گنده دزدها 

را بگيريد.
متأسفانه اين منطق امروزه بدجوری رايج شده و سر زبان ها افتاده 
اســت؛ چه پول زور گيرندگان و چه پول زور دهندگان که حوصله 
مقابله و اصلاح جامعه را ندارند، مدام اين را تکرار می کنند که بايد 
جلوی دزدی های بزرگ و ميلياردی را بگيرند. بله، در اينکه بايد با 
حرام خواری های بزرگ مبارزه کرد و نفسشان را گرفت شکی نيست، 
اما اين بدان معنا نيست که ريزه حرام خواری ها را عيب و گناه ندانيم 
و برای جلوگيری از ورود پول حرام به خانه هايمان فرهنگســازی  
نکنيم. بايد دانست که نفس عمل زشــت است و ربطی به بزرگ و 

کوچک بودن نتيجه آن ندارد.
 يادم می آيد زمانی برای يک خفت گير که با ايجاد رعب و وحشت 
در محل و با توسل به چاقو و تهديد يکی از عابران، او را لخت کرده و 
از قضا مبلغ کمی گيرش آمده بود، حکم اعدام صادر شد. جماعتی 
شروع کردند به داد و بيداد که نبايد به خاطر اين مبلغ کم حکم اعدام 
صادر شود و بايد اصل تناسب جرم با کيفر رعايت شود. تناسب جرم 
و کيفر درست است، اما به معنای مطابقت کيفر قانونی و شرعی با 
اصل جرم است نه ميزان آن؛ مگر اينکه قانون برای ميزان هم شرط 
و شروطی گذاشته باشد. نفس دزدی زشت و حرام است؛ حالا يکی 
دستش می رسد 3هزار ميليارد می برد، يکی دستش نمی رسد کمتر 
می برد. دزدی هرچه باشد دزدی است و بزرگ و کوچک هم ندارد 
و بدون ترديد همان کسی که دستش نمی رسد و رقم های کوچک 
می دزدد اگر دستش می رســيد يا عرضه اش را داشت، 3ميليارد و 

بيشتر هم می دزديد.
ارعاب و توسل به سلاح و لخت کردن مردم در حکم فساد فی الارض 
است؛ حالا چه کسی را که لخت کرده اند، مال کمی داشته و چه مال 
زيادی داشــته و به زور از او گرفته باشند. آدم کشی هم همينطور 
است. قتل، قتل است؛ يکی پيرزنی از کار افتاده و مشرف به مرگ 
را می کشد و ديگری يک پزشک حاذقی که جان انسان ها را نجات 
می دهد. حالا آيا می توان گفت چون آن پيرزن از کار افتاده و فرتوت 
بوده اشــکالی ندارد و قاتلش را رها کنيم، اما آن کس که پزشک را 
کشته بايد محاکمه و قصاص شود؟ رباخواری حرام است؛ حالا يکی 
سرمايه کم دارد و درآمدش از رباخواری در ماه مثلاً 10ميليون تومان 
است، اما يکی پول فراوان دارد و درآمدش در ماه صدها ميليون تومان 
است. آيا می شود گفت که اين رباخواری خرده پا اشکالی ندارد و تنها 
بايد با آن مهره درشت ها برخورد کرد؟ قطعاً نه، چه آنکه رباخواری 

حرام است چه کمش و چه زيادش.
در نهايت بايد گفت که ريــزه حرام خواری با بزرگ حرام خواری در 
نفس عمل فرقی ندارد و هر دو گناه است و تأثيرات بدی در زندگی 
انســان می گذارد. چه بسا اگر اعتيادها، شــرارت ها، بزهکاری ها و 
بسياری از مصايب موجود در خانواده ها را ريشه يابی کنيم، سرچشمه 
آن همين حرام های کوچکی باشد که ناخواسته و تنها براساس عرف 
جاری سر سفره اهل و عيال می آوريم. بايد مراقب بود که فرمودند: 

ظلم گناهی است که نتيجه اش در دنيا دامن گير آدمی می شود.

با پايــان تعطيــلات عيد امســال و 
آغاز فعاليــت جدی رســانه ها، ابراز 
نگرانی های تهيه کنندگان و دســت اندرکاران سينما بابت اکران 
ضعيف نوروزی شروع شد؛ فيلم هايی که تنوع ژانری قابل قبولی 
داشــتند و قاعدتا بايد تماشاگران بســياری را جلب می کردند؛ 
ولی چنين نشــد. آن هــم درحالی که آمارهــای جهانی فروش 
و رکوردشکنی های گيشــه ســينما در دنيا گويای آن است که 
تماشاگران سينما با آن قهر نکرده اند و دو سه سال دوری اجباری 
به واسطه همه گيری کوويد پليد باعث متروک شدن عادت سينما 
رفتن و اعتياد به تماشــای آنلاين از پلتفرم های معروف نشــده؛ 
بنابراين دليلی ندارد که تماشاگر ايرانی هم ديگر تمايلی به فيلم 
ديدن دسته جمعی در سالن های اغلب جديد و مدرن کشور نداشته 
باشد؛ به ويژه در روزهايی که تلويزيون سراسری و نمايش خانگی 
هم رقيب جدی فيلم های روی پرده نيستند. بنا براين همه حيران 

و پرسان بودند که پس چرا...؟!
اميد دست اندرکاران سينما برای اينکه اکران عيد فطر رونقی به 
بازار راکد فيلم ها بدهد هم نقش بر آب شد. با وجود اضافه شدن 
چند فيلم متفاوت از فيلمسازان شــناخته شده اين اتفاق نيفتاد 
و با اينکه چند فيلم نســبتا جنجالی جشــنواره قبل به سرعت 
پروانه نمايش گرفتند و راهی سينماها شــدند، باز هم گيشه ها 
خلوتند. همه در وهله اول انگشت اتهام را به سمت دم دست ترين 
مظنون هميشگی يعنی صدا و سيما گرفتند که برای تبليغ فيلم ها 
همکاری نکرده وغيره. ولی درخواست دسته جمعی تعداد زيادی 
از سالن های سينما برای تغيير کاربری نشان داد قضيه جدی تر 
از اين حرف هاست. خطری جدی دارد سينمای کشور را تهديد 
می کند: خطر از ميان رفتن يک صنعــت ملی که 4-3 دهه برای 
باليدنش خون جگــر خوردند و عمرها به پايــش صرف کردند و 
امروز حدود نيم ميليون نفر به شکل مســتقيم و غيرمستقيم از 
آن ارتزاق می کنند. صنعتی که ميلياردها تومان و ميليون ها دلار 
و يورو صرف پا گرفتن و عرضه اش به بازارها و مخاطبان خارجی 
شده و چند جشنواره شــناخته شده در ســطح جهان دارد که 
 يکی از آنها تصادفا در آخرين سال برگزاری اش جزو رويدادهای 
»کلاس يک« سينمايی دنيا شده بود و نشــانه قيادت فرهنگی 
کشور در منطقه به شمار می رفت. بنابراين گير کردن اين سينما 
در بن بست کسادی تنها به معنای خاموش شدن يکی از چراغ های 
فرهنگی مملکت نيســت، بلکه هدر رفت يک ســرمايه گذاری 
مستمر و يک مزيت طلايی استراتژيک را نشان می دهد. کنکاش 
برای اســتخراج دلايل اين ضرر و زيان عظيم فرهنگی قطعا در 
قواره اين يادداشت کوتاه نيســت ولی می شود مختصرا اوضاع را 
با وضعيت اقتصادی سينما در دنيا مقايســه کرد و به طرح چند 
سؤال رسيد. مثلا می شود پرســيد تماشاگر ايرانی سينما نسبت 
به همتايان خود )نه در اروپا و آمريکا، بلکه در همين 
کشــورهای همجوار و خاورميانه( برای فيلم 
ديدن چقدر حق انتخاب دارد؟ آيا می تواند 
درصورت تمايــل، جديدترين فيلم های 
دنيا را همزمان با ساير کشورها باکيفيت 

خوب روی پرده ببيند؟ آيا مجاز است آثار فيلمسازان صاحب نام 
کشورش را بدون جرح و تعديل تماشــا کند؟ آيا درآمدش به او 
اجازه می دهد که همراه خانواده يا دوســتانش به ســينما برود 
و هزينه های جانبــی آن )رفت وآمد و پذيرايــی( را هم بپردازد؟ 
آيا فيلم های روی پرده، محتوايی انگيزشــی بــه او می دهند که 
لذت اقناع و کاتارســيس را در پايان داســتان تجربه کند و جز 
وقت گذرانی بهــره ديگری هم از خريد بليت برده باشــد؟ آيا در 
فيلم ها شــاهد صحنه های چشــمگير و پرهزينه ای هست که 
دست کم از تماشايشان لذت بصری برده باشــد؟ و در نهايت به 
اين پرسش های تکراری رســيد که فيلم های ايرانی اکران شده 
در ســال های اخير چقدر از تنوع مضمونی، تنوع داستان، تنوع 
لوکيشــن و تنوع بازيگر بهره برده اند که مشــتريان دائمی خود 
را دچار دلزدگی و بی انگيزگی نکرده باشــند؟  بايد بپذيريم که 
فيلم ايرانی ديگــر جذابيتش را برای تماشــاگر از دســت داده 
 و مخاطبانش، قول زنده ياد پژمان بختياری را فرياد می زنند که:

 » گفتا چه کنم، دام شما دانه ندارد!« اگر بخواهيم دنبال مقصر اين 
وضعيت بگرديم نمی شود تنها يقه يک سازمان يا ارگان را گرفت، 
بلکه طيف متنوع و نسبتا وسيعی از عوامل چرخه توليد و نمايش 
خود سينما تا مسئولان و متوليان در سطوح مختلف دستگاه های 
دولتی و نظارتی را بايد پای کار آورد. ضمن اينکه يافتن و شماتت 
مقصر هم دردی را دوا نمی کند و بايــد پيش از خرابی کامل اين 
بنا، به فکر چاره بود. چاره را البته منتقدان و کارشناسان سينمای 
ايران سال هاست که گفته و نوشته و فرياد زده اند ولی تا به امروز 
گوش شــنوايی نيافته اند. اميد است مســئولينی که در سازمان 
سينمايی و ديگر نهادهای فرهنگی برای سامان دادن و برنامه ريزی 

کلان ســينمای ايران قبول زحمــت کرده و 
حقــوق می گيرند، پيش از آنکــه به نقطه 

غيرقابل بازگشت برسيم، حرکتی بکنند 
وتمهيدات کارگشايی را به کار ببرند.

فرهنگ و زندگي

پیمان شوقی

در عزای دامی که ديگر دانه ندارد!

حافظ

سلامی چو بوی خوش آشنايی
بدان مردم ديده روشنايی

سال های زيادی است که فرهنگسازی برای ريشه کن کردن 
بی سوادی در کشور آغاز شده و نهضت های سواد آموزی در 
همه شهرها و روســتاها، آمار باسوادها را بالا می برند. با اين 
حال آنطور که سرپرست سازمان نهضت سوادآموزی گفته، 
طبق آخرين آمار، تعداد بيســوادان در کشور يک ميليون 
و 500 هزار نفر هســتند. يعنی هنوز هستند کسانی که با 
وجود فراهم بودن امکان سواد آموزی، از اين خدمات محروم 
مانده اند. به ويژه اينکه به گفته اين مسئول کمبودی در زمينه 

تعداد معلم بــرای نهضت های ســوادآموزی   وجود ندارد. 
تعدادی از اين معلم ها هم با عنوان آموزش دهنده، خارج از 
نهضت، در مؤسسه هايی که با توجه به حجم کار مورد نياز در 
هر استان راه اندازی شده، مشغول به کارند. به نظر می رسد با 
توجه به اينکه بيشتر اين تعداد بی سواد در گروه سنی 10 تا 
49 سال هستند، لازم است علاوه بر همه کارهايی که تاکنون 
انجام شده، طرحی ضربتی در اين زمينه به اجرا در بيايد تا 
اين افراد باز مانده از تحصيل هم ســواد خواندن و نوشتن 
کسب کنند. اين افراد هنوز در سن آموزش پذيری هستند و 
می توان با شناسايی و انجام طرح های فوری برای ثبت نام و 
آموزش های فشرده اين گروه را از فهرست جمعيت بی سواد 

کشور حذف کرد.

نکته مهم اينکه دليل اصلی افزايش آمار بی ســوادی کشور 
 در ســال های گذشــته، بالارفتن آمار ورود کــودکان کم 
سن و سالی است که به هر دليل از تحصيل بازمانده اند و در 

گروه جمعيت بی سواد کشور تعريف می شوند.

سید محمد رضا واحدی
کارشناس فرهنگی

فاطمه عباسینگاه
روزنامه نگار

»90 ســال زندگی کرده ام و در تمام اين 
90  سال همیشه انسان خوشبختی بودم. 
دوستان خوبی داشــتم و دارم، عاشقانه 
مردم و سرزمینم را دوســت دارم. فکر 
می کنــم خوشــبختی در زندگی همین 
چیزهاســت. من هیچ وقــت دنبال پول 
نبودم، چون اعتقاد داشتم پول خوشبختی 
نمی آورد. هرچند که بودنش برای زندگی 
راحت تر لازم است و من خیلی وقت ها اين 
راحتی را نداشتم«... حالا 3سالی هست 
که ديگر اين آدم خوشبخت، اين 90ساله 
موفق زنده نیست تا سرش را بالا بگیرد و 
از 9دهه زندگی سربلند بگويد. محمد علی 
کشاور؛ پدرسالار تلويزيون ايران و مردی 
که در بیش از 50 فیلم سینمايی، 30 سريال 
تلويزيونی و چندين تله تئاتر بازی کرده، 
يکی از آن 5اســطوره سینماست که نام 
هر يک برای اعتبار بخشیدن به يک فیلم 
کافی بود. »ما 5 نفر بوديــم! 5 رفیق که 
در عرصه هنر همديگر را جســتیم. عمر 
رفاقت هايمان از 60 ســال گذشته بود. 
می دانید 6دهه رفاقت يعنی چه؟ اما حالا 
3 نفر از اين جمع کم شديم. با وجود اينکه 
از اين فراق ها قلبم بــه درد می آيد، اما 
شــوق ديدار آنها در جهان ديگر آرامم 
می کند. انگار ما بايد رفاقت را در ســرای 
ديگر هم بیاموزيم.« حــالا محمدعلی 
کشاورز هم چند سالی است به آن 3 نفری 
پیوســته که از اين جمع کم شده بودند 
)عزت الله انتظامی، داود رشیدی و جمشید 
مشايخی( و تنها علی نصیريان مانده که 

درباره رفیق قديمی اش گفته: 
» محمدعلی کشاورز سلامت بود، صادق 
بود، باسواد و بامطالعه بود، بااخلاق و انسان 
بود و البته رفیق بود.خلاصه از جنس خود 

ما بود«.
محمدعلی کشاورز پس از سال ها تلاش 
و فعالیت هنری، 25خرداد 1399در سن 
90 سالگی درگذشت و پیکرش در قطعه 
هنرمندان بهشت زهرا به خاك سپرده شد.

تقويم/ سالمرگعدد خبر

پایان پدرسالار

فریم فریم طبیعت
پارمنيدس، فيلســوف يونانی بر اين باور بود که 
واقعيت پديده ای ثابت و ايستاســت و حرکتی 
که ما در جهــان می بينيم ناشــی از توهم ذهن 
اســت. »واقعيت« آنات يا لحظه های پی در پی 
اســت که می توان به تعبير بشــر امروزی گفت 
ذهن همچون دوربين فيلمبرداری آنها را ضبط 
کرده ســپس پی در پی به نمايــش می گذارد و 
بيننده از ديدن فريم های پــی در پی توهمی به 
نام حرکت می سازد و می بيند. حال تصور کنيم 
پارمنيدس در روزگار کنونــی زندگی می کرد و 
ناگهان با يک دوربين عکاســی روبه رو می شد؛ 
وسيله ای که »لحظه« ثابت و ايستای مورد نظر 
او را ثبت می کند و می توان در رسای اصالت آنچه 
او ثبت کرده مقاله های فلسفی بسياری نوشت. 
چه بسا اين تصوير با نقاشــی های آن روزگار که 
خود بديل واقعيت بودند تفــاوت دارد و بنابراين 
عکس به بازتــاب واقعيت، نزديک تر اســت. در 
روز جهانی عکاس طبيعت هــم بايد گفت برای 

تمام علاقه مندان به طبيعت هر فريم از طبيعت 
واقعيتی اســت که بايد آن را همچون يک فريم 
عکاسی ثابت و دست نخورده نگاه داشت. برخلاف 
آنچه در مسير طبيعت رخ می دهد و بشر به جان 
ايستايی طبيعت افتاده و دوربين های ماهواره ای 
نشــان می دهند که جنگل ها در حال پسرفت و 
بيابان ها در حال پيشرفت هســتند. رسالت روز 
جهانی عکاســی طبيعت اين است که دوربينی 
به دست هر انســانی بدهد تا گوشه ای از طبيعت 
بی جــان و جاندار را از پشــت ويــزور دوربينی 
حرفه ای يا از صفحه گوشی تلفن همراه ببيند و 
آن را ثبت کند. پس از آن عکاس غيرحرفه ای ما با 
چند واقعيت جديد روبه رو می شود. نخست آنکه 
عکاسی به نوعی باشگاه ورزشی چشم است و نگاه 
را تقويت می کند. اينکه نگاه کنيم و ببينيم آنچه 
را که نگاه می کرديم و نمی ديديم. تقويت نگاه از 
اصولی است که مداقه ذهنی آورده صاحب نگاه را 
در باب مسائل گوناگون ديداری و غيرديداری به 

انديشه وامی دارد. به طور حتم هنگامی که از لانه 
پرنده ای عکس می گيريم تعلق خاطر بيشتری به 
مختصات لانه و پرنده های آن پيدا می کنيم. اگر 
آن لانه روی لوله بخاری خانه ای باشد ممکن است 
به اين انديشــه فرو برويم که فردا روزی با روشن 
شــدن بخاری آن خانه گاز و گرمای خروجی از 
 لوله بخاری چه بر ســر جوجه های تــازه از تخم 
در آمده می آورد؟ عکاس های حرفه ای طبيعت با 

اين نگاه نگارنده همراهند و حتی بر اين باورند که 
آن خانه زمين، آن بخــاری کارخانه های آلاينده 
هوا و سرانجام آن لانه در معرض خطر خانه های 
تک تک ما انسان هايی است که در کلانشهرهای 
آلوده زندگی می کنيم. بنابراين به مناسبت روز 
جهانی عکاس طبيعت هم که شده کمی بيشتر 
روی طبيعت جاندار و بی جان جهان پيرامون آن 

و  به قول عکاس ها زوم کنيم.

بی تعارف و تکلف ، مثل همین متن کوتاهی 
که می بینید. ما منتظريم تا نوشته هايتان 
 دربــاره مســائل روزمره، مشــکلات و 
دغدغه هايتان را برای ما ارســال کنید. 
اگر اهل طنز و کاريکاتــور و طراحی هم 
 هستید جايتان اينجا محفوظ است. متن يا
 طرح تان که آماده شد يک تماس  با شماره 
 23023636 بگیريد تا برای رساندنش به ما ،

 راهنمايی تان کنیم. 

فراخوان
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فراغت بر باد رفت؟
از زیبایی هــای تحصیــل و کار در علوم انســانی، 
عمیق شــدن در معانی کلمات و اصطلاحات است. 
روانشناسان، مخصوصا پیروان مکاتب شناختی، از 
فنون جدلی یا همان پرسشگری سقراطی، برای به 
چالش کشیدنِ افکار ناکارآمد و بعضا ناکام کننده افراد 
استفاده می کنند. یکی از این جدال ها بر سر استفاده 
بی دلیل افراد از افکار قالبی یا از پیش تعیین شــده 
است؛ به عنوان مثال پرسش اول، به من بگویید اوقات 
فراغت به چه معناست تا به شما کمک کنم چگونه از 

آن بهترین استفاده را بکنید.
»اوقات«، جمع کلمه وقت و به معنای زمان است. تنها 
سرمایه انسانی که به عدالت تقسیم شده و شما برای 
به دست آوردن آن هزینه ای پرداخت نمی کنید، اما 
فراغت، اســم مصدر و به معنای آسایش، استراحت، 
آســودگی و آرامش یافتن است. پس هنگامی که از 
اصطلاح اوقات فراغت استفاده می کنیم در واقع به 
زمان هایی اشاره داریم که برای استراحت و آسودگی 
درنظر گرفته می شود. بیش از 3دهه است که هر سال 
با پایان یافتن امتحانات مدارس، بحث شیرین اوقات 
 فراغت نقل مجالس است. مجالسی با حضور والدینِ 
دغدغه مند که موضوع مطلوب اهالی رســانه های 
نوشتاری و دیداری هم شده و البته که دیگر همگی 
می دانیم اوقات فراغت آنچنان مهم است که در واقع 
از اوقات سختی)مدرســه رفتن و درس خواندن!( 
بسیار حیاتی تر به نظر می رسد. آنچنان مهم که چون 
بزنگاه های تاریخ، نقطه عطف مراحل رشدی درنظر 
گرفته می شود! اما در اینجا به چند پرسش که همانا 
چگونگی گذراندن اوقات فراغت بدون آنکه لبه تیز 
تیغ اقتصاد زخمی مان کند، پاســخ خواهم داد. چرا 
اوقات  فراغت فقط برای گروه سنی مدرسه رو تعریف 
می شود؟ چرا باقی گروه های سنی، جار و جنجالی 
درباره زمان آسودگی راه نمی اندازند و سؤال اصلی 
اینکه چرا در سیســتم آموزشــی، درس خواندن، 
این چنین سخت می نماید که، فرزندان مان نیاز به 

استراحتی طولانی و پردردسر پیدا می کنند؟
به نظر پیش از آنکه به فکــر برنامه ریزی برای اوقات  
فراغت باشــیم، باید دیدگاه خود را نسبت به کلمه 
»آموزش و پــرورش« اصلاح کنیم. اگر سیســتم 
آموزشی بر اســاس نیازهای فرد ترتیب داده شده 
باشد، به احتمالی دیگر نیاز به فراغت از آن، اینچنین 
دلچســب برای فرزندان و دلهره آور بــرای والدین 
نخواهد بود. پس آموزش اگر به درستی و در جهت 
بر طرف کردن نیازهای اساســی فرد طراحی شود، 
اصطلاح اوقات  فراغت بی معنا و بدونِ کاربرد خواهد 
بود. به بیان ساده تر، چرا باید سیستم آموزشی آنقدر 
سختگیر باشد که دانش آموزان نیازمند به آسودگی از 
آن باشند. به سیاق نوشته های پیشین در این ستون، 
در آغاز این نوشــته از والدین می خواهم تا به سلطه 
بایدها پایان دهند. مسایل اقتصادی امروز، بسیاری 
از ما را به ورطه فروپاشی روانی کشانده است. بسیار 
روشــن اســت که همین وضعیت، تفریح، فراغت، 
آسایش و آرامش را از سفره بسیاری حذف کرده است. 
از سویی ما به عنوان سرپرست خانوار موظف هستیم 
که نیازهای فرزندان مان را رفع کنیم. بی شــک این 
وظیفه هر والد مسئولیت پذیر است. همچنین نیاز 
به تفریح و لذت بردن، طبــق قواعد اجتماعی، چه 
درســت و چه غلط در همه ابنای بشــر وجود دارد. 
کودکی تا انتهای نوجوانی دوره ای است که این نیاز 
در ان دوره مورد توجه قرار می گیرد و به فرد اجازه بر 
آورده کردن آن را می دهند. نکته اینجاست که نیاز 
روانشناختی به تفریح در کنار نیازهای دیگری چون 
امنیت، احســاس قدرت، ارتباط با دیگری و امید یا 
همان شور زندگی قرار می گیرد. نیازهای روانشناختی 
را سلسله مراتبی نبینیم. همگی دارای ارزش یکسانی 
برای شکل گیری شخصیت فردی و اجتماعی افراد 
هستند. راه حل اقتصادی را نمی توان پیشنهاد کرد 
و این کارِ کارشناســان اقتصادی کشــورمان است. 
فقط می توان امیدوار بود که مشــکلات اقتصادی با 
کاردانی یا معجزه رفع شوند، اما از منظر روانشناسی 
می توان این اخطار را به جمعیت بزرگ والدینِ درگیر 
بی پولی و اوقات فراغت داد که عزت  نفس و شخصیت 
فرزندمان را با بیان پی در پــی بعضی جملات نابود 
نکنیم؛ جملاتی چون، کاری از دست مان برنمی آید 
)نیاز به قدرت و داشــتن کنترل را نابــود نکنیم(، 
اوضاع بســیار خراب است)احساس ایمنی را از بین 
نبریم(، کاش ما هم می توانســتیم مثل اینها و آنها، 
چنین و چنان کنیم)احســاس غبطه و ناامیدی را 
گسترده نکنیم(. در چنین شرایطی کار روانشناسان 
آموزش یادآوری این نکته به والدین است که جای 
ایجاد حس ناتوانی و حسرت به فرزندان مان یافتن 
راه حل های جایگزین، امید به آینده و توانایی ایجاد 
تغییر، قدرت و کنترل بر زندگــی را آموزش دهیم؛ 
مثلا اینکه بگوییم: »بسیار باعث تأسف خواهد بود اگر 
بخواهیم هنر، ورزش و علم را به 3ماه محدود کنیم. 
البته شاید در ۹ ماه آتی هم این شرایط برایت فراهم 
نشود. اما ناامیدی و احساس ســرخوردگی را به تو 
انتقال نمی دهم«. این مطلب را با نقل قولی از برتراند 
راسل به پایان می رسانم. راســل در بخش تعلیم و 
تربیت برای جهانی دشوار، در کتاب حقیقت و افسانه 
می گوید: »من دعوی ندارم که برای سرگردانی آنان 
)مردم و به طور خاص جوانان( جواب آسان یا ساده ای 
در آســتین دارم، اما بر آن هستم که تعلیم و تربیت 
مناســب می تواند موجباتی فراهم کند که جوانان 
در خویشــتن، توانایی بیشتری برای فهمِ مشکلات 
کنند، و راه حل هایی را که مطرح می شــود، بتواند 
به محک نقــد بزنند و ارزیابی درســت کنند«. اگر 
بخواهیم آموزش و پرورش جوابگوی نیازمندی های 
امروز باشد، باید جوانان را به نحوی بزرگ کنیم که 
بتوانند مشکلات ناشــی از اوضاع و احوال را درک 
کنند. در واقع آموزش و پرورش دارای 2 هدف است: 
»یک ایجاد مهارت )که هم اکنون مسائل اقتصادی 
مانع بزرگی بر ســر کسب مهارت اســت، باید پول 
بدهی تا مهارتی را به تو آمــوزش دهند!( و دیگری 
کسب خِرَد اســت.« اما آنقدر هدف کسب مهارت 
پیشــرفت کرده که هدف دوم یعنی خِرَد و توانایی 
اندیشیدن را به تباهی کشانده است. به جای انتشار 
ناامیدی و بی قدرتی، توانایی حل مسئله را در خود و 

فرزندان مان تقویت کنیم. 

سانازفلاحزادهیادداشت
روانشناس سلامت

تابستان گران تفریحات
تابستان های کودکان شامل چند تفریح خاطره ساز است، اما آیا هنوز خانواده ها می توانند شرایط چنین تفریحاتی را برای فرزندان شان فراهم کنند؟

هزینهتفریحبرایخانوارهایایرانیدرسال
گذشتهبالابودواکنونباافزایشهزینهها
اینرقمسرسامآورشــدهاست.آنقدرکه
تفریحدرخانوارباکاهشروبهروشــدهو
همینامرکودکانراازهماندورانابتدایی
زندگیبااقتصادومسائلمالیدرگیرکرده
اســت.امااگرتفریحاتتابستانیوپساز
تعطیلیمدارسبچههاشاملاستخررفتن،
آموزشفوتبالودوچرخهسواریرابهعنوان
محبوبترینوپربســامدترینتفریحهای
تابســتانیبدانیم،چقدراینتفریحاتبا
افزایشقیمتروبهروشدهاندودرکلماچه
تفریحیبرایفرزندانماندرنظرخواهیم

گرفت؟

تأثیرتورمبرتفریح
تورم ســالانه بخش تفریح و فرهنــگ ایران در 
سال ۱3۹۸ به 2.۴3 و در ۱3۹۹ به ۱.۹۱ درصد 
کاهش یافته اســت. همچنیــن در خانوارهای 
روستایی، در سال ۱3۹۸ افزایش هزینه اتفاق 
افتاد؛ به طوری که ســهم تفریح و سرگرمی که 
در ســال ۱3۹۶، ۱.۸۵ درصد بوده در سال بعد 
بــه ۱.۷۹ درصد کاهش پیدا کرد. اما در ســال 
۱3۹۸، سهم تفریح و سرگرمی برای خانوارهای 
روستایی رشد داشــت و به 2.۸۵ درصد رسید، 
ولی دوباره در سال ۱3۹۹به ۱.۵۹ درصد کاهش 
یافت  اما مقادیر تفریح و ســرگرمی با افزایش 
هزینه های خوراکی بسیار محدود و حتی حذف 
شده اســت. حال با نزدیک شــدن تابستان و 
روزهای فراغت دانش آموزان، بیشتر خانواده ها 
دنبال راهی برای ســرگرم کردن فرزندان خود 
هستند. اما پر طرفدارترین این تفریحات شامل 
دوچرخه ســواری و اسکیت، اســتخر، آموزش 
فوتبال و... است که ما در این گزارش به افزایش 
هزینه های تفریح خانواده در ســال هاي اخیر 
پرداخته و میزان هزینه تفریح تابســتانی این 

بچه ها را بررسی کرده ایم.

آموزششنایاآبتنیهایمیلیونی
قیمت کلاس های شنا در تهران متفاوت است. 
به عبارتی قیمت کلاس آموزش شــنا در همه 
اســتخرها و ازجمله استخرهای شــهر تهران 
شامل دو نوع هزینه حق آب و حق آموزش مربی 
اســت و مبلغ پرداختی مجموع این دو هزینه 
می شــود. حق آب مبلغی اســت که هر استخر 
بابت هر شناآموز از مربی دریافت می کند و بسته 
به نوع استخر از لحاظ ابعاد، تعداد نفرات حاضر 
در هر ســانس و امکانات آموزشــی آن استخر 
متغیر اســت. هزینه آموزش شنای خصوصی 
در تهران نیز با توجه به مربی از لحاظ ســابقه 
و مهارت آموزش و نوع دوره آموزشــی معمولا 
مبلغی بین یک میلیون و ۱00هــزار تومان تا 

2میلیون و ۵00 هزار تومان است که کمترین 
مبلغ معمولا برای آموزش مقدماتی تا تکمیلی 
برای آموزش ۴ رشــته معروف شنا بوده و برای 
دوره هــای اصــلاح تکنیک، کاهــش رکورد و 
دوره هــای آمادگی مربیگــری و نجات غریق، 
این مبلغ به تدریج افزایــش خواهد یافت. مبلغ 
کلاس های نیمه خصوصــی نیز به دلیل افزایش 
تعداد نفرات تا ۷نفر، تا 30درصد کاهشی است.

دوره ها شــامل آمــوزش گروهی )تــا ۵ نفر(، 
خصوصی 2 نفره و خصوصی تک نفره است. هر 
ترم ۱0 جلسه و زمان آموزش در کلاس نیز یک 
ساعت و 30دقیقه است. با توجه به اینکه شروع 
فعالیت اســتخرها نیز در تابستان های گذشته 
به دلیل شیوع ویروس کرونا و ایمنی افراد مختل 
و با تعطیلی همراه بوده است، افزایش این رقم ها 
به مرور رخ نداده و یکباره با 2 سال پیش مقایسه 

می شود که آموزش ها تا ۵00هزار تومان بود.

گُلبهخودیباهزینهکلاسهایفوتبال
محبوب ترین ورزش جهان، طرفداران زیادی در 
میان کودکان و نوجوانان دارد. ثبت نام کودکان 
در مــدارس فوتبال نیــز در این ســال ها بین 
خانواده ها رقابتی شــده است. علاقه  و استقبال 
روزافــزون به این ورزش باعث شــده که تعداد 
مدارس فوتبال هم افزایش پیدا کند. اما خانواده 
هم اکنون بــرای ثبت نام کــودکان در مدارس 
فوتبال باید چقدر هزینه کنــد؟ هزینه لوازم و 
وســایل جانبی چقدر اســت؟ بررسی ها نشان 
می دهد که میانگین هزینــه ثبت نام کودکان 
و نوجوانان در مــدارس فوتبال یــک میلیون 

تومان است.
حلیمی، یکی از کارشناســان مدارس فوتبال 
می گویــد: »کلاس ها و جلســات تمرین 2 بار 
در هفته برگزار می شــود. متقاضیــان ثبت نام 
باید مبلغ یک میلیون و ۴00 هزار تومان برای 
شهریه پرداخت کنند. تفکیک گروه های سنی، 
برگزاری کلاس های آموزشی، انجام بازی های 
مرتبط و تهیه بعضی پوشــاک ورزشی؛ ازجمله 
نیازهای حضــور در مدرســه فوتبال اســت. 
همچنین متقاضیان بیمه می شــوند.« این در 
حالی اســت که اپراتور یکــی از مدارس جنوب 
غرب تهران می گوید: »شــهریه بــرای هر ترم 
آموزشــی، 3 میلیون و ۵00 هزار تومان است. 
مدت هر ترم 3 ماه اســت و کلاس ها 2 روز در 
هفته برگزار می شــود.« یکی از مدارس فوتبال 

در شمال شــرق تهران هم هزینه ثبت نام برای 
2 روز در هفته )ترم ها 3 ماهه هستند( را ۸00 
هزار تومان اعلام می کند. این هزینه به استثنای 
مبلغی اســت که افراد برای لبــاس،  جوراب 
و گرمکــن می پردازند که رقمــی بین 300تا 
۵00هزار تومان است. بنابراین ثبت نام کودکان 
در مدارس فوتبال با احتساب شهریه ثبت نام، 
هزینه کلی کلاس های فوتبال و نیز پوشاک و 
هزینه های جانبی چیزی در حدود 2 میلیون 
و ۵00 هزار تومان تمام خواهد شــد. موسوی 
که در جنوب تهران پســرش را به یکی از این 
مدارس فوتبال فرستاده است می گوید: »من 
پسرم را در یک مدرســه معمولی که نسبت به 
دیگر مدارس در مناطق مختلف ارزان قیمت تر 
اســت ثبت نام کرده ام. برای این کلاس ها باید 
یک دست لباس می خریدیم. ارزان  ترین لباس 
با جنس پلاستیک برای حضور در این کلاس ها 
300هزار تومان اســت. هر ماه نیز 300هزار 
تومان بــرای کلاس ها پرداخــت می کنم که 
در اصل شامل ۸جلسه می شــود. البته تعداد 
بازیکنان آنقدر زیاد اســت کــه گاهی به علت 
همین شلوغی و برای سلامت پسرم در بعضی 
جلسات شرکت نمی کنیم. البته باید این هزینه 
را به اضافه رفت و آمد کــرد. بنابراین ثبت نام 
و یک مــاه کلاس فوتبال برای مــا نزدیک به 

۸00هزار تومان هزینه برمی دارد.«

دوچرخه؛کالایلوکسوهمیشهگران
قیمت دوچرخه حاصل جمع تمام هزینه هایی 
است که در طول ساخت توســط تولید کننده 
صرف مســائلی از قبیل خرید و نصب قطعات، 
مواداولیــه، طراحی و... می شــود. این کالا که 
همیشــه به عنوان جایزه یــک کارنامه خوب 
محســوب می شــده و از مهم ترین تفریحات 
تابستانی اســت، اما در قیمت همواره بالاتر از 
درآمدهای خانــواده برای هزینه کــرد تفریح 
بوده است. مرضیه که مادر پسری ۶ ساله است 
می گوید: »ســال گذشته برای پســرم با مبلغ 
2میلیون و ۴00هزار تومان دوچرخه ای با سایز 
۱۶خریدیم. دوچرخه ای چند سایز بزرگ تر از او 
تا بتواند حداقل یک سال بیشتر از آن استفاده 
کند. امسال همان دوچرخه ۵میلیون و 200هزار 
تومان شده است. این هزینه کرد البته برای یک 
تا نهایت 3 سال اســت و دوباره باید تکرار شود، 
چون بچه ها در مرحله رشدند و آن وسایل خیلی 
زود برایشان کوچک و بی استفاده خواهد شد.« 
اما قیمت ها از یک تا ۵0میلیــون و بالاتر از آن 
است. بی کیفیت ترین دوچرخه های سایز ۱2که 
برای کودکان اســتفاده می شود از یک میلیون 
تومان قیمت گذاری شده اســت. این در حالی 
اســت که خانواده در خرید دوچرخه حتما باید 
به این مورد توجه کند که کودک در حال رشد 
است و باید تا 2 سال دیگر هم این وسیله برای 
فرزندش قابل اســتفاده باشد. از طرفی کیفیت 
دوچرخه و ایمنی آن هم مهم است. همین باعث 
می شود از وعده تا خریدِ دوچرخه معمولا چند 
سال به طول بینجامد و این کالا همواره در طول 

تاریخ لوکس به نظر برسد.
محمدی که پدر دختری ۸ساله است می گوید 
هزینه خرید کفش اســکیت و کلاس های آن 
نیز بالاست. او می گوید: »یک کفش معمولی 
نزدیک به 2میلیون تومان قیمت گذاری شده 
و برای آموزش بچه ها باید هــم برای ورودی 
زمین و هــم مربی هزینه کــرد. این در حالی 
است که هر وسیله پوشیدنی پس از مدتی برای 
بچه ها بی استفاده می شــود. بنابراین خیلی از 
خانواده ها برای خرید کفش به ســایت فروش 
اجناس دســت دوم هم مراجعه می کنند. از 
طرفی ورودی زمین در پارک های خوب برای 
خانواده بسیار هزینه بر است. مثلا در پارک آب 
و آتش ورودی و آموزش 200هزار تومان برای 
یک ساعت درنظر گرفته شده. این هزینه را به 

اضافه کفش و وســایل ایمنی اسکیت سواری 
کنید. از طرفی مشخص نیست فرزندتان باید 
چند جلسه آموزش ببیند تا در سواری مهارت 

لازم را پیدا کند.«

گرانیرویتفریحهایحداقلی
اما برای خوش کردن روزهای تابستان به چه 
شکل دیگری می توان تفریح کرد؟ خرید وسیله 
بازی، که آن هم دیگر بین خانواده  رسم نیست. 
قیمت بالای وسیله بازی باعث شده خانواده با 
خرید یک موبایل یا پلی استیشــن خیال خود 
را برای چندین و چند ســال از نزدیک شدن 
به فروشــگاه های بازی راحت کند. محبی که 
دختری ۷ساله دارد می گوید: »اسباب بازی ها 
آنقدر بــا قیمت های بالا عرضه می شــود که 
خرید وسیله بازی چندان جایی در سبد خانوار 
ندارد. مثلا شما برای خرید لگِو -اگر فرزندتان 
به آن بازی علاقه مند باشــد- باید پول گزافی 
بپردازید. معمولا لگِوهایــی که کمی مبتدی 
نباشــند از یک میلیون تومــان قیمت گذاری 
شــده و آن دســته که خاصیت رباتیک دارند 
تا ۵0میلیون و گاهی بیشتر نیز برای خانواده 
هزینه بر خواهد بود. بنابراین خانواده ها سعی 
می کنند معمولا خود را در موقعیتی قرار ندهند 
که بخواهند به فرزندشــان توضیح دهند چرا 
قادر به خرید آن وسیله نیستند. من که چند 
سال اســت به دخترم قول داده ام برای خرید 
لگو با هم به فروشگاه می رویم، هنوز نمی توانم 
او را بــرای خرید با خودم همــراه کنم، چون 
پس از چند ســال اگر وسیله ای از من بخواهد 
نمی دانم چطور باید جوابــش را بدهم.« این 
وضعیت البته خانواده را تنها برای خرید وسیله 
بازی دچار دردســر نمی کند، بلکــه در دیگر 
هزینه کردها برای تفریح هم قابل بررسی است. 
مثلا تصور کنید بخواهید یک وعده فرزندتان را 
به رستوران ببرید و این را یک برنامه تفریحی 
درنظر بگیرید. یا اصلا در یک سفر تفریحی او 
را به موزه عروســک و... ببرید. حداقل هزینه 
شــما ورودی، رفت وآمد بــه آن محل، هزینه 
خوراکی یا یک وعده غــذا و خرید یک کالای 
فرهنگی اســت. مثلا هزینــه ورودی به موزه 
عروســک یا هر مکان فرهنگی دیگری کمتر 
از 200تا 2۵0هزار تومان نیست. این البته به 
استثنای زمان هایی است که برنامه هایی چون 
پذیرایی و... در جریان باشــد. با هزینه رفت و 
آمد و خرید حداقلی از فروشگاه یا کتابفروشی 
و یک وعده غذا مثل ساندویچ، این گشت و گذار 
برای خانواده ۵00هــزار تومان هزینه خواهد 
داشت. به عبارتی پایین  ترین رقمی که خانواده 
می تواند برای فرزندش هزینه  کند نیم میلیون 

تومان  است.
همین یک حساب سرانگشتی نشان می دهد 
همانقدر که تفریــح از برنامه و ســبد خانوار 

حذف می شــود، باید نگران 
آســیب های آن و فشارهای 
روانــی بــه فرزنــدان بود.

فعالیتهزارو۵۱۰پایگاهاوقاتفراغتدانشآموزی


بانزدیکشــدنبهروزهایآغازینتعطیلاتتابستانیوپایان
رسیدنامتحاناتبچههابایددنبالتعطیلاتوفراغتهایتابستانی
خودباشند.حسینعبادتی،قائممقامرئیسسازماندانشآموزی
گفتهاست:امسالبرنامههایتابستانیبرگزارمیشود.عبادتیبا
بیاناینکههزارو۵10پایگاهاوقاتفراغتدانشآموزیپیشبینی
شدهاســت،گفت:۷2۵پایگاهاوقاتفراغتویژهدانشآموزان
دخترو۷2۵پایگاهنیزویژهدانشآموزانپسراستکههزارو۵10
مدیرو6هزارو40مربیدراینپایگاههــاباهدفارتقایمهارت
زیستاجتماعیدانشآموزانفعالیتمیکنند.عبادتیازبرنامه

دیگریباعنوانِبرگزاریاردوهایدانشآمــوزیناممیبرد.او
میگوید:امســالتلاشکردیمتمرکزازتهرانبرداشتهشودکه
نخستینبرنامه،اردویسبلاناســت.دراینبرنامهقراراست.
دانشآموزانپیشتازبهسمتقلهسبلانبروندوبهآنصعودکنند.
دراینبرنامهآموزشهایتشــکیلاتیومهارتیارائهمیشود.او
دربارهاهمیتونقشقرآنوآموزشهایقرآنیمعتقداســتکه
بایدمجالستلاوتقرآندرمدارساحیاشود.تلاشماایناستکه
اردوگاههاینیمهکارهراتکمیلوتجهیزکنیم.اوازبرگزاریکنگره
ملی۳1۳دراسفندامسالدرتهرانخبردادوگفت:در۳1۳شهر،
شخصیتهاومفاخرملیوفرهنگیتوسطدانشآموزانبرگزیده

معرفیمیشوند.
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در فهرست گشــت و گذار و تفریحات 
متفرقــه ورودی جایــی مثــل مــوزه 
فرهنگــی  مــکان  هــر  یــا  عروســک 
دیگــری کمتــر از 200تــا 250هــزار 
تومان نیســت. این البته به استثنای 
زمان هایــی اســت کــه برنامه هایــی 
چــون پذیرایی و... در جریان باشــد. 
از  حداقلــی  خریــد  و  آمــد  رفــت و 
فروشــگاه یا کتابفروشــی و یک وعده 
غــذا مثــل ســاندویچ، بــرای خانــواده 
500هزار تومان هزینه خواهد داشت

زهرارستگارمقدمگزارش
روزنامه نگار

خلاصه گزارش

تورم سالانه بخش 
تفریح و فرهنگ ایران 

در سال ۱۳۹۸ به 
2.۴۳ و در ۱۳۹۹ به 
۱.۹۱ درصد کاهش 

یافته است. همچنین 
در خانوارهای 

روستایی، در سال 
۱۳۹۸ افزایش هزینه 
اتفاق افتاد؛ به طوری 

که سهم   تفریح و 
سرگرمی که در سال 
۱۳۹۶، ۱.۸5 درصد 
بوده در سال بعد به 
۱.۷۹ درصد کاهش 

پیدا کرد

 هزینه آموزش شنا 
در تهران   با توجه به 

مربی از لحاظ سابقه و 
مهارت آموزش و نوع 

دوره آموزشی معمولا 
مبلغی بین یک میلیون 

و ۱00هزار تومان تا 
2میلیون و 500 هزار 

تومان است که کمینه 
مبلغ معمولا برای 

آموزش مقدماتی تا 
تکمیلی برای آموزش 

۴ شنا بوده است

یکی از مدارس فوتبال 
در شمال شرق تهران   

هزینه ثبت نام برای 
2 روز در هفته )ترم ها 

۳ ماهه هستند( را 
۸00 هزار تومان اعلام 
می کند. این هزینه به 
استثنای مبلغی است 

که افراد برای لباس، 
شورت، جوراب و 

گرمکن می پردازند 
که رقمی بین ۳00تا 

500هزار تومان است

قیمت ها  دوچرخه 
از یک تا 50میلیون 

و بالاتر از آن   است. 
بی کیفیت ترین 

دوچرخه های سایز 
۱2که برای کودکان 
استفاده می شود از 
یک میلیون تومان 
قیمت گذاری شده 

است. این در حالی 
است که خانواده 
در خرید دوچرخه 

حتما باید به این 
مورد توجه کند که 

کودک در حال رشد 
است و باید تا 2 سال 
دیگر هم این وسیله 
برای فرزندش قابل 

استفاده باشد

قیمت اسباب بازی 
معمولا در لگِوهایی 

که کمی مبتدی نباشند 
از یک میلیون تومان 
قیمت گذاری شده و 

آن دسته که خاصیت 
رباتیک دارند تا 

50میلیون و گاهی 
بیشتر نیز برای 

خانواده هزینه بر 
خواهد بود. بنابراین 

خانواده ها سعی 
می کنند معمولا خود 

را در موقعیتی قرار 
ندهند که بخواهند 

به فرزندشان توضیح 
دهند چرا قادر به 
خرید آن وسیله 

نیستند

 دادخواهی 
در محضر عدالت 

واتساپ؛ صدرنشین 
پیام رسانی در ایران

 سند دوشان تپه 
به نام مردم

گفت وگو با تعدادی خانواده های شهدای حملات 
تروریستی گروهک حرکت النضال

 ۷۱/۱درصد از کاربران ایرانی از واتساپ 
برای کارهای روزمره خود استفاده می کنند

۱۱هکتار از مجموعه جنگ افزارسازی )ساصد( و ۵0هکتار از 
اراضی دوشان تپه تا پایان سال تبدیل به بوستان  و خیابان می شوند
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حمیدرضا بوجاریانگزارش
خبرنگار

حبیبفرجاللهچعب،ســرکردهگروهکتروریستی
حرکتالنضالالعربیلتحریرالاحوازیهاســت.نام
اینگروهباماجرایحملهتروریستیبهرژهنیروهای
مسلحدراهوازدرخاطرخیلیهاماندهاست.آنطور
کهنمایندهدادســتاندرجلساتقبلیدادگاهاعلام
کردهاست،اسنادنشــانمیدهدچعبوگروهش
ارتباطنزدیکیباعربستانسعودیودربارپادشاهی
آندارند.ماجراهنگامیجالبترمیشودکهبرخی
اعضایاینگروهکهپیشتردرهلندبهاتهامرفتارهای
تروریستیبازداشتشدهبودندمورداستقبالپادشاه
عربســتانقرارمیگیرندوبادریافتوجوهیکلان
علیهایراندســتبهاقدامــاتخرابکارانهمیزنند.
ازســویدیگر،برخیعناصراینگــروهکهحمله
تروریستیبهرژهنیروهایمســلحدراهوازرارسما
برعهدهگرفته،درســوئد،کشــوریکهاینروزها
بهعنوانمهدتروریستهاشناختهمیشود،آزادانه
زندگیمیکنند؛ایندرحالیاســتکــهبهادعای
اعضایگروهتروریستیمنافقین،مسئولانسوئدی

بابرگزاریدادگاهینمایشیبرایحمیدنوریاورابه
اتهامواهیاعداماعضایمنافقینونقضحقوقبشر
تحتتعقیبقراردادهاست.دادگاهانقلابتهرانروز
گذشته،یکیازروزهایغمبارخودراگذراند.تعدادی
ازخانوادههایشهدایاقداماتتروریستیگروهک
حرکتالنضالالعربــیلتحریرالاحوازیهآمدهبودند
تاباتظلمخواهیازمسئولانصدایظلمیراکهبه
آنهارفتهاستبهگوششانبرسانندوازآناناجرای
عدالتراطلبکنند.خانوادههاییهمچونخانواده
شهیداورکسوسنبرایرســیدنوتجربهچنین
روزینزدیکبه17سالانتظارکشیدهاند؛انتظاری
کهسرانجامدرششمینجلسهرسیدگیبهاتهامات
حبیبفرجاللهچعبمعروفبهحبیباسیود،سرکرده
گروهکتروریستیبهسرآمد.خانوادههاازفاصلهای
اندکوچشمدرچشمبااینامیدکهبتوانندحرفهای
ناگفتهخودرابهقاتلعزیزانشانبگویندوبهجواب
سؤالاتشاندرچراییاقداماتتروریستیکهسبباز

دستدادنعزیزانشانشد،برسند.

 تروریست ها عمدا محمدطاها را هدف گرفتند 
تصویرشــهیدمحمدطاهااقدامی،خردســالترین

شهیدحادثهتروریستیحملهبهرژهنیروهایمسلح
دراهوازراکمترکسیاســتکهازخاطربردهباشد؛
تصویریکهدرآنیکیازســربازانسپاهباچهرهای
نگرانکودکیرادرآغوشکشیدهکههدفاصابت
گلولهقرارگرفتهاســت.شــهیدیکههمراهبامادر
برایدیدنرژهبهمراسمرفتهبود.تروریستهاییکه
بهگفتهپدرشهید،اوومادرشراازفاصلهاینزدیکو
بهعمدهدفگلولهقراردادند.سعداللهاقدامیکهدر
ردیفدومدادگاهوکنارتصویریازفرزندخردسالش
نشستهوهمســرشکمیآنسوتربادلتنگیایکه
سببشدهکلامدردهانشیخبزند،منتظرورودمتهم
بهدادگاههســتند.اودربارهروزحادثهبههمشهری
میگوید:وقتیتیراندازیشــروعشــد،همهفریاد
میزدندکهرویزمینبخوابید.محمدطاهاومادرش
همهمینکاررامیکنندتــاازاصابتگلولهبهخود
جلوگیریکنند.حتیمــادرمحمدطاهاخودشرا
رویفرزندشانداختهبودکهاگرگلولهایبهسمت
آنهاشلیکشدبهپسرشاناصابتنکند.اوحرفشرا
اینطورادامهمیدهد:یکیازتروریستهادرنزدیکی
محمدطاهاومادرشبودهاســتوبادقتبالابرای
شهیدکردنپسرمبهسمتاوومادرششلیککرد.

دادخواهی در محضر عدالت 
گفتوگوبابرخیازخانوادههایشهدایحملاتتروریستیگروهکحرکتالنضال

دادگاه یک تروریست و چند نکته 
تاکنونچندینجلسهازدادگاهحبیبفرجاللهچعب،سرکرده
گروهکتروریستیحرکتالنضالالعربیلتحریر الاحوازیهدر
دادگاهانقلابتهرانبرگزارشــدهاست.درمراحلرسیدگی
بهاینپرونــده،متهمدردفاعیاتخوداقرارکردهاســتکه
باهمدســتیافرادیکهاکنوندربرخیکشورهایغربیاز
جملهسوئدودانمارکزندگیمیکنند،بابهرهگیریازمنابع
مالیگســتردهدریافتیازبرخیکشــورهایمرتجععربی
منطقهدستبهاقداماتتروریستیوکشتارمردمبیگناهدر
داخلکشورزدهاند.اکنوناینسوالدراذهانعمومیمطرح
استکهآیامیتوانیمافرادیراکهدردادگاهازسویمتهمبه
عنوانهمدستدرایناقداماتمعرفیشدهاندتحتتعقیب
بینالمللیقراردادهوباآنهابرخوردکنیم؟برایپاسخبهاین
ســوالبایدمقدماتیرادرنظرگرفت.نخستاینکهبراساس
نظامادلهکیفریایرانصرفادعایمتهمعلیهافراددلیلبر
تحقیقونهتعقیبنامبردگاناست.درچنینشرایطی،بامجوز
دستگاهقضاییمجموعهاطلاعاتیوامنیتیبایددربارهافرادی
کهازآنهانامبردهشدهاست،تحقیقاتفنیوقضاییانجامداده
واسنادومدارکیدالبرهمدســتیافرادرادراختیاردادگاه
قراردهدوبرایناساسمقدارمشارکت،ارتباطوکیفیتآن
رابهدرســتیتعیینکرد.درمراحلرسیدگیبهاینپرونده
اینروندبهدرستیوبادقتوباارائهاسنادومدارکمتقنو
غیرقابلانکاراثباتشدهاستوازاینرو،بایدازظرفیتهای
بینالمللیبرایپیگیریمسئلهاستفادهکرد.امادرروندچنین
پروندههاییشاهدهستیماینترپلبهدلیلوابستگیمالیبه
کشورهایغربی،برایدستگیریمتهمانهمکارینمیکند.
ازسویدیگر،بهدلیلنبودقراردادهایدوجانبهمیانایرانو
سوئدبرایبازگرداندنمتهماندر2کشور،میتوانازظرفیت
کنوانسیونهایبینالمللیکهفعالیتدرجرایمسازمانیافته
مانندقاچاقموادمخدرومانندآنرابهشکلعامجرممیداند،
استفادهکرد.دراینزمینهنیزباتوجهبهاتهامتروریستیبودن
اعمالاعضایگروهحرکتالنضــالواختلافدرتعریفاین
جرمدرمیانکشــورها،امکانتحتتعقیبقــراردادناین
افرادبااینعنوانکارسختیاســتوبایداینموضوعاثبات
شودکهفعالیتاینگروهدرسوئدوکشورهایدیگرمیتواند
تهدیدکنندهامنیتمردمدراینکشورهاباشدکهاینموضوع
کارسختیاست. درپروندهاینگروهکتروریستیبهدلیل
اینکهافرادمتهم،بخشیازفرایندومسیروقوعوتحققجرم
راحیناقامتدرسوئدمرتکبشدهاند،میتواناینافرادرادر
سوئدتحتتعقیبقضاییقرارداد.لازماستدقتشودکهاگر
بهفرداتهامتروریستیواردشود،ممکناستمحاکمسوئدبه
دلیلسابقهسیاسیکهدرروندرسیدگیبهاینپروندههادارند،
شکایترامسموعندانســتهوآنرامختومهکنندوازاینرو،
خانوادههاییکهعزیزانآنهادرجریاناقداماتاینگروهکبه
شهادترسیدهاند،میتوانندبااتهامقتلمسببانایناقدامرا

تحتتعقیبقراردهند.

سیدمحمد حسینی
معاون امور مجلس رئیس جمهور 

در ســطوحی از دولــت برخــی افــراد از 
گذشــته همچنــان پابرجــا هســتند کــه 
همراهی لازم را با دولــت ندارند. از این رو 
تغییرات باید صورت بگیــرد. درواقع باید 
عناصر بهتری جایگزین شــوند کــه باور و 
اعتقاد بالاتری دارند. بسیاری از نیروهای 
متخصص و دلســوز انقلابی هســتند که 

باید به زودی از آنها استفاده شود. / مهر

انتقاد از نقض حقوق 
دیپلمات ایرانی در آلمان 

معاوناموربینالمللقوهقضاییهودبیرســتادحقوق
بشرکشورمان،درنامهایخطاببهکمیسرعالیحقوق
بشرسازمانملل،ازمحاکمهغیرقانونیاسداللهاسدی
دیپلماتکشورمانانتقادکرد.کاظمغریبآبادیدر
ایننامهبابیاناینکهنقضهایفاحشحقوقبشــر
درپروندهاســدیرخداده،افزودهاست:آلمانعضو
کنوانسیون1۹۶1ویندرخصوصروابطدیپلماتیک
است.عضویتدرتعدادیکنوانسیونجهانیحقوق
بشروپروتکلهایآنها،اینکشورراملزمبهاجرایمفاد
آنهامیکند.لیکن،اقداماتصورتگرفتهتوسطدولت
آلماننشــاندهندهنقضفاحشتعهداتبینالمللی
درخصوصآقایاسداللهاسدیواعضایخانوادهاوست.
ویاضافهکردهاست:باوجوداینکهآقایاسدیمأمور
دیپلماتیکاست،دربندمخصوصمجرمانخطرناک
نگهداریمیشــودوازامکاناتیازقبیــلتلویزیونو
ظروفمعمولیغذاکهدراختیارزندانیاندیگراست،

محروماست./میزان

نقلقولخبر

خبر

یادداشت

مجتبی ذوالنوری
نماینده مجلس

امــروز در زمینــه نانــو و همــه مســائل 
رادیوداروهــا، دنیــا را متحیــر کرده ایــم؛ 
چرا که در این عرصه هــا ایمان، اعتقاد، 
تمسک به اصول، پایبندی به ارزش ها، 
ولایتمداری و روحیه انقلابی در کار بوده 
و هر کجــا روحیه انقلابی کنار زده شــد، 
آن حوزه آلوده، ناکارآمد و حوزه پسرفت 

و عقب ماندگی شد./ ایرنا

محمود   محمدی؛ حقوقدان فاصلهجنایتکارباهمســروفرزندمخیلیکمبوده
استوتروریستبهعمدوباهدفمشخصیبهپسرم
شلیککرد.پدرشهیدارتشیاست،اماروزحادثهدر
محلنبودوخبرحملهبهمراسمراخیلیزودشنیدو
خودرابهبیمارستانرساند.اقدامیآنروزراخوببه
یادمیآورد:وقتیشنیدمبهرژهنیروهایمسلححمله
شدهاستفوریخودمرابهبیمارستانیکهمجروحان
راآنجابردهبودند،رســاندم.فهمیدمپسروهمسرم
گلولهخوردهاند.وضعیتپسرموخیمبودوگلولهاز
لگنواردبدننحیفششــدهبود.پزشکان2ساعت
تلاشکردندتاجانپسرمرانجاتبدهند،امافرزندم
رامظلومانهازدستدادم.اودرپاسخبهاینسؤالکه
بادیدنسرکردهگروهتروریستیبهدنبالرسیدنبه
جوابچهسؤالیاســت،میگوید:میخواهمبدانم
چطورمیشودفردیدررسانهایضدانقلابحاضر
شودوازشهیدکردنکودکی4ســالهدرحملهای

تروریستیابرازخرسندیکند؟

پایان 17سال چشم انتظاری
اقداماتتروریستیگروهکحرکتالنضالرانباید
تنهابهاقداماتچندســالهاخیرمحدوددانســت.
براساسگزارشرسمینهادهایامنیتیونیزاعتراف
رسمیاعضایاینگروهک،آناناقداماتتروریستی
خودراازنزدیکبه2دههقبلدرکشــورطراحی،
دنبالواجراکردهاند؛اقداماتــیکهباادعایواهیو
ظاهرینجاتخلقعربامادرباطنبرایکشتارمردم
ساکندراینمناطقاجرامیشد.دردادگاه،افرادی
ازبستگانشهدایسالهایدوراقداماتتروریستی
اینگروهنیزحضوردارند.همسرشهیدمرتضیاورک
سوسنیکیازاینافراداست.فریدهلنگباف3روز
قبلدرســالگردحملهتروریســتی22خردادسال
84گروهکحرکــتالنضالیــادروزبمبگذاریو
شهادتهمسرشهید3۶ســالهاشبرایشتازهشده
است.میگویدباهمسرش12سالزندگیمشترک
داشتوحالاروزهایفراقشبه17سالرسیدهاست:
همسرمکارمندمدیریتدرمانخوزستانبودوروز
بمبگذاریحینانجامماموریتبهسازمانمدیریتو
برنامهریزیرفتهبودکهبهشهادترسید.اودرپاسخ
بهاینسؤالهمشهریکهفکرمیکردیدروزیباقاتل
همسرتانرودرروشوید،میگوید:همانروزهایاول
بهماگفتندکهتروریســتهابهخارجازکشورفرار
کردهاند.هیچوقتفکرنمیکردمروزیبرســدکه
بتوانمقاتلراببینمواینآرزودردلممیماند.لنگباف
کهبهتنهایــیوبدونحضوردخترانــشدردادگاه
حاضرشدهاست،تنهایکخواستهازدادگاهدارد:من
میخواهمقاتلهمسرمقصاصشود.اینحداقلحق
وانتظارمناست.بایدمسببرنجیکهدراینسالها
درنبودهمسرمکشیدمبهدستعدالتسپردهشودو

حقماناداشود.اینطوردلمآراممیگیرد.
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مرکز افکارســنجی دانشــجویان ایران)ایســپا( 
پژوهشی را به تازگی منتشر کرده که نشان می دهد، 
پیام رسان واتســاپ مورد اســتفاده 71.1درصد 
از جمعیــت نمونــه 1541نفــری ایــن پژوهش 
اســت. اگرچه این میزان، تفــاوت چندانی با آمار 
تیرماه1400 ایســپا ندارد، اما نشانگر آن است که 
واتساپ این صدرنشــینی را همچنان حفظ کرده 
و به عنوان محبوب ترین پیام رســان مورد استفاده 
ایرانی ها شــناخته می شــود. تا اردیبهشت97 که 
تلگرام به دستور قضایی فیلتر شد، 40میلیون کاربر 
ایرانی از این پیام رسان استفاده می کردند. با فیلتر 
تلگرام، در یک شــیب تقریبا ســریع کوچ کاربران 
از تلگرام به واتســاپ آغاز شــد و با وجود امکانات 
محدودتر آن در مقایســه با تلگــرام، ظهور آیکون 
واتساپ روی صفحه اول گوشی های هوشمند بیشتر 
دیده شد. پژوهشی که ایسپا انجام داده، حاکی از آن 
است که اکنون واتساپ فرومانروایی خود را در جلب 
نظر کاربران تثبیت کرده است. البته ناگفته نماند که 
این پیام رسان هم با سرعتی نه چندان زیاد، امکانات 
خود را توســعه داده که آخرین آن افزایش اعضای 

گروه ها به 512نفر بود.

استفاده 78.5درصدی مردم
طبق نتایج آخرین نظرسنجی ایسپا در خرداد1401 
که با جمعیت مورد مطالعه شــهروندان 18سال به 
بالای ساکن در مناطق شهری و روستایی کل کشور 
و نمونه 1541نفر به شــیوه تلفنی اجرا شده است، 
78.5درصد مردم حداقل از یک پیام رسان یا رسانه 

اجتماعی استفاده می کنند.
در بین رسانه های اجتماعی مورد مطالعه، استفاده 
از واتساپ با 71.1درصد، در صدر قرار گرفته است 
که در مقایسه با تیر1400 میزان اســتفاده از این 

پیام رسان تغییری نداشته است.
بیشترین سهم استفاده از پیام رسان ها و رسانه های 
اجتماعی در اختیار جوانان 18تا 29ســاله اســت. 
به عبارت دیگر 96.9درصد از این گروه سنی حداقل 
یک پیام رسان یا رسانه اجتماعی را روی گوشی های 
هوشــمند خود دارند. در این گروه سنی استفاده از 
تلگرام 55درصد، استفاده از اینستاگرام 74.4درصد 

و استفاده از واتساپ 87.7درصد است.
همچنین سهم گروه سنی 30تا 49سال در استفاده 
از تلگــرام 28.2درصد، اینســتاگرام 53.6درصد 
و واتســاپ 78.8درصد تخمین زده شــده است. 
اما گروه سنی 50ســال به بالا ســهم کمتری در 
استفاده از پیام رسان ها و شبکه های اجتماعی دارند؛ 
به طوری که تنها 15.5درصد از این گروه ســنی از 
تلگرام، 17.7درصد از اینســتاگرام و 41درصد از 

واتساپ استفاده می کنند.

شاخص تحصیلات و محل سکونت برای واتساپ
این در حالی است که سهم ســاکنان مراکز استان ها 
در اســتفاده از پیام رسان ها و رســانه های اجتماعی 
86.2درصد و افراد با تحصیلات دانشگاهی 95.3درصد 
است. با این حال، وضعیت واتساپ بهتر از بقیه است. 
87.8درصــد افــراد دارای تحصیلات دانشــگاهی، 
79.2درصد افــراد دارای مــدرک تحصیلی دیپلم و 
44.4درصد افرادی که تحصیلات کمتر از دیپلم دارند، 
از واتساپ اســتفاده می کنند. میزان اســتفاده از این 

پیام رسان در بین ساکنان مراکز استان ها 87.8درصد، 
در شهرهای غیرمرکز استان 74.1درصد و در مناطق 

روستایی کشور 55.5درصد است.

وضعیت اینستاگرام و تلگرام
 بعد از واتساپ، اینستاگرام مورد استفاده 49.4درصد 
مردم ایران است. جوانان 18تا 29سال)74.4درصد(، 
افراد با تحصیلات دانشگاهی)65.1درصد( و ساکنان 
مراکز اســتان ها)56درصد( بیش از ســایر افراد از 
اینستاگرام اســتفاده می کنند. همچنین استفاده 
از تلگرام نســبت به آخرین نظرســنجی ایسپا در 
تیرماه1400حدود 9درصد کاهش داشته و به عدد 

31.6درصد رسیده است.

قعرنشینان
یافته هــای ایســپا نشــان می دهــد کلاب هاوس 
1.3درصد، توییتر 3درصد، فیســبوک 3.7درصد، 
ســروش 3.6درصد، بله 2.2درصد، ایتا 4.6درصد، 
تیک تــاک 0.6درصد، روبیــکا 5.7درصد،  ای گپ 
1.8درصــد، گپ 0.8درصد، ســیگنال 0.4درصد 
اســتفاده کننده در بین افراد بالای 18سال ایرانی 

دارند.

واتساپ؛ صدرنشین پیام رسانی در ایران
یک نظرسنجی که به تازگی منتشر شده، نشان می دهد 71/1درصد از کاربران ایرانی از واتساپ برای کارهای روزمره خود استفاده می کنند

عمادالدین قاسمی پناهپیام رسان
روزنامه نگار

علم

قفل ارسال هوایی آمازون باز می شود
سرانجام شرکت آمازون اعلام کرد امسال برای نخستین بار 
بسته های سفارش مشتریان را با پهپاد به دست آنها می رساند. 
کاربران کالیفرنیایی ساکن در شهر لاکفورد می توانند با ثبت 
نام در این طرح، از این پس کالاهای خود را با ارسال هوایی 

در منزل خود تحویل بگیرند.
به گزارش بی بی سی، این غول فروش اینترنتی، سال ها بود 
که قول ارســال هوایی اجناس با پهپاد را به مشتریان خود 
داده بود اما به دلیل تأخیر در تأییدیه نهایی، این روش ارسال 

دیرتر اتفاق افتاد.
اما قرار است این ســرویس پس از شــهر لاکفورد، به طور 
گسترده تری خدمات رسانی کند. شرکت آمازون در بیانیه ای 
نوشت: وعده تحویل سفارش با هواپیماهای بدون سرنشین 
اغلب شبیه یک داستان علمی تخیلی بود. اما اواخر امسال، 
مشتریان آمازون که در لاکفورد کالیفرنیا زندگی می کنند، 
جزو نخستین نفرات خواهند بود که تحویل به این سبک با 
پهپادهای پرایم ایر را دریافت می کنند. بازخورد آنها در مورد 
پرایم ایر به ما کمک می کند تا خدماتــی را ایجاد کنیم که 

به طور ایمن پاسخگوی نیازهای مشتریان در همه جا باشد.
آمازون می گوید این پهپادها طوری برنامه ریزی شده اند که 
بسته ها را در حیات خانه مشتریان لاکفوردی که جمعیتی 
در حدود 4هزار نفر دارد، می اندازد. این هواپیماهای بدون 
سرنشین قادر خواهند بود فراتر از خط دید پرواز کنند، به این 
معنی که لازم نیست توسط یک ناظر کنترل شوند و به جای 

آن از حسگرها برای جلوگیری از تصادف با سایر هواپیماها، 
افراد، حیوانات خانگی و موانع استفاده می شود. هدف مهم 
فروشگاه بزرگ اینترنتی آمازون این است که بسته ها را در 

کمتر از یک ساعت به طور ایمن به دست مشتریان برساند.
در گذشته، آمازون متهم شده بود که از وعده تحویل سفارش 
با هواپیماهای بدون سرنشین به عنوان یک خبرسازی برای 
تبلیغات خود در مورد ســرویس عضویت Prime استفاده 
می کند. در ســال 2013جف بزوس، مدیرعامل ســابق و 
بنیانگذار آمازون گفته بود که در طول 5سال آسمان ها را به 
تسخیر پهپادهای سفارش رســان در می آورد. اما این اتفاق 
رخ نداد و در ســال 2019بزوس، محدوده زمانی اجرا شدن 
این طرح را به چند ماه تقلیل داد تا اینکه سرانجام قرار است 
اواخر امسال برای نخستین بار در شهری با جمعیت کم طرح 
ارسال هوایی انجام شــود. چند ماه پیش گزارشی از بخش 
خبری سایت بلومبرگ، نگرانی هایی درباره ایمنی پهپادهای 
این شرکت منتشر شد اما آمازون گفت که پروازهای خود را 
به شدت مطابق با همه مقررات قابل اجرا آزمایش کرده است.

در دسامبر 2016، این شرکت آزمایش موفقی را در کمبریج 
انگلیس انجام داد. طی این آزمایش یک بســته با پهپاد در 
13دقیقه تحویل داده شد. از آن زمان به بعد همکاری های 
تحویل با پهپاد را با فروشــگاه اینترنتی آمریکایی والمارت 
و شــرکت های پیک FedEx و UPS آزمایش کرده است. 
آمازون در توضیــح نحوه عملکرد تحویــل پرایم ایر گفت: 
مشتریان در لاکفورد پس از ورود به سایت فروش، اقلام واجد 
شــرایط پرایم ایر را در آمازون می بینند. آنها طبق معمول 
سفارش خود را ثبت می کنند و زمان تخمینی رسیدن را با 
ردیابی وضعیت سفارش مشــاهده می کنند. برای این مدل 
تحویل، پهپاد به محل تحویل تعیین شده پرواز می کند، در 
حیاط خانه مشتری فرود می آید و در ارتفاع مطمئنی شناور 
می ماند، سپس با خیال راحت بسته را آزاد می کند و دوباره 

اوج می گیرد.

اولین دیدار ماسک با کارکنان توییتر 
ایلان ماسک، روز پنجشــنبه برای نخســتین بار از زمان 
پیشــنهاد 44 میلیارد دلاری خود برای خرید این شرکت 
در ماه آوریل، با کارمندان توییتــر صحبت خواهد کرد. به 
گزارش بی بی ســی، انتظار می رود رئیس مولتی میلیاردر 
تسلا در این جلسه از کارکنان توییتر درباره مسائلی پرس 
و جو کند. ماسک هشــدار داده اســت که درصورت ارائه 
نکردن اطلاعــات مربوط به حســاب های جعلــی در این 
پلتفرم، ممکن اســت از این معاملــه صرف نظر کند. پارگ 
آگراوال، مدیر اجرایی توییتر به کارمندان گفته اســت که 
می توانند سؤالات خود را قبل از جلسه، برای ایلان ماسک 
 ارســال کنند. این خبر نخســتین بار از طریق وب سایت

Business(  Insider( منتشر و توسط سخنگوی توییتر 
تأیید شد. این اولین بار اســت که ماسک در نشستی همه 
جانبه از زمان ارائه پیشــنهاد تصاحب توییتر، با نیروی کار 
شــرکت توییتر صحبت می کند. در اوایل این ماه، او تهدید 
کرده بود که از این معامله کناره  گیری می کند؛ چرا که این 
رسانه اجتماعی به درخواست  های او برای کسب اطلاعات 

بیشتر درباره پایگاه کاربرانش   اعتنایی نکرده بود.

صنــدوق نــوآوری و شــکوفایی، بــه 
تازگــی بــه یــک شــرکت دانــش بنیان 
تســهیلات ۲۹ میلیــارد تومانــی بــرای 
تولیــد پلــی اورتان هــای کفشــی اعطــا 
کــرد. ایــن شــرکت دانــش بنیــان بــه 
فناوری تولید پلی اورتان کفشی دست 
یافتــه که در تولیــد زیره کفــش کاربرد 
دارد. پلی  اورتــان از واکنــش پلی ال هــا 
و ایزوســیانات ها به عنوان مواد اصلی 

تشکیل دهنده ساخته می شود.

 ۲۹ 
میلیارد تومان

 اســتارت آپ Enovix امیــدوار اســت 
نســل جدیــد باتری هایــی مبتنــی بــر 
ســیلیکون را ارائه کند که در ۱۰ دقیقه 
کاملا شــارژ می شــوند. کاهــش مدت 
زمان شارژ شدن وســیله نقلیه برقی، 
هــدف بســیاری از محققانــی اســت 
کــه در حــوزه وســایل نقلیــه برقــی کار 
می کنند. باتری هــای آلومینیوم-یونی 
و الکترودهــای آزمایشــی مــدت زمان 
شــارژ وســیله نقلیــه را به چنــد دقیقه 

کاهش می دهد.

 ۱۰ 
دقیقه

اینترنت

عدد خبر

زهرا خلجی؛ روزنامه نگارفناوری

رویای حرکت اشیاء با ذهن محقق می شود؟ 
گروهی از پژوهشگران چینی 
ادعا می کنند که توانســته اند 
کنترل اشــیاء با قدرت ذهن را 
محقق کننــد. نتایج تحقیقات 
این دانشــمندان در مقاله ای با عنوان »فراسطح 
با قابلیــت کنتــرل از راه دور ذهنــی از طریق 
امواج مغزی« در مجله eLight منتشــر شــده 
است. به گزارش ســایتک  دیلی، محققان برای 
دستیابی به قابلیت کنترل از راه دور، امواج مغزی 
را به صورت بی ســیم با فنــاوری بلوتوث به یک 
دســتگاه کنترلر منتقل کرده اند. هدف آنها این 
بود که از امواج مغزی فرد، برای کنترل واکنش 
الکترومغناطیسی فراسطح های قابل برنامه ریزی 

اســتفاده کنند و در نهایت نشان دادند که کاربر 
می تواند با ذهن خود، الگــوی پراکندگی امواج 
 الکترومغناطیســی این ســطوح را کنترل کند.

فرامواد )metamaterials( به خاطر خصوصیات 
فیزیکی غیرعادی خود در بســیاری از حوزه ها، 
مورد توجه قرار گرفته اند. همچنین فراســطح 
)metasurfaces( به عنــوان همتای دو بعُدی 
فرامــاده به لحــاظ قابلیت های دســتکاری در 
امواج الکترومغناطیســی توانایی های بسیاری 
را در اختیار دانشــمندان قــرار می دهد. نتایج 
آزمایش های دانشــمندان چینی نشان داده که 
امواج مغزی می توانند به صورت مستقیم خروجی 

این سطوح را کنترل کنند.
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معاون هماهنگی و امور مناطق 

مالی
شــهرداری تهران از آغاز به  کار 
هیأت »اندیشه ورزی« خبر داد.

به گزارش همشهری، حسین نظری گفت: »این 
هیأت بــرای ارتقاي مباحث درآمــدی و درآمد 
پایدار شهرداری راه اندازی شده است. شهرداران 
مناطق نیــز می توانند در این جلســات حضور 
داشــته باشــند.« او عنوان کرد: »اولین وظیفه 
ما در شــهر تهران نگهداشت اســت که کیفیت 
این کار با پایش های مختلف بررســی می شود و 
درخواســت دارم در تحقق این امر اهتمام ویژه 
داشته باشید. عملکرد جهادی در شرایط بحران 
مشخص می شود. برای انجام وظایف خود اولویت 
تعیین کرده و برای تحقق روند رو به رشدی که 
درنظر داریم، کارهــا را طبق این اولویت بندی ها 

پیش ببرید.« 

در ادامه این جلسه رئیس کمیته برنامه، بودجه 
و نظارت مالی شورای شهر تهران گفت: »امسال 
بودجه مناطق شهرداری 70درصد رشد داشته 
است.« میثم مظفر عنوان کرد: »برگزاری طرح 
رصد باعث شد اشــراف خوبی نسبت به محلات 
و مناطق پیدا کنیم. این تسلط خیلی به ما کمک 
کرد که بدانیم مطالبات مردم و مشکلات محلات 
چیست. در این طرح 30مســئله مشترک بین 
مناطق 22گانه شــهرداری تهران شناســایی و 
راهکارهایی برای آنها تعبیه شــد. خروجی دوم 
طرح، رصد پروژه های توســعه محلی بود که از 
جنس کارهایی است که در محلات تحول ایجاد 
می کند.« عضو شورای شهر تهران یادآور شد: »از 
هفته آینده نیز پروسه های نظارتی را براي تحقق 
پروژه های توسعه محله ای آغاز می کنیم. 3منطقه 

برتر و 3منطقه آخر را نیز اعلام خواهیم کرد.« 
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2پادگان بزرگ در شرق تهران پذیرفتند که بخشی 
از اراضی خود را برای استفاده عمومی شهروندان به 
شهرداری واگذار کنند. در های فرودگاه و مجموعه 
بزرگ دوشان تپه در جنوب خیابان دماوند و مجموعه 
جنگ افزارسازی در خیابان پیروزی امسال با ایجاد 
تغییراتی به روی شــهروندان باز می شــود. بخش 
بزرگی از محوطه این اراضی به صورت فضای ســبز 
و بوستان درمی آید و بعضی از ساختمان ها که قابل 
اســتفاده برای کاربری های عمومی هستند برای 
تامین سرانه های شهروندی مورد بهره برداري قرار 
مي گیرند. این اقدام در پی تفاهم میان شــهرداری 
تهران و نهادهای نظامی کــه پادگان های محدوده 
ابتدای شرقی خیابان پیروزی )شهید کلاهدوز( را 
در اختیار دارند، صورت می گیرد. با این حســاب، از 
یک سو انسداد دسترسی خیابان پیروزی به سمت 
مسیرهای شمالی رفع می شود و از سوی دیگر فضای 

سبز گسترده ای در اختیار شهروندان قرار می گیرد.

تخلیه اراضی در مدت 3ماه
مذاکره با نهاد های نظامی بــرای در اختیار گرفتن 
پادگان ها، مراحل طولانی دارد که اغلب چند سال 
طول می کشد و توافق ها در سطح بالاترین مدیران 
انجام می شــود؛ زیرا اغلب این زمین ها به دلیل قرار 
گرفتن در بافت شــهری و مســاحت زیاد، قیمت  
نامشخص دارند. با این حال، مدیریت شهری فعلی 
از مســیر تفاهم، گامی بزرگ برای باز کردن گره از 

مشکلات محدوده شرقی تهران برداشته است.
شهردار منطقه 13در این باره به همشهری می گوید: 
»درباره اراضی ساصد یا جنگ افزارسازی توافق انجام 
شده و شــورای عالی معماری و شهرسازی تصویب 
کرده اســت که در این هفته یا هفته آینده رسما به 
شهرداری ابلاغ می شود. در مدت 3ماه هم قسمت 
عمده این اراضی آزاد خواهد شــد؛ بخشی از آن در 
اختیار ارتش باقــی می ماند و بخــش دیگر هم به 

شهرداری واگذار مي شود.«
محمدهادی علی احمــدی می افزاید: »توافق اولیه 
مربوط به جنگ افزار سازی در بهمن ماه سال گذشته 
انجام شــده بود. مرحله مهم، تصویب شورای عالی 
معماری و شهرسازی بود که در اردیبهشت ماه انجام 
شد و براساس تفاهمی که انجام دادیم ساختمان ها 

در مدت 3ماه تخلیه می شــوند.« بنابراین به زودی 
درهای 2پادگان ابتدا روی نیروهای خدمات شهری 
شــهرداری برای انجام عملیات لازم و سپس روی 

مردم برای بهره مندی باز می شود.
منطقه 13در نواحی غربی دچار کمبود سرانه های 
شهری است و باید کلانتری و ایستگاه آتش نشانی 
در آن ساخته شــود. امکانات ورزشی و فضای سبز 
نیز دیگر نیاز های این محدوده را تشکیل می دهند. 
ساخت بوســتان 11هکتاری زمان بر است، ولی در 
بازدید چند هفته پیش شهردار تهران از این منطقه، 
قرار شد که سازمان بوســتان  ها و فضای سبز شهر 
تهران کار طراحی بخش های مختلف فضای ســبز 
را انجام دهد تا اواخر امســال یا اوایل ســال آینده 
شهروندان بتوانند از بخش هایی که تبدیل به بوستان 
شده است، اســتفاده کنند. برخی ساختمان های 
ساصد هم قابل اســتفاده هســتند، اما بیشتر آنها 
مستهلک شده اند و نیرو های ارتش به تدریج در حال 

تخلیه آن هستند.

دوشان تپه
مجموعه بزرگ دوشان تپه، بســیار بزرگ و شامل 
بخش هایــی مانند باند  فــرود هواپیما های نظامی 
اســت که تقریبا در وســط منطقه 13قرار گرفته 

است. درواقع 18درصد مساحت منطقه 13اراضی 
دوشان تپه اســت که نزدیک 227هکتار مساحت 
دارد. شهردار منطقه در این باره می گوید: »درباره 
پادگان نیروی هوایی توافقی انجام شد که به امضای 
اولیه رسیده است و بعد از کســب مجوز های لازم 
پرونده آن به شــورای عالی معماری و شهرسازی 
می رود. احتمالا تصویب آن چند ماه در شورا طول 

خواهد کشید.«
علی احمدی می افزاید: »در گذشته قرار بود 20هکتار 
از پادگان تغییر پیدا کند، امــا بعد از گفت و گو های 
مکرر در این 8ماه برای 80هکتار توافق شد؛ به همین 
دلیل نیروی هوایی باید از ستاد کل نیرو های مسلح 
مجوز موردنیاز را بگیرد. در مرحله بعدی شورای عالی 
معماری و شهرسازی این تغییرات را تأیید می کند و 
وقتی که به شهرداری ابلاغ شود کار به صورت عملی 
شروع خواهد شد. این کار پرزحمت تر  از ساصد است، 
ولی در قســمت بزرگی که برای اســتفاده عمومی 
اختصاص پیدا می کند کاربری های زیادی می توان 

تعریف و اجرا کرد.«
درباره پادگان هایي که تغییر کاربری پیدا می کنند 
باید به یک نکتــه توجه کرد؛ اگر تمــام این اراضی 
به صورت آپارتمان و مجتمع مســکونی درآیند به 
جمعیت و ترافیک منطقه افزوده می شود و مشکلات 

آن افزایش پیدا می کند. شهردار منطقه 13در این باره 
می گوید: »بخشــی از اراضی نظامی منطقه به نهاد 
مربوطه داده می شــود که برای آن تراکم مسکونی 
درنظر گرفته شــده اســت، ولی در همین 6هکتار 
مسکونی باید سرانه های لازم بهداشتی، فرهنگی، 
مذهبی، تفریحی و... تامین شــود تا به بار مسکونی 
منطقه فشــار وارد نشود. شــورای عالی معماری و 
شهرســازی تعیین می کند که بخش مسکونی هم 

باید براساس استاندارد ساخته شود.«
علی احمدی بــه نکته دیگری هم اشــاره می کند 
و می  گویــد: »در بیشــتر خیابان هــای منطقه، 
 مجوز 5طبقــه تراکم داده می شــود، امــا حدود

400- 300پلاک در مجاورت پادگان نیروی هوایی 
به دلیــل اینکــه مجاور تاسیســات نظامــی قرار 
داشتند، نمی توانستند بیشــتر از 3طبقه بسازند. 
مدتی قبــل توافق کردیــم و محدودیــت ارتفاع 
اطراف نیروی  هوایی را برداشــتیم تا این پلاک ها 
هم بتوانند 5طبقه بسازند که بر مرغوبیت زمین ها 
تأثیر می گذارد.« عرض خیابان های جدید و میزان 
خودرویــی که وارد آنها خواهد شــد هــم با طرح 
تفصیلی و هم با کمیته تخصصی شبکه معابر شهر 
تهران تطبیق پیدا می کند تا تأثیر ترافیکی آن در 

منطقه قابل کنترل باشد.

سند دوشان تپه به نام مردم
11هکتار از مجموعه جنگ افزارسازی )ساصد( و 50هکتار از اراضی دوشان تپه تا پایان سال تبدیل به بوستان  و خیابان می شوند

محمد سرابیگزارش
روزنامه نگار

 حذف زباله گردی در تهران
تا سال 1403

این روزها بنا به روز جهانی مبارزه با کارِ کودکان، مسئله کودکان 
کار مورد توجه بســیاری قرار گرفته است. اینکه کودکان نباید 
کار کنند و به ویــژه زباله گردی. زیرا زباله گــردی کودکان در 
شهر تهران یک معضل جدی محســوب می شود و شهرداری 
تهران درصدد اســت با تمهیدات لازم طی 2 ســال آینده و تا 
1403پدیده زباله گردی را از بین ببرد. البته به نظر می رســد 
مســیر دشــواری برای مبارزه با کارِ کودکان در حوزه پسماند 
وجود دارد، اما سازمان مدیریت پسماند شهر تهران این موضوع 
را پیگیری می کند تا ظرف 2سال آینده از زباله گردی کودکان 

جلوگیری شود.
به گزارش همشــهری، معاون پردازش و دفن پسماند سازمان 
مدیریت پسماند شهرداری تهران گفت: »زباله گردها زباله های 
قابل بازیافت را به مراکز غیرمجاز و زیرزمینی می فروشند که این 
بازیافت با کیفیت پایین انجام و به دنبال آن، محصولاتی با کیفیت 
نامناسب تولید می شود و همین موضوع ارزش زنجیره پسماند 
را کاهش می دهد.« او تأکید کرد: »حضــور زباله گردها باعث 
حذف درآمدهای بخش خصوصی و شهرداری می شود چراکه 
به صورت غیراستاندارد انجام شــده و ارزش اقتصادی زباله را 
کاهش می دهند.« حسین حیدری با اشاره به احداث سامانه های 
MRF در 8 پهنه تهران عنوان کرد: »در راستای همین اقدام، 
مدیریت متمرکز پسماند از جمع آوری و حمل تا پردازش و دفن 
به پیمانکار واگذار می شود و زباله گردی را تا 2 سال آینده به طور 

کامل حذف می کند.« 
یکی از مشکلات زباله تولیدی شهر تهران این است که به هیچ 
کشــوری فروخته نمی شــود. معاون پردازش و دفن پسماند 
شهرداری تهران با اشاره به این موضوع یادآور شد: »پسماندهای 
قابــل بازیافت ازجمله پی ای تی و انواع پســماند پلاســتیکی 

اچ دی پی ای و ال دی پی ای به کشور چین صادر می شود.« 

فرصت 20ساله
مجتمع پردازش و بازیافت زباله آرادکوه تنها تا 20ســال دیگر 
گنجایش دفن پسماند را دارد. موضوعی که یک اولتیماتوم جدی 
برای این مرکز به حساب می آید و سازمان مدیریت پسماند باید 
تدابیر مهمی برای کاهش زباله در آرادکوه درنظر بگیرد. مرکز 
آرادکوه قدیمی ترین مرکز جمع آوری پســماند در شهر تهران 
محسوب می شــود که اغلب زباله های پایتخت روزانه وارد این 
محل می شود. معاون پردازش و دفن پسماند سازمان مدیریت 
پســماند شــهرداری با بیان اینکه هم اکنون تا سقف 5 هزار و 
500 تن پسماند از نقاط مختلف شهر تهران به آرادکوه منتقل 
می شود، گفت: »با روند فعلی، عمر دفن پسماند در آرادکوه 10 
سال تخمین زده می شــود.« حیدریان تأکید کرد: »با توجه به 
اینکه براساس برنامه های طرح جامع پسماند به سمت تفکیک 
در مبدا تولید در سطح شهر می رویم تا 20 سال آینده گنجایش 

دفن زباله در آرادکوه وجود خواهد داشت.« 
او با بیان اینکه تقســیم بندی پایتخت به 8 پهنه در راســتای 
مدیریت پسماند باعث می شود ورودی آرادکوه کاهش پیدا کند، 
گفت: »هدف گذاری ما در 2 سال آینده این است که ورودی به 
آرادکوه را به کمتر از 30 درصد کاهش دهیم که می تواند حجم 

زیادی از آلایندگی در این منطقه را حذف کند.«

با تفاهم میان سازمان آتش نشانی با ارتش انجام می شود

 انتقال تجهیزات  آتش نشانی
با هواپیمای ایلوشین

سرپرست ســازمان آتش نشــانی و خدمات ایمنی شهرداری 
تهران از تفاهم با ارتش خبر داد و گفت که این اقدام در راستای 
تأمین هواپیمای ایلوشین)هواپیمای 4موتوره ترابری( در حال 

انجام است.
به گزارش همشهری، سازمان آتش نشــانی شهرداری تهران 
به دلیل داشــتن نیروهای متخصص و تجهیزات پیشــرفته، 
همواره برای امدادرســانی در حوادث ســایر استان ها پیشگام 
بوده است. قدرت الله محمدی با استناد به همین موضوع گفت 
که نگاه سازمان آتش نشــانی تهران محدود به پایتخت نیست 
و یک رویکرد ملــی دارد. به گفته او آتش نشــانان پایتخت در 
حادثه متروپل نشــان دادند که این سازمان به صورت کشوری 
عمل می کند. محمدی با بیان اینکه پیگیر توســعه تجهیزات 
آتش نشانی هستیم، گفت: »برای انتقال برخی از تجهیزات به 
متروپل آبادان نیاز به هواپیما بود که با هماهنگی های انجام شده 
این کار صورت گرفــت اما هواپیماهای اختصاص  داده  شــده 
توانایی نقل وانتقــال تجهیزات را نداشــتند؛ بنابراین درصدد 
هستیم هواپیمای ایلوشین تأمین کنیم که تفاهم با ارتش در 

حال انجام است.«
او به مطالبات آتش نشانان هم اشاره و عنوان کرد که باید مدیریت 
شهری به وضعیت شغلی و معیشتی و مسکن آتش نشانان توجه 
ویژه ای داشته باشد. سرپرست سازمان آتش نشانی شهرداری 
تهران در تشریح فرایند ایمن سازی 129ساختمان ناایمن تهران 
هم به همشهری گفت: »جلسات هفتگی به طور مستمر با حضور 
دادســتان عمومی و انقلاب برگزار می شــود و تعداد زیادی از 
مالکان و بهره برداران در جلسات شرکت کرده اند و موارد برایشان 
تشریح و متعهد شده اند تا فرایند ایمنی سازی  را پیگیری کنند.« 
به گفته محمدی تا 2ماه آینده همه ساختمان های ناایمن درگیر 
مباحث ایمنی می شــوند و تا پایان سال ایمنی سازی  این بناها 

انجام خواهد شد.

عبدالمطهر محمدخانی
سخنگوی شهرداری تهران 

در بررســی های اولیه مشــخص شــد که 
با یک حمله ســایبری پیچیده و گسترده 
مواجهیــم، تدبیــر ابتدایــی ایــن بــود کــه 
آن بخــش از خدمــات شــهرداری تهــران 
  به صورت آفلایــن همچنان ارائه شــود و 
مابقی خدمات که بیش از ۱۷۰سرویس 
اســت، به صــورت موقــت محدود شــد.  
اطلاعات ســامانه های شــهرداری کاملا 

سالم، محفوظ و قابل دسترس است.

حمیدرضا حاجوی 
شهردار منطقه یک

بــاغ فــردوس یکــی از محلاتی اســت که 
دارای زیســت شــبانه بــوده و بــا توجه به 
حساســیت های فرهنگــی، اجتماعــی و 
مــوارد شهرســازی، بازپیرایــی آن نیاز به 
بررســی کارشناســانه و ارائه طرح جامع 
و کامــل دارد. یکــی از اقدامــات جدیدی  
کــه در گام دوم انقــلاب شــکل گرفتــه و 
باید متوجه باشــیم آثــار و تبعــات اجرای 
هر طرح به نام همین دوره درج می شود.

نقل قول خبر

عدد خبر

پسماند

ایمنی

شــاهین مظفــری، معــاون بازیابــی، 
توانمندســازی و مشــارکت جامعه پذیــر 
ســازمان پیشــگیری و مدیریــت بحــران 
تهران ضمن تشــریح طرح پویش شــهر 
آمــاده گفــت: »2میلیــون شــهروند در 
فاز اول این پویش و با هــدف بهره گیری 
آمــوزش آمادگــی در برابر مخاطــرات، با 
مشــارکت جمعیت هلال احمر استان، 
ســازمان پیشــگیری و مدیریت بحران و 
بسیج سازندگی آموزش خواهند دید.« 

2میلیون 
شهروند

در راســتای سیاســت های منطقه مبنی 
بر رســیدگی و حــل مشــکلات محلات، 
جابه جایی تیر های برق معارض توســط 
شهرداری منطقه۱۳ با همراهی شرکت 
توزیــع نیــروی بــرق در بافــت فرســوده 
ناحیه یک آغاز شده است. محمد هادی 
علی احمدی، شهردار این منطقه گفت: 
»حــدود ۱۱۰تیــر چراغ بــرق معــارض در 
بافت فرســوده ناحیه یک وجود دارد که 
جابه جایی ۹۰مورد بــا همکاری معاونت 
فنــی و عمرانــی شــهرداری منطقــه۱۳ و 
شرکت توزیع برق، انجام خواهد شد.«
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تیر چراغ برق

تلاش برای ارتقاي درآمد پایدار شهرداری تهران

مساحتی که تغییر خواهد کرد: 

مساحتی که در اختیار شهرداری قرار می گیرد: 

پیش بینی زمان اجرای پروژه:

نوع کاربری جدید: 

80هکتار
50هکتار
تا آخر سال

فضای سبز، خیابان و کاربری عمومی

پادگان نیروی هوایی )فرودگاه دوشان تپه(

مساحتی که تغییر خواهد کرد:

مساحتی که در اختیار شهرداری قرار می گیرد: 

پیش بینی زمان بهره برداری: 

نوع کاربری جدید:

17هکتار
11هکتار

آخر تابستان 

فضای سبز و کاربری موردنیاز شهر

جنگ افزار سازی )ساصد - سازمان صنایع دفاع(

در منطقه 13 بین خیابان های دماوند و پیروزی از سی متری نیروی هوایی تا بزرگراه امام علی)ع( 
هیچ گذری وجود ندارد؛ حتی خودروهای آتش نشانی باید از ترافیک سی متری عبور کنند. وقتی 

بحرانی مانند زلزله پیش می آید ترافیک در پیروزی و سی متری قفل می شود.
به گزارش همشهری،  توافق شهرداری و نهاد های نظامی برای  باز کردن خیابان های جدید دسترسی 
بیشتر را ممکن می کند.وقتی خیابان های جدید از درون پادگان نیروی هوایی کشیده شوند  باعث 
تغییرات ترافیکی در خیابان هاي مجاور خواهد شد و بر قیمت املاک تأثیر می گذارد، ولی در مجموع 
امکان رفت وآمد را بیشــتر می کند. به گفته محمد هادی علی احمدی، شهردار منطقه3 در ادامه 
خیابان های منطقه، 4خیابان در این پادگان کشــیده می شود که 2معبر شمالی-جنوبی و 2معبر 

شرقی-غربی است. 
خیابان پنجم نیروی هوایی به دماوند متصل می شــود و خیابان دهقان به خیابان اشراقی و بعد به 
دماوند می رسد. خیابان صفا که شرقی-غربی است تا سی متری نیروی هوایی ادامه پیدا می کند. یک 
گذر هم در ضلع جنوب پادگان وجود دارد که با عقب نشینی دیوار به صورت معبر عمومی درآمده و 

دومین خیابان شرقی-غربی را تشکیل می دهد.

 ادامه خیابان  های منطقه13 به شمال و شرق
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کوله بار روانی کودکان را درست ببندیم
محیط و شیوه فرزندپروری می تواند کودکان را به بزرگسالان دارای آسیب های روانی تبدیل 

یا از بروز و ظهور اختلالات ژنتیک جلوگیری کند

توصیه هایي برای داشتن 
صحیح ترین رفتار والدین با کودکان

گاهی اوقــات بدون آنکه متوجه باشــیم رفتار و گفتــاری از ما 
ســرمی زند و مدتی بعد تأثیــرش را در کودکمــان می بینیم. 
فرزند پروری کار آســانی نیست،  اینکه حواســمان هم به تمام 
جملات و رفتارمان باشد سخت است اما شدنی و الزامی است. با 
این حال با رعایت چند نکته کلیدی در تعامل خود با فرزندان مان 

می توانیم قدم مؤثر و مثبتی برداریم.

نگرش های رفتاری: 
به حرف فرزندانتان گوش دهید.

نیاز کودکان به توجه و علاقه را درک کنید و به فرزندتان به اندازه 
کافی عشق و توجه بدهید.

اجازه دهید فرزندتان اشــتباه کند و درصورتی که اشتباه کرد، 
کنار او باشید.

اجازه دهید فرزندتان خود و احساساتش را بیان کند. از احساسات 
او حمایت کنید.

هرگز فرزندتان را با دیگران مقایسه نکنید.
به جای تمرکز بر اشتباهاتی که فرزندتان مرتکب شده است، رفتار 
مثبت او را تشویق کنید. البته که این تشویق کردن دارای حدودی 
است. این حدود و روش های صحیح تنبیه و تشویق کودک را در 

مقاله روش های تنبیه و تشویق کودک دنبال کنید.
به فرزندتان مسئولیت هایی مناسب سنش بدهید.

برای فرزندتان تصمیم نگیرید، او را تشویق کنید تا تصمیم بگیرد. 
البته حین انجام این کار، خود را کاملاً کنار نکشید.

از طریق قوانین و مرزهای تعیین شده، هنجارها را به فرزند خود 
بیاموزید. به این ترتیب، آنها احساس امنیت می کنند.
خودتان به قوانینی که تعیین می کنید، پایبند باشید.

قبل از اتخاذ نگرش گفتاری یا رفتاری مناسب، با همسرتان در این 
مورد مشورت کرده و به یک نظر مشترک برسید.

از تصمیمات فرزندتان حمایت کنید.

نگرش های کلامی: 
به عنوان یک والد لازم است دقت زیادی در انتخاب کلمات خود 
حین صحبت کردن با فرزند، همسر و دیگر افراد به کار ببرید؛ زیرا 
کودکان مثل ضبط صوتی هستند که تمام کلمات شما را ضبط و 
ذخیره می کنند. همچنین وزن و بار معنایی بالای کلمات را نباید 
دست کم بگیرید و حتی به شوخی نباید از کلمات ناصحیح یا دارای 
معنای منفی در صحبت کردن با کودک یا در مقابل کودک استفاده 

کنید. در این راستا شما باید: 
  اسم مناسبی برای فرزند خود انتخاب کنید.

  در تمجید کردن از کودک از القاب زیبا و بجا استفاده کنید.
  فحش ها و کلمات رکیک را به شــکل کامــل از زندگی خود 

حذف کنید.
  نسبت به همسر خود محبت کلامی و رفتاري داشته باشید.

گرم شدن زمین 
کتاب »گرم شدن زمین« کتابی 
علمی اطلاعاتی بــرای کودکان 
و نوجوانانی اســت که مشــتاق 

دانستن حقایق علمی درباره  پدیده گرم شدن زمین 
هستند. این کتاب، یکی از جلدهای مجموعه کتاب 
»شاهد عینی« است. جلدهای مختلف این مجموعه 
هر چند سال یک بار توسط نویسندگان بازبینی شده 
و با مطالب به روز منتشر می شود. انتشارات نردبان 
مجموعه کتاب »شــاهد عینی« را با دریافت حق 
کپی رایت از ناشر اصلی و با اســتفاده از کاغذهایی 
که از جنگل های پایدار )جنگل هایی دست کاشت 
برای پرورش چــوب مورد نیاز بــرای تولید کاغذ( 
تهیه شده است، منتشر کرده است. »جان وودوارد« 
نویسنده کتاب »گرم شدن زمین« از مجموعه کتاب 
»شــاهد عینی« تاکنون بیــش از ۴۰ کتاب درباره 
زندگی جانوران، طبیعت و ارتباط انسان و طبیعت 

نوشته است.

بهترین روش نگهداری میوه ها 
مکان مناسب برای نگهداری و ذخیره میوه مکانی خشک، خنک و 
به دور از نور آفتاب است. این فضا می تواند کشوی مخصوص میوه 
در یخچال یا یک ســبد زیرزمین  خانه شما باشد. برخی میوه ها 
نسبت به سرما حساس اند و در این دما خراب می شوند. ازجمله 
میوه های حساس به سرما می توان به میوه های مناطق گرمسیری 
مثل موز، آنانــاس، انبه، خربزه و برخی مرکبات اشــاره کرد که 
بهترین مکان برای نگهداری آنها جایی در آشپزخانه است. برخی 
میوه ها مانند توت فرنگی خیلی سریع خراب و فاسد می شوند به 
همین دلیل باید آنها را طی 3تا ۴روز مصرف کرد. یکی از مسائلی 
که معمولا سبب رسیدن ســریع تر میوه ها و فســاد زودتر آنها 
می شود، نگهداری انواع میوه در کنار هم است. جالب است بدانید 
برخی میوه ها گازی به نام اتیلن آزاد می کنند که می تواند سبب 
رسیدن سریع میوه های دیگر و در نتیجه کاهش زمان نگهداری 
و مصرف آنها شــود. مثلا اگر کیوی را در کنار سیب بگذارید، به 
سرعت نرم می شود. درصورتی که شما به اندازه کافی فضا در اختیار 
دارید توصیه می کنیم ابتدا پس از خرید، میوه ها را برحسب درجه 
رسیدگی و سفتی یا نرمی آنها دستچین کنید و بعد در ظرفی آنها 
را به کمک برگه های کاغذ جدا از هم بچینید تا اگر میوه ای دچار 
کپک شد آن را به بقیه سرایت ندهد. هر میوه که لک مشکوکی 

دارد را نیز در دسترس بگذارید تا سریع تر مصرف شود.

تـرفند

راهنما

نـگاه

اهمیت دوران کودکی و نقشی که این دوران در زندگی دارد چیزی 
نیست که بتوان آن را انکار کرد. اگر به هر دلیل در کودکی آسیب هایی 
در ذهن ما نقش بسته باشد، مشکلاتی برایمان رقم می خورد که باعث 
تجربه کردن ترومای رشدی؛ یعنی تجربه  شرایط دشوار و حوادث ناگوار خواهد شد. انسان هنگام تولد 
هیچ چیز از محیط نمی داند و ذهن او مانند یک لوح سفید است که برای بقای خود باید شروع به شناخت 
محیط کند. ذهن در این هنگام مانند یک محقق عمل می کند. یعنی پس از شناخت، شروع به پیش بینی 

می کند؛ پیش بینی رخدادهای اطراف و همچنین چگونگی رفتار آدم ها و تجربیاتی که مشاهده می کنند.

اهمیت سال های نخست زندگی 
به جز خصایص و ویژگی هایی که انسان ها از زمان تولد 
با خود به همراه می آورند، محیط نیز در شکل گیری 
شخصیت، نقش بسیار مهمی ایفا می کند. تحقیقات 
جدید نشــان می دهد برای بروز یافتن و آشکار شدن 
»یک ژن«، »محیط« نقش مهمی بازی کرده و می تواند 
ساختارهای ژنتیک را فعال یا غیرفعال کند و درنهایت 
اعلام شد که در شکل گیری اختلال روانی در بیشترین 
حالت، حدود 2۰درصد مربوط به عوامل ژنتیک است. 
تینا پارسامند، متخصص روانشناسی بالینی،  با بیان 
اینکه اهمیت فرزندپروری در اینجا مشخص خواهد 
شد، به همشهری می گوید: »ما طبق تجربیات قبلی 
که به ویژه در کودکی داریم، شروع به معنا کردن دنیا 
و آدم هــای آن می کنیم و مطابق آن واکنش نشــان 
می دهیم. یعنی نتیجه گیری و پیش بینی که مطابق 
معنایی که در ذهن ما شــکل گرفته است.« به عنوان 
مثال کودک با مشــاهده بی ثباتــی والدین می تواند 
پیش بینــی و نتیجه گیری کند آدم هــا قابل اعتماد 

نیستند و همیشــه مطابق میل خود رفتار می کنند؛ 
یعنی گاهی رفتاری از ســر مهــر و عطوفت خواهند 
داشت و هر زمان هم که خودشان بخواهند بی توجه 
و بی تفاوت می شــوند. واقعیت چیزی بیرون از وجود 
ماست که مطابق تجربیات خود به آنها معنا می دهیم 
و آن را درک می کنیــم. اهمیت دوران کودکی هم به 
همین دلیل است؛ چون دقیقا در چنین زمانی است 
که تجربیات کودک با شناخت دنیای پیرامون او شکل 
می گیرد و پس از آن، او مطابق آموزه ها و تجربیات خود 

رفتار خواهد کرد.

مثالی دقیق تر از تأثیر محیط بر روان کودک 
تحقیقات عصب شناختی نیز تأثیر مهم دوران کودکی بر 
دوران بزرگسالی را تأیید می کنند، یعنی اتصال نورون ها 
)سلول های عصبی( با یکدیگر باعث شکل گرفتن الگوها 
و نتیجه گیری های افراد نسبت به پیرامون خود خواهد 
شد.پارسامند توضیح می دهد: »به عنوان مثال اتصال 
نورون هــای مغز در محیط ناامــن به گونه ای خواهد 

دیگران هم باعث افزایش حساسیت های ما و زودرنجی 
بیشترمان خواهد شد. در واقع طبق تجربیات اولیه ما 
درکودکی، انگار دنیا می خواهد ما بدون نقص باشیم.« 
این متخصص روانشناس با تأکید بر اینکه والدین تا 
حد امکان مانع از به وجــود آمدن ترس های مختلف 
در کودک شــوند می افزاید: »برخی ترس ها می تواند 
آینده، روابط و زندگی شــخصی و اجتماعی کودکان 
راتحت تأثیر قرار دهد. چون گسترده شدن دامنه این 
ترس ها می تواند حتی باعث بروز اختلالات روانی در 
افراد شود که درمان و رهایی از آنها کار راحتی نیست.« 

توقف چرخه معیوب 
همه ما آســیب هایی از دوران کودکی مــان داریم و 
ضمن حمل آنها،  آن را به کودکان خود منتقل کرده 
و مســئولیت تربیت و پــرورش آنها را نیــز به عهده 
داریــم،  به عبارتی دیگــر چرخه ای از آســیب ها در 
حال شــکل گیری اســت که با کمک متخصصان و 
روان درمانگران می توان آن را درمان کرد.پارســامند 
اضافه می کند:»والدین باید بدانند در مقاطع مختلف 
رشد فرزند خود چه رفتارهایی باید با او داشته باشند. 
در غیراین صورت، این چرخه معیوب همچنان تکرار 
خواهد شد؛ یعنی هر والد، مشکلاتی را که خود دارد 
به فرزندش نیز منتقل کرده و در نهایت،  کودک با کوله 

باری از مشکلات به جامعه تحویل داده خواهد شد.« 

بود که حساسیت نسبت به ناامنی را افزایش خواهد 
داد. بنابرایــن وقتی در دوره کودکی با ســختگیری 
بیش از حد پدر و مادر خود مواجه شده باشیم؛ به این 
نتیجه می رســیم که انگار در دنیا هیچ نقص، کمبود 
و اشتباهی قابل قبول نیست. بنابراین ترس از اشتباه 
در ما شکل خواهد گرفت و باعث می شود ما در آینده 
فرد کمال گرایی شویم که از اشتباه کردن می ترسد. 
در نتیجه با سختگیری نسبت به خود؛ عزت نفس ما 
آسیب می بیند. ضمن آنکه سختگیری نسبت به رفتار 

آسیب رسان ترین رفتارهای والدین با کودکان

والد سرکوبگر: اگر در خانواده یک والد سرکوبگر و خودرای وجود داشته باشد، مکث
فرزندان شخصیتی خجالتی، بی اعتماد به نفس، ترسو و تأثیرپذیر پیدا مي کنند.
والد ساده لوح یا زیادی بردبار: اساس خانواده های این چنینی، کودک محوری 
است. هرچند تصور می شود که باور کردن و اهمیت دادن به نظرات و خواسته 
کودک خوب است اما باید دانست که همیشه اینگونه نیست. زیرا کودکانی 
که در چنین خانواده هایی بزرگ می شوند، در آینده ممکن است خودخواه، 

ازخود راضی و بیش از حد مستبد باشند.
والد حامی افراطی: در فضایی که رفتارهای کودک به شــکل لحظه ای تحت 
کنترل والدین باشــد و کودک در رفتار و تصمیمات خود به اندازه کافی آزاد 
نباشد، رشــد کودک محدود می شــود. حاصل این نگرش والدین، کودکی 
بی اعتماد به نفس، ناتوان در تصمیم گیری و وابســته به دیگران خواهد بود. 
کودکی که در چنین بستری رشد کند، در آینده و به خصوص در فرایند ازدواج 
و زندگی مشترک خود، نیاز به فردی خواهد داشت که همواره او را کنترل کند 

و به عروسکی کوکی بدل خواهد شد.

والد دمدمی مزاج و بی ثبــات: خانواده ای با یک یــا دو والد دمدمی مزاج، 
خانواده ای لحظه ای خواهد بود. رفتار والد در این خانواده به شکل لحظه ای 
تغییر خواهد کرد و کودک به دلیل سرعت بالای تغییرات، هرگز متوجه اشتباه 
خود و دلیل رفتار خوب یا بد والد نخواهد شــد و این مسئله موجب ایجاد 

شخصیت ناسازگار و نابلد در کودک خواهد بود.
والد همیشه مخالف:   این نوع والدین همیشه و به تمام نیازها و خواسته های 
کودک نه می گویند. این نگرش برای کودک کاملًا منفی اســت زیرا این والد 
صرف نظر از اینکه با چه ایده ای روبه رو شــود، آن را رد می کند. کودکان این 

خانواده به خود اعتماد ندارند و نمی توانند به افراد دیگر نیز اعتماد کنند.
والد کمال گرا: این نوع خانواده ها می خواهند برآورده شدن آرزوهای برآورده 
نشده خود را در کودک ببینند. این رفتار بسیار ناسالم است. چون این کودکان 
همیشه مرکز توجه، هزینه، عشق و... هستند؛ در روابط آینده خود هم همین 
مقدار از عشق و توجه و تلاش برای رسیدن به بهترین ها را از دیگران خواهند 

خواست.

یکتا فراهانيگزارش
روزنامه نگار
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مالچ نفتی چیست؟
مالچ نفتی پوششی از مواد چسبنده و باقیمانده نفتی است که در پالایشگاه ها تولید می شود و 
می توان برای عایق کردن نهرهای آب و استخرهای ذخیره آب هم استفاده کرد. مخالفان مالچ 
نفتی معتقدند که این لایه سیاه با افزایش دمای منطقه، پوشش گیاهی و در مواردی اکوسیستم 
طبیعی را از بین می برد. ترکیبات فرار موجود در این ماده )ترکیبات گوگردی و آروماتیک( 
می تواند مشکلات »تنفسی« ایجاد کند؛ البته به گفته مسئولان سازمان منابع طبیعی با اصلاح 

فرمولاسیون مالچ نفتی پیشین، مواد فرار از آن تلخیص شده است.

مکث

زهرا رفیعیگزارش
روزنامهنگار
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میگوید:عرصههایتقلیلیافتهنیزبااستفادهگسترده
ازبادشکنهایکوتاهشطرنجیکهریشهدردانشبومی
کشورداردوهمچنینبااستفادهازمازادگیاهانیمانند
ساقهبرنج،پنبه،نی،کتان،کنجدو...سطحگستردهای
پوششدادهشدهاست.اینفرایندنیرویانسانیزیادی
میطلبدکهبامشارکتروستاییاندرحالانجاماست.
اودرموردمالچنفتیکهمخالفانــیدارد،میگوید:
مالچیکهقراراســتدر»مناطــقبحرانیتقلیل
وسعتیافته«استفادهشود،بافرمولبندیسازگاربا
محیطزیستتهیهشدهاست.اینمالچبرپایه»وکیوم
باتوم«)فاقدموادآروماتیک(ومانندمحصولاتیاست
کهبرایاحداثجاده،عایقســقفخانهو...استفاده
میشــود.تغییرفرمولمالچنفتیبــههمراهتغییر
دستگاههاوادواتمالچپاشانجامشد.سهمیهمصرف

مالچنفتینیزبراساستبصرهذیلبودجهآمدهدرمنابع
طبیعی2درصدودرمناطقشهری98درصداست.

وحیدجعفریانمعتقداســتکهنهضتعظیمیدر
تحولخاکپوشهااتفاقافتادهاستوظرفیکی،دو
سالآیندهمیتوانیمدانشخودرابهکشورهایدیگر
کهدرگیربیابانزاییهستند،منتقلکنیم،اماازاین
گلهداردکهچرادرشرایطیکهتوفانهایمنطقهایدر
برخیمناطقتا۱0برابرافزایشیافتهاست،گردوغبار
منجربهکوچروســتاییانبهحاشــیهشهرهاشده،
بخشهایمختلفکشورخالیازسکنهشدهوتازمانی
کهگردوغباربهتهراننرسیدهبود،توجهمناسبیبه

مدیریتمنابعآبیومقابلهبابیابانزایینشد.
اوکهبیشاز2دههدرمقابلهبابیابانزاییفعالیتکرده،
حقدارد.سالهاستفعالانوکنشگرانمحیطزیست
درمورداهمیتمذاکرهبرایحقابههاباکشــورهای
همســایهمیگویند،ولیبهتازگیوبافراگیرشدن
گردوغباردراستانهایکشور،توجههابهاینسمت
معطوفشــد.وحیدجعفریانمیگوید:دغدغهما
روستاییاستکهدرسالبیشاز200روزپرازماسه
داردوبهاوهیچتوجهینمیشود.کسینمیپرسدراه
۱20روستاییکهدرمنطقهریگانباماسهبادیمسدود
شد،کیبازشد؟کسیمسئولیتمرگمادر2۶سالهای
کهبهدلیلتوفانماسهنتوانستازروستاخارجشودو
آپاندیسیتجانشراگرفت،برعهدهنمیگیرد؟کسی
دلیلخروجازریلقطارزاهدانرانمیپرسد؟اینهارا

چهکسیپاسخمیدهد.

مالچ پاشی در 35هزار هکتار بیابان با فرمول جدید
سبدمتنوعمالچازنفتیتازیستیبرایکنترلگردوغبارطراحیشد

 تلف شدن یک پلنگ دیگر
 در باغ وحش ارم

بهفاصله۱30روز،2پلنگمادهدرتهرانتلفشدند.دیروز
»کیجا«مادهپلنگیکه۱0سالپیشازمرگنجاتیافته

بود،درباغوحشارمتلفشد.
۱۶بهمنپارسالنیزمادهپلنگیبانام»ماوی«براثرعفونت
درباغوحشارمکهازجملهپیشــرفتهترینباغوحشهای
کشوراســت،تلفشــدهبود.اماکیجادرســال9۱ازتله
شکارچیانگرفتهشدهبودوبهعلتعفونتشدیددستبا
عملجراحیوقطعدســتبهزندگیبرگشت،امادیروزبه

دلیلعفونتمزمنتلفشد.
وضعیتنگهداریحیواناتدرباغوحشهایایرانبهدلیل
افزایشهزینهها،ضعیفاستوهرازچندگاهیخبرتلف
شدنگونههایارزشمندآنهاشــنیدهمیشود.تلفشدن
گونههایجانوریدراینباغوحشدرحالیاستکه۱4آذر
پارسالنیزیکقلادهببرســفیددراینباغوحشتلفشد.
همچنیندرروزنخستآبان۱400،درهمینمجموعهیک
شامپانزهمادهبهدستیکشامپانزهنرکشتهشد.البتهدر

باغوحشهایدیگرنیزوضعبههیچوجهمناسبنیست.
علاوهبرارم،درباغوحشصفادشتنیزشرایطبههیچوجه
براینگهداریحیواناتمناسبنیســتو5ماهپیشیک
شــیردریاییدرباغوحشصفادشتتلفشد.همچنیندر
اردیبهشتسالگذشتهدراینباغوحشیکگورخرنرنیز

تلفشدهبود.
بهگزارشهمشــهری،پیمانمحمدزاده،دامپزشــکباغ
وحشارمدرتوضیحعلتمرگمادهپلنگکیجاگفت:صبح
روزجمعه)20خردادماه(بهدنبالاطلاعمراقبانمبنیبر
بیاشتهاییوبیحالیحیوانبلافاصلهباهماهنگیومشورت
بااساتیددانشکدهدامپزشکیدانشگاهتهرانودامپزشکان
سازمانمحیطزیست،پلنگمذکوربیهوشوسونوگرافی
محوطهبطنیانجامشد،نتایجحکایتازسیستیتفوقحاد
وعفونتکلیهوستونفقراتداشت؛درحالیکهاینحیوان
قبلازاینهیچگونهنشانهبیماریوضعفنداشتهوتغذیه
وتحرکآنطبیعیبودهاست.ویاضافهکرد:مراقباناین
حیوانجزوباتجربهترینهادرحرفهخودهستندوهیچگونه
علائمغیرطبیعیدراینگونهندیدهبودند.بههرحالبعد
ازتشــخیصبیماریازهمانروزاولوبامشــورتاساتید
دانشگاهتهران،درمانداروییبصورتآنتیبیوتیکتراپیو
مایعدرمانیگستردهشروعشد،امامتاسفانهبعدازگذشت
2روزوعلیرغمتمامتلاشهاحیوانتلفشــد.لاشهاین
حیوانبرایتعیینعلتاصلیمــرگونمونهبرداریهای
لازمدراختیاربخشپاتولوژیدانشکدهدامپزشکیدانشگاه
تهرانقرارگرفتهتاپسازاخذنتیجه،گزارشآنبهمردمو

نهادهایمربوطهاعلامشود.

احمدرضا لاهیجان زاده
مشاور رئیس سازمان حفاظت 

محیط زیست
وضعیت محیط زیست کشور مطلوب 
نیست و از بسیاری خط قرمزهای محیط 
زیســتی عبــور کرده ایــم. در تنــش آبــی 
شرایط خوبی نداریم، فرونشست زمین 
در دشت ها رخ می دهد، پوشش جنگلی 
کاهــش یافتــه و کانون هــای گردوغبــار 
فعال شده اند. وضعیت تالاب ها خوب 
نیســت و بخشــی از تنوع زیســتی را از 

دست داده ایم.

محمدعلی فرخ مهر
رئیس جامعه هتل و هتل 

آپارتمان های تهران 
در سطح شهر تهران، تابلوهای راهنمایی 
داریم که مسیر رسیدن به مراکز دیدنی یا 
هتل ها را به گردشگران نشان می دهد، 
اما تابلوهای مختص به هتل ها از سطح 
شهر تهران جمع آوری شــده است. این 
موضوع را به شورای شهر اعلام كردیم و 
قرار است این بار تابلوهای مسیریاب دو 

زبانه نصب شود. 

نقلقولخبر

گونه گیاهــان دارویــی در پــارک ملی 
گلســتان كــه 1350 گونــه گیاهــی را 
در خــود جای داده، شناســایی شــده  
اســت. مهدی تیمــوری، مدیــر پارك 
ملــی گلســتان می گویــد: برداشــت 
چِــرای  ترافــل،  قــارچ  غیرمجــاز 
غیرمجــاز و مــوارد مشــابه آن، برخی 
از مشــکلات موجــود در پــارک ملــی 

گلستان است.

150

هزار مگاوات برق بــا نصب پنل های 
خورشــیدی در بیابان هــای كشــور 
تولیــد می شــود. بــه گفتــه وحیــد 
امــور  دفتــر  مدیــرکل  یــان،  جعفر
طبیعــی  بــع  منا ســازمان  بــان  بیا
و آبخیــزداری ایــن فعالیــت تحــول 
عظیمــی در مناطــق بیابانــی اســت 
و ســازمان منابــع طبیعــی نیــز بایــد 
حداکثــر تســهیلات را در ایــن فرایند 

ایجاد کند.
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 ترس از تراژدی متروپل
در ساختمان عدالت2

اهالی مجتمع مســکونی عدالت2 در حالی بیش از 5ســال است 
در این ساختمان ســاکن هســتند که پایان کار ندارد و یک بار در 
سال92 فرونشست و فونداسیون آن خبرساز شده بود. به گزارش 
فارس، زمان زیادی از حادثه متروپل نگذشت که 53خانوار ساکن 
ســاختمان »عدالت2« متعلق به تعاونی بیمارستان ابوذر واقع در 
منطقه 300دستگاه اهواز در اعتراض به اینکه این ساختمان  بدون 
پایان کار و نیمه کاره به بهره برداری رسیده است، ساختمان را ترک 

کردند و در فضای سبز در مقابل ساختمان چادر زدند.

 حکم تخلیه ساختمان ابلاغ شد
شهردار منطقه 8شهرداری اهواز با تأیید نا ایمن بودن این ساختمان 
اظهار کرد: این ساختمان در سال87 پروانه ساخت وساز گرفته اما از 
سال90تا94 توقف عملیات آن صادر شد، اما مالک بدون توجه به این 
اخطارهاي ساخت وساز را ادامه داده است. محمدرضا قنواتی با بیان 
اینکه هیچ گونه پایان کاری برای این ساختمان صادر نشده است، 
افزود: جدا از استحکام ساختمان، چاله آسانسور حفاظ ندارد، دور 
راه پله ها زیر زمین حفاظ نیست، برق در چاله آسانسور آویزان مانده 
و انشعابات غیرمجاز است. وی درباره صدور حکم تخلیه ساختمان 
گفت: بنده به تمام ساکنان و مالک ســاختمان ابلاغ کردم که این 
مجتمع باید تخلیه شود، زیرا از نظر ما محیط کارگاهی و خطرناک 
اســت. قنواتی با انتقاد از اســکان در این مجتمــع و ایجاد ناامنی 
روانی برای شهروندان بیان کرد: ســاکنان انتظار دارند شهرداری، 
اســتانداری، و... برای آنها خانه بخرد درحالی که درصورت نا ایمن 
بودن ساختمان از سوی سازمان نظام مهندسی مالک موظف است 
خانه ای برای آنها بخرد، کرایه کند یا پولشان را به روز پرداخت کند.

ساختمان بدون مجوز
رئیس سازمان نظام فنی مهندسی خوزستان هم در این باره اظهار 
کرد: این ساختمان در سال87 پروانه ساخت وساز گرفته است که 
در این پروانه نام یک شرکت مهندسی به عنوان ناظر درج شده که 
عضو سازمان نبوده است. کورش خواجوی افزود: بنا به تحقیقاتی که 
انجام شد اسکلت و سفت کاری ساختمان در سال92 تمام شده بود و 
از آن سال تا سال97 برخی از قسمت های ساختمان توسط عده ای 
از مالکان نازک کاری  شده است. رئیس سازمان نظام فنی مهندسی 
خوزستان گفت: ناظران ســازمان فنی مهندسی از سال95تا97 با 
شرکتی که مسئول نظارت از این ساختمان بود به صورت شخصی 
همکاری کردند، اما تمام گزارشاتی که آن شرکت و ناظران حقیقی 
سازمان فنی مهندسی به عنوان شخص حقیقی به شهرداری ارسال 
داده اند، مبنی بر این بوده که کار باید متوقف و پایان کار ساختمان 
صادر نشود. خواجوی با بیان اینکه شهرداری پایان کاری برای این 
ساختمان صادر نکرده است، عنوان کرد: صدور پایان کار به معنای 
مجوز بهره برداری اســت درحالی که اهالی این ســاختمان بدون 

بهره برداری در آن ساکن شدند.

سیده زهرا عباسیگزارش
روزنامه نگار

آبیاری زمین های کشاورزی با فاضلاب موضوع تازه ای 
نیست و هر چند وقت یک بار در یکی از مناطق کشور 
مطرح می شــود؛  این بار نیز آبیاری شالیزارها در چند 
شهرستان استان گیلان خبرساز شــده است. امسال 
افزایش قیمت برنج کشاورزان را به کشت این محصول 
اســتراتژیک ترغیب کرد، اما احتمال کمبود آب برای 

آبیاری اراضی کشاورزی دور از انتظار نبود.
امسال کشاورزانی که شالیزارشان را به حالت نکاشت 
رها کرده بودند، دوباره به کشت برنج رو آورده  و حتی 
کسانی که در شالیزارهای خود ماهی پرورش می دادند 
نیز دوباره کاشــت برنج را جایگزین پــرورش ماهی 
کرده اند. با وجود این، محیط زیســت آستانه اشرفیه 
انتشار فیلم ها و اخبار درباره آبیاری شالیزارها با فاضلاب 

را تایید نمی کند.

محیط زیست، پیگیر تخلفات
رئیس اداره محیط زیست آستانه اشرفیه به همشهری 
توضیح می دهد: نمی توانم تأیید کنم فیلم منتشر شده 
واقعا مربوط به شهرستان آستانه اشرفیه است یا خیر 

چون هیچ نشانی از اینکه کجاست، ندارد.
رامین حسین زاده با اشــاره به خشکسالی و کم آبی در 
سراسر کشــور مي گوید: این موضوع درست است، اما 
جنس کم آبی در مازندران و گیلان با استان های دیگر 
تفاوت زیادی دارد و آن قدر شدید نیست که نیازی به 
استفاده از فاضلاب برای آبیاری مزارع باشد. ممکن است 
به صورت موردی در برخی جاها به دلیل نزدیکی به منابع 
فاضلاب این اتفاق رخ دهد، اما اگر همین موارد مشاهده 
یا گزارش شود با اینکه مدیریت آبیاری کشاورزی جزو 
وظایف امور آب و جهادکشاورزی است، محیط زیست 
حتما پیگیــری  و گزارش تخلف را بــه مراجع قضایی 
ارسال می کند. ما بر حســب وظیفه ورود می کنیم و 

برخورد لازم را با مسببان انجام می دهیم.
او اما به نکته مهم دیگری اشــاره می کند و آن آلودگی 
اغلب رودخانه های کشور اســت که می تواند منجر به 

انتقال آلودگی به مزارع هم شود.
حســین زاده البته توضیح می دهد: اینطور نیست که 
عمدا مزارع کشاورزی با فاضلاب آبیاری شوند و تا حد 
ممکن با توجه به آیین نامه های موجود پیگیری برای 

به حداقل رســاندن این آلودگی و حذف آن از آب های 
جاری در حال انجام است.

تشکیل پرونده قضایی برای سفیدرود 
در گیلان 238هزار هکتار شالیزار وجود دارد که معاون 
بهبود تولیدات گیاهی جهادکشــاورزی گیلان تأکید 
کرده بود اگر اســتان با تنش آبی مواجه نشــود، یک 
میلیون و 700هزار تن شــلتوک برنج از این شالیزارها 
تولید شود. علی موسوی با بیان اینکه سدهای گیلان 
750میلیون مترمکعب آب دارند و شرایط بارش هم در 
اردیبهشت و خرداد خوب پیش بینی شده است،  تأکید 
کرده بود افزایش کشت برنج در استان احتمالا با مشکل 

تامین آب مواجه نخواهد بود.
با وجود این، مسعود اسدی پرور، مدیر جهادکشاورزی 
رشــت اعلام کرده بود آب مــورد نیــاز 92درصد از 
شــالیزارهای این شهرستان از سد ســفیدرود تامین 
می شود. این در حالی است که آب رودخانه سفیدرود 
که از شهرستان رودبار، رشــت و آستانه اشرفیه عبور 
می کند سال هاست به طور مستقیم با فاضلاب خانگی 
و صنعتی آلوده می شود و همین آلودگی می تواند روانه 
زمین های کشاورزی شــود. رئیس اداره محیط زیست 

آستانه اشرفیه درباره آلودگی ســفیدرود هم توضیح 
می دهد: به صورت کلی از ســال های گذشته موضوع 
ورود فاضلاب خانگی به ســفیدرود مطرح است چون 
شهرستان آستانه اشرفیه تصفیه خانه فاضلاب مرکزی 
ندارد و به همین دلیل علیه آلوده کنندگان منابع آبی 
خصوصا سفیدرود و نهرها  توسط محیط زیست اقدام 
حقوقی و کیفری انجام شده است.  حسین زاده با بیان 
اینکه نهرهای منشعب از سفیدرود می تواند به صورت 
غیرمســتقیم موجب آلودگی زمین های کشــاورزی 
شــود، می افزاید: با هدف حفاظت از محیط زیســت و 
سفیدرود که از آب های تحت حفاظت اداره کل است 
در این باره پرونده تشکیل شده، شرکت آب و فاضلاب 
هم پیگیر موضوع است و بودجه ای در این باره دیده و 

ما هم به عنوان دستگاه نظارتی پیگیر موضوع هستیم.

آب منطقه ای پاسخگو نیست
موضوع آبیاری مســتقیم یا غیرمســتقیم و به نوعی 
ناخواسته زمین های کشاورزی با فاضلاب به این دلیل 
مهم اســت که محصولات کشــاورزی آلوده، غلظت 
عناصر ســمی بالایی دارند و در درازمــدت می توانند 
موجب بیماری مصرف کننده شــوند. بــا وجود این، 

جهادکشــاورزی گیلان پاســخگویی در این باره را به 
نهادهای دیگر واگذار می کند. رئیس جهادکشاورزی 
گیلان در این باره به همشهری می گوید: متولی تامین 
آب زمین های کشــاورزی وزارت نیرو و آب منطقه ای 
هستند و جهادکشاورزی فقط مصرف کننده است. صالح 
محمدی تأکید می کند محیط زیست و آب منطقه ای 
باید در این باره پاســخگو باشــند، اما اگر گزارشی به 
جهادکشــاورزی داده شــود، به آن ورود خواهد کرد. 
پیگیری برای پاســخگویی آب منطقــه ای گیلان اما 
بی نتیجه می ماند و مسئولان این اداره به سؤال روزنامه 

همشهری پاسخی ندادند.

   
ســفیدرود بزرگ ترین و پرآب ترین رودخانه شــمال 
کشور است که از منابع اســتراتژیک تامین کننده آب 
آشامیدنی و کشاورزی گیلان به  شمار می رود و ازهمین 
رو نیز حفظ سلامت آن بســیار حائز اهمیت است. با 
وجود این طبق اعلام مســئولان اســتانی، 82درصد 
فاضلاب های خانگی گیلان وارد رودخانه ها و طبیعت 
ازجمله سفیدرود می شود که این آلودگی از هر نقطه ای 

می تواند به مزارع کشاورزی برسد. 

شالیزارهای گیلان، قربانی آلودگی رودها
 آلودگی بعضی رودهای گیلان با انواع فاضلاب، ناخواسته زمین های کشاورزی و شالیزارها را قربانی می کند

 اولین اجلاس سازندگان و طراحان 

معمــاری اصفهان بــه میزبانی شهری
معاونت شهرســازی و معماری 
شهرداری با هدف ارتقای معماری پایدار برای داشتن 
شهری پایدار برگزار می شود. به گزارش همشهری، 
معاون شهرسازی و معماری شــهرداری اصفهان از 
برگزاری اولین اجلاس سازندگان و طراحان معماری 
در اصفهان خبر داد و گفــت: این اجلاس  بزرگ در 
روزهای 24 و 25خرداد ۱40۱ به میزبانی معاونت 
شهرســازی و معماری شــهرداری اصفهان برگزار 
می شود. وحید مهدویان افزود: یکی از رویکردهای 
مهم این اجلاس را ارتقای ســطح معماری پایدار و 
همچنین بررسی معیارها و شاخص های نما در شهر 
اصفهان و معرفی این شاخص ها به طراحان، معماران 
و سازندگان شهر اســت تا بتوانیم در کنار یکدیگر 
شهری زیست پذیر و زیبا برای آیندگان خود بسازیم. 
او از حضور بیش از 2هزار مهندس و طراح فعال در 
حوزه شهرسازی و معماری در این اجلاس خبر داد و 
اظهار کــرد: ایــن اجــلاس طــی 2روز در مرکز 

همایش های سیتی سنتر اصفهان  برگزار می شود و 
استقبال بسیار خوبی از آن شــده است.  امیدواریم 
شرکت کنندگان بتوانند بهره کافی را از اساتید حاضر 
در کارگاه های آموزشی ببرند. مهدویان از برگزاری 8 
کارگاه و۶ پنل تخصصی  با موضوع های مختلف حوزه 
معماری و شهرسازی در این اجلاس خبر داد و گفت: 
معاونت شهرسازی و معماری شهرداری اصفهان با 
مطالعــات و نیازســنجی های انجــام شــده این  
کارگاه های تخصصی را برگزار می کند که برخی از 
سرفصل های آن شامل کارگاه طراحی نما و مصرف 
انرژی، کارگاه نــور و منظر شــهر، کارگاه طراحی 
معماری بر اساس اصول نماهای تهویه شونده، کارگاه 
نمای سامانه های ایستا در ساختمان های صفر انرژی، 
کارگاه آسیب شناســی نما و منظر شهری معماری 
معاصر اصفهان، کارگاه ضرورت حرکت به ســمت 
ساختمان های پایدار، کارگاه جایگاه معماری پایدار 
در روند طراحی ساختمان، کارگاه ایده پردازی در نما 
و ...، که بدون شک تاثیرات شــگرفی در معماری، 

شهرسازی و هویت شهر اصفهان خواهد داشت. 

اصفهان، میزبان اجلاس طراحان معماری

مکث عدد خبر

مدیرکل محیط زیست استان هرمزگان 
گفت: بیــش از ۳۰هزار هکتــار مزرعه 
پرورش میگو در سواحل استان ایجاد 

شده است.
بــه گــزارش فــارس، حبیــب مســیحی 
تازیانی افزود: مــا درباره این مــزارع از 
برخــی از ضوابط خود عــدول کردیم تا 
اشتغالزایی و تولید تقویت شود، اما از 
برخی اصول اساســی زیست محیطی 

کوتاه نخواهیم آمد.

 30000
هکتار 

هرمزگان

مدیر جهادکشاورزی رازوجرگلان گفت: 
امســال ۹۷تن پیلــه در این شهرســتان 
مرزی خراسان شمالی که قطب پرورش 
کرم ابریشم محســوب می شود، تولید 
شــد کــه ۹۴درصد نســبت بــه پارســال 

افزایش دارد.
بــه گــزارش ایرنــا، موســی آهنگــری 
تخــم  218۰جعبــه  امســال  افــزود: 
نوغــان در شهرســتان توزیــع شــد کــه 
 نســبت بــه پارســال ۳۰درصــد افزایش

داشــت. از ایــن تعــداد ۵۵جعبــه تخــم 
نوغان تلف شد.

 94
درصد 

خراسان شمالی

عکس خبر

اقتصاد

گلستان

عروسی ترکمن
ازدواج و جشن عروسی در میان ترکمن ها آداب و رسوم 

ویژه ای دارد که بیشتر آنان از گذشته های دور همچنان حفظ 
شده است. در آداب مردم ترکمن جهیزیه شرط نیست 
و بسته به میل پدر و مادر عروس است. خرج عروسی و 

 مهمانی هم به طور کامل به عهده طایفه
عروس است.منبع:  ایرنا  

   افزایش 35درصدی منابع بانک های چهارمحال و بختیاری
رئیس شــورای هماهنگی بانک های چهارمحال و بختیاری 
با اشــاره به منابع و مصارف بانک ها گفت: منابع بانک های 
این استان 35درصد افزایش یافته اســت. به گزارش ایرنا، 
احمدرضا صباغی در شورای هماهنگی بانک های چهارمحال 
و بختیاری تأکید کرد: منابع بانک های این اســتان در سال 
۱399، 220۶میلیارد و 230میلیون ریال بود که با 35درصد 
افزایش به 780هزار میلیارد ریال رسید. وی افزود: ترکیب 
منابع بانک های اســتان 33درصد ارزان قیمت و ۶2درصد 
گران قیمت است و مصارف بانک های استان 2۱40میلیارد 
ریال بوده که با رشــد 59درصــدی بــه 3402میلیارد و 

7۶0میلیارد ریال افزایش داشته است.

   امیدواری برای ازسرگیری ترانزیت در باجگیران 
نمایند قوچان و فاروج در مجلس شــورای اســلامی گفت: 
ازســرگیری فعالیت ترانزیتــی و تجاری مــرز باجگیران 
 خراسان رضوی از درخواست ها و مطالبات دوطرف ایرانی و
ترکمنستانی است.  به گزارش ایرنا، علی آذری افزود: پیش 
از این وفا حاجی اف، معاون وزیر امور خارجه ترکمنســتان 
به ایران سفر کرد و جلســاتی برای افزایش همکاری درباره 
تبادل نفت و گاز برگــزار کردیم. وی ادامه داد: در آســتانه 
سفر رئیس جمهوری ترکمنستان به ایران، امیدواریم شاهد 
بازگشــایی تردد ترانزیتی این مرز و فعالیت بخش بازارچه 

مرزی باجگیران در آینده ای نزدیک باشیم. 
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به دنبال برگزاری نشست ویژه بانک 

ارز
مرکزی با صرافــان و اجرای طرح 
جدید مبادله ارز صادرکننده ها با 
نرخ توافقی از ســوی صرافی هــا، دیروز بــازار ارز 
عقب نشینی کرد و قیمت هر دلار آمریکا که در ابتدای 
هفته تا 33هزار و 300تومان پیشــروی کرده بود به 
محدوده 32هــزار و 500تومان بازگشــت. برآورد 
می شود روند نزولی قیمت ارز در روزهای آینده شدت 
بیشتری بگیرد.  به گزارش همشهری، قیمت هر دلار 
آمریکا که شیب صعودی زیادی پیدا کرده و در ابتدای 
هفته به 33هزار و 300تومان رسیده بود، در مبادلات 
دیروز با نزول مواجه شد و تا لحظه تنظیم این گزارش 
به محدوده 32هزار و 500تومان عقب نشینی کرد. این 
روند نزولی بعد از آن آغاز شــد که روز یکشنبه 22 
خردادماه علی صالح آبادی، صرافان بزرگ کشور را به 
ساختمان میرداماد فراخواند تا سیاست های جدید 

ارزی را برای آنها تبیین کند.
بلافاصله بعد از این نشســت، بانــک مرکزی اعلام 
کرد صرافی هــا از این  پس مجازند تا ارز اســکناس 
صادرکننــدگان را با نــرخ توافقی، خریــداری و به 
متقاضیان بدون محدودیت ارز بفروشــند. این خبر 
خیلی زود اثر خود را در بازار نمایــان کرد و از همان 
ساعات نخست منجر به کاهش التهاب بازار شد. پیش  
از این، صادرکنندگان می توانســتند ارزهای خود را 
صرفاً به صرافی های عضو بازار متشکل ارزی بفروشند، 
اما با مجــوز جدید بانک مرکــزی کلیه صرافی های 
مجاز، اجازه دارند تا ارزهای صادرکنندگان را با نرخ 
توافقی خریداری کنند. این تصمیم موجب شد هم 
تعداد صرافی های خریدار ارز بیشتر شود و هم تمایل 
صادرکنندگان برای عرضه ارز با قیمت بازار بیشــتر 
شد. علی صالح آبادی، رئیس کل بانک مرکزی دیروز 
در همین رابطه گفت: با هماهنگی و توافقات خوبی که 

انجام شد، مقرر شد عرضه ارز براساس مکانیسم عرضه 
و تقاضا باشد و خوشبختانه با اجرایی شدن تصمیمات 

از دیروز شاهد اثرات خوبی در بازار بودیم.

جزئیات طرح جدید بانک مرکزی
بانک مرکزی از هفته قبل و به دنبال دریافت اختیارات 
ویژه از سوی شورای  عالی هماهنگی قوا مجموعه ای 
از اقدامات را در دستور کار قرار داده است که تاکنون 
آثار خوبی داشته اســت. محور اقدامات سیاستگذار 
پولی، تقویت بازار رسمی در برابر بازارهای غیررسمی 
بوده که در نخستین گام در این زمینه، هفته گذشته 
ساعات کار بازار متشکل ارزی افزایش یافت. حالا اما 
با تدابیر جدید بانک مرکزی قرار شــده است تا کلیه 
صرافی های مجاز ارز اسکناس صادرکنندگان را با نرخ 
توافقی، خریداری و به متقاضیان ارز بدون محدودیت 

بفروشند.
کامران سلطانی زاده، عضو شورای  عالی کانون صرافان 
درباره جزئیات این طرح می گویــد: به جهت اینکه 
صادرکنندگان همواره این دغدغه را داشتند که قیمت 
واقعی ارز را در مورد ارز حاصل از صادراتشان داشته 
باشند و به فروش برســانند، بخشنامه بانک مرکزی 
جذابیتی را برای صادرکننده ایجاد کرده است تا بدون 
دغدغه و با قیمت توافقــی و قیمتی که مدنظر دارد، 
بتواند در صرافی های سراسر کشور ارز خود را به فروش 
برساند. او با اشــاره به اینکه این سیاست ارزی باعث 
شده تا چرخه فروش ارز صادرکننده در صرافی ها و 
چرخه خرید و ارائه آن به مردم تکمیل شود توضیح 
داد: در گذشته مشــکل به گونه ای بود که هموطنان 
نمی توانســتند این ارز را تهیه کنند و حتما نیاز بود 
که مدارک مسافرتی داشته باشند، ولی حالا رفع این 
مشکل باعث شده تا هموطنان چنانچه صادرکننده 
هستند، ارز حاصل از صادرتشــان را در صرافی ها به 

فروش برسانند و چنانچه واردکننده و مصرف کننده 
ارز هستند بتوانند از چرخه رســمی صرافی ها، ارز 
مورد نیاز خود را بخرند. او می افزاید: نکات مثبت این 
مصوبه این است که ما با این مصوبه دیگر شاهد حضور 
مردم برای خرید ارز در مکان ها و فضاهای غیررسمی 
نخواهیم بود و مردم می توانند بدون دغدغه ارز مورد 
نیاز خود را از صرافی های سراسر کشور با قیمت توافقی 
و قیمت روز و لحظه خریداری کنند. این رویه باعث 
می شود تا چرخه عرضه، خرید و تحویل ارز به متقاضی 
تکمیل شود.او ادامه می دهد: این چرخه باعث شده تا 
از روزهای گذشته، صادرکنندگان برای فروش ارز به 
صرافی ها، با یک جذابیت خوب و ویژه ای حضور پیدا 
کنند. در این شرایط حجم زیادی از ارز صادرکننده ها 
درصرافی ها به فروش می رسد و صرافی ها هم این ارز 
را با قیمت توافقــی خرید می کنند. منتهی به جهت 
اینکه حجم عرضه بسیار بالا بوده، همچنان صرافی ها 
شاهد این هستند که مقدار فروش و عرضه ارز کاهش 
پیدا کرده است. به بیان دیگر هموطنان با توجه به این 
امنیت ذهنی که ارز همواره در صرافی ها وجود دارد، 
از خرید ارز عقب نشینی کرده اند و منتظر هستند تا 
قیمت ها باز هم تعدیل شــود و این مسئله هم باعث 

تعدیل قیمت ارز در بازار شده است.

تأیید کارشناسان
کارشناسان بر این باورند که طرح جدید بانک مرکزی 
برای مبادلــه توافقی ارز صادرکننده هــا می تواند از 

التهاب بازار کم کند.
یوسف کاووسی، یک کارشــناس ارزی با بیان اینکه 
صدور مجوز خرید توافقی ارز صادرکنندگان توسط 
صرافی ها از ســوی بانک مرکزی اقدام مثبتی است، 
می گوید: صادرکنندگان پیش از این دســتورالعمل 
مکلف بودند تا 30 درصد از ارز خود را در بازار متشکل 

ارزی به فروش برسانند، قیمت ارز هم در این بازار 25، 
2۶ یا 2۷ هزار تومان بود و از ارز نیمایی هم فقط برای 
کالاهای اساسی استفاده می شد. پس از این تصمیم، 
صادرکننده با قیمت نزدیک بازار، ارز خود را به فروش 
می رســاند و اســکناس بازار هم از این طریق تامین 
می شود. این کارشناس مسائل اقتصادی با بیان اینکه 
نیاز بازار، خیلی عمیق نیســت توضیح می دهد: نیاز 
روزانه بازار ارز حدود ۱5 میلیون دلار است که چنانچه 
در سطح بازار عرضه شود و دستورالعمل جدید بانک 
مرکزی درست به اجرا درآید، بازار از التهاب خواهد 
افتاد. در واقع این بخشنامه بسیار به کاهش قیمت ارز 

کمک خواهد کرد.
حمیدرضا جیهانی، یک کارشــناس اقتصادی دیگر 
در این باره می گوید: با توجه بــه اینکه قیمت روز ارز 
در صرافی ها براساس عرضه و تقاضا و با توجه  به حجم 
ورود اسکناس تعیین می شــود، تصمیم اخیر باعث 
خواهد شد بخش زیادی از صادرکنندگان که می توانند 
ارز حاصل از صادرات خود را در قالب اسکناس به کشور 

وارد کنند، ارز خود را به صرافی ها بدهند.
او ادامه می دهد: بنابراین با توجه  به فاصله زیادی که 
هم اکنون نرخ نیما و ســنا با بازار آزاد دارد، جذابیت 
خوبی برای تجار و صادرکنندگان ایجاد خواهد شد 
که ارز فیزیکی خود را به صرافی ها ارائه کنند. این کار 
موجب افزایش عرضه خواهد شد و به  دنبال آن بخش 
زیادی از تقاضای ســفته بازانه و کاذبی که طی چند 
هفته اخیر در اثر انتظارات تورمی و کنش های سیاسی 
در کشور به وجود آمده بود، کاهش می یابد. به گفته 
او به تبع این اتفاق، فشار روی دلار حواله نیز کاهش 
می یابد و جذابیت انتقال حجم بیشــتری از ارزهای 
حاصل از صادرات به کشــور، بــازار داخل را تعدیل 
خواهد کرد؛ بنابراین تصورم این است که طی روزهای 

آتی با کاهش نرخ دلار مواجه خواهیم شد.

عقب نشینی بازار ارز
به دنبال اقدامات تازه بانک مرکزی از دیروز روند نزولی قیمت دلار آغاز شد

قیمت بالای میوه های فصل در مغازه های سطح شهر بیشتر اقشار را برای خرید با مشکل مواجه کرده است

دشواری های پرکردن سبد میوه
قیمت بالای میوه های تابســتانه حرف جدیدی نیست؛ 

گزارش
طبیعی است که این نوع میوه ها به دلیل نداشتن قابلیت 
انبارشدن و نیاز به ســردخانه، حساسیت بالایی دارند و 
همین عامل قیمت آنها را در مقایسه با میوه های سخت جانی مثل سیب و 
پرتقال بالاتر می برد. اما در یکی دو سال اخیر قیمت میوه های فصل گرما به 
قدری بالا رفته که بخش زیادی از مردم قدرت خرید کیلویی آنها را از دست 
داده اند. در مغازه های میوه فروشی سطح شهر تابلوی قیمت میوه ها رقم های 
بسیار بالایی را نشان می دهد که دیگر نمی توان گفت قیمت های نوبرانه 
است.  مشاهدات میدانی از میوه فروشی های سطح شهر تهران قیمت هایی 
مثل گیلاس کیلویی ۱80هزار تومانی، انجیر ۱35هزار تومانی، زردآلوی 
90هزار تومانی و انگور 85هزار تومانی را نشان می دهد و مردمی که یا از کنار 
سینی این میوه ها بدون خرید می گذرند یا فقط چند »دانه« زردآلو و یک 
»مشت« گیلاس در کیســه های خرید می ریزند. انتخاب بیشتر مردم از 
میوه های تابستانه به سمت هندوانه، خربزه و طالبی رفته که البته آنها هم 
در یک ماه اخیر افزایش قیمت داشته اند. هر کیلو خربزه و طالبی به ۱9هزار 
تومان رسیده در حالی  که قیمت این میوه ها در ابتدای فصل عرضه نهایتا 
کیلویی ۱5هزار تومان بود. هندوانه هنوز با قیمت کیلویی ۱۱هزار تومان 
ارزان ترین میوه محسوب می شــود اما باید برای خرید یک عدد هندوانه 
متوسط حداقل ۶0هزار تومان هزینه کرد. هلو و شلیل و آلبالو هم که هنوز 
هیچ جا ارزان تر از ۶0هزار تومان عرضه نشــده اند. این در حالی است که 
قیمت عمده فروشی میوه در میادین اصلی نشان می دهد نرخ های کنونی 
در خرده فروشی ها زیادی بالاســت و کاهش این شکاف قیمت نظارتی 

دقیق تر را می طلبد.

قیمت گیلاس می شکند
گیلاس هم اکنون گران ترین نوبرانه فصل است. قیمت این میوه پرطرفدار 
در ارزان فروش ترین مغازه های سطح شهر هم از ۱50هزار تومان پایین تر 
نیست، اما به گفته رئیس اتحادیه بارفروشان میادین میوه و تره بار تهران 
قیمت این میوه از دیروز پایین آمده است. مصطفی دارایی نژاد در گفت وگو 
با همشهری درباره وضعیت عرضه و قیمت میوه های فصل گفت: هم اکنون 

گیلاس، آلبالو، زردآلو، شلیل و هلو همه به وفور در دسترس است و به ویژه 
درباره گیلاس محصول لواسان، ارومیه، مشهد و فیروزکوه به بازار رسیده که 
باعث شده قیمت عمده فروشی روز سه شنبه از ۱00هزار تومان به ۶0هزار 
تومان کاهش یابد.  به گفته او گیلاس تکدانه با قیمت کیلویی ۶0هزار تومان 
و گیلاس معمولی با قیمت 30هزار تومان به فروش رفت که با احتساب 
35درصد سود خرده فروشی، باید قیمت این محصول در مغازه های سطح 
شهر به زیر ۱00هزار تومان کاهش یابد. دارایی نژاد درباره جزئیات قیمت 
دیگر میوه های فصل نیز گفت: روز سه شنبه آلبالو از ۱5 تا 30هزار تومان، 
زردآلوی ممتاز 50هزارتومان و زردآلوی معمولی تا 20هزار تومان، هلو از 8 
تا 20هزار تومان برای هلوی ممتاز و شلیل سوپر درجه یک از 50 تا ۶0هزار 
تومان در عمده فروشی قیمت داشته است.  رئیس اتحادیه بارفروشان میوه 
و تره بار تهران درباره نوسان قیمت طالبی و خربزه نیز به عرضه بیشتر این 
میوه ها از مناطق مختلف کشور اشاره کرد و افزود: الان طالبی از 8 تا ۱2هزار 
تومان در میدان فروخته شــده، اما طالبی کاشان و برخی مناطق دیگر تا 
زمانی که طالبی ساوه به بازار بیاید پاســخگوی بازار است اما خربزه بذر 
مشهدی هنوز از مشهد به دست نیامده و هم اکنون از شیراز تامین می شود 

که با رسیدن محصول مشهد قیمت هم پایین تر می آید.

صادرات؛ دلیل 40هزار تومانی شدن فلفل سبز
اما میوه ها تنها محصولاتی نیستند که افزایش قیمت داشته اند. اخیرا بعضی 
از محصولات جالیزی مثل گوجه، بادمجان، سیب زمینی و فلفل دلمه هم 
بر قیمتشان افزوده شده که درباره این مورد آخر یعنی فلفل دلمه قیمت 
در مغازه ها تا 39هزار تومان هم بالا رفته است. رئیس اتحادیه بارفروشان 
میوه و تره بار تهران درباره قیمت بالای فلفل دلمه سبز گفت: فلفل دلمه 
موجود در بازار از نوع گلخانه ای اســت و به همین دلیل قیمت آن برای 
مصرف کننده بالاتر ازانواع معمولی اســت، اما بخشی از این گرانی هم به 
صادرات 50 تا ۶0درصدی این محصول برمی گردد؛ هم اکنون فلفل درجه 
یک درب گلخانه کیلویی 30 تا 35هزار تومــان برای صادرات خریداری 
می شود.  با این حال  دارایی نژاد از کاهش قیمت این محصول با عرضه فلفل 
غیرگلخانه ای اکثر نقاطی که کشت زمینی این محصول را دارند، خبر داد و 

افزود: از هفته آینده فلفل مناطقی مثل جلفا، اصفهان، یزد و ورامین به دست 
می آید و قیمت  این محصول کاهش خواهد داشت. گوجه و بادمجان هم از 
دیگر محصولات جالیزی بودند که در ماه های گذشته قیمت نسبتا بالایی 
داشتند. دارایی نژاد، قیمت بالای بادمجان در میوه فروشی های سطح شهر 
را تنها مربوط به بعضی از ارقام این محصول دانست و گفت: بادمجان انواع 
مختلفی دارد اما در میدان اصلی تره بار تهران این محصول بین کیلویی 9 تا 
۱5هزار تومان به فروش می رسد که بادمجان قلمی بالاترین قیمت یعنی 
۱5هزار تومان را دارد و اگر در خرده فروشی ها بالاتر از 20هزار تومان فروخته 

می شود باید دلیل آن را در جای دیگری جست وجو کرد.

 گوجه بالای 14هزار تومان گرانفروشی است 
در زمینه گوجه هیچ مشــکل و کمبودی وجود ندارد. گوجه کازرون در 
حال عرضه به بازار اســت، از اول تیرماه هم گوجه ورامین به بازار می آید 
و از 20تیرماه نیز محصول دشــت قزوین در تهران عرضه خواهد شد که 
از آنجایی کــه همگی زمینی و غیرگلخانه ای هســتند، عرضه انبوه این 
محصولات قیمت را تا حدودی کاهش خواهــد داد. به گفته دارایی نژاد، 
گوجه درجه2 روز سه شــنبه در میــدان اصلی میوه و تره بــار تهران به 
کارخانه های رب سازی با قیمت 5 تا 5.۱00تومان فروخته شده، گوجه 
معمولی ۷هزار تومان و گوجه درجه یک با قیمت ۱0هزار تومان به فروش 
رسیده که با احتساب با 35درصد افزایش قیمت خرده فروشی، گوجه در 
مغازه های سطح شهر باید نهایتا ۱3.500 تا ۱4هزار تومان قیمت بخورد، 
نه ۱8هزار تومانی که امروز در بعضی از مغازه ها شــاهد آن هستیم. در 
میادین میوه و تره بار سطح شهر تهران قیمت هر کیلو فلفل دلمه 33 تا 
35هزار تومان، کدو 20هزار تومان، بادمجان 2۷هزار تومان، سیب زمینی 
۱8هزار و 900تومان، پیاز ۱۱هزار تومان، گوجه فرنگی ۱۷هزار و 900 تا 
۱8هزار تومان، زردآلو 99هزار تومان، شلیل 95هزار تومان، جانا ۱9هزار 
تومان، موز 3۷هزار تومان، خیار ۱5 تا ۱۶هزار تومان، پرتقال ۱9 تا 24هزار 
تومان، گیلاس ۱59هزار تومان، آلبالو 50هزار تومان، انگور 89هزار تومان، 
کاهو ۱4هزار تومان، توت فرنگی 85 تا 88هزار تومان، هلو ۶0 تا ۷0هزار 

تومان و طالبی 22هزار تومان است.

نوسان قیمت مرغ تنظیم بازاری 
قیمت مرغ کامل در میادین از روز دوشنبه افزایش یافت. به 
گزارش همشهری، هر کیلو مرغ تنظیم بازاری که تا روز شنبه 
کیلویی 4۱.590 تومان به فروش می رسید از روز دوشنبه 
با ۶.300 تومان افزایش به کیلویی 4۷.890 تومان رســید. 
در هفته های اخیر قیمت دولتی مرغ در میادین تغییراتی در 
حدود ۷ هزار تومان را تجربه کرده و بین کیلویی 40 تا 4۷ 
هزار تومان نوسان داشته است. بر اساس این گزارش تغییر 
قیمت تنها مربوط به مرغ تنظیم بازاری بوده و بسته بندی ها 

همچنان با قیمت های پیشین عرضه می شوند.

ران مرغ
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روند شاخص  كل بورس تهران در روز گذشته
ارقام به هزار واحد

شاخص کل بورس تهران در مبادلات دیروز 2هزار و 
619واحد، معادل 0.17درصد رشد کرد و به یک میلیون 
و 574هزار و 65واحد رسید. شاخص کل هم وزن نیز با 

770واحد رشد به 429هزار و 930واحد رسید.

در مبادلات دیروز بازارسرمایه، قیمت سهام 
240شرکت رشد و 354شرکت کاهش یافت. 

قیمت سهام 16شرکت هم تغییری نکرد.

ارقام به درصد
تراز صعود و نزول در بازار سهام

ترکیب دیروز معاملات بازار سهام

در مبادلات روز گذشته سهامداران حقیقی 3هزار و 
570میلیارد تومان سهام خریدند اما در مقابل حجم 

فروش سهامداران حقیقی به 3هزار و 881میلیارد تومان 
رسید. این به معنای آن است که سهامداران حقیقی دیروز 

311میلیارد تومان نقدینگی از بازار سهام خارج کردند.

ارزش بازار سهام

ارزش کل ســهام شــرکت های حاضــر در بــورس و فرابــورس 
در مبــادلات دیــروز 14هــزار میلیــارد تومــان رشــد کــرد و به 
7442هــزار میلیــارد تومان رســید. ایــن به معنای آن اســت 
که ارزش دلاری کل بازار ســهام ایران با توجــه به قیمت روز 
گذشته هر دلار آمریکا در بازار تهران که در محدوده 32هزار 
و 500تومان دادوستد شد، هم اکنون معادل 228میلیارد و 

980میلیون دلار است.
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ارقام به هزارمیلیاردتومان

ارزش معاملات بازار سرمایه

در مبــادلات دیــروز 12هــزار و 524میلیارد تومــان اوراق 
بهادار در بازار ســرمایه دادوســتد شــد که از ایــن میزان 
4هــزار و 733میلیارد تومــان به معاملات خرد ســهام و 
بقیه به اوراق بدهی و معاملات عمده اختصاص یافت. 
این ارقام نشان می دهد که ارزش کل معاملات خرد در 
دادو ســتد های روز گذشــته 544میلیارد تومان معادل 

10.3درصد نزول کرده است.

ارقام به درصد  کل معاملات  معاملات خرد

صعود
نزول

بدون تغییر

3

27

58
39

73

مغز ران

بال کبابی

ساق

شنیتسل 
سینه

سینه مرغ

فیله ران و سینه

تغییرات قیمت دستمال کاغذی
قیمت انواع دستمال کاغذی  جعبه ای در یک ماه 
اخیر با افزایش همراه بوده است. هم اکنون قیمت 
هر جعبه ۱00 تا ۱50برگی دســتمال کاغذی 
به ویــژه در طرح های لوکس از 25هــزار تومان 
فراتر رفته و در بعضی برندهــا به 38هزار تومان 
رسیده اســت. انواع اقتصادی نیز افزایش قیمت 
داشــته اند. میانگین قیمت هر بســته دستمال 
کاغذی ۱50برگ سال گذشته ۱۱هزار تومان بود.

قیمت ها به تومان

320.300لایه- 300برگگل پر

222.500لایه- 150برگپاپیا

215.100لایه-150برگگلرنگ

322.500لایه- 100برگپاپیا

317.500لایه- 100برگتنو

218.000لایه- 150برگسافتلن

320.800لایه- 100برگنانسی

218.500لایه- 300برگپریستیو

سوپرمارکت

چهره ها

احسان خاندوزی
 وزیر اقتصاد

در رگولاتــوری و تنظیم گــری نقــش 
امانی بانک ها، ســال ها بود که اتفاقی 
نیفتــاده بــود. مــن از مدیرعامــل بانک 
ملــی خواســتم و آنهــا در حــال بازنگری 

هستند.
البتــه ایــن جریــان نه فقــط بــرای بانک 
ملــی، بلکــه بــرای شــورای هماهنگــی 
بانک های دولتی باید رخ دهد که زمینه 
را برای ســال های آینده ایجاد کنــد تا از 
این تهدیدی که هزینــه زا بوده به مثابه 

اصلاح سیستم بانکی استفاده شود.

مجید عشقی
 رئیس سازمان بورس

 تمهیدات خوبــی درخصــوص پذیرش 
ســهام شــرکت های دانش بنیــان در 
بــورس اتخــاذ شــده اســت. ســازمان 
بورس به دنبال این است تا شرکت های 
دانش بنیان ایفاکننده نقش مؤثرتری 
در بــازار ســرمایه باشــند. همچنیــن 
ســازمان بــورس در تــلاش اســت تــا در 
افزایــش تأمیــن مالــی ایــن شــرکت ها 
نقش بیشتری را بر عهده داشته باشد.  

    بازار لوازم خانگی کشش افزایش قیمت ندارد
دبیر انجمن صنایع لــوازم خانگی ایران از درخواســت افزایش 
قیمت لوازم خانگی از ســازمان حمایت خبر داد و گفت که بازار 
کشش افزایش قیمت ندارد و تولیدکنندگان هم از افزایش قیمت 
استقبال نمی کنند، اما باید توان ادامه فعالیت هم داشته باشند. 
عباس هاشمی افزود: در بازار لوازم خانگی شاهد رکود هستیم و 
فروشندگان برخی کالاهای خود را به طور مدت دار می فروشند. 
در اصل واحدها هم از افزایش قیمت استقبال نمی کنند، چرا که 

بازار کشش ندارد.

    سیمان دوباره اوج گرفت
محدودیت های ایجاد شده برای برق کارخانه های فولاد و سیمان 
منجر به گران شدن این کالاها در بازار شده؛ به نحوی که قیمت 
سیمان در خرده فروشی ها از حدود پاکتی 50 هزار تومان به ۶5 
هزار تومان و در مناطقی تا 90 هزار تومان رسیده است. عبدالرضا 
شیخان، دبیر انجمن صنفی کارفرمایان صنعت سیمان، گفت: 
نصف شدن میزان برق تخصیصی به تولیدکنندگان برای امسال، 
سبب خواهد شد که کارخانه های سیمان نتوانند تولید خود را ادامه 
دهند و تولید کلینکر آنها که برای فعالیت کوره نیاز به برق دارد، 

متوقف خواهد شد.

    مرغداران رغبتی برای جوجه ریزی ندارند
رئیــس انجمن پرورش دهندگان مرغ گوشــتی گفــت: در ماه 
۱30میلیون جوجه تولید و وارد سالن های تولیدی می شود و در 
سال حدود 2میلیون و 300هزار تن مرغ گوشتی تولید  اما روزانه 
حجم تولید کمتر می شود. محمد یوســفی افزود: مرغ ۶0هزار 
تومان کیلویی 45هزار تومان، جوجــه یک روزه ۱0هزار تومانی 
3هزار تومان و تخم مرغ کیلویی 40تومان به کیلویی 30تومان 
عرضه می شود؛ وقتی این اقلام زیر قیمت تمام شده در بازار عرضه 
 می شوند طبیعی اســت که تولیدکنندگان انگیزه ای برای ادامه

روند تولید نداشته باشند.
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داستان کارلوس
واکنش ها به شکســت در مقابــل الجزایر در 
یک مســابقه تدارکاتی، آنقدر اغراق شــده به 
نظر می رســند که انگار دنیا بــرای تیم ملی 
با این باخت به آخر رســیده و تیم ملی دیگر 
شانسی برای حضور در جام جهانی ندارد. ظاهرا 
بســیاری از تعقیب کنندگان فوتبال در ایران 
نمی دانند که اساسا کارکرد نبردهای تدارکاتی، 
نشان دادن ضعف های تیم ملی و برجسته سازی 
آنهاست و باخت در چنین مسابقه هایی هرگز 
نمی تواند یک فاجعه بزرگ تلقی شود. همین 
حالا هم تیم ملــی عربســتان در دیدارهای 
تدارکاتی آخرین اردوي خود شکست خورده 
و ناقوس مرگ در این کشور برای تیم ملی به 
صدا درنیامده است! البته که هواداران تیم ملی 
هم بیشتر از نتیجه، نگران »روند« رسیدن به 
این نتیجه هستند اما چطور می شود باور داشت 
که تغییر روی نیمکت تیم ملی، همه مشکلات 
را برطرف می کند؟ آیا اگر سرمربی برود و همه 
مدیران فدراسیون در سمت شان بمانند، مشکل 
برگزاری دیدارهای دوستانه حل خواهد شد؟ 
آیا همه ضعف های ساختاری فوتبال ایران با این 
تغییر پوشش داده می شوند؟ رفتن به سراغ یک 
»مربی بزرگ« همیشه تصمیم خوبی است اما 
آیا آن مربی بزرگ، نبایــد حداقل هایی برای 
نتیجه گرفتن در فوتبال داشــته باشــد؟ این 
روزهــا زمزمه های زیادی در مورد بازگشــت 
دوباره کی روش بــه فوتبال ایــران به گوش 
می رسد و دوستان سرمربی سابق تیم ملی هم 
دائما خبرهایی در این مورد منتشر می کنند. 
کی روش به لحاظ فنی یکی از بهترین مربیان 
تیم ملی در همه ادوار به شمار می رود اما سؤال 
بزرگ اینجاست که آیا در شرایط فعلی، اساسا 
امکان کار کردن با این مربی برای برداشتن یک 

قدم رو به جلو وجود خواهد داشت؟
کارلوس کــی روش بدون تردید در فهرســت 
بزرگ تریــن مربیانی قرار دارد کــه به فوتبال 
ایران قدم گذاشــته اند. یک تئوریسین دفاعی 
بی مانند که استاد چیدن تاکتیک ها برای گل 
نخوردن در فوتبال و چهره ای بســیار توانمند 
بــرای انتخــاب پازل های تاکتیکــی تدافعی 
به حساب می آید. او 8 ســال در فوتبال ایران 
کار کرده و به شــناخت کاملــی از این فوتبال 
رســیده اســت. کی روش همچنین نخستین 
سرمربی تاریخ تیم ملی به شمار می رود که با 
این تیم در 2 دوره مختلف جام جهانی حاضر 
بوده و نتایج نســبتا خوبی هم به دست آورده 
است. خیلی از بازیکنان فعلی تیم نیز نخستین 
حضورشــان در تیم ملی را در دوران کی روش 
تجربه کردنــد. نفراتی مثل ســردار آزمون و 
مهدی طارمی نخســتین بار زیرنظر این مربی 
به تیم ملی دعوت شــدند. همه این حقایق اما 
برای انتخاب »دوباره« این مربی برای هدایت 
تیم ملی کافی به نظر نمی رســند. مرور ساده 
رفتارهای او در آخرین سال های سرمربیگری 
تیم ملی، نشان می دهد که انتخاب مرد پرتغالی 
در این مقطع یک ریســک دیوانه وار برای این 
تیم خواهد بود. مردی مثل کی روش، به هیچ 
وجه شرایط فعلی تیم و نحوه اداره فدراسیون 
را برنمی تابد و ساده انگارانه است که تصور کنیم 
او با تشر زدن به فدراسیونی ها، همه مشکلات 
را کنار خواهد زد. تیم کی روش برای حضور در 
جام جهانی روســیه، »10 مسابقه« تدارکاتی 
برنامه ریزی شده در تقویم داشت. چطور می توان 
شرایط این تیم را با شرایط تیمی مقایسه کرد 
که در فاصله چند ماه به برگزاری جام جهانی، 
با همه تلاش و توان فقط موفق شــده در یک 
مسابقه دوســتانه حاضر شود؟ مشکلات مالی 
فدراســیون فوتبال نیز بســیار جدی به نظر 
می رسند و کی روش هرگز مربی ارزانی نبوده 
اســت. او بارها نشــان داده که ایــن حجم از 
بی نظمی را تحمل نمی کند و حتی درصورت 
بازگشــت به فوتبال ایران، این احتمال وجود 
دارد که در واکنش به دستمزدهای معوقه، تیم 
ملی را قبل از رسیدن به جام جهانی رها کند. 
او خط قرمزهای پرشــماری در مربیگری دارد 
که فدراسیون فعلی از تک  تک شان عبور کرده 
است. انتخاب دوباره کی روش، فقط تنش ها را به 
اوج می رساند، چنددستگی را در فضای اطراف 
تیم ملی تقویت می کنــد، چالش های بزرگی 
برای فدراســیون به وجود مي آورد و همه  چیز 
را به هم می ریزد. حتــی به فرض اینکه چنین 
مشکلاتی بر سر راه نباشند، نمی توان مطمئن 
بود که کی روش با تیم ملی بهترین نتایج را در 
جام جهانی به دست خواهد آورد. چرا که او بعد 
از ترک فوتبال ایران، در کلمبیا و مصر شکست 
خورده و هر دو موقعیت را با برکناری به پایان 

رسانده است.
شــرایط تیم ملی اصلا »طبیعی« نیست و تا 
زمانی که این حقیقت درک نشود، چیزی در 
این تیم تغییر نخواهد کــرد. کاش نهادهایی 
مثل وزارت ورزش که طبق شنیده ها به دنبال 
بازگرداندن کی روش هستند، به جای احساس 
مسئولیت در تعیین سرمربی تیم ملی، به دنبال 
فراهــم آوردن امکانــات اولیــه و هماهنگی 
برگزاری دیدارهای دوســتانه بــرای این تیم 
بودند. وضعیت امروز، حق تیمی نیست که در 
اوج اقتدار، خودش را به جام جهانی رســانده 
است. این حق تیمی نیست که توانست خودش 
را به عنوان یکی از نخستین صعودکننده ها به 
جام جهانی قطر معرفــی کند. امضای قرارداد 
دوباره با کی روش، بازی با سرنوشت تیم ملی 
خواهد بود. تیمی که در ماه هــای منتهی به 
جام جهانی به آرامش نیــاز دارد اما با این کار، 
خودش را در معرض یک تنــش پایان ناپذیر 

خواهد دید.
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ادا بازی
امیر عابدزاده دروازه بان بدی نیست، البته اگر 

در جلد پدرش احمد فرو نرود و بیش از حد 
رفتارهای پدرش را تقلید نکند

20

بازی های دوستانه خیلی کمی داریم و 
کنعانی زادگان همان ها را هم به دلیل 

مسائل انضباطی از دست می دهد

از پیش بازنده نیستممحرومیت مخرب
علیرضا کریمی، برنده 3مدال جهانی 

دوباره به وزن 86کیلو برگشته و رقیب 
حسن یزدانی شده است

18

 روز مانده تا 
جام جهانی

برنامه بازی

آمریکا 

ایران
21:30

ایران 

برزیل
18:00

کانادا 

ایران
15:00

لیگ ملت های والیبال

پنج شنبه 2 تیر 1401

جمعه 3 تیر 1401

شنبه  4 تیر 1401

ایران

لهستان
22:30

سه شنبه  14 تیر 1401

ایران

ایتالیا
16:30

پنج شنبه  16 تیر 1401

ایران

اسلوونی
19:30

جمعه  17 تیر 1401

صربستان

ایران
19:30

شنبه  18 تیر 1401

ایران  

بلغارستان
04:30

سه شنبه 31 خرداد 1401

ولز

ایران
13:30

ایران 

آمریکا
18:00

جمعه 4 آذر 1401

سه شنبه 8 آذر 1401

انگلیس

ایران
16:30

دوشنبه 30 آبان 1401
B جام جهانی- گروه

سنگال

هلند
13:30

دوشنبه 30 آبان 1401
جام  جهانی- افتتاحیه

کی روشی
شوخی

بحث بازگشت كي روش به تيم ملي داغ شده اما آيا فضاي فعلي فوتبال ايران 
با يك فدراسيون بي رئيس و بي امكانات، آمادگي حضور اين مربي را دارد؟
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مجیدی، جلوتر از استقلال

به بزرگی خودتان ببخشید

خدا رحم کرد

فرهاد مجیــدی که انــگار کارهای 
جدایی اش از اســتقلال را خیلی 
پیش از اینها انجــام داده بود، در 
نقل وانتقالات هم سریع تر از باشگاه 
سابقش وارد عمل شد. رسانه های 
اماراتی خبر داده اند کــه الاتحادکلبا با 
یک بازیكن اهل اسلواکی به نام »فلیپ کیس« به توافق رسیده 
است. او در پست مهاجم بازی می کند و نخستین خرید تابستانی 
الاتحاد خواهد بود. این اتفاق در حالی رخ می دهد که باشــگاه 
استقلال دست کم تا لحظه تنظیم این مطلب حتی سرمربی اش 
را هم نمی شناخت و طبیعتا در بازار نقل وانتقالات نیز فعالیت 
خاصی انجام نداده بود. حقیقت آن است که مجیدی بدجوری 
اســتقلال را رها کرد و اگر این تیم به مشكل بخورد، نمی توان 
نقش فرهاد را در آن نادیده گرفت. همین حالا هم بسیاری از 

هواداران استقلال نسبت به رفتار مجیدی موضع منفی دارند.

انگار اگر یحیی گل محمدی فقط یک 
روز غر نزند، صبحش شب نمی شود 
و آرام نمی گیــرد. درحالی کــه 
پرسپولیسی ها به بازار نقل وانتقالات 
شبیخون زده اند و قبل از اینكه رقبا 
چشم باز کنند هر کسی را می خواستند 
جذب کردند، سرمربی سرخپوشان گفته: »نقل وانتقالات را با 
شتاب خوبی شروع کردیم، اما متأسفانه بعدا کار متوقف شد.« 
کاش یک نفر به یحیی توضیح بدهــد جذب بازیكن یک آیین 
روزمره در باشگاه های مختلف دنیا نیست. یعنی مثلا اینطوری 
نیست که مدیر باشگاه یک پیراهن روی میز انداخته باشد، روزی 
3 نفر داخل شوند، با آنها قرارداد ببندد و عكس بگیرد. باشگاه ها 
اول فصل بازیكنان مورد نیازشان را جذب می کنند. پرسپولیس 
طوفانی وارد بازار شــد و همان ابتدا نیمی از راه را رفت. قرص 

سرماخوردگی نیست که هر چند ساعت یک بار بیندازی بالا!

باخت تیم ملــی به الجزایــر رکورد 
اســتفاده از عكس هــای کارلوس 
کی روش در تاریــخ مطبوعات و 
همینطور فضای مجازی را شكست. 
هر جا را باز می کــردی یک تصویر 
دلربا از ســرمربی پرتغالی پیشین تیم 
ملی می دیــدی. خیلی ها توصیه کرده اند بــرای جلوگیری از 
آبروریزی در جام جهانی او دوباره سرمربی تیم ملی شود. یک 
روزنامه هم کنار عكسش نوشت: »یاد جشن هایی که با تو گرفتیم 
بخیر.« جشن تولد بازیكنان را می گویند، چون یادمان نیست 
غیراز صعود به جام جهانی که الان هم اتفاق افتاده، دســتاورد 
دیگری در آن دوران داشته باشیم. البته بحث بر سر مفید بودن 
یا نبودن کی روش نیست؛ موضوع تصویر اغراق آمیزی است که از 
او ساخته شده. خدا رحم کرد کی روش در کلمبیا و مصر نتیجه 

نگرفت، وگرنه معلوم نیست یک عده چه کار می کردند!

13روز از پایان لیگ برتر ایران گذشــته 
و سایت متریكا طی سلســله مطالبی در 
حال معرفی تیم منتخب فصل گذشــته 
است. طبق نمرات این سایت، 4بازیكن از 
استقلال و 2بازیكن از سپاهان در تیم منتخب حضور دارند و 5سهمیه 
باقیمانده هم به 5تیم پرســپولیس، گل گهر، فولاد، مس رفسنجان و 
تراکتور رسیده است. دروازه بان منتخب برای این تیم محمدرضا اخباری 
است که فصل گذشته چهره موفقی در دروازه تراکتور داشت و شاید اگر 
نمایش خیره کننده این دروازه بان نبود، تراکتور در موقعیتی پایین تر در 
جدول قرار می گرفت. اخباری طی 30هفته 23بار در دروازه تراکتور قرار 
گرفت و فقط 10بار کلین شیت کرد اما بیشــترین متوسط مهار در هر 
بازی را داشــت و با نمره متریكا 7.20بالاتر از حسینی و فروزان بهترین 

دروازه بان فصل شد.

رقابت بــرای قرار گرفتن در پســت دفاع 
راســت تیم منتخب، رقابت سختی بود. 
پســتی که بازیكنان آماده ای نظیر صالح 
حردانی، رامین رضاییان و... در آن حاضر 
بودند ولی در پایان دفاع راســت ســپاهان، دانیال اسماعیلی فر به تیم 
منتخب راه یافت. این بازیكن در بهترین فصل بازیگری خود از نظر آمار 
تأثیرگذاری روی گل ها به آمار 5گل و 6پاس گل رسید و به این ترتیب در 
11گل تیمش مؤثر بود. نمره اسماعیلی فر در پایان فصل 7.26 بود که او را 
در رتبه سوم کل بازیكنان و رتبه اول مدافعان راست قرار داد. در دفاع چپ 
هم بازیكن منتخب متریكا در لیگ بیست ویكم از سپاهان می آید. امید 
نورافكن با کسب نمره 7.27 هم دومین بازیكن برتر فصل شد و هم بالاتر 

از سایر مدافعان چپ، در ترکیب تیم منتخب فصل قرار گرفت.

اما ترکیب تیم منتخب فصل در دفاع میانی 
با زوجی متشكل از مدافعان استقلال و فولاد 
بسته شده است. سیاوش یزدانی با وجود 
اینكه در میانه های نیم فصل دوم مجبور به 
خروج از جمع بازیكنان لیگ شد اما طی همان 17مسابقه ای که انجام داده 
بود با کسب نمره 7.11 شرایط حضور در تیم منتخب فصل را به دست آورد. 
زوج سیاوش در دفاع میانی عارف آقاسی است که از قضا او هم در نیم فصل 
اول بازیكن استقلال بود اما در پنجره زمستانی به فولاد برگشت و توانست 
با تعداد بازی بیشتر، امتیازات خوبی از سایت متریكا کسب کند. آقاسی در 
دور رفت فقط 7بار در ترکیب اصلی قرار گرفت اما در دور برگشت این تعداد 
را به 20بازی رساند و در مجموع مثل سیاوش یزدانی به نمره7.11 رسید.

مشكلات تیم ملی یكی، دو تا نیست. در بازی دوستانه با الجزایر 
یكی از معضلاتــی که خیلی به چشــم آمد تزلزل در ســاختار 
دفاعی بود. توپ های زیادی از مدافعان ما رد شــد و 2اشــتباه 
واضح خودمان، هــر 2 گل تیم حریف را ســاخت. این اتفاق در 
شرایطی رخ می داد که هیچ یک از 2 مدافع میانی اصلی تیم ملی 
در این مسابقه حضور نداشتند؛ شــجاع خلیل زاده مصدوم بود و 
محمدحسین کنعانی زادگان هم محرومیت عجیب و غریبش را 
پشت سر می گذارد. کنعانی که جزو معتمدترین بازیكنان دراگان 
اسكوچیچ به شمار می آید، بعد از آن ماجرای فایل صوتی 2جلسه 
محروم شد. ابتدا قرار بود این محرومیت در مسابقات رسمی باشد، 

اما بعدا به بازی های دوستانه تغییر یافت.
شــاید آن زمان هیچ کس تصور نمی کرد ترتیب دادن ساده ترین 
مسابقات دوســتانه برای تیم ملی ایران تبدیل به یک رنج بزرگ 

شــود، اما حالا این اتفاق رخ داده اســت. ما از 
4 فیفادی خــرداد فقط در یكی بــا الجزایر بازی 

کردیم که در همــان هم کنعانی حضور نداشــت. 
حالا کلا تا پیش از جام جهانی فقط 2بازی دوســتانه 
دیگر پیش روی تیم ملی کشورمان است که با توجه 
به حكم کمیته انضباطی، کنعانی یكی از آنها را هم از 
دست خواهد داد. بنابراین درحالی که ما نیاز حیاتی 
به محک خوردن مدافعان اصلی مان داریم، داستان 

آن محرومیــت کذایی حســابی کار را ســخت و 
پیچیده کرده اســت. در شــرایط فعلی کنعانی و 
شجاع خلیل زاده پیش از جام جهانی حداکثر در 

یک بازی می توانند کنار هم به میدان بروند که این 
واقعا ناکافی است.

نكته بازی

متريكاآماربازی

محرومیت مخرب
بازی های دوستانه خیلی کمی داریم و کنعانی زادگان همان ها را هم از دست می دهد

برندگانوبازندگانبازگشتکیروش
بررسی یک شایعه داغ؛ حضور دوباره کارلوس در ایران، به سود و زیان کدام بازیکنان است؟
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منهای فوتبال
حذف صابر 

مسابقات ایران در هفته دوم لیگ جهانی در صوفیه 
بلغارستان برگزار می شود و تیم ملی والیبال ایران 
با 2 تغییر اجباری به صوفیه می رود. بهروز عطایی 
ســرمربی تیم ملی قبل از اینكه تیــم از برزیلیا به 
سمت صوفیه حرکت کند، 2 بازیكن را راهی تهران 
کرد. رضا عابدینی که در شــروع هفته اول مصدوم 
شــد و مشخص نیســت وضعیت آســیب دیدگی 
او چقدر جدی اســت و درمانش چــه مدت طول 
می کشد. اما نفر دومی که هفته دوم لیگ را از دست 
داد، صابر کاظمی است. صابر که سال پیش به عنوان 
ستاره والیبال ایران و تیم ملی معرفی شده بود، به 
دلایل فنی به تهران برمی گردد. در بازی های هفته 
اول صابر به عنوان بازیكــن ذخیره به میدان رفت و 
هر بار که به او فرصت داده شــد، به نظر می رسید 
میل چندانی به بازی ندارد. با بازگشت این دو، بردیا 
سعادت و امیررضا ســرلک به تیم اضافه شده اند. 
ایران در هفته دوم با تیم های آمریكا، بلغارســتان، 

برزیل و کانادا بازی دارد.

 وزنه برداری
منتظر وزیر

همانطور که پیش بینی می شد وزنه برداران معترض 
حاضر نشــدند به اردوی تیم ملــی بازگردند. طی 
هفته های گذشته 15وزنه بردار تیم ملی در اعتراض 
به شرایط اردو، نبود مكمل و فیزیوتراپ و ماساژور، 
شــرایط بد تغذیه و بی احترامی هایی که مسئولان 
فدراســیون به آنها کرده بودند، اردوی تیم ملی را 
ترک کردند. بعد از این اتفاق محمدحسین برخواه، 
ســرمربی تیم هم برکنار شــد. 2 روز پیش سعید 
علی حسینی، ســرمربی جدید تیم ملی نفراتی را 
به اردو دعوت کرد اما بیشــتر این نفرات که همان 
معترضین بودند، حاضر نشــدند به اردو بروند. آنها 
در بیانیــه ای جدید اعلام کرده اند که فدراســیون 
هیچ تلاشی برای تغییر شرایط انجام نداده است و 
امكان بازگشت آنها به اردو وجود ندارد. وزنه برداران 
تأکید کرده اند که تلاششــان را برای رســیدن به 
حداقل امكانات انجام می دهند. بیانیه  وزنه برداران 
با انتقاد از وزیر ورزش به پایان رسیده است. حمید 
سجادی روزهای گذشته هیچ واکنشی به اتفاقات 
وزنه برداری نداشته اســت و وزنه برداران به همین 
دلیل از او دلگیر هســتند: »به نظر می رســد برای 
رسیدگی به اوضاع نابســامان وزنه برداری فرصت 
نداشتند و شاید از دیدگاه ایشان مسئله وزنه برداری 
و اتفاقات اخیر ملی پوشــان اهمیتــی ندارد. حال 
وزنه برداری بد است و اگر به داد این رشته نرسید، 
به زودی یک نسل نابود می شــود.« وزنه برداران از 

وزیر خواسته اند در حق این رشته پدری کند.

مهماندوست به ايران 
برمی  گردد؟

رضا مهماندوست از سرمربیگري تیم ملي آذربایجان 
اســتعفا داد. مهماندوســت که یكي از موفق ترین 
مربیان در تاریخ تیم ملــي تكواندو ایران بود بعد از 
این که با فدراسیون محمد پولادگر به مشكل خورد، 
از ایران رفت و سرمربي آذربایجان شد. با حضور او 
در این کشور بعضي از تكواندوکاران ایراني که جایي 
در تیم ملي نداشــتند با گرفتن تابعیت آذربایجان 
با تیم ملي این کشــور در مسابقات شرکت کردند. 
بعد از کنار رفتن پولادگر و به ریاســت رســیدن 
هادي ســاعي در فدراســیون، احتمال بازگشت 
مهماندوست به ایران و حضور او در تیم ملي مطرح 
شد. اما مهماندوست با آذربایجان قرارداد داشت و 
خبر بازگشت او به تیم ملي خیلي زود تكذیب شد. 
با انتخاب بیژن مقانلو به عنوان ســرمربي تیم ملي 
داســتان تیم ملي و مهاندوست هم به پایان رسید. 
اما دیروز خبر رســید که مهماندوست استعفا داده 
است. بي توجهي مسئولان آذربایجان به تكواندو و 
شرایط مالي دلیل کناره گیري مهماندوست است اما 
چرا بعد از 7سال این مشكلات براي او پررنگ شده 
است؟ آیا قرار است او با فدراسیون ایران و تیم ملي 

همكاري داشته باشد؟

لیگ برتر ايران)جام خلیج فارس( -فصل بیست ويكم
امتیاز تفاضل گل گل خورد ه گل زد ه باخت مساوی برد  بازی ها تیم رتبه

39102968-301911استقلال1

30189344212363پرسپولیس2

30168643212256سپاهان3
30131253728951گل گهر4
30131073022849فولاد5
30129939291045مس رفسنجان6
437-30107132125ذوب آهن7

337-3071672023آلومینیوم اراک8

136-3071582627پیكان9
436-3099122630صنعت نفت10
734-30810121825هوادار11

1033-3061592434نساجی12
631-30710132632تراکتور13

2122-30313141435نفت مسجد سلیمان14
2617-30211171743شهر خودرو15
1917-30211171029فجر سپاسی16

انتخاب غیرمنتظره دراگان اســكوچیچ بــرای بازی 
دوستانه با الجزایر، استفاده از امیر عابدزاده درون 
دروازه بود. عابدزاده در مســابقات انتخابی 
جام جهانــی، در مقطعی به ترکیب اصلی 
راه یافت، اما با اشــتباه بدی که در بازی 
با کره جنوبی مرتكب شد، جای خودش 
را به علیرضا بیرانوند داد. بازی های رســمی 
تیم ملی برای ما، با دروازه بانی بیرو مقابل لبنان به پایان 
رسید. به این ترتیب به نظر می رسد دوران آزمون و خطا 
و شک و تردید اسكوچیچ به پایان رسیده و قرار است 
مثل گذشته علیرضا بیرانوند دروازه بان اول تیم ملی 
باشــد. با این حال در بازی با الجزایر شاهد بازگشت 
امیر به قفس توری بودیم. این ماجــرا به ویژه از آن 
جهت اهمیت دارد که مــا پنجره خرداد را خیلی 
مفت از دست دادیم و دیدار با الجزایر تنها 

مسابقه دوستانه ما در این بازه زمانی بود. پس عقل حكم 
می کرد اســكوچیچ از بهترین ترکیبش استفاده کند و 
در چنین شرایطی او عابدزاده را به بیرانوند ترجیح داد؛ 
انتخابی معنادار که شاید حتی فیكس بودن بیرانوند در 

جام جهانی را هم به خطر بیندازد.
طبیعتا در مورد این پست هم مثل سایر مناطق زمین 
دراگان اسكوچیچ باید تصمیم آخر را بگیرد. عابدزاده 
هم در مجموع دروازه بان بدی نیســت و جزو معدود 
لژیونرهای اروپایی ما به حســاب می آیــد که به طور 
مرتب و مســتمر در تیمش بازی می کند. با این حال 
امیر اشكالاتی دارد که بزرگ ترین آنها، تمایل او برای 
بازســازی تصویر پدرش درون دروازه تیم ملی است. 
احمدرضا عابدزاده قطعا یكی از بهترین دروازه بان های 
تاریخ تیم ملی بود که حضورش در زمین به هواداران 
قوت قلب می داد. اعتماد به نفس بالای احمد همیشه 

زبانزد بود و لبخندهای جادویی و تلاشش برای گرفتن 
توپ ها با یک دســت، الگوی کــودکان و نوجوانان به 
شمار می آمد. با این همه، لزوما قرار نیست امیر وارث 
این ویژگی ها باشد. به نظر می رســد بخشی از توان و 
تمرکز عابــدزاده درون دروازه صرف تقلید رفتارهای 
پدرش می شــود و این مســئله، کار را برای تیم ملی 
ســخت می کند. هم در بازی با کره کــه آن گل بد را 
خوردیم و هم مقابل الجزایر کــه امیر چند خروج بد 
داشت، شــائبه تقلید او از پدرش و افراط در نمایش 
خونسردی وجود داشت. عابدزاده کوچک اگر کاملا در 
قالب خود واقعی اش فرو برود و هر نوع کوشش برای 
بازســازی یک کاراکتر دیگر را کنار بگذارد، می تواند 
یک دروازه بان خوب باشــد، در غیرایــن صورت اما 
اعتماد سخت به دست آمده افكار عمومی، به سرعت از 

او سلب خواهد شد.

ادا بازی
امیر عابدزاده دروازه بان بدی نیست، البته اگر در جلد پدرش احمد فرو نرود

بهروز رسایلی| نمایش بد تیم ملی کشورمان برابر الجزایر 
که به شکست 2 بر یک انجامید، با واکنش های منفی بسیار 
زیادی مواجه شده اســت؛ آنقدر عظیم و شگفت انگیز که 
دراگان اســکوچیچ هم به حرف آمده و گفته: »این میزان 
انتقاد منصفانه نیســت.« به طور همزمان شایعه بازگشت 
کارلوس کــی روش به تیم ملی ایران بــرای جلوگیری از 
آبروریزی احتمالی ســر زبان ها افتاده است. به هر حال او 
بیکار است و با توجه به شناختش از تیم ملی و نیز تخصص 
بالایی که در امور دفاعی دارد، به زعم عده ای می تواند به تیم 
ملی کمک کند. اینکه آیا تئوری موردنظر درست هست یا نه 
بحث خاص خودش را می طلبد، اما اگر فرض کنیم کی روش 
به تیم ملی برگردد، خیلی چیزها عوض خواهد شــد. در 
نگاه اول این موضوع به سود شماری از بازیکنان و به زیان 

گروهی دیگر خواهد بود.

برنده ها
   علیرضا بیرانوند: جایــگاه او در ترکیب اصلی تیم ملی تا 
حدودی به خطر افتاده اســت. در چند بازی از مرحله انتخابی 
جام جهانی که بســیار هم برای ما مهم بودند، امیر عابدزاده به 
او ترجیح داده شد و این اتفاق در مســابقه دوستانه با الجزایر 
هم رخ داد. طبیعتا بخشــی از این وضعیت به خاطر تنزل خود 
بیرو و نیمكت نشینی اش در باشــگاه است، اما او واقعا احساس 
خطر کرده. کی روش همیشــه به بیرانوند اعتقاد داشــته و در 
ماجرای مهار ضربه پنالتی کریس رونالدو هم مدیون او شد. 2بر 
صفر شــدن بازی با پرتغال در میانه های نیمه دوم می توانست 

سناریوی مسابقه را به کلی عوض کند. درصورت حضور احتمالی 
کی روش، باد با قدرت بیشتری به پرچم بیرانوند خواهد افتاد.

   رامین رضاییان: هم اکنون به نظر می رســد فوتبال ملی او 
تمام شده باشد، اما رضاییان یک »ذوب در کی روش« واقعی بود 
و همیشه نسبت به این مربی ابراز ارادت می کرد. کارلوس هم 
آنقدر به او اعتقاد داشت که در جام جهانی وریا غفوری را خط زد 
و رضاییان را فیكس کرد. اگر کی روش برگردد، هیچ بعید نیست 

رامین دوباره ملی پوش شود.
   روزبه چشمی: یكی از مشهورترین جملات دوران حضور 
کی روش در ایران در مورد این بازیكن به کار رفته است. مربی 
پرتغالی عقیده داشت چشمی مدرن ترین دفاع وسط یک دهه 
گذشــته فوتبال ایران است. اغلب شــنوندگان با کی روش در 
این زمینه موافق نبودند، اما این طرز تفكر درصورت بازگشت 
احتمالی ســینیور می تواند کاملا به ســود روزبه تمام شــود؛ 

مخصوصا به خاطر فقری که این روزها در خط دفاعی داریم.
   کریم انصاری فرد: همیشــه در تیم ملی حضور داشته و 
تقریبا هرگز مهاجم اصلی نبوده است. در دوره کی روش کمی 
بیشتر به او بها داده شــد و حتی پنالتی منجر به گل ایران در 
بازی با پرتغال را کریم زد. او در تیم اسكوچیچ زیاد جدی گرفته 
نمی شود؛ به طوری که در غیاب مهدی طارمی و سردار آزمون 
هم فیكس نمی شــد و در این اردوی آخر اصلا دعوت نشــد. 

بازگشت کی روش احتمالا انصاری فرد را خوشحال می کند.

بازنده ها
   شــجاع خلیل زاده: چه کســی غیراز او می تواند بازنده 

بزرگ بازگشت کی روش باشد؟ مربی پرتغالی هیچ اعتقادی به 
شجاع نداشت و حتی او را به عنوان سیاهی لشكر هم به اردوها 
فرا نمی خواند. گویا یک مصاحبه انتقادی قدیمی از شجاع، دلیل 
خصومت کی روش بود. خلیل زاده اما بعد از حضور اســكوچیچ 
تبدیل به بازیكن فیكس تیم ملی شد و از قضا جزو خوب های این 
تیم هم بود. او در این مدت با توجه به کوچ کی روش، اظهارات 
تندتری هم علیه این مربی مطرح کرد. آیا کارلوس برمی گردد 

و شجاع ناباورانه جام جهانی را از دست می دهد؟
   صادق محرمی: گویا فقــط مربیان کروات بــه او اعتقاد 
دارند! هم برانكو و هم اسكوچیچ به این بازیكن علاقه داشتند. 
او دفاع راســت فیكس و همیشــگی تیم دراگان است و البته 
مدام انتقادات زیادی از این بازیكن به عمل می آید. بعید است 
درصورت بازگشــت کی روش، موقعیت صادق محرمی پابرجا 

باقی بماند.
   احمد نوراللهی: این بازیكن هم از زمــان حضور دراگان 
اسكوچیچ روی نیمكت تیم ملی به ترکیب اصلی رسید. کی روش 
چندان علاقه ای به نوراللهی نداشت و معمولا از بازیكنانی نظیر 
ســعید عزت اللهی، امید ابراهیمی، احسان حاج صفی و پیش از 
اینها جواد نكونام اســتفاده می کرد. اگر کارلوس برگردد، شاید 

نوراللهی هم باید با ترکیب اصلی وداع کند.
   علی قلی زاده: او را پسر اســكوچیچ می نامند؛ یک وینگر 
تكنیكی که قضاوت های متفاوتی در مورد کیفیت و کارایی اش 
وجود دارد. قلی زاده در دوران مربی کروات نقش پررنگی در تیم 
ملی پیدا کرد و بعید است اگر کی روش بخواهد تصمیم بگیرد، 

همین جایگاه را به او بدهد.
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آرسنال در ماه های اخیر تماس های خود را با اطرافیان یوری تیلمانس ادامه داده است و متقاعد شده که درصورت لزوم، 
می توانند به سرعت پس از بازی های ملی قرارداد را تکمیل کنند. لستر امیدوار است از فروش تیلمانس بیش از 35 میلیون 
یورو به دست آورد. خرید یک بازیکن جوان گمنام برزیلی هم قطعی شد. مارکینیوش مهاجم ۱۹ ساله سائوپائولو با امضای 
قراردادی بلندمدت به توپچی ها پیوست. او سابقه بازی برای تیم های ملی زیر ۱۶ و زیر ۱۷ ساله های برزیل را دارد. او در 

۴۱بازی تنها ۴بار موفق به گلزنی برای تیمش شده.

سادیو مانه ماندنی نیست اما بایرن در حال دست دست کردن برای جذب این بازیکن است. بایرن با 35 میلیون یورو به علاوه 5 میلیون 
بند اضافی پیشنهادش را به لیورپول ارائه کرده اما ممکن است با همین مبلغ هم خرید نهایی شود. مونیخ برای فروش لواندوفسکی 
50میلیون از بارسلونا درخواست کرده. برخی منابع ادعا کرده اند مانه در بایرن مونیخ هفته ای 3۶0هزار پوند حقوق خواهد گرفت 
که بیش از 3 برابر دستمزدش در لیورپول اســت. مانه برای ماندن در لیورپول یک قرارداد ۴ساله با حقوق هفتگی ۴00 هزار پوند 

می خواست. به طور کلی لیورپول با پاداش ها، چیزی حدود ۸3 میلیون پوند باید برای ۴ سال ماندن مانه هزینه می کرد.

آرون رمزی به تورین بازخواهد گشت و بهترین روش برای قطع همکاری با او، فسخ قرارداد این هافبک ولزی خواهد بود. 
آدرین ربیو می ماند و بیشتر بازی می کند. الکس ساندرو هم تصمیم گرفته به یک سال باقیمانده از قراردادش عمل کند 
و به این ترتیب لوکا پلگرینی از یوونتوس جدا خواهد شد و این باشگاه ایتالیایی به دنبال جانشینی برای نیمکت ساندرو 

خواهد بود. دی ماریا از یووه دور و به بارسلونا نزدیک شده.

آلونسو به باشگاه چلسی اعلام کرده که قصد دارد در این تابستان از باشگاه جدا شود و او با باشگاه بارسلونا به توافق شخصی 
دست یافته است. آسپلیکوئتا که قرارداد ندارد احتمالا می ماند. چلسی به جذب عثمان دمبله نزدیک تر شده. رقیب این 
باشگاه، پاری سن ژرمن است. ژول کنده در بازی فرانسه با کرواســی دچار آسیب دیدگی شدید شد. او به زودی جراحی 
می کند و یک تا 2ماه از تمرین دور خواهد بود. این اتفاق باعث کندی روند انتقال ژول کنده از سه ویا به چلسی خواهد شد.

مارکو آسنسیو گزینه نخست میلان برای تقویت پست وینگر راست بوده و مالدینی در مورد او با کارلو آنچلوتی در تماس 
بوده است. قرارداد وینگر اسپانیایی سال آینده به پایان می رسد. اینترمیلان هم برای فروش اشکرینیار ۸0میلیون یورو 
می خواهد. باشگاه پاری سن امباپه برای این مدافع اسلواک 50میلیون یورو پیشنهاد داده. چلسی هم او را می خواهد اما در 
معاوضه با لوکاکو. اینترمیلان از میان لوکاکو و دیبالا تنها یکی را جذب می کند که هم اکنون شانس دیبالا بیشتر است. 

بلانووا به زودی بازیکن اینتر خواهد شد؛ ۸ میلیون به علاوه 2میلیون پاداش از کالیاری.

با حاشیه های زیاد پیکه در ماه های اخیر، باشگاه بارسلونا بدش 
نمی آید از شر این بازیکن خلاص شود. او به تازگی حقوقش را 
کاهش داده اما باز هم زیاد است. مارشال یورنته خبرنگار ادعا 
کرده که پیکه باید طی 2 سال، ۷۸میلیون از باشگاه دریافت 
کند. پیکه در واکنش به این ادعا به باشــگاه گفته که 
آماده اســت حقوقش را بار دیگر کاهش دهد. او 
به لاپورتا قول داده هرگونه فعالیت در فضای 
مجازی، توییتر، توئیــچ و کارهای مدیریتی 
خودش مثل اداره شــرکتش و باشگاه آندورا 
را کنار می گذارد. با جذب احتمالی کریستنسن و حضور اریک 
گارسیا و آرائوخو و ول نکن بودن اومتیتی و لنگله، همان بهتر 
که پیکه برود. آله مانی در تلاش است تا پیکه را قانع کند جدایی 
در تابستان برایش بهترین کار است اما قانع کردن جرارد پیکه 
تقریبا ناممکن است. پیکه در ماه های اخیر یک بار خبرش در 
آمد که برای ترتیب دادن سوپرجام اسپانیا در عربستان پورسانت 
کلانی گرفته، علیه مسی اقدام و اعلام کرده که جدایی ستاره 
آرژانتینی مشکلی برای تیم ایجاد نمی  کند، از شکیرا جدا شده 
و چندین حاشیه دیگر. ژاوی مدافعانی سریع برای خط دفاعی 

می خواهد که تنها آرائوخو از این خاصیت برخوردار است.

 تغییرات رسمی
در قوانین فوتبال

هنوز فوتبال به طور رسمی به فوتسال تبدیل نشده و قرار است از یک سال دیگر 
در لیگ دسته دوم هلند تغییراتی در زمان و قوانین این رشته ورزشی اعمال 
شود و تغییرات مورد آزمایش قرار گیرد. اما تغییرات زودهنگام رسمی دیگری 
در راه است. به طور نمونه، فیفا قانون اســتفاده از 5 بازیکن تعویضی را دائمی 
کرد. در مســابقات فوتبال در دوران کرونا تعداد تعویض ها از 3به 5افزایش 
یافته بود اما تصمیمی مبنی بر دائمی بودنش گرفته نشده بود. در لیگ برتر 
انگلیس تعویض ها در همان عدد3باقی مانده و تــازه از فصل آینده قرار بود 
به 5افزایش یابد. حالا هر مســابقه ای که زیرنظر فیفا برگزار می شود دارای 
سقف 5تعویض خواهد بود که در 3 نوبت در طول مسابقه می تواند انجام شود، 
به علاوه تعویض های زمان استراحت بین 2 نیمه. اتحادیه بین المللی فوتبال در 
یکصد و سی و ششمین اجلاس سالانه اش در دوحه مصوبات دیگری هم داشت. 
ازجمله اینکه حداکثر تعداد بازیکنان نیمکت نشین در لیست هر تیم از ۱2به 
۱5نفر افزایش پیدا کرد. نافرمانی و بی احترامی به داوران و امنیت آنها موضوع 
دیگری بود که در این جلســه مورد بحث قرار گرفــت و به عنوان یک معضل 
جهانی معرفی شد؛ از این رو اعضا به اتفاق تصمیم گرفتند که سازوکاری برای 
برطرف کردن این موضوع پیدا و اجرا کنند. یکی از راه حل های پیشــنهادی 
اســتفاده از دوربین های همراه قابل نصب روی لباس  داوران برای شناسایی 
افراد خاطی بود. خبر دیگر اینکه از این پس تکنولوژی VAR نیمه اتوماتیک 
پــس از آزمایش موفقیت آمیز در جام باشــگاه های جهــان، در جام جهانی 
2022 قطر نیز مورد استفاده قرار خواهد گرفت. یکی از استفاده های مهم این 
تکنولوژی، تجهیز به حسگر توپ و بازسازی الگویی سه بعدی از بدن بازیکن 

است که می تواند تشخیص آفساید را در کمترین زمان امکان پذیر کند.

 امیدوارم از پرسپولیس
به اروپا بروم

محمدمهدی احمدی، مدافع-هافبک جوانی که تازه به پرسپولیس 
پیوسته از علی کریمی به عنوان الگوی فوتبالی اش یاد می کند

امیرحسین اعظمی | باشگاه پرسپولیس چند روز پیش از یک خرید جدید 
رونمایی کرد؛ محمدمهدی احمدی وینگر نفت مسجدسلیمان. این بازیکن 
فصل گذشته جزو نفرات تأثیرگذار تیمش بود و حتی با تیم المپیک هم در 
بازی های قهرمانی آسیا شرکت کرد. احمدی در مورد پیوستن به پرسپولیس 

به سؤالات همشهری ورزشی پاسخ می دهد.

   از اینکه به پرسپولیس پیوستی چه احساسی داری؟
واقعا احساس فوق العاده ای دارم و نمی توانم این احساس را توصیف کنم. پرسپولیس 
در آسیا یک تیم بزرگ و شناخته شده است و آرزوی هر بازیکنی است که پیراهن این 

تیم را بر تن کند. من از بچگی آرزو داشتم در پرسپولیس بازی کنم.

   یعنی واقعا طرفدار پرسپولیس بودی یا حالا که به این تیم آمدی، 
این حرف را می زنی؟

همه می دانند من از بچگی پرسپولیسی بودم و حرفی که زدم واقعیت دارد.

   وقتی متوجه شدی پرسپولیس تو را می خواهد چه احساسی 
داشتی؟

خیلی حس خوبی بود که نمی دانم چطور توصیفش کنم. من با نظر مستقیم آقایحیی 
به پرسپولیس آمدم و خیلی خوشحالم که در لیست مورد نظر این مربی قرار داشتم.

   پست اصلی تو دفاع چپ است یا وینگر چپ؟
من در هر دو پست بازی می کنم. اتفاقا در لیگ مقابل پرسپولیس به عنوان وینگر بازی 
کردم و یک پاس گل هم دادم. در آخرین بازی تیم امید هم در نیمه اول هافبک چپ 

بودم و در نیمه دوم به عنوان دفاع چپ بازی کردم.

   فکر می کنی بتوانی از این موقعیت خوبی که به دست آوردی 
استفاده کنی؟

می دانم که در موقعیت حساسی قرار گرفته ام و باید از این فرصت برای پیشرفت خودم 
استفاده کنم. هدفم درخشش در پرسپولیس است تا بتوانم از این تیم به فوتبال اروپا 

بروم و لژیونر شوم.

   در بین هم پستی هایت، سبک بازی کدام بازیکن را می پسندی؟
خب، من از اول هافبک بودم و بعد دفاع چپ شــدم. بازیکن مــورد علاقه ام در بین 
فوتبالیست های ایرانی علی کریمی بود و در بین خارجی ها هم مسی و برناردو سیلوا 

را دوست دارم.

   پرسپولیس در لیگ فصل بعد قهرمان می شود؟
تمام هدف بازیکنان و کادر فنی همین است. امیدوارم من هم قهرمانی با پرسپولیس 

را تجربه کنم.

   در مورد ناکامی تیم المپیک چه صحبتی داری؟
بازیکنان و کادر فنی هر چه در توان داشــتند به کار گرفتند و نمی توان از آنها انتقاد 
کرد. ما واقعا از لحاظ برگزاری اردو و بازی های دوســتانه مشکل داشتیم و از طرفی 
آقای مهدوی کیا هم از نفراتی استفاده کرد که بتوانند از لحاظ سنی شرایط حضور در 

المپیک را داشته باشند. ما تیم خوبی داریم و امیدوارم به المپیک برسیم.

وز سوژه ر

گفت و گو
در شــماره های اخیر از برگزاری بدموقع رقابت های 
لیگ ملت های اروپا گفته بودیم. حرف تازه ای نیست 
جز آنکه تیم های بزرگ به روند بدشان در وقت اضافه 
ماراتن فوتبالی این فصل ادامه دادند. فرانسه قهرمان 
جهان با انبوهی از ستاره های بزرگ و گران قیمت باز هم 
شکست خورد و از راهیابی به دور بعدی باز ماند. حریف 
فرانسه تیم ملی کرواسی، نایب قهرمان جهان بود که با 
گل مودریچ از روی نقطه پنالتی در یکصدوپنجاه ویکمین 
بازی ملی اش پیروز شد. در بازی همزمان میان تیم های 
ملی دانمارک و اتریش، دانمارکی ها با نتیجه 2بر صفر 
از سد میهمان خود گذشتند. یوناس ویند و آندریاس 
اولسن به ترتیب در دقایق 21و 37گل   های این بازی را 
به ثمر رساندند. با این نتایج تیم ملی دانمارک با 9 امتیاز 
صدر جدول را حفظ کرد، کرواسی 7 امتیازی شد و به رده 
دوم صعود کرد، اتریش با 4 امتیاز در رده سوم قرار گرفت 
و فرانسه تنها با 2 امتیاز در قعر جدول باقی ماند. با توجه 
به اینکه تنها 2 دور دیگر به پایان مرحله گروهی لیگ 
ملت های اروپا باقی مانده، فرانسه مدافع عنوان قهرمانی 
رقابت ها از صعود به مرحله نیمه نهایی مسابقات بازماند.
نکته اینجاست که حتی تیم های بزرگ در این مقطع 
نمی توانند مطابق  شأن و جایگاه خود فوتبال بازی کنند. 
مصدومانی هم روی دست تیم ها باقی مانده. با وجود این 
در کمتر کشوری برای تغییر کادرفنی به هشتگ سازی 
روی آورده اند. سانتوس، سرمربی تیم ملی پرتغال یکی 
از مربیانی اســت که هواداران از عملکردش بالای سر 

این تیم پرستاره راضی نیستند. پس از تساوی در بازی 
نخست با اسپانیا عده ای خواهان اخراج او شده بودند 
اما با 2 برد این موج فروکش کرد. عده زیادی خواهان 
آن بودند که برونو فرناندز در ترکیب قرار نگیرد؛ همان 
بازیکنی که با 2 گلش باعث صعود پرتغال به جام جهانی از 

مرحله پلی آف شده بود. مورد دیگر در تیم ملی فرانسه 
است. دیدیه دشان تا جام جهانی با فدراسیون فوتبال 
این کشور قرارداد دارد و زین الدین زیدان مدت هاست 
در نوبت نشســته تا جایش را بگیرد. بعید است نتایج 
ضعیف فرانسه در لیگ ملت ها به برکناری دشان منجر 
شود. او فرانسه را قهرمان جام جهانی و لیگ ملت های 
اروپا کرده و در یورو2016این تیم را تا فینال پیش برده. 
سانتوس هم یک لیگ ملت ها و یک یورو برای پرتغال 
آورده است. وضعیت این 2 مربی موفق شبیه یکدیگر 
است. اما خیلی بعید است در فاصله کم باقی مانده تا جام 
جهانی و درحالی که تنهــا دو فرصت دیگر برای دیدار 

تدارکاتی وجود دارد، این 2 مربی اخراج شوند.

  سریع ترین رکورد
گل هریس سفروویچ، مهاجم 30 ســاله تیم ملی 
سوئیس به پرتغال در ثانیه۵7 بازی به سریع ترین گل 
ثبت شده در رقابت های تازه تاسیس لیگ ملت های 

اروپا تبدیل شد.

  سقوط به دسته پایین
  B فرانسه قهرمان جهان در آســتانه سقوط به لیگ
قرار دارد. این همان وضعیتی است که تیم ملی آلمان 
در نخســتین دوره این رقابت ها دچار آن شده بود اما 
در نهایت یوفا دلش نیامد آلمان را به دســته پایین تر 

بفرستد!

رکورد آسیایی
با صعود اســترالیا به جــام جهانی، برای 
اولین بار در تاریخ این مسابقات، قاره آسیا 
۶ نماینده خواهد داشت؛ قطر میزبان، ایران، 
کره جنوبی، ژاپن، عربســتان و اســترالیا. 
دیشــب هم نیوزیلند با کاســتاریکا برای 
ســهمیه ســی ودوم جام جهانی مسابقه 
پلی آف داشت. استرالیا در پلی آف آسیا - 
آمریکای جنوبی با پــرو که نماینده پنجم 
آمریکای جنوبی بود، بدون گل مســاوی 
کــرد و در ضربات پنالتی ایــن تیم را 5بر 
۴شکســت داد. اســترالیا پنالتی اولش را 
خراب کرده بود امــا در نهایت به پیروزی 
رســید. کانگوروها در پلی آف قبل از این 
موفق شده بودند امارات را شکست دهند. 
این ششمین حضور استرالیایی ها در جام 
جهانی خواهد بود. آنها دوره گذشــته نیز 
یکی از 5 نماینده قاره آسیا در جام جهانی 
20۱۸بودند. اســترالیا در جــام جهانی 
2022با تیم های فرانسه، دانمارک و تونس 

در گروه D رقابت خواهد کرد.
بدنیســت نگاهی هم به سایر سهمیه های 
جام جهانی پیش رو داشته باشیم؛ ۱3تیم 
از اروپا کــه ایتالیای قهرمــان قاره هم در 
آن جایی ندارد و ۴ تیم از آمریکای جنوبی 
و 5تیــم از آفریقــا. ایــن را بگذارید کنار 
5سهمیه قاره آسیا و ببینید چه ظلمی به 
3 قاره دیگر که فوتبال بهتری دارند شــده 
است. تا سال ۱۹۷۸آسیا تنها یک نماینده 
در جام جهانی داشــت. از ســال۱۹۸2تا 
۱۹۹۴سهمیه به 2تیم افزایش یافت و این 
روند از سال۱۹۹۸که جام جهانی 32تیمی 
شــد و آســیا ۴ نماینده معرفی کرد ادامه 
داشت. آسیا، بعد از اروپا، بیشترین نماینده 

را در جام جهانی این دوره خواهد داشت!

پیر نمی شود لعنتی
لوکا مودریچ با گلی کــه به فرانســه زد تعداد گل های 
ملی اش را با پیراهن کرواســی به 22گل در ۱52بازی 
افزایش داد. او با رکورد بازی های ملی یاسوشیتو اندو از 
ژاپن برابر شد و در یک قدمی رکورد سیدجعفر از بحرین 
قرار گرفت. مودریچ با این همه بازی ملی در فهرســت 
بازیکنان دارای بیشــترین بازی برای تیم های ملی تازه 
به رده سی ام رســیده. ســوه چین آن و بدر المطوی با 
۱۹5و کریستیانو رونالدو با ۱۸۹بازی در رده اول و دوم 

جای دارند.

عملیات اخراج پیکه
با یک خداحافظی خوشحال مان کن

بازار نقل وانتقالات فوتبال اروپا همچنان داغ است و از امروز با پایان یافتن فیفادی، داغ تر هم می شود. 
مارسلو با 2۵جام پس از 16سال از رئال مادرید جدا شد اما گفت نمی خواهد خداحافظی کند. فنرباغچه 
یکی از مشتریان این مدافع برزیلی است. او شــاید به همبازی قدیمی اش مسوت اوزیل در این تیم 
بپیوندد. این در حالی است که تا به امروز قرارداد بازیکنانی مثل گراونبرخ )از آژاکس به بایرن مونیخ(، 

شوامنی )از موناکو به رئال مادرید(، داروین نونیس )از بنفیکا به لیورپول( رسمی یا قطعی شده است.

بازیکن نوجوان بارسلونا در تیم ملی هم می درخشد. بند فسخ قراردادش 
تنها 40میلیون یورو است اما این بازیکن به باشگاه اعلام کرده اگر باشگاهی 
این بند را فعال کند، او نخواهد رفت. گاوی تنها منتظر یک توافق 
خوب در حد موقعیت فعلی خودش است و می خواهد بماند. 
گاوی اگر تصمیم به رفتن بگیرد، باشگاه های بزرگ زیادی 
مثل چلسی، بایرن، پاریس و خیلی های دیگر با 40میلیون 

یورو دنبالش خواهند رفت.

جایگاه لرزان بزرگان
سانتوس و دشان با آن همه افتخار وضعیت خوبی روی نیمکت پرتغال و فرانسه ندارند
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علیرضا کریمی دارنده 2مدال برنــز و یک نقره رقابت های جهانی و 
همچنین کشتی  گیر طلایی ایران در بازی های آسیایی جاکارتا2018 
در رقابت های لیگ کشتی از ناحیه ACL زانو دچار مصدومیت شد 
و قبل از المپیک2020 تحت عمل جراحی قــرار گرفت. با به تعویق 
افتادن بازی های المپیک او فرصت پیــدا کرد تا در حضور مدعیان 
وزن 97کیلوگرم راهی تورنمنت برون مرزی شود ولی نتوانست در 
حدواندازه های خودش ظاهر شود و شــانس حضور در توکیو را از 
دست داد. او در مسابقات کشوری گرگان به دلیل مصدومیت همان 
پایی که تحت عمل جراحی قرار گرفته بود نتوانســت حاضر شود و 
کارش را از انتخابی جام تختی شروع کرد. کریمی در جام تختی در 
وزن 86کیلوگرم و در حضور تمام مدعیان این وزن جز حسن یزدانی 
توانست روی سکوی نخست قرار گیرد. حالا همه منتظر رویارویی او با 
حسن یزدانی هستند. 2هم  تیمی سابق در رده های مختلف سنی که 

حالا برای بار دوم باید رودرروی هم قرار بگیرند.

    کارت را از انتخابی جام تختی شروع کردی و طلا گرفتی.
به دلیل مصدومیت پایم نتوانستم در مسابقات قهرمانی کشور کشتی بگیرم 
و برای داشــتن مجوز جام تختی، باید کارم را از جام تختی شروع می کردم. 
آن مسابقات در سالن دانشگاه آزاد تهران برگزار شد که با میزان تمرینی که 
داشتم نتیجه خوبی گرفتم. حالا هم در جام تختی توانستم اول شوم و خدا را 

شکر راضی هستم.

     در جام تختی همه را شکســت دادی و با علیرضا کریمی که 
سال ها قبل دیده بودیم فاصله داشتی. نظر خودت چیست؟

مسابقات قهرمانی جهان 2019 که تمام شــد، آمدم در لیگ کشتی گرفتم که 
تصمیم درستی نبود و دچار مصدومیت شدم. بعد از آن درگیر جراحی پایم بودم و 
بعد خواستم برگردم که پایم آب آورد و ورم کرد. من هم کلا ورزش را رها کردم و 
ازدواج کردم و درگیر سفر و ماه عسل شدیم. واقعیت این است که وقتی برگشتم، 
فقط 2هفته برای شرکت در انتخابی جام تختی تمرین کردم و بعد از آن دوباره پایم 
ورم کرد و 20روز هم برای جام تختی توانستم تمرین کنم، آن هم فقط برای اینکه 
از نظر ذهنی آماده باشم. با شرایطی که داشتم نتیجه بدی نبود ولی قبول دارم باید 

بیشتر تمرین کنم و آماده تر روی تشک حاضر شوم.

     قبلا دوخم های بیشتری می گرفتی. مثلا در هر کشتی دو سه تا 
دوخم از تو می دیدیم، ولی الان کمتر شده است.

)با خنده( الان اقتصادی خرج می کنم. با توجه به شرایط بدنی ام فشار می آوردم و 
به نوعی بیشتر سعی می کردم کشتی را اداره کنم.

     می گفتی با اصرار همسرت به کشتی برگشتی، چون به کل 
تمرین را رها کرده بودی. همینطور است؟

بله، همسرم دوست داشت که دوباره به مسابقات برگردم. من هم تمریناتم را 
شروع کرده ام، باقی اش دیگر دست خداست.

     پایت را یک بار عمل کردی ولی بارها عنوان کردی که 
زانویت اصلا شرایط خوبی ندارد. دقیقا مشکل چیست؟

هر وقت تمریناتم را سنگین می کنم، زانویم متورم می شود، برای 
همین نمی توانم درســت تمرین کنم. برای آماده شــدن هم باید 
تمرینات پرفشار انجام داد که با متورم شدن پایم امکانش نیست. 
هم اکنون مشکلی ندارم و تمریناتم را تا 19تیر که انتخابی نهایی 

است، ادامه خواهم داد.

     طبق چرخه و اعلام کادر فنی اول باید با محسن 
مصطفوی کشتی بگیری و درصورت پیروزی به مصاف حسن 

یزدانی خواهی رفت. نتیجه را چطور پیش بینی می کنی؟ به نظر 
در مقابل مصطفوی کار سختی نداری.

کشتی است و نمی شود هیچ حریفی را دست کم گرفت. من 
فقط به این فکر می کنم که کشتی خوب و کم اشتباهی 

بگیرم و مرحله به مرحله پیش بروم.

    در مقابل حسن یزدانی قبلا هم 
کشــتی گرفته ای. درصورت رویارویی با او 

برنامه ات چیست؟
بله، یک بار در انتخابی تیــم ملی در همین 
وزن 86کیلوگرم با هم کشتی گرفتیم که 

کشتی را باختم.

    از پیش باخته که نیستی؟
هیچ کس دوســت ندارد ببازد. من همه 
تلاشــم را می کنم، باقی چیزها دســت 

خداست.

    با شرایطی که گفتی و تمرین دوهفته ای قطعا در 
مقابل یزدانی به مشکل می خوری.

هم اکنون تمریناتم را مرتب پیگیری می کنم و قطعا با شرایطی بهتر از جام 
تختی در مرحله نهایی انتخابی تیم ملی شرکت خواهم کرد.
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افقی:
1- موســیقی زنــده- رئیس 
نقالان و معرکه گیران در دوره 

صفوی- جلو افتادن
2- کارگــردان ســــینمای 
کلاسیک آمریکا و برنده شش 

جایزه اسکار- فریاد بلند
3- یازده - دین برتر- روزه دار

4- ســر بریده- گزنــد- علم 
بررسی خواص ماده و انرژی

5- قوم زردپوست جنوب شرق 
آســیا- نوشیدنی ســکرآور- 

شریک زندگی- وسط
6- یــوغ- دولت اشــکانی 
به دست این قوم تأسیس شد- 

شـانه، دوش
از  بهشــت-  7- ســزاوار- 

باشگاه های فوتبال انگلیس
8- نمایشنامه ای نوشته مرحوم 

اکبر رادی
9- از وسایل حـمل ونـــقل 
درون شهری- مالک- لغتنامه

10- کربوهیــدرات- ســنگ 
قپان- گروهی با اهداف و نظام 

اعتقادی یکسان
11- بـله روسی- سرسلسله 
ســـلـــجوقیان- بــــالا- 

سنگین ترین حیوان
12- ایستاده و پابرجا- مدافع 

موکل- قهوه خانه فرنگی
13- حوت- بلندنظری- امـر 

به رفتن دارد
14- دالانــه- دانــه روغنــی 

خوراکی با پوسته شکننده
15- آهسته- با رشــوه دادن 
چربش می کنند!- شــهری در 

استان ایلام
  

عمودی:
1- از غذا های محلی و پرطرفدار 

گیلان- ابتدایی و آغازین
2- دریــــاچــــــه ای در 
آفریقای جنوبی- خفگی- تکرار 

حرفی
3- کلیــدی در موســیقی- 

هزارمیلیون- امانتداران
4- پــول قطــر - خانــم- 

شهرستانی در گیلان
5- مدفن مهدی اخوان ثالث- 
خطاب محترمانه برای بانوان- 

ملودی
6- باب روز- نوعی پنیر- دارای 

اخلاق و رفتار خشک
7- آبشــار دیدنی کاشــان- 
دریاچــه دائمــی فــارس- از 

مطهرات 
8- باریک و کشــیده- عفونت 

چرکی لثه- ژانری سینمایی
9- تصرف در مالی- برچســب 

قیمت- مسابقه پایانی
10- نوعی بیماری پوســتی- 
کوهی کوچک پیش روی خانه 

کعبه- از باشگاه های فوتبال انگلستان
11- نوعی چاپ- پراکنده شدن- اراده
12- دگرگونــی- کفــش چرمــی 

قدیمی- باقی مانده
13- رنــگ افزایــش تمرکــز- از 
جاذبه های گردشگری کیش- مساوی

14- مــاه دهــم- نـــــخستین 
رئیس جمهــور روســیه پــس از 
فروپاشــی شــوروی- خبرگزاری 

جمهوری اسلامی ایران
1515- دقت بسیار- متدی در خیاطی

اسكسونايقاسپس
هنيياالويهكرا
ليپومرتلسنلويو

قاريمحيگير
لتاشساسحرايعم
ماركامنبشقتشم

مشيلكپانوتقس
وكاسيليبابپمك

قريتسارساملا
فوخمهكنتلوانت
هزياجييرميكدي
اناداسانتپ
سوبينيميرواداي
بلابالودايربك
ادنيرادهچبهرا
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مقابل یزدانی از پیش بازنده نیستم
 علیرضا کریمی، برنده 3مدال جهانی دوباره به وزن 86کیلو برگشته و رقیب
حسن یزدانی شده است. او می گوید: همسرم اصرار داشت به کشتی برگردم

وزنم 
مناسب 86 است

کریمی سال2018 در بازی های آسیایی جاکارتا در وزن 

97کیلوگرم کشتی گرفت، جهانی2019 در وزن 92کیلوگرم 

به مدال نقره رسید و حالا مجدد به 86کیلوگرم برگشته 

اســت. دلیل این تغییر وزن ها چیست؟او می گوید: 

» الان 88کیلوگرم هســتم. در بازی های آسیایی 

که در 97کیلو کشــتی گرفتــم 92کیلو بودم. 

وزنم بالاتر از این نمــی رود و اگر با مکمل هم 

بالا بروم قطعا کند می شــوم. با توجه به 

شــرایط وزنی که دارم 86کیلوگرم 

برای من مناســب است.«

ماشاهدانخوشاقبال
جواد نصرتی|  شاید کمی خود متمایزپنداری باشد ولی ما، نسل خوش شانسی از هواداران 
ورزش در تاریخ هســتیم. چون در روزگار ســتاره هایی زندگی می کنیم که ورزش، شاید 
هرگز دیگر مانندشــان را نخواهد دید. جوان های امروز، رقابت رونالدو و مســی را به چشم 
می بینند، در جریان رقابت سه گانه نادال-جوکوویچ- فدرر در تنیس هستند و در بسکتبال 
نیز با خوش  شانسی محض آتش بازی اســتفن کری را نظاره می کنند. اینکه کمی مثل من 
سن وسال دار باشید و مارادونا و پیت سمپراس و آندره آغاسی و مایکل جردن و کوبی برایانت 
را هم دیده و درک کرده باشــید، از بخت و اقبال بلندتان اســت. اما بــرای جوان ها، همین 
ستاره هایی که همین حالا هستند هم کفایت می کنند. یک ویژگی مشترک بین همه این 
اسم ها، روایتگری تاریخ است. هر کدام از آنها نام خود را با نبوغ و استعداد و از همه آنها مهم  تر 
تلاش و اراده ای بی  نظیر به تاریخ اضافه کرده اند، اما دیگر ویژگی مشترک همه آنها این است 
که هرگز چنین قصد و هدفی نداشته اند، و بارها از تک تک آنها شنیده  ایم که بیشتر از همه آمار 
و ارقام و قهرمانی ها و پول، به لذت بردن از کاری که می کنند فکر می کنند و اهمیت می دهند.

بالاتر به استفن کری، اعجوبه بسکتبال دنیا اشاره شــد و اصلا بهانه این نوشته، پرداختن به 
یکی از بی نظیرترین استعدادهایی است که تاریخ ورزش به خود دیده است. کری هم اکنون در 
کنار بازیکنانی مثل کوین دورانت و لبران جیمز، از نمادهای ورزش بسکتبال به شمار می رود. 
او، نماد تغییرات بنیادین در یکی از محبوب ترین ورزش های دنیاست و ماه به ماه رکوردهای 
جدید به نام خودش ثبت می کند. کری، در دوره ای که بسکتبال تغییرات اساسی داشته و توپ 
از حلقه دور شده، به نماد پرتاب های 3 امتیازی موفق تبدیل شده و با شایستگی تمام، چند 
ماه پیش از رکورد ری الن در بیشترین پرتاب 3 امتیازی موفق عبور کرد. واقعا هم حیف بود که 

از بیشترین آمار پرتاب های 3 امتیازی موفق در ان بی ای صحبت کنیم و کری، آن بالا نباشد.
پوینت گارد 34ساله ای که تیمش را به سری فینال این فصل از ان بی ای )لیگ بسکتبال حرفه ای 
آمریکا( رسانده، چند شب پیش، یکی از درخشان ترین عملکردها را در تاریخ بسکتبال ثبت 
کرد تا گلدن استیت وریرز را در آستانه کسب یک قهرمانی دیگر قرار دهد. او که چند شب قبل 
به خاطر مصدومیت زمینگیر شده بود، در بازی چهارم سری فینال، بازگشتی باشکوه داشت 
و 43امتیاز کسب کرد تا نه تنها تیمش بوستون سلتیکز را شکست بدهد که نام خودش را هم 
در تاریخ ثبت کند. او با این عملکرد، در کنار جری وست و مجیک جانسون به یکی از معدود 
پوینت گاردهای تاریخ تبدیل شــد که در یک بازی فینال، بیش از 40امتیاز و 10ریباند ثبت 
کرده اند. او همچنین به نخستین بازیکن تاریخ بســکتبال ان بی ای تبدیل شد که در 4بازی 
متوالی فینال، حداقل 5پرتاب 3 امتیازی موفق داشته است.همه اینها، دستاوردهایی هستند 
که می توانند به تنهایی نام یک بسکتبالیســت را در تاریخ ثبت کنند اما کری، همچون دیگر 
اعجوبه هایی که ما به چشم می بینیم، پشت سر هم ما را با چنین دستاوردهایی غافلگیر می کند. 
او می تواند این آخر هفته، به تیمش کمک کند تا با یک برد در خانه سلتیکز، قهرمان ان بی ای 
شود. و ما هم می توانیم از یک پرده دیگر از روایتگری تاریخ توسط یک غول ورزشی لذت ببریم.



فهیمه پناه آذرسیما
روزنامهنگار

رشدقابلتوجهمخاطبان»بدونقرار
قبلی«دریکروزاکراننیمبها

استقبال تماشاگران  
مخالفت سینماداران

هرقدرهمبگوییمبلیتسینماهانسبتبهتورم
موجودگراننیستبازهمشواهدنشاندهنده
اینموضوعاســتکهقیمتبلیــتیکیاز
مهمترینعواملقهرمخاطبانازسینماست؛
بهخصوصاینکهفیلمدیدنسالهاســتکه
بهامکانیســادهودردســترستبدیلشده
است.میشودکمیصبرکردوفیلمموردنظر
رابهصورتآنلاینتماشــاکرد.اتفاقیکهدر
ایامکرونارخدادحذففیلمدیدنرویپرده
بزرگبود.عادتســینمارفتنبرایکسانی
کهدرطولســالچنــدباریفیلمهــارادر
اکرانعمومیمیدیدندبهفراموشــیسپرده
شد.ســینمایایرانمعمولاًگروهمشخصو
تقریباًثابتیبهعنوانمخاطبداشــتواگر
فیلمیکنجکاویبرانگیــزازکاردرمیآمدو
عدهایدیگرجزســینماروهایهمیشگیبه
دیدنشترغیبمیشــدند،آنفیلمبهفروش
قابلتوجهیدســتمییافــت.پاندمیکرونا
همهاینمحاسباترابرهمزدوبعداز۲سال
رکود،بازگشــتبهروالعادیباگرانشدن
بلیتهمراهشد.نتیجهاینکهبیشترفیلمهای
اکرانشدهازابتدایسال،درگیشهشکست
خوردهاند.میاندلایلشکســتفیلمها،باید
سهمقابلتوجهیهمبرایبهایبلیتسینماها
قائلشد.یکخانواده۳نفرهبرایتماشاییک
فیلمایرانیبایدحدود۱۵۰هزارتومانصرف
خریدبلیتکندوبادرنظرگرفتنهزینههای
جنبیتماشــاییکفیلمایرانی)کهباکمی
صبوریمیشــودآنراتقریبارایگانتماشا
کرد(بهقیمتیتماممیشــودکهنمیشــود
گفتمیارزد.طبقهمتوسطبهعنوانمهمترین
گروهیکههنوزســینمارفتنرابهکلیکنار
نگذاشــته،اگرهمبخواهد،ســینمارفتنبا
اینبهایبلیت،برایشدشــوارترازهمیشــه

شدهاست.

راه حلی به نام بلیت نیم بها
دراواخــردهه۷۰کــهبحــرانمخاطبدر
سینمایایراننمودجدییافت،میانراهکارها
برایجذبمخاطبقرارشدیکروزدرهفته
بلیتســینماهابهصورتنیمبهاعرضهشود.
بهاینترتیبسهشــنبههابهعنوانروزیکه
بلیتســینماهابهصورتنیمبهاعرضهشود،
انتخابشــد.ازهمانابتدایآغازاجرایاین
طرحمشخصشدکهبهایبلیتنقشمؤثری
درمیزانسینمارفتنمخاطبدارد.دراوایل
سهشنبههاییکهســینمارفتننصفقیمت
معمولتماممیشــد،تعدادتماشــاگرانبه
اندازهروزهایتعطیلافزایشیافت.اینسنت
همچنانوباوجودفرازونشیبهابرقرارماندو
خیلیهادرطولاینسالهابرایفیلمدیدن
جوریبرنامهریزیمیکردندکهسهشنبهها
سینمابروند.درمقاطعیپیشنهادشدتعداد
روزهاییکهبلیتســینماهابهصورتنیمبها
عرضهمیشــودافزایشیابــد،ولیبهصورت
ســنتیســینمادارانبااینموضوعمخالفت
میکردند.البتهکهمنظورازسینمادارانگروه
قدرتمنــدوصاحبنفوذدرشــورایصنفی
ووزارتارشــاداســت؛گروهیکهبهدلایلی
معمولاًباافزایشروزهایعرضهبلیتنیمبها
مخالفتمیکنندواینرابهزیانمالکانسینما

وصاحبانفیلمهامیدانند.

افزایش مخاطبان با بلیت نیم بها 
همزمانباافتتاحیهفیلم»بدونقرارقبلی«
بودکهاعلامشداینفیلمروزشنبهدرسراسر
کشوربابلیتنیمبهااکرانمیشود؛تصمیمی
کهدرهمانابتدابامخالفتبرخیسینماداران
همراهشده،امانتیجهجالبوقابلمطالعهای
درمــوردوضعیتامروزاقتصادیســینمابه

همراهداشت.
اینطورکهســینمادیلیروایــتکردهفیلم
بهروزشعیبیدر۳روزنخستاکرانپایینتر
از»انفرادی«،»علفزار«،»سگبند«و»چند
میگیریگریهکنی؟«دررتبهپنجمجدول
فروشروزانهبود.روزشــنبهبانیمبهاشدن
قیمتبلیتاینفیلم،باجاگذاشتن۳فیلماز
اینجمعدومینفیلمپرمخاطبروزشدوتنها
بهعلتنیمبهابودنبلیتش،فروشکمتریاز

»علفزار«داشت.
اگرایناتفاقراکناررشدقابلتوجهمخاطبان
درروزهایسهشــنبهبگذاریــممتوجهتأثیر
قابلملاحظهقیمتبلیــتدرافتمخاطبان
سینماوبحرانفعلیمیشویم.دراینشرایط
فیلمسازانومدیرانسینماییبایدبینمنافع
سینمادارانوپخشکنندههاومنافعمردمو
سینمادوســتانیکیراانتخابکنند؛کاهش
قیمتبلیتیاادامهبحرانمخاطبدرسینما.

مسعود پویا سینما
روزنامهنگار
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ثانیه های میلیونی؛ تیزرهای میلیاردی
وضعیتپخشتیزرفیلمهایسینماییباتغییرریاستسازمانهمچناندربلاتکلیفیقراردارد

قیمتهایبالابرایپخشتیزرفیلمهایسینمایی
باعثشدهکهبسیاریازتهیهکنندگانازسازمان
صداوسیماگلهمندشوند؛موضوعیکهیکطرفه
وازســویتهیهکنندگانصحبتشمیشود،اما
هیچگاهازسویمدیرانســازمانبهآنپاسخی

دادهنشدهاست.
پخشآنونسوتیزرفیلمهایسینماییبهدهه۳۰
برمیگردد؛موضوعیکهدرهمانسالهاهمنشان
دادکهپخشاینتیزرهــامیتواندبهمخاطبان
ســینمابیفزاید.فراینــدتبلیغــاتتلویزیونی
فیلمهایســینماییپسازپیــروزیانقلابدر
بخشبازرگانیســازمانصداوســیمابهقوت
خودباقیماندودردهههــای۷۰و8۰تلویزیون
مهمترینوتأثیرگذارترینوسیلهارتباطجمعی
برایتبلیغفیلمبهشــمارمیآمد.شــایدبتوان
گفتنیمهدومدهه۷۰سختگیریهابرایپخش
تیزرهاآغازشد،گاهیبرخیازتیزرهایفیلمهااز
تلویزیوندیگرپخشنشد.درهمانسالهاعنوان
شدکهضوابطپخشسازمانصداوسیماباضوابط
پخشوزارتارشادیکساننیستواینآغازیبود

برایعدمپخشتیزرهاکهتابــهامروزهمچنان
ادامهدارد.

دریکبرهه،مشکلپخشتیزرفیلم ها،صاحبان
آثارسینماییبهویژهآنهاکهازعدمپخشتبلیغات
فیلمشــانازتلویزیونزخمخوردهاندرابهفکر
واداشتتابهدیگرروشهایمؤثرتبلیغاتفیلم
رویآورند،امایکنکتهرابایددرنظرداشت؛اینکه
حالاپخشتبلیغاتفیلمهاوحتیدیگرکالاهادر
انحصارصداوسیمانیســت.گسترشروزافزون
شبکههایاجتماعیومزایایتبلیغاتاینترنتی
باعثشدهتهیهکنندگاندیگرتنهاامیدشانرسانه
ملینباشدواگررســانهحمایتوکاریبرایشان
نکردازراههایدیگردســتبــهتبلیغتولیدات
سینماییخودبزنند؛موضوعیکهدردرازمدتبه

نفعسازماننخواهدبود.


چرا تیزرها پخش نمی شوند؟
مسائلومشکلاتپیشآمدهدرموردپخشتیزر
فیلمهایسینماییدرتلویزیونبهعنوانعاملی
شــتابدهندهدرپروســهپایاندورانیکهتازی
تلویزیوندرحوزهتبلیغفیلمهایسینماییقلمداد
میشود.یکیازآنهاهزینهبالایتعرفهتبلیغات
تلویزیونیاســت.صاحبانفیلمهایسینمایی
تعدادمحدودینوبتپخشآنونسفیلمشــان

راازشــبکههایمختلــفتلویزیــونبهصورت
رایگاندریافتمیکنند،امابرایپخشوسیعتر
آنونس۳۰ثانیهایفیلمهایشانبرمبنایشبکه
پخشکنندهوساعتپخشبایدهزینهکلانیبه
صداوسیمابپردازندکهسینماگرانبهسختیاز
عهدهپرداختآنبرمیآیند.بهزعمبســیاریاز
تهیهکنندگان،سختگیریواقدامهایسلیقهای

باعثشدهمشکلیبرایآنهاایجادشود.

وعده ای که هیچ گاه عملیاتی نشد
درهرمدیریتیبــرایحمایتازپخشتیزرهای
تلویزیونصحبتمیشود،امااینموضوعهیچگاه
بهشکلکاملعملیاتینشــدوبهنظرمیرسدبا
تغییررئیسرســانهملیبازهموضعیتحمایت
وپخشتیزرهایتلویزیونــیدربلاتکلیفیقرار
دارد.در۲فصلقبلیبســیاریازتهیهکنندگان
ازعدمپخشتیزرهایشــانگلایهمنــدبودند.با
آمدنپیمانجبلیبهرسانهملیوحضورمحمد
خزاعیبهعنوانرئیسسازمانسینمایی،قراربود
اتفاقاتخوبیبیفتد،اماباگذشتماههاخبریاز
ایناتفاقاتخوببرایپخشتیزرهاازتلویزیون
نیست.سالگذشتهبرخیازفیلمهاکهحتیبه
لحاظمحتواهمبهنظرموردتأییدسازمانبودند،
نتوانستندپخشمناسبیدرشبکههاداشتهباشند.

یکیازاینفیلمها»درختگردو«محمدحسین
مهدویانبودکــهتهیهکنندهفیلــمعنوانکرد
تیزرهایاینفیلمرابهتلویزیوندادیموتنهادر
چندروزاولاکرانتیزرپخششدکهبرایفیلم
هیچفایدهاینداشــت؛حتیاینموضوعدامن
پرفروشترینفیلمسالگذشــته)دینامیت(را
همگرفت.تهیهکنندهاینفیلممیگوید:»برای
»دینامیت«تیزردادیم،گفتندازنظرآنهامحصول
ارزشمندینبودهتابخواهندتیزررایگانبدهند؛
برهمیناســاسمتأســفانهرویکردحمایتیاز
سینمادرتلویزیونصورتنگرفتهاست.«بهگفته
ســعیدخانی،یکیازتهیهکنندگان،قبلافیلمی
رامیدیدنــدوبهلحاظتأثیرگــذاریوفرهنگی
بودنتعدادیتیزررایــگانمیدادندکهکفآن
۵۰تیزربودوبرایفیلمهایمثلادفاعمقدســی

حدود۵۰۰تیزر.
ازدیگرفیلمها،»چندمیگیــریگریهکنی۲«
بود،حــالاتهیهکنندهاشباحســابکتابیکه
داشــته،میگوید:»هماکنون۱۵ثانیهتبلیغات
درتلویزیون۵میلیاردتومانهزینهدارد.«حسن
توکلنیاهمچنینتوضیحمیدهد:»زمانیکهفیلم
منبازبینیشد،فقطاجازه۵میلیاردتومانتیزر
تلویزیونیبرایآنصادرشدوایندرصورتیاست
کهقیمتیکتیزردرزمانمناسبدرشبکهیک،

ثانیهای۳۳۰میلیونتوماناست!یعنییکتیزر
۱۵ثانیهایهزینهاش۵میلیاردتومانمیشــود!
یعنیعملاًبهمناجازهپخشیکتیزرازتلویزیون

رادادهاند.«
داریوشمهرجوییباانتقادازبرخوردسازمانصدا
وسیمادرخصوصعدماختصاصتیزرتلویزیونیبه
فیلم»لامینور«عنوانکرد:»آنهامجوزهایصادر
شدهازارشادراقبولندارندوشورایبازبینیشان
مینشــیننددوبارهفیلمهارامیبیندوبراساس
سلیقه،شعورودرکخودشانتصمیممیگیرند
تیزرپخششودیانشودیاچهتعدادپخششود.
مگردراینمملکتبراییکفیلمبایدازچندجا
مجوزگرفت؟«هزینهایکهبرایپرداختپخش
تیزردادهمیشــودباتعداددفعــاتپخشتیزر
هماهنگینداردواینموضوعهــمباعثگلایه
خیلیازفیلمسازانشدهاســت.حالاتلویزیون
گرانترینپخشکنندهتیزرشدهواینهزینهها
دربرنامههاییکهمخاطبداردبیشترهممیشود،
خندوانه،دورهمیدرشــبکهنسیم،عصرجدید،
لیگباشگاههایاروپادرشــبکه۳وسریالهای
شبانگاهیازجملهبرنامههاییهستندکهپخش

تیــزرفیلمهایســینماییدر
آنهامیتوانــدمیلیاردهاتومان

آببخورد.

 روايت زنانه 
از 8سال دفاع مقدس

گلستانجعفریان،نویسنده،رازماندگاری
درادبیاتپایداریراپرهیزازتکرارميداند

 شناختی برای مبارزه
با تبهکاری شیطانی

۱۱مسیرمهمورودلشکریانشیطانبهقلب
ازمنظرملامحسنفیضکاشانی

بازپرس متهم می کند
»علفزار«درزمینهکمترآزمودهشده

فیلمدادگاهی،تجربهایمغتنمومتفاوت
برایسینمایایراناست

خشم مسلمانان 
 از فیلم 

»بانوی بهشت«

نمایش و اکران فیلم »بانوی 
بهشت« به کارگردانی الی 
کینگ، فیلمساز استرالیایی 
مصری تبار و با فیلمنامه شیخ 
یاسر الحبیب،   کویتی ساکن 
لندن، موجی از اعتراضات 
را در کشــورهای اسلامی 
برانگیخته و شیعیان و اهل 
سنت انتقادات فراوانی نسبت 
به این فیلم مطرح کرده اند.  
به گزارش فرست پست، این 
فیلم ساخته کشور بریتانیا 
توســط کمپانی انگلیسی 
»انلایتد کینگدام« و کمپانی 
آمریکایی »هانیبال مدیا« 
با بودجه 15میلیون دلاری 
تولید شده است. اکران این 
فیلــم در بریتانیا موجی از 
انتقادات گسترده را در پی 
داشته و بسیاری از منتقدان 
ایــن فیلــم را کفرآمیز و 
نژادپرستانه توصیف کرده اند. 
نمایش تصویر رایانه ای پیامبر 
اسلام، امام علی)ع( و چهره 
خلفای راشدین نظیر ابوبکر 
دلیل  عمربن الخطــاب  و 
اصلی برانگیخته شــدن 
احساسات مسلمانان بوده؛ 
چراکه تا کنون سابقه نداشته 
در فیلمی چهــره پیامبر 
اســلام)ص( نمایش داده 
شود و براســاس اعتقادات 
اسلامی به تصویر کشیدن 
چهره ایشان کفرآمیز تلقی 
می شــود. علاوه بر بریتانیا 
نمایش این فیلم در ایران، 
مصــر، مراکش، عــراق و 
پاکستان ممنوع اعلام شده 
است.در ایران نمایش فیلم 
»بانوی بهشــت« ممنوع 
اعلام شده و دولت جمهوری 
اسلامی ایران در واکنشی 
رســمی به این فیلم اعلام 
کرده است که فیلم »بانوی 
بهشت« با هدف ایجاد شکاف 
و اختلاف میان مسلمانان 
ســاخته شده اســت. در 
مراکش )مغرب( نیز شورای 
مذهبی این کشور، ساخت و 
نمایش فیلم »بانوی بهشت« 
را محکوم کرده و نمایش این 
فیلم در سینماهای سراسر 
مراکــش از ســوی دولت 
 این کشــور ممنوع اعلام 

شده است. 

۷۰ گروه نمايشی 
در همدان 

و  نمایشــی  ۷۰ گــروه 
هنرمنــد   4۰۰ حــدود 
در بیســت و هفتمیــن 
جشنواره بین المللی تئاتر 
کودک ونوجــوان حضور 

خواهند داشت.
به گزارش همشهری، مسعود 
ویژه، مدیرکل اداره فرهنگ 
و ارشاد اسلامی همدان با 
اعلام این خبر گفت: همدان 
از یکم تا ششــم تیرماه 
ســال جاری میزبان این 
رویداد نمایشی خواهد بود. 
 1۰ سالن در مرکز استان و

۹ سالن در همه شهرستان ها 
به جشنواره اختصاص داده 
شده اســت و جشنواره در 
12 بخش و با حضور 5 کشور 
برگزار خواهد شد، رئیس 
بیست و هفتمین جشنواره 
بین المللی تئاتر کودک و 
نوجوان همدان با بیان اینکه 
کشــورهای عراق، یونان، 
ترکیه، ارمنستان و ایتالیا در 
این دوره از جشنواره حضور 
دارند، اظهار کرد: پیش بینی 
شده است بیش از صد هزار 
نفر بتوانند از آثار این دوره 
دیدن کنند. وی خاطرنشان 
کرد: برای مناطق حاشــیه 
و کم برخوردار شــهر نیز 
برنامه هایی درنظر گرفته 
شــده و گروه های نمایش 
خیابانی در این مناطق اجرا 
خواهند داشت. ویژه با بیان 
اینکه روزانه 3 سانس اجرای 
نمایش در سالن های سطح 
استان انجام می شود، مطرح 
کرد: مقرر شده است سانس 
صبح در اختیار آموزش و 
پرورش باشد و بعدازظهرها 
بلیت فروشــی از طریق 
سایت تیوال به مبلغ 1۰ هزار 
تومان صورت می گیرد. ویژه 
درباره برگشت جشنواره 
فیلم کودک بــه همدان 
نیز گفــت: هم اکنون این 
جشنواره شــرایط خوبی 
ندارد و در 2 ســال اخیر 
به دلیل شیوع کرونا تولیدات 
ســینمایی حوزه کودک 
کاهش یافته است؛ از طرفی 
پیشنهاد برگزاری جشنواره 
 فیلم  خانواده و فیلم  طنز را

هم داده ایم.

هرگاههزینههایزندگیبالامــیرود،معمولامحصولاتصنعت
سرگرمینخستینچیزهاییهستندکهازسبدخانوارهابرایبرآمدن
ازپسهزینههاحذفمیشوند.خانوادههاترجیحمیدهندکهکالاها
ونیازهایاساسیشانمثلمرغ،گوشت،برنجوروغنو...راتامین
کنندتابرایاموریمثلکتاب،سینما،تئاتر،کنسرتموسیقیو...
پولبدهند.اماناتوانیاغلبمردمازپرداختهزینههایسرگرمی
باعثنشدهکهقیمتکتابیابلیتسینماوتئاتروکنسرتبالانرود.
مدامبرتعدادصفرهایپشــتجلدکتابهاافزودهمیشودوتعداد
خریدارانکتابآبمیرود؛قیمتبالایبلیتســینمامردمرااز
سینماگریزانکردهوکاربهجاییرسیدهکهطرحهایحمایتیقرار
استبرایسینماهامخاطبدستوپاکند؛تنهامعدودافرادیکهبه
تئاترعلاقهمندندودرآمدشاناجازهمیدهدکهازپسقیمتبلیت
نمایشهابرآیند،درسالنهایتئاترحاضرمیشوند.دراینمیان،

وضعیتکنسرتهایموسیقیمتفاوتاست.اغلبمردمبهموسیقی
علاقهدارندودوستدارنداجرایخوانندهموردعلاقهشانراازنزدیک
ببینندوحالوهوایهیجانانگیزکنسرتراتجربهکنند،امابسیاری
ازهمینمردمازپسخریدبلیتکنسرتهایموسیقیبرنمیآیند.
ازابتدایامسالسقفقیمتبلیتهایکنسرتموسیقیبه۵۰۰هزار
تومانرسیدهوکنسرترفتنرســمابهتفریحیلوکسبدلشده
است.طبیعیاستکهوقتیقیمتبسیاریازکالاهایاساسیبالا
رفته،خیلیهانتوانند۵۰۰هزارتومانخرجشنیدنصدایخواننده
موردعلاقهشانکنند.قاعدتامسئولانبایدبهفکرکنترلهزینههاو
نیزسلامتروحیجامعهباشــند.بااینحال،برخیهنرمندانهم
کهوضعیتاقتصادیجامعهوشرایطروانیمردمرادرکمیکنند
وخودشــانرادرقبالجامعهمســئولمیدانند،سعیمیکنندبا
چشمپوشیدنازسودخود،شرایطیمهیاسازندکهعلاقهمندانو
دوستدارانشانبتوانندبادغدغهکمتریدررویدادهایهنریحضور
پیداکنند.همایونشجریانیکیازاینهنرمنداناستکهقراراست
روزهایاول،دوم،سوم،پنجموششمتیرباگروهسیاوشبهرهبری
آرشگوراندرسالنهمایشهایوزارتکشوربهصحنهبرود.همایون

درصفحهشخصیاشازتعیینقیمتپایینبلیتهاورایگانبودن
جایگاهویژهبرایدانشجویانخبردادهبود:»برایامکانحضوربیشتر
علاقهمندان،کمینهبهایبلیتدرنظرگرفتهشدهاستوهمچنین
جایگاهVIPجهتاهدابهدانشجویاناختصاصدادهشدهاست.«
کفقیمتبلیتهایاینکنسرت۱۲۰هزارتومانوحداکثرقیمت
آن۳۹۵هزارتوماناستتاافرادبیشــتریاستطاعتخریدبلیت
داشتهباشند.استقبالازاینرویدادهنریچنانبودکهوبسایت
فروشبلیتهادرهماندقایقنخستبامشکلمواجهشدوخیلیاز

علاقهمنداننتوانستندبلیتاینکنسرتراتهیهکنند.
همایونشجریاندرصفحهشخصیاشدرتوضیحایناتفاقچنین
نوشت:»دوستانعزیزباپوزشبسیاردرهماندقایقاولیهسامانه
فروشبلیتباتراکنشبیسابقهایروبهروشدکهباوجودتمهیدات
قبلیباعثکندیبسیارزیاددرسامانهشــد.اندکیازمراجعاندر
دقایقاولیهموفقبهتهیهبلیتوبسیاریدیگربامشکلروبهروشدند.
دراینوضعیتازســایتتقاضاکردمکهفروشمتوقفشودتابه
سازوکاریکارآمدتربرسیموخدمتتاناعلاممیکنیم.خواهشمندم
ازخریدبلیتازسایتهایدیگروباقیمتگزافخودداریفرمایید.

عزیزانبهغیرازروزهایاول،دوم،سوم،پنجموششمتیرماهکهشروع
مجددارائهبلیتآنهامتعاقباًاعلامخواهدشد،باتمدیدروزهایبیشتر
کنســرتتاریخهایدهم،یازدهمودوازدهموهفدهم،هجدهمو
نوزدهمتیرماهنیزبرایحضورشماعلاقهمندانبهآنهااضافهخواهد
شد.«باوجودهمهاینتمهیدات،بلیتهایاینکنسرتسرازبازار
سیاهدرآوردهوباقیمتهاینامعقولیدرحالخریدوفروشاست.
اگرســریبهیکیازوبســایتهایخریدوفروشآنلاینبزنید،
آگهیهایفروشبلیتهایاینکنسرتراپیدامیکنید.یکآگهی
قیمت۳بلیتجایگاهEهمکفرا۳میلیونتوماناعلامکردهبود.با
شــمارههمراهیکهدرآگهیآمدهبودتماسگرفتیم.صدایمرد
جوانیپاسخماراداد.خودراخریدار۳بلیتشمعرفیکردیموخواهش
کردیمکهکمیتخفیفبدهد.فروشندهگفتهمینالانخریداری
دیگریتماسگرفتهوبایدهرچهزودتربگوییــمکهواقعاخریدار
هســتیمیانهونهایتتخفیفیکهمیتواندبدهددرحد۳۰۰هزار
توماناســت؛یعنی۳بلیت۲میلیونو۷۰۰هزارتومان.بامراجعه
بهوبســایتفروشبلیتهامیبینیدکهقیمتبلیتهایجایگاه
همکفEفاصلهفاحشیبارقمفروشندهدارد:۳8۵هزارتومان؛یعنی
۳بلیتبرایخودفروشندهیکمیلیونو۱۵۵هزارتوماندرآمدهو
حالاتقریبا۲ونیمبرابرقیمتاصلیبلیتهارابرایفروشگذاشته
است.درآگهیهایدیگراینوبسایتخریدوفروشآنلاین،چند
آگهیباقیمتتوافقی،یکآگهیباقیمتیکمیلیونتومانبرای
یکبلیتوچندینوچندآگهیدیگرمشــاهدهمیشود.البتهاین
آگهیهابعدمدتیازاینوبسایتحذفشد،امامطمئنااینوضعتا
روزشروعکنسرتهاادامهخواهدداشتوقیمتهایبازارسیاهبالاتر
همخواهدرفت.جلوگیریازایجادبازارسیاهدرهرجاییکهتقاضا
بیشترازعرضهاست،تقریباغیرممکناستودربارهاینکنسرتهم،
تعدادبلیتهایعرضهشدهدربازارسیاههمچندانزیادنبودهاست.
تنگناهایاقتصادیکهزیادمیشود،عدهایباسودجوییشاننیت

خوبآدمهاراهمقربانیمیکنند.
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فروشبلیتهایکنسرت
همایونشجریاندربازارسیاه
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از یک نیت خوب
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درباره سوژه انجام نمی شد. زمانی که کار در دفتر 
زنان را شــروع کردیم، پژوهش پیرامون انتخاب 
ســوژه و پرداختن به آن برایمان دغدغه بود. در 
همان شروع کار به روایت زندگی دختری امدادگر 
پرداختیم که در روستای چنده لا متولد شده بود 
و به عنوان امدادگر در عملیات های مختلف حضور 
داشت، یا سرگذشــت فاطمه ناهیدی را روایت 
کردیم که با وجود مخالفــت پدرش از آمریکا به 
ایران می آید، به خرمشهر می رود و اسیر می شود. 
ناهیدی یکی از ۴ زن اســیر ایرانــی در جنگ 
تحمیلی است. ســراغ فرجام فر، زنی که پرستار 
نیروی هوایی بوده رفتیم که درحالی که  حجاب 
نداشــته به مداوای زخمی ها مشغول می شود و 
بعد تحت تأثیر عقاید رزمندگان قرار می گیرد و 
اکنون یکی از زنان محجبه و انقلابی است. سراغ 
زنانی رفتیم که مستقیم یا غیرمستقیم با وقایع 
جنگ درگیر می شوند. به نظر من اگر می خواهیم 
در کتاب های ادبیات پایداری به تکرار نرسیم باید 
نگاهمان را تغییر دهیم و با توجه به شرایط زمانی 

جامعه و نگاه جوانان، آثارمان را تولید کنیم.«

نویسنده برگزیده 
جعفریان که درمسابقات اســتانی و دانشجویی 
صاحب جوایزی شده و درجشــنواره مطبوعات 

سال 83 دربخش ویژه به دلیل صفحه هنرمندان 
شــهید در مجله ســوره مقام اول راکسب کرده 
معتقد اســت که کتاب های تولید شــده حوزه 
ادبیات پایداری باید به روز و با توجه به ســلیقه 
جوانان تولید شود؛ »برخی می گویند مگر می شود 
اتفاقات مربوط به دوران جنگ را به روز نوشت؟ 
من معتقدم نویسنده می تواند با نگاهی متفاوت به 
موضوع بپردازد. اگر قرار است خاطرات ازدواج در 
آن زمان را روایت کنیم و بگوییم ازدواج ساده و با 
مهریه کم و... بوده، اینها پرداختن کلیشه ای است. 
به روز بودن یعنی اگر قرار است خاطرات همسران 
شهدا یا آزاده را روایت کنیم، باید به عاشقانه هایی 
بپردازیم که میان جوانان آن دوره بوده. چگونه 
دختری جوان حاضر می شود با جوانی ازدواج کند 
که شهادت آرزوی اوست. چگونه حاضر می شده 
سختی ها را در نبود همسرش تحمل کند و چه 
عشقی موجب شده دختری جوان، 1۴سال را در 
انتظار همسری مفقودالاثر سپری کند؟ باید علاوه 
بر انتخاب سوژه و پژوهش پیرامون آن، به سمت 
واقع گرایی برویم. ســطحی نگری در تولید آثار 
دفاع مقدس، مخاطب را از خواندن این کتاب ها 
دور می کند. محقق باید چرایی پرداختن به سوژه 
را در دل آثار بیاورد و با پرداختــن به جزئیات، 

خاطرات را خواندنی تر کند.«

گلستان جعفریان، نویسنده،  راز ماندگاری در ادبیات پایداری را پژوهش و پرهیز از تکرار مي داند

گفت وگو با بیژن صمدی، از رزمندگان و فعالان حوزه ترویج فرهنگ ایثار

 نگذاریم چراغی که شهدا روشن کرده اند خاموش شود
برای اجرای کارهای فرهنگی و آگاه کردن نسل 
جوان و نوجوان با فرهنگ ایثار و مقاومت نیاز به 
اجرای برنامه های کلان نیست. هر کس به فراخور 
امکاناتی که در محدوده زندگی خود یا محل کار دارد، می تواند 
نماینده ای برای معرفی و زنده نگه داشتن یاد شهدا و ایثارگران 
باشد. بیژن صمدی که خود از رزمندگان و بسیجیان فعال است، 
معتقد است چراغی که شهدا روشــن کرده اند نباید خاموش 
شود. او که سال ها در کسوت معلم در مدارس و دانشگاه تدریس 
می کند و از فعالان بسیج پایگاه شهید چمران ناحیه ابوذر است، 
درباره اهمیت تنوع برنامه های فرهنگی با رویکرد ایثار و مقاومت 

گفت وگو کرده ایم.

39سالی می شود که در کنار کار آموزش در مدارس، فعالیت خود را 
معطوف به اجرای برنامه های فرهنگی در مساجد و پایگاه های بسیج 
کرده است. بیژن صمدی 18ساله بود که به جبهه اعزام شد. خودش 
می گوید: »برادرم در جبهه بود به همین دلیل وقتی من موضوع رفتن 
به جبهه را با خانواده ام مطرح کردم، آنها رضایت نداند و گفتند یا شما 
یا برادرت! قرار گذاشــتیم به صورت نوبتی به جبهه برویم تا بتوانیم 
رضایت پدر و مادرمان را جلب کنیم. برادرم که از منطقه برمی گشت، 
نوبت رفتن من بود«. رفتن به جبهه و حضور شبانه روزی در میان آتش 
خمپاره و توپ دشمن چیزی نبود که فقط به واسطه شور جوانی در 
سر او و هم نسلان بیژن صمدی افتاده باشد. صمدی در توضیح کسانی 
که معتقدند شور جوانی، عامل اصلی به جبهه رفتن و شهادت بوده، 
می گوید: »مگر می شود به دلیل شور جوانی خودمان را اسیر سختی 
در بیابان ها کنیم؟ بحث های تعهدی و اعتقادی میان هم نسلان من 
زیاد بود. متأسفانه اکنون برخی ناجوانمردانه تاریخ جنگ تحمیلی 
را تحریف می کنند و می گویند شوری بود و عده ای به جبهه رفتند! 
درحالی که اصلا اینگونه نبود. عمده جوانان راهشان را انتخاب کرده 

بودند و با آگاهی به جبهه می رفتند. می دانستند که در میدان جنگ، 
خبری از آسایش و امکانات رفاهی نیست. از پدر و مادر و همسر و فرزند 
دور می شوند و در دل جنگ، تیر و ترکش، سرما و گرمای بیابان باید 
شب و روزشان را سپری کنند. با این فکر که ممکن است زخمی، شهید 
یا اسیر دشمن شوند، به جبهه می رفتند. شاید در این میان چند نفری 
هم بدون آگاهی راهی جبهه می شدند اما به طور حتم دوام نمی آوردند 

و مدت حضورشان کوتاه بود«.

مدارس؛ بهترین بستر برای اجرای برنامه های فرهنگی 
 صمدی که تجربه ســال ها حضور در مدارس و ارتباط مســتقیم با 
دانش آموزان و جوانان را دارد، مدارس را بهترین بســتر برای اجرای 
برنامه های فرهنگی می داند و به خاطراتش از دوران جوانی و همزمانی 
با مبارزات انقلاب اسلامی گریزی می زند؛ »13ساله بودم که در جریان 
مبارزات انقلابی قرار گرفتم. منزل ما پشت پادگان قلعه مرغی بود و من 
هم در همان سن هر کاری از دستم برمی آمد انجام می دادم؛ از جمع 
کردن شیشه های خالی برای تهیه کوکتل مولوتوف گرفته تا رساندن 

لباس به سربازانی که از پادگان فرار می کردند. وقتی انقلاب 
پیروز شد مسجد محله پایگاهی شد برای حضور بیشتر ما و 
فعالیت های فرهنگی و آموزشی. 17ساله بودم که به عنوان 
فرمانده پایگاه محل انتخاب شــدم. در واقع دوران بلوغ 
و جوانی خود را در مســجد و بسیج سپری کردم. جنگ 

هم که شروع شــد من و سایر جوانان با آگاهی 
و شعور، رفتن به جبهه را انتخاب کردیم. 

معتقدم مدارس، بهترین ظرفیت برای 
معرفی الگوهای مناسب به نوجوانان و 

جوانان را دارند. خیلی از نوجوانان با 
وقایع دوران جنگ بیگانه هستند. 
کار فرهنگی بــا نصب بیلبورد 

و برگزاری چند کلاس و... به ثمر نمی رسد. یکی از راهکارهای مهم 
برای معرفی و شناساندن فرهنگ ایثار و مقاومت، ساخت فیلم، اجرای 
تئاتر، معرفی کتاب، دعوت از رزمنــدگان و خاطره گویی در مدارس 
است. چند فیلم مانند »موقعیت مهدی« ساخته شده است؟ من که 
خودم رزمنده بودم، تماشای این فیلم مرا به آن روزها برد. متأسفانه 
در برخی فیلم های ساخته شده واقعیت ها گفته نمی شود. فیلم هایی 
مانند موقعیت مهدی باید برای نسل نوجوان و جوان ساخته و نمایش 

داده شود.«

رزمندگان پای کار بیایند
او به سهم خود برای دعوت از رزمندگان و خاطره گویی تلاش می کند و 
می گوید: »متأسفانه گاهی فکر می کنم فضای جامعه در حال دورشدن 
از یاد شهدا و ایثارگران است. برخی دانشجوها از ما می پرسند این همه 
به جبهه رفتید و شهید دادید. چه شد؟! به آنها می گویم بیایید برایتان 
بگویم که اگر نمی رفتیم چه می شد؟ برای آنها از بلاهایی می گویم که بر 
سر هموطنان ما در سال های جنگ افتاد«. برخی ممکن است به دلایل 
مختلف نسبت به اجرا و حضور در برنامه های فرهنگی بی تفاوت 
شده باشند اما صمدی می گوید تنوع در برنامه ها و پای کار آمدن 
رزمندگان دفاع مقدس بسیار حائز اهمیت است؛ »معتقدم 
کار فرهنگی با ســخنرانی های تکراری به هدف نمی رسد. 
به جای دعوت از سخنران و برنامه های تکراری، بهتر است 
خانواده های شهدا، ایثارگران و رزمندگان را به 
مراســم دعوت کنیم تا خاطرات خود را 
روایت کنند. حتــی خاطرات طنزی 
که از جبهه دارند را برای جوانان 
بگویند. ســبک زندگی آنها را 
روایت کنند. ایــن خاطرات 

کجا باید گفته شود؟ «

گفت وگو

یادی از ناصرالدین باغانی، شهیدی که وصیت نامه اش 
به عربی ترجمه و چاپ شده است

نخبه ای که جهاد را به دانشگاه 
ترجیح داد

ناصرالدیــن خلــق و 
خوی عجیبی داشــت. 
منــش اش بــا دیگر 
فرق  هم سن و سالانش 
می کــرد. فراتر از یک 
جــوان 19ســاله فکر 
می کرد. او با نیت ترویج 
فرهنگ دین و انقلاب، 
راه می رفــت، حــرف 
می زد، لباس می پوشید، 

امر به معروف می کرد و... . انگار خدا او را خلق کرده بود 
تا راهنما و ارشادگر دیگران باشد. چقدر هم کارهایش 
موفق بود. ناصرالدین مرد عمل بود نه حرف. شاید برای 
همین کلامش به دل می نشست و کوچک و بزرگ جذب 
رفتارش می شدند. به خصوص که همیشه تبسمی روی 
لب داشت و همین ناخودآگاه دیگران را وادار به لبخند 
زدن می کرد. شهید ناصرالدین باغانی، فرزند آیت الله 
علی اصغر باغانی، قاری برجسته مسجد پیغمبر)ص( و 
دانشجوی دانشگاه امام جعفر صادق)ع(؛ نخبه ای بود که 
جهاد کردن را مهم تر از نشستن پشت میز و نیمکت های 
دانشگاه دانست و راهی جبهه شد و در اسفند سال65 

در عملیات کربلای5 به شهادت رسید.

تاریخ تولد13۴6، محل تولد قم. این اطلاعات را شناسنامه 
به یادگار مانده از ناصرالدین نشان می دهد. پدرش آیت الله 
باغانی از روحانیون بزرگ شهر بود که بعد از پیروزی انقلاب 
به دستور امام خمینی)ره( به تهران آمد. آن زمان ناصرالدین 
کودک، 11ساله بود. آیت الله باغانی با ساکن شدن در یکی از 
محله قدیمی پایتخت، امام جماعت مسجد پیغمبر)ص( شد. 
ناصرالدین هر روز با پدر به مسجد می رفت و بیشتر وقت خود 
را در آنجا می گذراند تا اینکه با استاد سیدمحسن موسوی 
بلده آشنا شد و نزد او تلاوت قرآن را یاد گرفت. این پسرک 
مهربان و دوست داشتنی صدای زیبایی داشت و قرآن را با 
نوایی دلنشین می خواند. شــوق او برای قرائت قرآن باعث 
پیشرفت اش شد و در مدت زمان کوتاهی در فهرست قاریان 

خوشنام قرار گرفت.

اهدای کتاب
ســال 63 یا 6۴ بود؛ ناصرالدین که دوره دبیرستان را پشت 
سر گذاشته بود در آزمون سراسری شرکت کرد. رشته علوم 
سیاسی دانشــگاه امام جعفر صادق)ع( قبول شد. پدرش 
آیت الله باغانی خود یکی از اســتادان همین دانشگاه بود. او 
یک بار که در کلاس درس معارف درباره دعای عرفه توضیح 
می داد، ناصرالدین را دید که به پهنای صورت اشک می ریزد. 
پدر از دیدن این صحنه غبطه خورد که پســر جوانش چه 
زود ســیر تعالی را طی کــرده اســت. ناصرالدین برخلاف 
هم سن و سالان خود که فراغت شــان را به تفریح و گردش 
می گذراندند اهداف والاتری در سر می پروراند. او برای اینکه 
بتواند فرهنگ انقلابی و دینی را بین نسل جوان ترویج دهد 
روزهای جمعه همراه با دوستش به خیابان انقلاب می رفت 
و بعد از نمازجمعه گوشــه پیاده رو پارچه ای پهن می کرد و 
کتاب های مذهبی ای که خریده بود بساط می کرد. هر کس 
نگاهی می انداخت و از کتابی خوش اش می آمد ناصرالدین 
آن کتــاب را هدیه می داد. او به امر بــه معروف هم اهمیت 
زیادی می داد اما عادت نداشــت برای تذکــر دادن از لحن 

تندی استفاده کند.

همسایه مزار دکتر چمران 
اما ماجرای جبهه رفتن ناصرالدین به سال65برمی گردد؛ 
یعنی 2ســال بعد از رفتن به دانشگاه. با شنیدن خبرهای 
گوناگونی که از جبهه ها می رسید او تصمیم گرفت به جبهه 
برود. اول رضایت پدر را جلــب کرد و بعد خدمت آیت الله 
علم الهدی، معاون آموزشی دانشگاه امام صادق)ع( )امام 
جمعه فعلی مشهد( رفت و موضوع را با او در میان گذاشت. 
آیت الله علم الهدی کوشا و زرنگ بودن ناصرالدین را عنوان 
کرد و اینکه کشور به نخبه ها و دانشجویان ممتاز نیاز دارد 
اما ناصرالدین گفت: »امام فرموده امروز جبهه رفتن بر هر 

کاری مقدم است.«
قاری خوشنام مسجد پیغمبر)ص( از همان مسجد راهی 
شد. ســربند »یاحســین)ع(« اش را هم خود پدر بست و 
برایش آرزوی موفقیت کرد و در دل شــهامت او را ستود. 
ناصرالدیــن در عملیات های بدر، کربــلای یک، کربلای 
۴و 5شرکت کرد. ســرانجام هم در عملیات کربلای5 در 
شلمچه به شهادت رسید؛ 11اســفند 1365 اما پیکرش 
بعد از 10روز به آغوش خانواده بازگشــت. از ناصرالدین 
وصیت نامه ای به جــا ماند؛ دست نوشــته ای خواندنی و 
تأثیرگذار که در کشور لبنان به عربی ترجمه و چاپ شد. 
یک نسخه از آن هم به دســت نیروهای حزب الله رسد. او 
عارفی بود که در 19ســالگی ره صد ســاله رفت. مزارش 
در جوار مزار شهید چمران اســت و مقام معظم رهبری 
)رئیس جمهــور وقت( برای شــهادت او پیام تســلیتی 

فرستادند.

بخشی از وصیت نامه شهید که به زبان عربی چاپ شده است: 
اکنون که حضرت صاحب الامر)عج( در پرده غیبت اســت، 
ولی فقیه عصر خود را بشناســید، اگر امام خود را شناختید 
گمراه نمی شوید وگرنه به چپ و راســت منحرف خواهید 
شد. مردم مسلمان دشــمن اسلام را بشناســند. جنگ با 
عوامل خارجی مسئله سختی نیست. اما این منافقان داخل 
هستند که از همه بدترند. منافقان از کفار بدترند. با جدایی 
از این منحرفان قلب امام را شاد کنید. مسئله دیگر اینکه در 
مصایب و مشکلات صبر کنید. بهشت را به بها می دهند نه به 
بهانه، بهای بهشت سنگین است، بهای بهشت کالای عشق 
اســت، یعنی خون، کربلا رفتن خون می خواهد، این کربلا 
دیدن بس ماجرا دارد. ماجرای کربلا، ماجرای خون و قیام 

است. پیام را شما بدهید. خون از ما... .

 مریلا زارعی
 بازیگر سینما

فیلم سینمایی »هِناس« بخشی از تاریخ 
معاصر سرزمین ماست؛ سرزمینی که اگر 
تاکنون ایســتادگی کرده و مانده به دلیل 
خــون شــهدایی اســت کــه مظلومانــه 
رفتنــد تا مــا در امنیــت و آرامش باشــیم. 
امیدوارم ایــن امنیت و آرامش بــا تعهد و 
مســئولیت ادامه پیدا کند و شــما با حال 
خــوب این مســیر را ادامــه دهیــد، چراکه 
شــهدا به دنبــال همیــن مســئله بودنــد. 
از خداونــد سپاســگزارم و خوشــحالم کــه 
سهمی در به تصویر کشیدن زنانی که در 
این سرزمین ایستادند و تحمل و صبوری 

کردند، داشته باشم. موج 

 سید امیرحسین قاضی زاده هاشمی
 رئیس بنیاد شهید و امور ایثارگران

خانواده هــای معظــم شــهدا و ایثارگــران 
تضمینــی برای آینــده انقلاب هســتند و 
نظام اسلامی هم به این عزیزان نیاز دارد 
و البته ارزش ها و باورهای آنان باید حفظ 
شود. درخصوص قوانین خدمات رسانی 
به ایثارگــران در بخش های مختلف تنها 
۱۹ درصــد قوانیــن اجــرا می شــود و حتی 
برخی مــواردی کــه اجرا شــده اســت نیز 
آیین نامه هــای لازم را ندارنــد و بــا کمک 
ســازمان امــور اداری و اســتخدامی، 
ســعی در اصــلاح آن داریــم کــه در گام 
اول ۱۷ آیین نامــه تنظیــم شــده و در 
کمیســیون های دولــت در حال بررســی 

است. فارس

دلبستگی های راویان 
دفاع مقدس در خط مقدم

208 راوی از اعضای ســپاه و بسیج در 8سال جنگ 
تحمیلی رژیم بعث عراق علیه ایران، رســالت مهم 
ثبت تاریخ جنگ را برعهده داشــتند که در این راه 
22 شهید تقدیم اســلام و انقلاب کردند. به گزارش 
تارنمای مرکز اســناد و تحقیقات دفاع مقدس، این 
شهدا که به عنوان راوی  یا حین رزم به شهادت رسیدند 
از نخبگان دانشــگاهی بودند اما رفتــن به جنگ را 
تکلیف مهم تری دانســتند. شــهیدان سیدحسین 
ابوالسباع، محمد اسحاقی، تقی رضوانی، علی فتحی، 
سیدمحمد گرکانی، سعید عیسی وند، حسین الله داد، 
نادر صباغیان، هادی درودیان، ســعید امیری مقدم، 
حمید صالحی، حســین جلایی پور، محسن فیض، 
محمدرضا ملکی و مجید صادقی نژاد از شهدای راوی 
مرکز اسناد و تحقیقات دفاع مقدس هستند که ثبت 
تاریخ دفاع مقدس را برای همیشه مدیون خود کردند. 
گفتنی اســت روایان دفاع مقدس که شاهدان عینی 
صحنه های مدیریت رزم و جهاد هستند، برای ثبت آن 
لحظات مهم و حساس از وسایل و ابزارهایی استفاده 

می کردند که جز لاینفک کارشان بود.

۲بخش تازه در جشنواره تئاتر مقاومت
انجمن تئاتر انقلاب و دفاع مقدس فراخوان هجدهمین جشنواره 
بین المللی تئاتر مقاومت را در بخش هــای صحنه ای، خیابانی 
و محیطی، نمایشنامه نویســی، رادیو تئاتر، تله تئاتر و تئاتر ملل 
منتشر کرد. هجدهمین جشــنواره بین المللی تئاتر مقاومت، با 
نگاهی به تلاش ها، رویکردها و آموزه های ادوار گذشــته، تلاش 
دارد در فرایندی اندیشه ورزانه و با تمرکز بر تولید همراه با فراگیری 
و ارتباطی دوســویه میان هنرمندان و مردم در گســتره ایران و 
کشورهای اسلامی گامی تازه در هویت یابی و کارایی گفتمانی، 
جریانی و کنش ســاز فرهنگی، هنری و اجتماعــی تولیدات در 
جشنواره تئاتر مقاومت بردارد. در این دوره از جشنواره 2بخش تازه 
تئاتر ملل با تمرکز بر کشورهای اسلامی و پیاده روی عظیم اربعین 
حسینی و تله تئاتر افزوده شده است و تمامی بخش های جشنواره 
بر مبنای تولید آثار جدید پذیرای هنرمندان است. همچنین در 
این دوره بخش نمایشنامه نویسی پذیرای نویسندگان دیگر ملل 
در چهارچوب موضوعی جشنواره است. دیگر بخش های جشنواره 
نیز شامل نمایش های صحنه ای، خیابانی و محیطی، رادیو تئاتر و 
نمایشنامه نویسی است. این جشنواره به همت انجمن تئاتر انقلاب 
و دفاع مقدس بنیاد فرهنگی روایت فتح و با دبیری ســیدوحید 
فخرموسوی از شهریور تا آذر 1۴01و در گستره ایران و کشورهای 

اسلامی برگزار می شود.

نقل قول خبر

 خـبر

یـاد

مژگان مهرابی؛ روزنامه نگاریـاد

فرقی نمی کرد اهل کجای این سرزمین باشی، 
حتی تفاوتی میان زن یــا مردبودن هم وجود 
نداشت. جنگ ناخواســته در جنوب و غرب 
کشور شروع شد و زن و مرد هر چه در توان داشتند را در راه دفاع از مرزها به کار گرفتند. گروهی 
با لباس رزم و در میدان جنگ و گروهی هم با فعالیت در ستادهای پشتیبانی جبهه و گروهی هم 
در لباس امدادگر. در این میان همسران شهدا، جانبازان و آزادگان نیز نقش پررنگی را در دوران 
هشت ساله دفاع مقدس و پس از آن ایفا کردند که ضرورت پرداختن به زندگی و خاطرات آنها را 
بیشتر می کند. اهمیت این موضوع موجب شد تا گروهی در دفترادبیات و مقاومت فعالیت خود 
را معطوف به گردآوری و ثبت خاطرات بانوان ایثارگر کنند. گلستان جعفریان، نویسنده ای است 
که با نگاهی متفاوت به سوژه ها، تاکنون چندین کتاب با موضوع زنان به چاپ رسانده است. او در 
گفت وگو با همشــهری از اهمیت پرداختن به موضوع زنان و راز ماندگاری کتاب هایی با موضوع 

دفاع مقدس برایمان می گوید.

گلســتان جعفریــان کار تالیــف را بــا کتاب 
»ازچنده لا تاجنگ« آغاز کــرد.»او نگاهش را به 
ارث گذاشت« )داستان بلند زندگی امیرسرلشکر 
شهیدحسن آبشناســان(، »چهار فصل کوچ«، 
»زود بزرگ شــدیم« )خاطرات شــهرجنگی(، 
»شــیرصحرا« و »تیک تاک زندگی«، »روزهای 
بی آینه« و »پاییز خواهد آمد« از کتاب های این 
نویسنده است. از چنده لا تا جنگ، جزو نخستین 
کتاب هایی اســت که در حوزه ادبیات پایداری 
با موضوع زنان و توســط دفتر ادبیات و مقاومت 
سوره مهر چاپ شــد. جعفریان در نخستین اثر 
خود با موضوع زنان، خاطرات شمسی سبحانی را 
گردآوری کرده و به رشته تحریر در آورده است. 
شمسی دختری است که در خانواده ای شمالی 
متولد می شود و دوران دبستان را در روستایی به 
نام چنده لا از کوه های سوادکوه سپری می کند. 
سکوت و آرامش چنده لا برای شمسی پرجنب و 
جوش، آنقدر یکنواخت شده بود که خودش در 
جایی از کتاب می گوید: »به پدر و مادرم می گفتم 
ما چقدر باید کــوه و درخت و آبشــار ببینیم.« 
شمسی دوران جوانی را در تهران می گذراند و در 
مبارزات انقلابی هم شــرکت می کند. جعفریان 
درباره پرداختن به موضوع زنان می گوید: »زمانی 
که در دفتر ادبیات هنــر و مقاومت، بحث زنان 
مطرح شد، من و ناهید سلمانی مسئول دفتر زنان 
شــدیم تا ثبت خاطرات زنان ایثارگر، همسران 
شهدا و آزاده را انجام دهیم. شمسی، جزو زنانی 
بود که شهرش درگیر جنگ نشده بود، اما رفتن 
به جبهه و خدمت به رزمندگان را انتخاب کرد. در 
سرگذشت شمسی می خوانیم که به دلیل روحیه 
و احساس مسئولیتی که داشته به عنوان پرستار 
به کردســتان رفته و تنها زنی اســت که همراه 
کاروان ارتش به کوهســتان می رود. او به دلیل 
گذراندن دوره های امدادگری، درکردستان و در 

روايت زنانه از 8سال دفاع مقدس

شهره کیانوش رادگزارش
روزنامه نگار

نبود پزشک و پرســتار، به عنوان امدادگر همراه 
لشکر، تا دل کوه ها می رود و به مداوای سربازان 
می پردازد. شــجاعت او بی نظیر است. شمسی، 
نمونه ای از دخترانی است که در مبارزات انقلابی 

و دوران جنگ حضور پیدا می کنند«. 
جعفریان معتقد اســت  که انتخاب سوژه و نوع 
نگاه نویســنده در تحقیق و نگارش می تواند آثار 
تولید شــده در حوزه دفاع مقدس را جذاب تر و 
پرمخاطب تر کند؛ »عمــده آثاری که تا آن زمان 
تولید می شــد، برگرفته از مصاحبه هایی بود با 
سؤالات کلیشــه ای و تکراری و اغلب پژوهشی 

روزهایبیآینه

مکث
 گلســتان جعفریان در کتاب»روزهــای بی آینه« به 
خاطرات منیژه لشکری، همسر سرلشکر خلبان شهید 
آزاده، حسین لشکری، پرداخته که از زندگی  و چگونگی 
تحمل 1۸ســال دوری از همســرش در دوره اسارت 
ســخن می گوید. زندگی زنی که در 17ســالگی، پای 
سفره عقد می نشیند، در 1۸ســالگی نخستین و تنها 
فرزندش متولد می شود اما سال های چشم انتظاری او 
با خبر مفقود الاثر شدن همسر خلبانش با وقایعی همراه 
می شــود که در کتاب روزهای بی آینه به چاپ رسیده 
است. این کتاب که توسط انتشــارات سوره مهر و در 
15۸صفحه چاپ شده اســت، به روایت ناگفته هایی از 
جنگ تحمیلی پرداخته و چگونگی انتخاب های یک زن 
در نبود همسرش و به دوش کشیدن بار زندگی توسط 
جواني هجده ساله به همراه فرزند چهار ماهه اش را شرح 

می دهد. این اثر در قالب مستند داستانی نوشته شده و همچنین به دلیل 
واقعی بودن آن، سنگینی بار مستند بیشتر به چشم می خورد. در بخشی 
از متن کتاب روزهای بی آینه که دیدار منیژه با همسرش بعداز 1۸سال 

دوران اسارت و برگشتن به ایران روایت شده است می خوانید:
ساعت سه و نیم یا چهار بود که وارد ســالن شدند. عکس حسین 
را دیده بودم؛ همین که وارد شد شــناختمش. از فاصله خیلی دور 
می دیدمش. وسط ایستاده بود و دو خلبان در سمت راست و چپش 
بودند. همین که چشــمم به صورتش افتاد انگار نه انگار این مردی 
بود که سال ها از من دور بوده است؛ کاملًا می  شناختمش و دوستش 

داشتم. احساســاتم جان گرفته بود. آن همه 
حس غریبگی که نســبت به عکس ها و تنُ و 
لحن صدایش داشتم دیگر نبود. نمی  دانم چه 
شده بود؛ حس دختری را داشــتم که برای 
نخستین بار همسرش را می بیند؛ هم خجالت 
می کشیدم و شرم داشتم، هم خوشحال بودم، 
هم می  خواستم کنارم باشــد. زیر لب زمزمه 
کردم: خدایا، من چقدر این مرد را دوســت 
دارم. حسین نزدیک شد؛ خیلی نزدیک. همه 
فامیل و دوست و آشــنا دور او ریخته بودند و 
ماچش می کردند: یکی آویزانش می شد، یکی 
دستش را می گرفت، یکی به پایش افتاده بود. 
کاملًا احساس می کردم که حسین از بالای سر 
همه آنها دنبال کسی می گردد. فقط به او خیره 
شده بودم. می دیدم آدم ها لاینقطع از جلوی من می روند و می آیند، 
اما هیچ صدایی نمی شنیدم. زانوهایم حس نداشت، نمی توانستم از 
جایم بلند شوم. برادر بزرگم که همیشه در جمع و شلوغی متوجه من 
بود، آمد سراغم و گفت: »منیژه، چرا نشستی؟! بلند شو!« زیر بغل 
مرا گرفت و با صدای بلند گفت: »لطفاً برید کنار! اجازه بدید همسرش 
اون رو ببینه!« دریای جمعیت کنار رفتند و برای من راه  را باز کردند. 
خبرنگارها با دوربین هایشــان دویدند. روبه روی هم قرار گرفتیم. 
دست مرا گرفت و گفت: »حالت چطوره؟« گفتم: »خوبم!« پیشانی ام 

را بوسید و یک دفعه سیل جمعیت من و حسین را از هم  جدا کرد.
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 انسان شناسی قلبی
 یا انسان شناسی عقلی؟

انسانشناسی،یعنیتامل
دربارهحقیقتانسان.هر
علمیانسانشناســیرااز
نقطهایآغــازمیکندکه
آننقطهرابهعنوانمرکز
وجودانسانشناختهاست.
طبیعیدانان،جسمانیت
انسانوفلاســفهوحکما

»قوهعاقلهمدرکــه«واهالیعرفان»قلــب«رابهعنواننقطه
مرکزیوجودانسانشناختهوبرمحورآنمسائلخودراچینش
میکنند.سپسبستهبهآنکهماانسانرابهچهچیزتعریفکنیم
مسیرسعادتوبهروزیاورانیزمتفاوتانگاشتهوبرایتوفیق

اونسخهایویژهخواهیمپیچید.
طرحانسانعقلانیکهکارویژهانسانشناسیفلسفیاستبخش
اعظمهویتانسانرابهادراکاتذهنیاوتعریفمیکند؛درواقع
درانسانشناسیفلسفیانســانبهعقلتعریفشدهونتیجه
آنکهتکاملانسانمســاویباتکاملادراکاتومعرفتعقلانی
اوست.بهدیگرسخن،سعادتوشقاوتانساندایرمدارمیزان
معرفتوعقلانیتانسانقلمدادشدهوراهیابیانسانبهمراتب
بالایکمال،جزازمسیرمعرفتفلسفیمیسرنیست.گواهاین
برداشت،سخنفلاسفهاســتکهبهعنوانمثالمیتوانکلام
فارابیرانقلکرد.اودربارهسعادتانسانمینویسد:انسانزمانی
بهسعادتدستمییابدکهدرفطرتخویشتواناییپذیرفتن
معقولاتراازجانبعقلفعالبیابد.)السیاسهالمدنیه،ص81(

ایندرحالیاســتکهعرفاننظریوعرفانعملیبر»قلب«
بهعنوانمرکزوجودانســانتمرکزکردهتاجاییکهانسانبه
قلب،تفســیروتحلیلمیشود.قاعدتاســعادتوشقاوتدر
انسانشناسیعرفانی،بامترشــهوداتاندازهگیریمیشود.
چنانچهبرخیدراعتراضبهانسانشناســیفلســفیومسیر
سعادتیکهبرایانسانترسیممیکند،معتقدندکه»اختلاف
مراتبانســانها،درجاتپیامبرانوتبییندرســتخلقتو
خلیفهاللهبودنانسان،باهمینحقیقتقلبیتبیینمیشود«.
ایناهتمامویژهعرفاننظریبه»قلب«درروششناسیعرفان
نظریهمنمــوددارد؛چراکهازدیداینعلم،روششــهودی
تواناییلازمراداراستوالبتهمناسبترینموطنشکلگیری
شهوداتهم»قلبانسان«است.لذامحوراندیشههایعرفانی

حقیقتقلببودهوازاینروقلببالاترازعقلقرارمیگیرد.
گذشتهازآنکهامتداد»انسانشناسیفلسفی«و»انسانشناسی
عرفانــی«رابایددرســایررشــتههاماننداخــلاق،حقوق،
جامعهشناســیو...رصدکــردودربارهضعفوقــوتآنبه
بحثهایتخصصینشست،اکنونمســئلهایفوریترراباید
پاسخدادکهلازمهاینپاسخدهیتعیینآنمنظریاستکهبه
تماشایانساننشستهودربارهحقیقتانسانباتوجهبهنقطه
مرکزیوجودشسخنمیگوید.اماآنمسئلهفوریترچیست؟
چندیپیــشرهبــرمعظــمانقــلابدرســالروزارتحال
امامخمینی)ره(درتوصیهایبهفعالانعرصهانقلابی،اجتماعی،
سیاسیواقتصادیفرمودند:»ازسرمایهایمانمردمبرایتولید
عملصالحبهرهبگیرید.مردم،مؤمنند،مردمایماندارند؛این
ایمانمیتواندعمــلصالحتولیدکند«.اکنونپرسشــیکه
بایستیپایآندوبارهبهمحافلاندیشهورزیبازشود،مسئله
»چیستیفرایندعمل«است.قطعاتبدیلایمانبهعملصالح،
نیازمندفهمیدقیقازفرایندعملاستکهبراینقطهشروعآن
هر»انسانشناسی«طرحیداشتهوبرایسرانجامآننیزغایتی
متصوراست.درانسانشناســیفلسفیکهگفتهشدقوهعاقله
مدرکهرامرکزوجودانسانمیانگارد،آغازاقدامورفتاروعمل،
تصوروتصدیقانساناست.پسبایستیبرایتبدیلایمانبه
عملصالح،کاریدرحوزهمعرفتوعقلانیتصورتداد.ولي
سؤالمهمآنکهدراینانسانشناسیچرا»قلب«بهعنوانجایگاه
حبوبغضمغفولماندهاست؟نادیدهانگاریعنصرمحبتو
عداوتدربروزرفتارهایانسانیورفتارسازی،احتمالامارابه
نسخهمطلوبدرترســیمفرایندتبدیلایمانبهعملصالح

نخواهدرساند.
ازطرفیانسانشناسیعرفانیکهمتکیبهشهوداست،قلبرا
بالاترازعقلدیدهودرترسیمفرایندتبدیلایمانبهعملصالح
طرحیجامعندارد.درنگاهبرخی،قلبانسانمحلشکلگیری
عزموارادهومیلبهعنوانعناصراصلیدرفرایندرفتاروعمل
است.روشناستکهعزموارادهومیلنیزازامورذهنیبهمعنای

تصوریوتصدیقینیستند.پسدراینمیانچهبایدکرد؟
ناگفتهنماندکهســخناز»قلب«و»محبت«بهمعنایایجاد
قطبیدربرابر»عقل«و»معرفت«نیستتابیهودهدرمیاناین
دوقطبیسرگردانشــویموبهجدلافتیمبلکهصرفاتوجهی
استبراینیفتادندردامانسانشناسیتکبعدیکهبهسبب
نقصاندرشناختانســان،تواناییارائهراهکاریمؤثرندارد.
اینجاستکهضرورتیکانسانشناسیجامعرخعیانمیکند
تاباتبییندقیقرابطهمنطقیعقلوقلبوهمچنینتوضیح
رابطهگرایشوبینشدرکنشســازی،نسخهایهمهجانبهرا

ارائهکند.
درهمینراستامرحومآیتاللهمصباحیزدیآنگاهکهدرصدد
تعریفنفسانساناست،نفسرابههرمیدارایسهبعدتشبیه
میکند.اینسهبعدهرمنفسانســانعبارتنداز:بعدآگاهیو
شناخت،بعدقدرتوبعدمحبت.هرعملیهمکهازانسانسر
میزند،برخاســتهازحضورواتفاقابعادسهگانهنفساوست؛
یعنیآنگاهرفتاریازانسانسرمیزندکهنسبتبهآنرفتاریک

هرمسهبعدیشکلگرفتهباشد.
حالاگرما»ایمان«رامطابقتفسیررهبرمعظمانقلابآگاهی
همراهبامیلبدانیم،یعنیدرواقعبهوجوددوبعدازابعادسهگانه
نفسکهکنشهایانسانیراسامانمیدهد،معترفشدهایم.
لذادرآنجاییکهایمانوجودداردامااینایمانبهعملصالح
منجرنشدهاست،بایدسراغبعدسومیعنیقدرتبرانجامکار
رفتوپرسیدچهموانعیسببمیشودتامردممومن،قدرتبر
انجامعملصالحرادرسطحفردیواجتماعینداشتهباشند؟
آیاعدمقدرتبرانجامکاریناشیازمیزانضعفدرگرایشو
بینشاســتیاآنکهموضوعقدرتمتمرکزبرتواناییاستنه
اراده؟بهدیگرسخنآیااساســاتواناییانجامیکعملصالح
وجودنداردیاآنکهعملصالحناشناختهوغیرمحبوباست؟اگر
عدمقدرتیعنیعدمتوانایی،بایستیاینناتوانیراریشهیابی
کردوبهگماننگارندهموضوع»هویت«بیارتباطبااینبحث
نیســتکهتفصیلآنمجالیدیگرمیطلبدوازحوصلهاین
مرقومهکهصرفادرصددگشودنبابیبرایتاملپیرامونانواع

انسانشناسیبود،خارجاست.

 »اخلاق« با »ایمان«
 چه رابطه ای دارد؟

استاد شهید مرتضی مطهری: هیچکسنیستکهاخلاق
رانشناســدیانداندکهعدالتتاچهانــدازهضرورتدارد.
مشکلکاردرمرحلهاجراست.آنوقتیکهانسانمیخواهد
یکاصلاخلاقیرارعایتکندمیبینــدمنافعشدریک
طرفقرارگرفتهواخلاقدرطرفدیگر،میبیندراستگویی
دریکطرفقرارگرفتهومنفعتوســوددرطرفدیگر...
اینجاستکهمیبینیمبشرکهدمازاخلاقوعدالتمیزند،
پایعملکهمیرسدضداخلاقوضدعدالتعملمیکند.
آنچیزیکهپشــتوانهاخلاقوعدالتاستواگردرانسان
وجودپیداکندانسانبهسهولتراهاخلاقوعدالترادرپیش
میگیردوسودراکنارمیزندتنهاایماناست.چهایمانی؟
ایمانبهخودعدالتوایمانبهخوداخلاق.چهوقتانسان
بهعدالتبهعنوانیکامــرمقدسوبهاخلاقبهعنوانیک
امرمقدسایمانپیدامیکند؟آنوقتکهبهاصلواساس
تقدسیعنیخداایمانداشتهباشــد.لهذابشرعملًابهآن
اندازهبهعدالتپایبنداستکهبهخدامعتقداست،آناندازه
عملًابهاخلاقپایبنداستکهبهخداایماندارد.مشکلعصر
ماهمیناســت.خیالمیکردندکهعلمکافیاست؛اگرما
عدالتواخلاقرابشناسیموبهآنهاعالمباشیمکافیاست
برایاینکهاخلاقیوعادلباشیم.ولیعملنشاندادکهاگر
علممنفکازایمانبشود،نهتنهابرایاخلاقوعدالتمفید
نیستبلکهمضرهمهست.مصداققولسناییمیشودکه
»چودزدیباچراغآید،گزیدهتربردکالا«.امااگرایمانپیدا
شد،اخلاقوعدالتپابرجامیشــود.اخلاقوعدالتبدون
ایمانمذهبیمثلنشراسکناسبدونپشتوانهاست.ایمان

مذهبیکهآمد،اخلاقوعدالتهممیآید.
منبع: کتاب آزادی معنوی، صفحه ۹۲

قلب در منظومه حکمت اسلامی
اهالیاندیشهانسانشناسیفلسفی
رامبتنیبرمهمترینبخشوجودی
انســانیعنیعقلمیشناســند.
ازایــنروبرخــیمعتقدنــداین
انسانشناســیبهطورمحسوسو
مؤثریاز»قلــب«بهعنوانجایگاه
محبــتونفــرتغفلــتورزیده
است.درهمینراستاکتاب»قلب
درمنظومهحکمتاســلامی«،به

بررســیانتقادیانسانشناسیفلسفینشســتهوچندپرسش
مهمرادنبالمیکند:فلسفهاسلامیباوجودسهمبسزاییکهدر
انسانشناسیدارد،تاچهاندازهدرتحلیلحقیقتقلبانسانیعمل
کردهاست؟چهتوصیفوتبیینیازحقیقتقلبمعنویدارد؟قلبی
کهمهبطعشقومیلونفرتاستدرفلسفهاسلامیچگونهوصف
میشود؟چهابعادوآثاریپیدامیکند؟فلاسفهاسلامیذیلعنوان
»عقل«برایقوهاندیشــیدنمباحثیراطرحکردهاند؛آیاباقلب
معنویوعاطفینیزچنینمواجههایداشتهاند؟سپسبرایتفهیم
وپیگیریاینپرسشها،بخشیازکتاببهتوضیحواژگانمرتبط
مانند»روح«،»عقل«و»قلب«ازدیدگاههر3مکتبفلســفیو
بزرگانآنپرداختهودربخشدیگری»قلب«درمنظومهحکمت
اسلامیطی2فصلباعناوینکلی»بررسیجایگاهقلبدرمبحث
علمالنفس«و»طبقهبندیحکماازقلبدرسایرمباحثحکمی«
موردبررسیقرارگرفتهاســت.»قلب«با3شکلقلبطبیعیو
قلبادراکیوقلبمعنویدرکلامفلاسفهوحکماواهالیعرفان
وجودداردکهمولفدرفصــلخاتمهوجمعبندیاذعانمیکند
انسانشناسیفلسفیبانادیدهانگاشتن»قلب«،ناقصوناکارآمد
استوفلســفهبرایجبرانایننقیصه،بایدمنطقیبرایارتباط
عقلوقلبطراحینماید.اینکتاببهقلممحمدمتقیانوتوسط

انتشاراتتمدننویناسلامیمنتشرشدهاست.

بهداشت قلب به روایت کتاب 
ارزشمند مفاتیح الحیات

آنچــه در ادامــه می خوانید 
بخش هایی از کتاب ارزشــمند 
مفاتیح الحیات اثر ارزشــمند 
آیت الله العظمی عبدالله جوادی 
 آملــی در بــاب ســلامت دل

 )قلب( است:
 اهمیت سلامت دل

حضرتعلــی)ع(میفرماید:
»آگاهباشــیدکهتنگدستی

بلاستوبدترازتنگدستیبیماریتنوبدترازبیماری
تنبیماریدلاســت.آگاهباشیدکهازجملهنعمتها،
گستردگیثروتاستوبرترازفراوانیثروت،تندرستی
وبرترازتندرستیســلامتدلاست«.وهمانگرامی
فرمود:»هیچدردیبــردلهادردناکتــرازگناهان

نیست«.
 تأثیر سلامت دل در تندرستی

امیرمؤمنان)ع(فرمود:»هوشــیارباشــیدکهبخشــیاز
تندرستی،سلامتیدلاســت.«همچنینفرمود:»تقوای
الهی)ســلامتدل(...درمانبیماریهایبدنشماست.«
امامباقر)ع(فرمود:»هیچدانشیهماننددانشتأمینکننده
سلامتنیستوهیچسلامتیهمانندسلامتدلنیست«.

 اثر سلامت دل
خدادرقرآنمیفرماید:»روزیکهنهمالبرایانســان
سودمنداستونهپسراناماکسیکهبادلیپاکازشرک
وگناهنزدخداآمدهاســت)قطعاازآنپاکیبهرهخواهد
برد(«.ورسولخدا)ص(فرمود:»خدابهچهرههاواموالتان

نمینگرد،بلکهبهدلهاوکردارتانمینگرد«.

گفتماناسلام

کتاباندیشه

اندیشهنفیس

اندیشهانسان

پیش از این در شــماره شنبه ۳۱ اردیبهشت 
۱40۱براســاس کتاب »المحجه البیضاء فی 
تهذیب الحیاء« فیض کاشانی پیرامون قلب و 
لشکریان آن نوشته و قلب را لطیفه ای تعریف 
کردیم روحانی و منســوب به پروردگار که 
به قلب مادی تعلــق دارد. آن موجود طرفه، 
حقیقت انسان اســت که درک کننده، دانا 
آگاه، مورد خطاب و ســرزنش و طلب است 
و بیان کردیم که در واقع این قلب اســت که 
مورد خطاب و مطالبه حق و نیز مورد پاداش 
و کیفر اوست و این قلب اســت که انوارش 
از عبادات بر دیگر اعضــا می تابد و تاریکی 
و ســیاهی گناهان نیز بر آن می نشیند. در 
این شماره راه های نفوذ شــیطان به دل را از 
منظر فیض کاشــانی بحث کرده ایم. آنچه در 
ادامه می خوانید براساس جلد ۶ ترجمه کتاب 
فیض کاشانی است که با عنوان »راه روشن« از 
سوی »بنیاد پژوهش های اسلامی آستان قدس 
رضوی« منتشر شده است. قلب همانند دژی 
است و شیطان دشــمنی است که قصد ورود 
به این دژ و تسلط بر آن را دارد. فیض کاشانی 
معتقد اســت که هیچ کس نمی تواند دژ را از 
ورود دشمن نگاه دارد مگر آنکه از درهای دژ و 
راه های ورودی و رخنه هایش پاسداری کند تا 
دشمن وارد نشود و تنها کسی توان این کار را 
دارد که درهای دژ را بشناسد. به عبارت دیگر 
نگاهداری دل از تبهکاری شیطان واجب است 
و بر هر بنده مکلفی لازم و مقدمه واجب واجب 
است و دفع شــیطان که واجب است ممکن 
نیست مگر با شناخت راه های ورود آن )مقدمه 
واجب(. او بیان می کند که شــناخت راه های 
ورود شــیطان نیز واجب است. فیض کاشانی 
در کتاب خود اذعان می دارد که راه های ورود 
شیطان متعددند و از همین رو تنها به مواردی 
اشاره می کند که خود حکم دروازه هایی دارند 
که به تعبیر او اگر لشــکریان فراوان شیطان 
بخواهند وارد شوند گنجایش آنها را دارد. این 

دروازه ها عبارتند از:

حرص و حسد
یکیازدروازههایاصلیورودشیطانبه

قلــبازمنظرفیضکاشــانی»حرصو۱
حسد«استچراکههرگاهبندهبهچیزیحریص
باشد،حرصاوراکروکورمیکند.اوبهحدیثیاز
پیامبر)ص(استنادمیکندکهایشانمیفرمایند:
»اگرچیزیرادوســتبــداریتوراکــروکور
میکند«.فیضشــرحمیدهدکهپردهحرصو
حســد،نوربصیرتراکهشناسندهراههایورود
شیطاناستمیپوشــاندوازهمینروشیطان
فرصتپیدامیکنددرنظرشخصحریص،تمام
کارهاییکهمیتوانداورابهخواستهاشبرساند،
نیکوســازد.فیضدربحثخودبهروایتیاشاره
میکندکهطیآنشــیطانبهحضرتنوح)ع(
میگوید:مردمراحرصوحســدهلاکساخته
است؛منبهوسیلهحســدلعنتوراندهشدمو
بهوسیلهحرصآدمتوانستمبهحاجتمبرسمواو

راگمراهسازم.

خشم و شهوت
یکیازدرهایمهمدیگرورودشیطاناز

منظرفیضکاشانیخشموشهوتاست.۲
اوشرحمیدهدکهخشمعقلراتضعیفمیکند
وهرگاهلشکرعقلضعیفشــد،لشکرشیطان
فرصتحملهمییابد.همچنینهرزمانکهانسان
خشمگینشودشیطانبااوبازیمیکندچنان
کهکودکباتوپبازیمیکند.اودراینخصوص
بدینحکایتیاســتناددارد:»شیطانبرراهبی

آشکارشد.راهببهاوگفت:کدامخویآدمیزاده
بیشتربهتوکمککند؟گفت:تندیوخشونت،
زیرابندههرگاهتندشــوداورازیرورومیکنم،

چنانکهکودکانتوپرازیرورومیکنند.«

علاقه افراطی به آراستگی لباس و اثاث و خانه
فیضکاشانیدیگرراهمهمورودشیطانرا

علاقهافراطگونهبهآراستگیلباسواثاث۳
وخانهبیانمیداردوشرحمیدهدکههرگاهاین
علاقهافراطگونــهدردلآدمیموجودباشــد،
شــیطاندرطولعمرشاورابهفرمانخویش
درمیآوردچراکهبرایاینامرانتهایینیستوهر
دلبستگیفردرابهدلبستگیدیگریمیکشاندو
اینگونهفردهموارهبهآبادکــردنخانهوتزئین
سقفودیوارهاوتوسعهبناهاوآراستگیلباسو
مرکبهادعوتمیشود.فیضبیانمیداردکه
اگرفرددراینحالتازدنیابرودپیروراهشیطان
بودهوبیمآنمیرودکهفرجــامکارشبهکفر

انجامد.

سیر شدن از غذا
ازدیگردرهایمهمورودشیطانبراساس

نظرفیضکاشانیسیرشدنازغذاست،4
حتیاگراینغذاحــلالوپاکباشــدچراکه
سیری،شهوتراکهاسلحهشیطاناستتقویت
میکند؛روایتشــدهکــهابلیسبــرحضرت
یحیی)ع(ظاهرشد،حضرتدیدکههمهنوعقفل
بههمراهدارد،لذابهشیطانگفت:ایابلیساین
قفلهاچیســت؟گفت:اینهاشهوتهاستکه
آدمیزادهرابهآنگرفتارمیکنم.گفت:برایمن
همقفلیهست؟گفت:بســاباشدکهازغذاسیر
شویپستورانسبتبهنمازویادخداسنگین)و
بیمیل(میسازم.یحییگفت:آیاقفلدیگریهم
هست؟شــیطانگفتنه.یحییگفت:خدارابر
خودگواهمیگیرمکههرگزشــکممراپرازغذا

نکنم.ابلیسگفت:مننیزخداراشاهدمیگیرم
کههرگزمسلمانیرانصیحتنکنم.«

طمع داشتن از مردم 
ازراههایدیگرمهمورودشــیطانطمع

داشتنازمردماست.پسهرگاهطمعبر5
دلغالبآیدپیوستهشــیطاناوراوامیداردکه
نســبتبهشــخصموردطمعخودنمایش هاو
حیلهگریهاکندتاشخصموردطمعمعبوداو
شودوپیوستهبهفکرجلبدوستیاوستوازهر
دریواردمیشودتابههدفخودبرسدوکمترین
حالاتاوثناگوییشــخصموردطمعاستبه
صفاتیکهدراونیستلذا،باویچاپلوسیکرده
تاآنجاکهنسبتبهاوامربهمعروفونهیازمنکر

نکند.

شتاب داشتن و عدم پایداری در کارها
یکیدیگرازدرهایمهمورودشیطانبه

قلبداشــتنشــتابوپایدارنبودندر۶
کارهاست.ملافیضکاشانیدرشرحایندروازهبه
حدیثیازرسولخدا)ص(اشــارهمیکنندکه
حضرتمیفرمایند:»شتابکارشیطاناستو
درنگکارخداست«اوشرحمیدهدایننهیاز
شتاببرایآناستکهکارهارابایدپسازبینش
وشناختانجامدادوبینشنیازبهفرصتوتأمل
داردوشتابمانعازآنمیشود.بنابراینهنگام
عجلهشیطانازجاییکهمعلومنمیشودشرخود

راترویجمیکند.

طمع ثروت
فیض،طلبثروتبیــشازنیازومقدار

روزیرامحلاســتقرارشیطانمیداند.7
ایشــانباذکرمثالیبهشــرحچرایینظرخود
میپردازد:»کسیکهخوراکشهمراهشباشد
دلآسودهاســت.پساگرمثلادرراهصددینار
بیابدازدلــشصدخواســتهبرانگیــزدکههر
خواستهاینیازبهصددینارداردوتنهاصددینار
)پیــداشــده(اوراکفایــتنمیکنــدبلکهبه
۹۰۰دیناردیگرنیــازدارد،درحالیکهپیشاز
داشــتن1۰۰دیناربینیــازبــودواکنونکه
1۰۰دینارپیداکردهخــودرابینیازمیپندارد
درحالیکهبه۹۰۰دیناردیگرمحتاجاستتاباآن
خانهایبخــردوتعمیرشکندولــوازممنزلو
لباسهــایگرانبهاتهیهکندوتمــاماینهاچیز
دیگریمیطلبدکهدرخورآناســتوبرایآن
پایانینیستپسدرهاویهایمیافتدکهآخرآن

ژرفایدوزخاستوجزآنپایانیندارد.«

بخل و ترس از تهیدستی
یکیازراههایمهمورودشیطانبهقلباز

منظــرفیضکاشــانیبخلوتــرساز8
تهیدستیاست،زیراهمینبخلوترساستکه
مانعبخشیدنوصدقهدادنمیشودوآدمیرابه
اندوختنوذخیرهساختنوعذابدردناکیکهبه
مالاندوزانوعدهدادهشده،فرامیخواند.فیض
نقلمیکندکهگفتهشدهبرایشیطاناسلحهای
بهترازترسازتهیدســتینیستوهرگاهآدمی
پذیرایچنینترســیشد،شــروعبهکارباطل
میکنــدوبــهپــروردگاربدگمانمیشــود.
فیضکاشــانیهمچنینبهروایتیازخثیمهبن
عبدالرحمناشارهدارد،کهاومیگوید:شیطان
میگویددرموردهرچیزیآدمیزادهبرمنچیره
شودامادرسهموردهرگزبرمنغالبنیاید1(او
رافرماندهمکهبهناحقمالبهدستآورد2(به

ناحقببخشدو3(بهحقنبخشد.

تعصب در خواهش های نفسانی 
یکیدیگرازراههایمهمورودشــیطان

تعصبدرخواهشهاینفســانیاست.۹
اهمیتایــندروازهآنقدراســتکــهازمنظر

فیضکاشانیمیتواندعابدانوفاسقانراهلاک
کند.فیضازابوحامددرخصــوصتعصبنقل
میکند:تعصبیکــیازمهمترینراههایورود
شیطاناستکهبیشترمردمبهوسیلهآنهلاک
شدهاندومنبرهادراختیارگروهیقراردادهکه
ترسشانازخداکموبینشدینیآناناندکو
تمایل شانبهدنیاقویوحرصشانبرجلبمرید
بسیاراست.چراکهچنینمنبریانینمیتوانندجز

باتعصبپیروانبهچنینمقامیبرسند.
مــلافیضکاشــانیهمچنیــندرخصــوص
خواهشهاینفسانیآوردهکهیکیازپیشینیان
گوید:بهمــاخبردادهاندکهابلیسگفتهاســت
گناهانرابرایامتمحمد)ص(بیاراستموآنان
باطلبآمرزشکمرمراشکستند،پسگناهانی
رادرنظرشانآراســتمکهدرموردآنهااستغفار
نمیکننــدوآنگناهانخواهشهاینفســانی
است.شیطانملعونراستگفتهاستزیرامردم
نمیدانندکهاینخواهشهاازعواملیاستکه

آدمیرابهگناهانمیکشاند.

تأمل افراد کم سواد در ذات خدا
کاشانیازدیگرراههایمهمورودشیطان

)بهقلب(رااینمیداندکهشیطانعوامو۱0
افرادکمسوادراکهازعلمبهرهکافیندارندوادار
میکندتــادرذاتوصفاتخــداومطالبیکه
عقلشانبهآننمیرسدبیندیشندتابدینوسیله
آنهارادراصلدینبهشکاندازدیادربارهخدای
متعالگرفتارشوندتادرنتیجهانسانبدعتگذار
شــودحالآنکهخودآنفردازاینکارشادمان
استوبهآنچهدراندیشهاشخطورکردهمیبالد
وگمانمیکندکهشناختوبینشهمیناست
واینمطالبازتیزهوشیوفزونیعقلبراوکشف
شدهاست،درحالیکهنادانترینمردمکسیاست
کهخودراعاقلمیداندوعاقلترینمردمکسی
اســتکهبهخودشخــوشگماننباشــدوبه
پرسیدنازعلماحریصباشد.کاشانیتأکیددارد
کهحیلههــایشــیطاندرمورداعتقــاداتو

مذهبهابیشماراست.

بدگمانی به مسلمان ها
بدگمانیبهمسلمانهاآخریندروازهای

استکهکاشانیبداناشــارهدارد.اوبه۱۱
آیه2سورهحجراتاشارهمیکند»اجِْتَنِبُواکثِیراً
إثِمٌْ.«وشرحمیدهدکه نِّ بعَْضَالظَّ إنَِّ نِّ مِنَالظَّ
هرکسبردیگــریازرویگمانبهبدیحکم
کندشیطاناورابهغیبتوامیدارددرنتیجهیا
هلاکشودیادراقدامبهادایحقوقاوکوتاهی
کندیادراحترامشسستینمایدیادراوبهنظر
حقارتبنگردوخودراازاوبهتربداندوتماماین
امورهلاککنندهاست.لذادینازاینکهانسان
خودرادرمعرضتهمتقراردهدمنعکردهاست
وپیامبر)ص(فرمودهاســت:»ازمواضعتهمت
بپرهیزید«.فیضکاشانیایندروازهراتاآنحد
مهممیدادندکهبیانمیکند:»هرگاهانسانیرا
دیــدیکهبــهمــردمبدگمــاناســتودر
جستوجویعیبهاستبایدبدانیکهباطنش
پلیداستوهمانپلیدیباطنیاستکهاثرش
بهبیرونتراوشمیکندودیگرانرامانندخود
میبیند،زیرامؤمندرجســتوجوییافتنراه
عذراستومنافقدرجستوجویعیبهاست
ومؤمــندربارهتمــاممــردمازقلبــیپاک

برخورداراست.«
آنچهگذشت11موردازدروازههایورودشیطان
بهقلبآدمیبودهرچندکهاومعقتداســتهر
صفتنکوهیدهایکهدرانسانوجوددارد،اسلحه
شــیطانویکیازراههایورودشیطانبهقلب
است.اودرمجلدهایدیگریازکتاب»راهروشن«
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درام تلخ اجتماعی، مسیر پیشنهادی سینمای 
ایران در سال های اخیر برای پرهیز از ورود به 1

عرصه مسلط ژانر کمدی، معمولاً به مقصدی نابسنده 
و بی حاصل منجر شده اســت. انبوهی فیلم سیاه و 
ناامید کننده در این سال ها ساخته شده که واقع گرایی 
را با دور زدن داستان و گریز از روایت و نمایش زمخت و 
اغراق شــده آنچه واقعیت خوانده می شود، یکسان 
گرفته اند؛ فیلم هایی که سازندگانشان تباهی و فلاکت 
را در قاب گرفته اند تا مثلا منادی رئالیسم اجتماعی 
باشند یا با ناتورالیسمی پیش و پا افتاده، آینه ای باشند 
از آنچــه در دل جامعه در جریان اســت. نتیجه این 
تلاش ها معمولا شکست بوده. در چنین شرایطی رفتن 
سراغ فیلم اجتماعی در بســتری کمتر آزموده شده 
)فیلم دادگاهی( آن هم از سوی فیلمسازی جوان که 
نخستین فیلم بلند ســینمایی اش را جلوی دوربین 
برده، به راحتی می توانست شکست محتومی باشد که 

خوشبختانه »علف زار« هرچه باشد شکست نیست.

علف زار براســاس پرونده ای واقعــی )تجاوز 
دســته جمعی که پرونده پر ســروصدایی در 2

دهه ۹۰ بود و رســانه ها به شکل گســترده ای به آن 
پرداختند( ساخته شده؛ درام اثر بر این اساس شکل 
گرفته و پرورش یافته و خطر اول هم از همین جا شروع 
شده است؛ پرداختن به سوژه ای واقعی و جنجال آفرین 
که می توانست به غلبه ژورنالیسم بر روایت و کاراکترها 
و میزانسن منجر شود که باز خوشبختانه چنین نشده 
است  . فیلم جلوه هایی از جسارت را به نمایش می گذارد 
و البته در برخورد با مضمون ملتهبش تا آنجا که امکان 
دارد نه به دام محافظه کاری می افتد و نه از حد و مرزها 
می گذرد. جسارت فیلم در اندازه معمول محصولات 
اجتماعی این سال های سینمای ایران است که گاهی 
هم گوشه ای و کنایه ای می زند و سویه مطالبه گرایانه 
همراه با نقد قدرت را در قالب تلاش های یک قاضی 

برای حل معما به نمایش می گذارد.
علف زار با شخصیت های زیاد و فضای شلوغش، 

چند قصه را به شکلی تو در تو روایت می کند  ؛ 3
قصه هایی که قرار است در نهایت به انسجام و نتیجه ای 
معنادار منجر شــوند. با توجه به حال و هوای فیلم 
طبیعی است که این قصه ها تلخ باشند و شخصیت ها 

اغلب آسیب دیده و آسیب پذیر و بزهکار و در یک کلمه 
مسئله دار باشند. حضور بازپرس در مقام قهرمانی که 
خیلی شبیه نمونه های مشابهش در سینمای ایران 
نیست، قرار است نخ تسبیح ماجراهای پراکنده فیلم 
باشد؛  بازپرسی که مشکل شخصی هم دارد و به عنوان 
شخصیت کاریزماتیک اثر قرار است تماشاگر همراه و 
هم نفس با او تا انتها و کشــف حقیقــت پیش برود. 
شخصیتی که مرد قانون است ولی در عین حال نوعی 
فردگرایی را هم به همراه دارد که از ســنت این نوع 
فیلم ها می آید؛ از سنت فیلم های دادگاهی که در ایران 

زیاد ساخته نمی شود.
 علف زار از پرونده ای به پرونــده ای دیگر و از 

داستانی به داســتانی دیگر برش می دهد. هر 4
پرونده و داستانی هم شخصیت هایی دارد و در نهایت 
این بازپرس شعبه چهارم دادگاه کیفری است که با 
سماجت و کنش مندی ای مثال زدنی قرار است از دل 
روایتی پیچیده، به کشــف حقیقت بپردازد و البته 
بازپرس هم رویین تن نیســت و باری از خستگی و 
آشفتگی آدم های گرفتار فیلم، بر دوش او هم هست؛ 
بازپرسی که ما در علف زار شــاهد یک روز کاری اش 
هســتیم که بخشــی از انســجام اثر هم از همین 

محدودیت زمانی می آید. لوکیشن ثابت، یک پرونده 
اصلی و چند داستان فرعی که همگی در یک روز قرار 
است بررسی و روایت شوند و به نتیجه هم برسند. در 
این مسیر دوربینی کنجکاو و پر تحرک، سر و شکل 
بصری فیلم را منطبق و همراه بــا تنش حاکم بر اثر 
می کند. فیلمبرداری هادی بهروز، زبان بصری فیلم را 
با تنش های داستانی و فضایی که می کوشیده مستند 

و واقعی به نظر برسد را همخوان کرده است.
بازپرسی که می خواهد عدالت را اجرا کند و در 

برابر بوروکراسی و اعمال نظر بایستد و در این راه 5
ابایی هم ندارد که جای روش های متعارف به شیوه هایی 
شخصی و نه چندان معمول، به کشف حقیقت بپردازد، 
با بازی متفاوت پژمان جمشیدی، مهم ترین تکیه گاه اثر 
است. علف زار به عنوان فیلمی دادگاهی بیشترین تکیه 
را به این شخصیت دارد و در نهایت هم این اوست که 
به عنوان قهرمان اثر، فیلم را از دل سیاهی و تباهی به 
دریچه ای رهنمون می ســازد که قرار اســت نوری بر 
واقعیت بتاباند و گره های کور را باز کند. حتی اگر که 
پایان بندی فیلم، خیلی انتظارات را برآورده نسازد، باز 
هم درخشش لحظه های حضور بازپرس جوان است که 

علف زار را تا انتها تماشایی نگاه می دارد.

بازپرسمتهممیکند
 »علف زار« در زمینه کمتر آزموده شده فیلم دادگاهی، تجربه ای مغتنم و متفاوت برای سینمای ایران است

مرد  178 میلیارد تومانی 
با احتساب فروش فیلم »علف زار« در 1۰روز اول اکرانش، فیلم های پژمان جمشیدی تا کنون 

گزارش 
گیشه

178میلیارد و 44۰میلیون تومان فروش داشته اند که بخش قابل توجهی از این فروش مربوط به 
فیلم »دینامیت« است. پژمان جمشــیدی در این ســال ها جزو بازیگرانی بوده که بیشتر 
کمدی هایش با اقبال عمومی مواجه شــده اند. از »خوب، بد، جلف« تا »تگزاس« یک و دو و 
دینامیت که همگی از پرفروش ترین فیلم های زمان اکرانشان بوده اند تا کمدی های معمولی تری مثل »لونه زنبور« 

که فروش شان را بیش از هر چیز مدیون حضور جمشیدی بوده اند.

از جلوه نمایی تا فقر فروشی
جشنواره ها چقدر اهمیت دارند؟

ســر و صدای فیلم هــای ایرانــی حاضر در 
جشنواره کن بار دیگر این پرسش را در افکار 
عمومی مطرح کرده که فســتیوال ها چقدر 
اهمیت دارند و آیا نفس حضور و بردن جایزه 
در محافلی چــون کن می تواند واجد ارزش باشــد؟ در این 
سال ها چه فیلمسازان شاخصی که به دلایل متنوع و متعدد 
با وجود شایستگی راه به جشنواره های جهانی نیفتند و چه 
بسیار کارگردانانی که شگردها را می شناختند و راه و روش 
جلوه نمایی و عشوه گری برای خوشایند مدیران فستیوال ها 
را می دانســتند جایزه ها گرفتند از فستیوال های خارجی و 
تحسین ها شدند؛ پس نفس فستیوال رفتن و جایزه گرفتن 

خیلی مهم نیست.
 فراموش نکنیم درهای هیچ جشنواره ای برای علی حاتمی و 
آثار منحصر به فردش باز نبود. آثار حاتمی جایگاه و اعتبارشان 
را نه تنها حفظ کردند که در گذر زمان اعتلا هم بخشــیدند؛ 
مطلوب جشــنواره های خارجی نبودند چون ظاهرا زیادی 
ایرانی بودند. از طرف دیگر می شــود کارگردان هایی را اسم 
برد که با فرموله کردن روش های موفقیت در جشنواره های 
خارجی توانستند نابلدی و ناتوانی خودشان را پشت تصاویری 
غریب نما و تقلید از سبک سهل و ممتنع کیارستمی پنهان 
کنند و جایزه ها گرفتند. آن جایزه هــا در حافظه فرهنگی 
ملت ما نماندند، چون فیلم ها نماندند.هرچه بود جرقه ای و 

فستیوالی و جایزه ای بود. 
نمی توان منکر شد که بخشی از سینمای ارزشمند ایران هم 
اساسا توسط مدیران فســتیوال های معتبر خارجی کشف 
شد. نمی توان جریان موفق و پویای سینمای کیارستمی را 
به عنوان کشف مهم فرانسوی ها در دهه۹۰انکار کرد. می توان 
دوستش نداشــت اما نمی توان اصالت و بداعت هنرش را )با 
تمام اغراق هایی که خود فرانســوی ها پایه اش را گذاشتند( 

زیر سؤال برد. 
می شــود فیلم به فیلم جلو آمد و توضیح داد که کیارستمی 
جوان »گزارش« تــا فاتح نخــل طلای کن بــرای »طعم 
گیلاس«، نه تحول ســبکی خاصی را پشــت سر گذاشت و 
نه نظام اندیشه اش تغییر محسوسی کرد. او تنها با مداومت 
و تیزهوشی توانست فســتیوال ها را متقاعد کند که آثارش 
را ببیننــد و تفاوت هایش را دریابند.کاری کــه امیر نادری 
با »دونــده« اش آغاز کرد، کیارســتمی ادامــه داد و بعد و 
چندکارگردان دیگر در مقاطع مختلف توانستند فیلم هایی 
را به جهانیان عرضه کنند که نام سینمای ایران را سر زبان ها 

انداختند. 
ســادگی، صمیمیت و انســانی بودن به عنوان ویژگی های 
آثار سینمای کشوری که نمی خواست دستش به 2ویژگی 
مهم ســینمای تجارتی )خشونت و جنســیت( آلوده شود، 
آوازه این سینما را جهانی کرد. در این مسیر نمی توان نقش 
دولت را انکار کرد. سهم بنیاد سینمایی فارابی در دهه6۰، در 
معرفی ســینمای ایران به محافل جهانی، دست کم همپای 
تلاش های فیلمســازان اهمیت دارد. فرامــوش نکنیم که 
محصولات جشنواره ای سینماها با بودجه نهادهای دولتی 

ساخته می شدند.
 »دونده« نادری، »خانه دوســت کجاســت؟« کیارستمی 
و »آن ســوی آتش« عیاری، هر ســه با پول دولت ساخته 
شدند و با حمایت دولت )فارابی( به عنوان سفیران فرهنگی 
جمهوری اســلامی راهی فســتیوال های خارجی شــدند؛ 
فیلم هایی که ذهنیت غربی ها را نســبت به سینمای پس از 

انقلاب عوض کردند.
 از دل این رویکرد سینمایی موسوم به سینمای جشنواره ای 
ایران متولد شد که ویژگی اش در جلب توجه فستیوال های 
خارجی و در مقابل کــم اعتنایی به تماشــاگر داخلی بود. 
تا ســال ها بیشــتر فیلم های موفق ایرانی در فستیوال های 
فرنگی، در ایران یا تماشــاگر پرتعدادی نمی یافتند یا اساسا 

اکران نمی شدند.
 به مرور مسیری آسان پیش روی ســینماگران قرار گرفت.

فیلمسازی در فضای روستا و محوریت یافتن کودکان سمج 
و پرتلاش، در آثار جشنواره ای ســینمای ایران در دهه6۰، 
بیشتر حاصل شرایط بود تا انتخاب فیلمساز. بعدها اما شرایط 
هم تسهیل شــد؛ این شــیوه ای امتحان پس داده برای هر 
فیلمساز جوانی بود که سودای جهانی شدن داشت و دنبال 
راحت ترین و سهل ترین راه می گشت. راه آسان هم از مسیر 
سینمای کیارســتمی می گذشــت، نه فیلم های مثلا امیر 
نادری که ساختشان دشوار بود طوری که در آوردن سینمایی 
مثل»دونده«، نیاز به قریحه سرشار و تسلط بر تکنیک داشت. 
کیارستمی به عنوان پدیده ســینمای جهان در دهه۹۰، آن 
قدر شهرت کسب کرد و جایزه معتبر گرفت که حتی برخی 
فیلمسازان باتجربه و صاحب سبک را هم متاثر کرد، چه رسد 

به کارگردانان جوان ایرانی.
در ســال های بعد داستان ســینمای ایران و جشنواره های 
جهانی به مرور عوض شد. فیلم های جشنواره ای ما به تدریج 
تکراری و فضایی که تــا دیروز اگزوتیک می نمود، آشــنا و 
کلیشه ای شــد. جایی که دیگر حتی فرمول سیاه نمایی هم 
تنها برای فریفتن فســتیوال های درجه 3کفایت می کرد و 
در نهایت سینمای جشنواره ای ایران افتی را تجربه کرد که 

خیلی ها آن را پایان راه دانستند. 
تکیه بیش از حد به کوشش، اســتعداد و توانایی فردی یک 
فیلمساز و آن را حاصل یک جریان مستمر دانستن و بدتر از 
آن دامن زدن به سند رومی که محصولات مشابه هم تولید 
می کرد، باعث شد همان هایی که از ابداعات و خلاقیت های 
ســینمای ایران می گفتند، فیلم های ایرانــی را ملال آور و 
تکراری بخوانند. در سال های اخیر در حالی شاهد موفقیت 
دوباره فیلم ها و فیلمسازان ایرانی در محافل جهانی شده ایم 
که بخشــی از این توجه نه به واســطه ســینما که در سایه 
سیاست به دســت آمده است. سیاســتی که باعث می شود 
فیلم های ایرانی به واسطه مضمون شان مورد توجه قرار گیرند. 
فیلمسازانی که با فقرفروشــی تصویری که مطلوب مدیران 
فستیوال های خارجی است از ایران ارائه می دهند. در چنین 
شرایطی نمی توان حضور در فستیوال و بردن جایزه را نشانه 
موفقیت دانست. ماجرا شبیه بازی ای شده که هر دو طرف 
درگیر با آن به خوبی از خواست طرف مقابل آگاهی دارند و بر 
همین اساس فیلمی ساخته و فستیوالی به آن توجه می کند. 
بدیهی است که چنین اتفاقی را نمی توان موفقیت و اعتبار 

جهانی نامید.

نسبت فلسفه و سینما
کتاب »فلســفه ســینما« 
که به تازگی منتشــر شده، 
بر محــور مجموعــه ای از 
پرسش های فلسفی درباره 
سینما سامان یافته است و 
این ســؤال را پاسخ می دهد 
که آیا می توانیــم از فیلم ها 

چیزی بیاموزیم؟ کتاب فلسفه سینما با گردآوری و 
ویراستاری تامس وارتنبرگ و آنجلا کارن با ترجمه 
محمدرضا اســمخانی و هانیه سادات سرکی چاپ 
شده است. این کتاب شــامل 3 بخش است: بخش 
اول: آیا به نظریه فیلم نیازی داریم؟ بخش دوم: فیلم 
چه ماهیتی دارد؟ بخش سوم: آیا فیلم ها مؤلف دارند؟ 
بخش چهارم: فیلم ها چگونه احساساتمان را درگیر 
می کنند؟ بخش پنجم: آیا فیلم ها باید راوی داشته 
باشــند؟ بخش ششــم: آیا فیلم ها می توانند منتقد 
اجتماعی باشند؟ بخش هفتم: از فیلم ها چه می توانیم 
بیاموزیم. در پشت جلد این کتاب آمده است: فلسفه 
سینما، منتخبی از متون و نوشــتارهای مبنایی از 
حوزه های فلسفه، مطالعات سینما و نقد فیلم است. 
این اثر که بر محور مجموعه ای از پرسش های فلسفی 
درباره سینما سامان یافته است، می کوشد با عرضه 
دیدگاه های مختلف و متعارض، تصویری روشن و گویا 
از مسائل کلیدی این قلمرو به نمایش بگذارد: ارزش 
نظریه فیلم، سرشــت فیلم، مناقشات درباب نظریه 
مؤلف، ماهیت روایت فیلم، درگیری احساســی ما با 
سینما، سینما و نقد اجتماعی و در نهایت این مسئله 

که از سینما چه درس هایی می توان آموخت.

حال سینمای اکشن خوب نیست
روزگاری فیلم اکشن از ژانرهای 
مسلط ســینمای ایران بود. از 
اوایل دهــه6۰ تــا میانه های 
دهه ۷۰ اکشن ســازی  در ایران 
رونق داشــت. در آن ســال ها 
چراغ ســینما در شهرستان ها 

را فیلم های اکشن روشــن نگاه داشته بودند؛ ســال هایی که با 
وجود اعمال درجه بندی فیلم ها )که معمــولا درجه کیفی ج را 
نصیب تولیدات حادثه ای می کرد( فیلم اکشن همچنان مخاطب 
داشت. از نیمه دوم دهه ۷۰، با شروع تغییرات اجتماعی، فرهنگی، 
ســینمای ایران هم از این تحولات متاثر شد. یکی از نشانه های 
تغییر هم کاسته شــدن از تعداد فیلم های اکشن در سبد اکران 
بود. به مرور و با گســترش بحران مخاطب که از دهه ۸۰ شدت 
گرفت، تولید فیلم اکشن دیگر توجیه اقتصادی هم نداشت و بخش 
خصوصی هم ترجیح می داد بخت خود را در حوزه های آسان تر و 
کم هزینه تری چون کمدی و ملودرام امتحان کند. به این ترتیب 
یک گونه مهم فیلمسازی در سینمای ایران به حاشیه رانده شد. 
جمشید هاشم پور که یکی از ستارگان مهم سینمای اکشن بود 
کمرنگ شدن این تولیدات را بیشتر مرتبط با سیاست های وزارت 
ارشاد در سال های گذشته می داند و به ایرنا می گوید: دلیل این 
موضوع را در سیاست های مجموعه وزارت فرهنگ و ارشاد اسلامی 
می دانم که انگار خیلی موافق با کارهای اکشن نیست. در شرایط 
کنونی عوامل اکشن ساز روی دور نیســتند؛ چرا که این فیلم ها 
نیاز به تولیدگران خاصی دارند؛ کارهای اکشن کارهای سنگینی 
هســتند که بودجه های زیادی را می طلبنــد. عوامل تولید در 
کارهای اکشن بسیار مهم هستند اما این عوامل در دوران ما یا دیگر 
بازنشسته شده اند و نیستند یا دیگر علاقه   ای به ساخت آن جنس 
از فیلم ها ندارند؛ ضمن اینکه همانگونه که بیان شد خود وزارت 
فرهنگ و ارشاد هم ترغیب و تشویقی بر ساخت این فیلم ها ندارد.

راز موفقیت انیمیشن های ژاپنی
چرا انیمیشــن های ژاپنی موفق به جذب مخاطب در سراســر 
جهان می شوند ولی انیمیشن های ایرانی هنوز با مفهوم موفقیت 
گسترده فاصله دارند؟ آیا جز این اســت که برای جهانی بودن 
ابتدا باید بومی بود؟ تهیه کننده انیمیشــن »پهلوانان« در این 
زمینه گفت: کشــورهایی مانند ژاپن که دارای سینمای موفق 
انیمیشن در جهان هســتند، ابتدا ارتباط موفقی با مخاطبان 
داخلی داشــته اند. علیرضا گلپایگانی با بیان اینکه سرمایه های 
اصلی هر کشوری جوانان آن کشور هستند و صنعت انیمیشن 
هم از این قاعده مستثنی نیست به مشرق گفت: موفقیت هایی 
که جوانان ما در جشنواره های مختلف در زمینه تولید انیمیشن 
به دست آورده اند نمایشــگر توانمندی آنهاست و امیدها به این 
نســل را افزایش داده اســت. آنچه برای تربیت نیروی انسانی 
در حوزه انیمیشــن به خصوص برای تولید آثار بلند نیاز داریم 
آموزش های یکســان و اســتاندارد اســت که با پیشرفت های 
بین المللی در این زمینه تطابق داشته باشد. عمدتا فیلمسازان 
ما کار ســاخت انیمیشن را به صورت شــخصی و آزمون و خطا 
می آموزند و وقتی وارد یک تیم می شــوند، چون نوع فراگیری 
متفاوتی داشته اند مشــترکات اندکی دارند و هماهنگ کردن 
این نیروها با هم مشکل اســت. برای تولید یک فیلم بلند نیاز 
به کارگروهی اســت و افراد این گروه بایــد تحت آموزش های 
یکسان و استاندارد باشــند. او افزود: بزرگ ترین مشکل ما در 
این زمینه کمبود آموزشگاه هایی است که برای نیروی انسانی 
کافی در حوزه انیمیشــن متخصص تربیت کنند. درواقع باید 
آموزشگاه هایی تاسیس شوند که به افراد علاقه مند توانمندی و 
مهارت های لازم را آموزش دهند. همچنین برای تولید یک فیلم 
انیمیشن بلند نیاز به تخصص های مختلفی است، اما در کشور 
 ما یک فرد گاهی تا چند مسئولیت را در پروسه تولید یک فیلم

 بر عهده می گیرد. در کنار اینها باید به بازار برای عرضه این آثار 
نیز فکر شود و تنها به فکر تولید نباشیم. 

پلان ۱

پلان 3

پلان 2

ناهید پیشور؛ روزنامه نگارنگاه

یادداشت 
فیلم

مهرنوش سلماسی
روزنامه نگار

*تعداد تماشاگر و فروش فیلم علف زار تا روز 22 خرداد محاسبه شده و اکران این فیلم همچنان ادامه دارد.

جدول اکران فیلم های پژمان جمشیدی
سال اکران

۱۳۹۳
۱۳۹۴
۱۳۹۵
۱۳۹۶
۱۳۹۷
۱۳۹۷
۱۳۹۷
۱۳۹۷
۱۳۹۸
۱۳۹۸
۱۳۹۸
۱۳۹۸
۱۳۹۸

۱۳۹۸٫۱۳۹۹
۱۳۹۹
۱۴۰۰
۱۴۰۱

تعداد تماشاگر
۸۷۰.۶۸۹

2.۰۳۵.222
2.۱۶۳.۸۴۵

۸۵.۸۹۰
۹۶۸.۴۸۶
۴۰.۶۷۸

۱.۷22.۰۴۳
۴۰.۳2۴

۳۳۷.۰۴۴
2.۴۰۶.۹۴۰
۹۷۴.۷2۱
۵۱۳.۴۴۸
۴۳۶.۵۳۵
۱۹۹.۳۷۰
۶۹.۹۷۶

2.۵۸۹.2۸2
۱۳۷.۴2۰

فیلم
آتش بس 2

خوب، بد، جلف
۵۰ کیلو آلبالو

آذر 
لونه زنبور
سوءتفاهم

تگزاس
من دیوانه نیستم

ایده اصلی
تگزاس 2

ما همه با هم هستیم
جهان با من برقص

هزار تو
خوب، بد، جلف 2: ارتش سری

هفته ای یک بار آدم باش
دینامیت
علف زار 

فروش به تومان
4 میلیارد و 25 میلیون
1۶میلیارد و 327 میلیون
13میلیارد و 8۹5 میلیون
7۰۰ میلیون و ۶45 هزار
۹ میلیارد و 285 میلیون

23۰ میلیون و 3۰۰هزار 
14میلیارد و 4۶۰میلیون 
3۹4 میلیون
4میلیارد و 15۹میلیون
25میلیارد و 8۹3میلیون
1۰میلیارد و ۶81میلیون
۶ میلیارد و 185میلیون
5 میلیارد و 5۰۰میلیون
3 میلیارد و 241میلیون
1میلیارد و 512 میلیون
58 میلیارد و 178 میلیون
4میلیارد و 842 میلیون

آذر و سوءتفاهم ناموفق ترین فیلم ها
»آذر« و »سوءتفاهم« ناموفق ترین فیلم های جمشیدی 
در جذب مخاطب هستند. هر دو فیلم با کمی بیش از 
4۰ هزار تماشاگر جزو کم مخاطب ترین فیلم های این 
بازیگر هســتند. هیچ کدام از این فیلم ها هم کمدی 
نبوده اند؛ نکته ای که نشان می دهد تماشاگر ترجیح 
می دهد پژمان جمشیدی را بیشــتر در آثار کمدی 

دنبال کند.

فیلم های اکران نشده
پژمان جمشــیدی یکــی از پرکارترین بازیگــران این 
سال هاست. تعداد فیلم ها، سریال ها و تئاترهایی که او در 
چند سال اخیر بازی کرده نشان می دهد که بازیکن اسبق 
پرسپولیس در این سال ها وقت سرخاراندن هم نداشته است. 
از پژمان جمشیدی این فیلم ها در نوبت اکران هستند: دو 
زیست، خط فرضی)13۹8(، کوسه، شیشلیک، مجوز خروج 

)13۹۹(، بی مادر )14۰۰(، بخارست )14۰1(.

بیش از  15/5میلیون مخاطب
15میلیون و53۶هزار و18نفر تماشاگر تا کنون به تماشای فیلم های پژمان جمشیدی نشسته اند. با این توضیح 
که جمشیدی در نخستین فیلمش »آتش بس 2«نقش کوتاهی بر عهده داشته است. او در چند فیلم دیگر مثل 

»5۰ کیلو آلبالو« و »سوءتفاهم« هم در نقش مکمل ظاهر شده است.

دینامیت پرتماشاگرترین و پرفروش ترین فیلم
دینامیت با 2 میلیون و58۹ هزار و 282 نفر مخاطب، پرتماشاگرترین 
فیلم پژمان جمشیدی تا به امروز است. این فیلم با بیش از 58میلیارد 
تومان فروش، موفق ترین فیلم این بازیگر در گیشــه هم محسوب 
می شود. دینامیت در سال 14۰۰ که اکران سینماها هنوز تحت تأثیر 
بحران کرونا قرار داشــت روی پرده آمد و در یکی از طولانی ترین 

زمان های نمایش عمومی، به موفقیت چشمگیری دست یافت.

5 کمدی در صدر 
پربیننده ترین ها

از 17فیلم جمشیدی که تا امروز به 
نمایش درآمده است 5 فیلم بالای 
2میلیون نفر تماشاگر داشته اند و 
جالب اینکه همه این فیلم ها کمدی 

بوده اند.

سرخ و سیاه
بازیکن اسبق پرسپولیس و تیم ملی، می توانست امروز یکی از آن 
پیشکسوتانی باشد که رسانه ها گاهی ســراغش را می گیرند تا از 
وضعیت سرخ پوشان پایتخت بگوید، از روند تیم محبوبش دفاع کند 
یا با حسرت از ویژگی های نسلش بگوید و اینکه چرا این بازیکنان قدر 
پیراهن پرسپولیس را نمی دانند. شــاید هم امروز او را روی نیمکت 
تیمی می دیدیم که با همان حرارت همیشگی بازیکنانش را هدایت 
می کند. غایت آرزوهایش می توانست سرمربیگری سرخ ها باشد و 
حالا او یکی از شاخص ترین بازیگران سینمای ایران است که در دهه۹۰ 
وارد سینما شدند. احتمالا هیچ کدام از کسانی که بازی های پژمان 
جمشیدی را در دهه های 7۰ و 8۰ دنبال می کردند از علایق هنری او 
اطلاع نداشتند. اینکه اهل سینما و جشنواره است را فقط دوستان 
نزدیکش می دانستند. بازیکنی که تقریبا زود از سطح اول فوتبال 
ایران کنار رفت، به موقع جلوی دوربین آمد . با سریال »پژمان« کمتر 
کسی جدی اش گرفت؛ به هر حال داشت نقش خودش را بازی می کرد)و 
این نکته درنظر گرفته نمی شد که در این سریال، علی موسوی و محمد 
محمدی و حمید درخشان هم نقش خودشان را ایفا می کنند بی آن که 
نشانی از استعداد و توانایی بازیگری را نمایان کنند.(به عنوان بازیکن 
به آخر خط رسیده ای که مدام با بدشانسی مواجه می شد برگ برنده 
سریال بود و به نظر می رسید ماجرا همین جا تمام شود که نشد. بازی 
برای پژمان جمشیدی تازه شروع شــده بود.  با روحیه و انگیزه ای 

مثال زدنی کوشــید تا خودش را به عنوان بازیگر اثبات کند. برای 
رسیدن به این منظور مدام کار کرد و مقابل کنایه ها و گاهی توهین ها 
ســکوت کرد. به خصوص روی ســن تئاتر که تئاتری ها حسابی از 
خجالتش درآمدند که فوتبالیست را چه به تئاتر! جمشیدی جای پاسخ 
دادن به انتقادها فقط تلاش کرد و به مرور آنها که گاردشان را بر او بسته 
بودند، تسلیم استعدادش شدند. هر چند تا همین چند سال پیش 

خیلی جدی اش نگرفتند. به هر حال او بیشتر بازیگر سینمای بدنه 
بود. هنرپیشه کمدی های تجاری و اغلب هم با حضور زوجش در 
سریال پژمان، سام درخشانی. به شکلی طعنه برانگیز کمدی هایش 
مثل »خوب، بد، جلف« و »تگزاس« گیشــه را فتح می کردند و 

سریال های طنزش دیده می شــدند ولی تلاش هایش 
برای خروج از پرســونای تثبیت شده اش در آثار طنز، 

کمتر مورد توجه قرار می گرفت. گویی همه در توافقی 
جمعی، پژمان را با شیرینی و ملاحت کمدی هایش 
دوست داشتند، با تکیه کلام ها و اکت های آشنایش 
که تماشاگر را به خندیدن شرطی کرده بود. روی 
صحنه تئاتر می توانست شرایط مناسب تری برای 
آزمودن تفاوت و تمایــز را تجربه کند؛ فرصتی که 

تلویزیون به سختی در اختیارش قرار می داد و سینمای 
ایران هم او را بیشتر در قامت تثبیت شده اش می پسندید، 

روی صحنه نمایش می توانست هم حکم خاک صحنه خوردن را داشته 
باشد و هم نشانه هایی آشکار برای بروز توانایی های تازه در جدیت؛ 
در طول یک دهه به مرور مقابل دوربین هم توانست کنار نقش های 
شیرینش، به کاراکتر های جدی درام های اجتماعی جان ببخشد و 
البته هر جا لازم بود از طنز دلپذیرش هم بهره گرفت. نمونه این حضور 
دلپذیر را می توان در فیلم »جهان با من برقص« مشاهده کرد که تلخی 
هر دم فزاینده مرگی گریزناپذیر در ترکیب با شوخی ها تلطیف 
می شد. پژمان جمشیدی در یکی از متفاوت ترین نقش های 
کارنامه اش در »علف زار«، از پرسونای تثبیت شده اش فاصله ای 
قابل توجه گرفته است. او در نقش بازپرس شعبه چهارم دادگاه 
کیفری که درگیر پرونده ای پیچیده شده و در دل سیاهی 
به دنبال روشنایی و کشف حقیقت است، دشوار ترین 
نقش آفرینی زندگی اش را تجربه کرده است. جنس 
بازی بدون اغراق جمشیدی در علف زار، همخوان با 
واقع گرایی مطلوب کارگردان و یکی از مهم ترین 
عناصر موفقیت اثر است؛ نشــانه ای از بلوغ و 
تکامل پژمان جمشــیدی در بازیگری که از آن 
سرخ پوش میادین فوتبال تا این بازپرس کنش مند 
 درگیر ماجراهایی تلخ و ســیاه، راهی طولانی را

 پیموده است.
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